
ΘΕΜΑΤΑ

Α. ΕΙΔΙΚΑ ΘΕΜΑΤΑ 
1. Επικύρωση Πρακτικών, σελ. 9933
2. Επί διαδικαστικού θέµατος, σελ. 9933, 9935, 9940, 9942,

9947, 9948, 9949, 9950, 9952, 9955, 9962, 9966, 9967, 9968,
9973, 9974, 9981, 9977, 9980, 9985, 9986, 9989, 9993

Β. ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΟΣ ΕΛΕΓΧΟΣ 
Συζήτηση επικαίρων ερωτήσεων και αναφορών-ερωτή-

σεων: 
α)   Ώρα του Πρωθυπουργού:
Συζήτηση επίκαιρης ερώτησης του Προέδρου της Κοινο-

βουλευτικής Οµάδας του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία κ.
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Αθήνα, σήµερα στις 12 Μαρτίου 2021, ηµέρα Παρασκευή και
ώρα 10.42’ συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του Βου-
λευτηρίου η Βουλή σε ολοµέλεια για να συνεδριάσει υπό την
προεδρία του Α’ Αντιπροέδρου αυτής κ. ΝΙΚΗΤΑ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, αρχίζει η συνεδρίαση.

(ΕΠΙΚΥΡΩΣΗ ΠΡΑΚΤΙΚΩΝ: Σύµφωνα µε την από 11-3-2021
εξουσιοδότηση του Σώµατος, επικυρώθηκαν µε ευθύνη του Προ-
εδρείου τα πρακτικά της �ΣΤ’ συνεδριάσεώς του, της Πέµπτης
11 Μαρτίου 2021, σε ό,τι αφορά την ψήφιση στο σύνολο του σχε-
δίου νόµου: «Κύρωση της Απόφασης (ΕΕ, ΕΥΡΑΤΟΜ) 2020/2053
του Συµβουλίου της 14ης Δεκεµβρίου 2020 για το σύστηµα των
ιδίων πόρων της Ευρωπαϊκής Ένωσης και για την κατάργηση της
απόφασης 2014/335/ΕΕ, Ευρατόµ και άλλες διατάξεις».)

Εισερχόµαστε στη συζήτηση των 

ΕΠΙΚΑΙΡΩΝ ΕΡΩΤΗΣΕΩΝ

Στο πλαίσιο της Ώρας του Πρωθυπουργού θα συζητηθεί η µε
αριθµό 544/9/8-3-2021 επίκαιρη ερώτηση του Προέδρου της Κοι-
νοβουλευτικής Οµάδας του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία κ.
Αλέξη Τσίπρα προς τον Πρωθυπουργό, µε θέµα: «Πρωτοφανής
αστυνοµική βία εις βάρος των πολιτών µε πρόσχηµα την τήρηση
υγειονοµικών µέτρων που ο Πρωθυπουργός και στελέχη της Κυ-
βέρνησης διαρκώς παραβιάζουν».

Θέλω να υπενθυµίσω ότι ο χρόνος οµιλίας σύµφωνα µε το
άρθρο 132 παράγραφος 1 του Κανονισµού της Βουλής, Μέρος
Α’ είναι για τον ερωτώντα Βουλευτή δέκα λεπτά προκειµένου να
αναπτύξει την επίκαιρη ερώτηση και πέντε λεπτά για τη δευτε-
ρολογία του και για τον Πρωθυπουργό είκοσι λεπτά για την πρω-
τολογία και δέκα λεπτά για την δευτερολογία. Οι χρόνοι ως
συνήθως είναι ενδεικτικοί. 

ΚΛΕΩΝ ΓΡΗΓΟΡΙΑΔΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, ζητώ τον λόγο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Γρηγοριάδη,

δεν έχετε τον λόγο. 
ΚΛΕΩΝ ΓΡΗΓΟΡΙΑΔΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, πρέπει να …
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Δεν µπορείτε να πά-

ρετε τον λόγο, κύριε Γρηγοριάδη. Σύµφωνα µε τον Κανονισµό,
λόγο έχει ο ερωτών και ο απαντών. Με συγχωρείτε. Καθίστε κάτω
διότι δεν έχετε τον λόγο. 

Να µην γράφεται τίποτα στα Πρακτικά από ό,τι λέει ο κ. Γρη-
γοριάδης.

ΚΛΕΩΝ ΓΡΗΓΟΡΙΑΔΗΣ:...
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Γρηγοριάδη,

δεν έχετε τον λόγο, σύµφωνα µε τον Κανονισµό της Βουλής. 
ΚΛΕΩΝ ΓΡΗΓΟΡΙΑΔΗΣ:...

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Τον λόγο έχει ο Αρ-
χηγός της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης και Πρόεδρος της Κοινο-
βουλευτικής Οµάδας του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία, κ.
Αλέξης Τσίπρας.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΑΛΕΞΗΣ ΤΣΙΠΡΑΣ (Πρόεδρος του Συνασπισµού Ριζοσπαστι-

κής Αριστεράς): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Θα ήθελα πριν ξεκινήσω να εκφράσω τη συµπαράστασή µου

σε όλους τους πολίτες που κακοποιήθηκαν όλες τις τελευταίες
µέρες από φαινόµενα αστυνοµικής αυθαιρεσίας, νέους, φοιτη-
τές, µητέρες, παιδιά. Επίσης, θα ήθελα να εκφράσω τη συµπα-
ράσταση και τις ευχές µου για ταχεία ανάρρωση στον αστυνο-
µικό που κακοποιήθηκε από επιθέσεις χούλιγκαν το απόγευµα
της Τρίτης στη Νέα Σµύρνη.

Αυτά τα φαινόµενα είναι απεχθή. Αυτά τα φαινόµενα δεν µπο-
ρεί να γίνουν ανεκτά από κανέναν δηµοκρατικό πολίτη. Και είναι
ευθύνη της πολιτείας και αντικειµενική ευθύνη της Κυβέρνησης
να διασφαλίσει την κοινωνική ειρήνη, την ασφάλεια τόσο των πο-
λιτών όσο και των αστυνοµικών. 

Σήµερα, λοιπόν, µετά από όλα όσα έχουν συµβεί τις τελευ-
ταίες ηµέρες δεν είµαι εδώ απλά για να σας ρωτήσω, κύριε Μη-
τσοτάκη, στο πλαίσιο του κοινοβουλευτικού ελέγχου, αλλά είµαι
εδώ για να σας κατηγορήσω. 

Σας κατηγορώ, γιατί στην πιο κρίσιµη στιγµή για την ελληνική
κοινωνία µε τους πολίτες πιεσµένους, κουρασµένους, απελπι-
σµένους από την πανδηµία εδώ και ένα χρόνο εσείς επιχειρείτε
να ξεφύγετε από τις ευθύνες σας επιλέγοντας ως βασική σας
στρατηγική την ένταση και το διχασµό. 

Σας κατηγορώ, γιατί όχι µόνο αποτύχατε µε τραγικά αποτελέ-
σµατα στη διαχείριση της πανδηµίας, αλλά και γιατί ακόµη και
σήµερα µε χιλιάδες νεκρούς, χιλιάδες κρούσµατα και εκατοντά-
δες συµπολίτες µας να χαροπαλεύουν στις εντατικές εξακολου-
θείτε να αγνοείτε την πραγµατικότητα, να εµφανίζεται στους
πολίτες µια πλαστή πραγµατικότητα δήθεν επιτυχίας και ακόµα
χειρότερα να εκµεταλλεύεστε την πανδηµία ως ευκαιρία για να
επιβάλλετε µέτρα περιορισµών στη δηµοκρατία και στα δικαιώ-
µατα και αντιλαϊκές µεταρρυθµίσεις. 

Σας κατηγορώ, κύριε Μητσοτάκη, γιατί ενώ αποτύχατε στην
αντιµετώπιση της οικονοµικής κρίσης που χτυπάει εκατοµµύρια
νοικοκυριά και οδηγεί σε µια κοινωνία απογοήτευσης, εσείς επι-
µένετε να κρύβεστε πίσω από κατασκευασµένους αριθµούς και
να µοιράζετε χάντρες στη µεσαία τάξη και στους εργαζόµενους
την ίδια στιγµή που µε όσα κάνετε και κυρίως µε όσα δεν κάνετε
προετοιµάζετε ένα νέο µεγάλο κύκλο οικονοµικής και κοινωνικής
τραγωδίας στον τόπο. 

Σας κατηγορώ, κύριε Μητσοτάκη, γιατί εν µέσω πανδηµίας και
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κρίσης η Κυβέρνησή σας έχει αποδυθεί σε µια πρωτοφανή δια-
σπάθιση δηµοσίου χρήµατος µε απευθείας αναθέσεις, ανεξέλεγ-
κτες προµήθειες εκατοµµυρίων, προκλητικά ρουσφέτια, χορη-
γίες παντός είδους σε παντός είδους ηµετέρους. 

Σας κατηγορώ, επίσης διότι διαβρώσατε συνειδητά έναν από
τους πυλώνες της δηµοκρατίας που είναι η ενηµέρωση του πο-
λίτη µε µια πρωτοφανή επιχείρηση εξαγοράς, εκβιασµών και πιέ-
σεων µε σηµαία σας τις γνωστές λίστες της κρατικής διαφήµισης
µετατρέπετε το αγαθό της ενηµέρωσης του πολίτη σε προπα-
γάνδα κυβερνητική. 

Σας κατηγορώ, γιατί όχι σε µία αλλά σε πολλές περιπτώσεις
επιδείξατε µια απαράδεκτη υπεροψία και αλαζονεία παραβιάζον-
τας ανέµελα και προκλητικά τα σκληρά µέτρα που εσείς έχετε
επιβάλλει στους πολίτες. 

Σας κατηγορώ, γιατί µε τη στάση σας αυτή υπονοµεύετε εν
τέλει όχι µονάχα την εµπιστοσύνη των πολιτών στην Κυβέρνησή
σας, αλλά και απέναντι και αυτό είναι τραγικό στους επιστήµονες
πίσω από τους οποίους διαρκώς κρύβετε την ολιγωρία και την
ανικανότητά σας στην αντιµετώπιση της πανδηµίας. 

Σας κατηγορώ, τέλος, γιατί µπροστά σε αυτά τα αδιέξοδα που
η πολιτική σας προκαλεί, µπροστά στη φθορά της Κυβέρνησης
και της εικόνας σας αντιδράτε µε έναν τρόπο όχι απλώς σπασµω-
δικό, όχι απλώς επιπόλαιο, ανεύθυνο, αλλά και επικίνδυνο, επι-
στρατεύοντας την καταστολή αντί για την πειθώ, το ψέµα αντί
για την αλήθεια, την εξαπάτηση αντί για τον διάλογο και τελικά,
τον διχασµό αντί για την αναγκαία σε τόσο κρίσιµες ώρες για το
κοινωνικό σύνολο κοινωνική συνοχή και κοινωνική ειρήνη.

Υποσχεθήκατε στους πολίτες ασφάλεια. Αυτό που προκαλέ-
σατε τον τελευταίο χρόνο –και ιδίως αυτές τις µέρες- είναι να
ζούµε σε αυτή τη χώρα ένα ζοφερό καθεστώς ανασφάλειας το
οποίο απλώνεται σε όλες τις σφαίρες της κοινωνικής αλλά και
προσωπικής ζωής, στην εργασία, στην προστασία της υγείας,
στον φόβο για το αύριο και τώρα τελευταία στον φόβο να βγουν
οι πολίτες έξω από τα σπίτια τους στις πλατείες, στις γειτονιές
τους.

Και σας κατηγορώ κυρίως γιατί δεν κατανοείτε ότι απέναντί
σας δεν είναι ο ΣΥΡΙΖΑ και τα κόµµατα της Αντιπολίτευσης, αλλά
απέναντί σας είναι ολόκληρη η ελληνική κοινωνία, µια κοινωνία
που είναι οργισµένη, ναι, όχι µόνο από την πορεία της πανδηµίας
και της οικονοµίας, όχι µόνο από τα µέτρα εγκλεισµού και απο-
στασιοποίησης, όχι µόνο από το πιο µακροχρόνιο και πιο αναπο-
τελεσµατικό lockdown που έχει επιβληθεί σε όλη την Ευρώπη,
όχι µόνο από αυτά, κύριε Μητσοτάκη, αλλά και από τη δική σας
υποκρισία, µια υποκρισία που γεννά το αίσθηµα της αδικίας
στους πολίτες και το αίσθηµα της αγανάκτησης στους πολίτες.

Και αντί εσείς να κατανοήσετε ότι εσείς προκαλείτε αυτή την
οργή, τι κάνετε; Καταφεύγετε στον αυταρχισµό και στην κατα-
στολή. Δεν µας φτάνει η καταστολή της ζωής µας και της καθη-
µερινότητάς µας από τα αναγκαστικά περιοριστικά µέτρα,
έχουµε τώρα και τάγµατα εφόδου της Αστυνοµίας σας να κακο-
ποιούν νέους, οικογένειες, επειδή βγήκαν µια βόλτα έξω από το
σπίτι στην πλατεία της γειτονιάς και να δηµιουργείτε στους πο-
λίτες την αίσθηση ότι βρίσκονται σε κατάσταση πολιορκίας –
πού;- στις γειτονιές τους.

Μας είπατε προχθές ότι η οργή δεν οδηγεί πουθενά. Συµφω-
νούµε µαζί σας. Γιατί υπάρχει, όµως, αυτή η οργή, αναρωτηθή-
κατε; Γιατί ενώ έχετε αποτύχει παταγωδώς, έναν χρόνο τώρα δεν
είχατε την ευθιξία να πείτε µία συγγνώµη, να αναλάβετε έστω
µέρος αυτής της ευθύνης.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Γιατί την ώρα που κυνηγάτε τους πολίτες και επιβάλλετε δυ-

σβάστακτα πρόστιµα, εσείς δείχνετε µε αλαζονεία -την αλαζονεία
της εξουσίας- ότι έχετε τη δυνατότητα και να κάνετε τις βόλτες
σας στην Πάρνηθα και να γλεντάτε στην Ικαρία. Γιατί τόσους
µήνες όλο λέτε ότι πετύχατε και ότι τα κάνατε όλα καλά και
όµως, η κατάσταση βρίσκεται εκτός ελέγχου. Και κάθε φορά που
αποφασίζετε νέα µέτρα ή παράταση των µέτρων, φορτώνετε την
ευθύνη στους συνήθεις ύποπτους, στους ταλαιπωρηµένους πο-
λίτες.

Γι’ αυτό υπάρχει οργή, κύριε Μητσοτάκη. Και δεν είναι η οργή
των µπαχαλάκηδων, είναι η οργή των νοικοκυραίων. Αυτή την

οργή να φοβάστε, κύριε Μητσοτάκη, την οργή των νοικοκυραίων!
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

Την οργή των νοικοκυραίων µιας µεσοαστικής συνοικίας, µιας
µεσοαστικής γειτονιάς της Αθήνας, που τη µετατρέψατε σε εµ-
πόλεµη ζώνη!

Και το χειρότερο είναι ότι αυτό που είδαµε στη Νέα Σµύρνη
δεν ήταν οι υπερβολές κάποιων θερµοκέφαλων, δεν ήταν, δυ-
στυχώς, ένα µεµονωµένο περιστατικό, αλλά είναι η στρατηγική
σας επιλογή. Γιατί και άλλες φορές υπήρξαν υπερβολές από
επίορκους αστυνοµικούς που καταδικάστηκαν, όµως, αµέσως
από την πολιτική ηγεσία, ενώ εσείς τώρα όχι µόνο δεν επιλέξατε
να ζητήσετε µια συγγνώµη, έστω από τα χείλη του Υπουργού που
κάθεται δίπλα σας -την ίδια µέρα θα είχε αποκλιµακώσει αυτή
την ένταση- όχι µόνο δεν ζητήσατε συγγνώµη, όχι µόνο δεν θέ-
σατε αµέσως σε διαθεσιµότητα τον δράστη αστυνοµικό, αλλά
δώσατε και σκονάκια την ίδια µέρα στους Βουλευτές σας να στο-
χοποιούν το θύµα, βγάζοντας στη δηµοσιότητα τον φάκελο των
πολιτικών του φρονηµάτων, διαδίδοντας το όνοµά του και τα πι-
στεύω του σε πανελλήνια µετάδοση, λες και τα πολιτικά φρονή-
µατα ενός πολίτη αποτελούν δικαιολογία για την κακοποίησή
του.

Σε τέτοιες εποχές µάς γυρίζετε, κύριε Μητσοτάκη; Και αναρω-
τιέµαι -πραγµατικά αναρωτιέµαι- πώς γίνονται ορισµένα πράγ-
µατα. Για τον πολίτη που ξυλοκοπήθηκε στη Νέα Σµύρνη µέσα
σε λίγες ώρες γνωρίζατε και τι καφέ προτιµάει, για τον Λιγνάδη
που διορίσατε καλλιτεχνικό διευθυντή στο Εθνικό εδώ και ενά-
µιση χρόνο είχατε πλήρη άγνοια και πέσατε από τα σύννεφα.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Πολύ περίεργο δεν είναι, ρε παιδιά, αυτό το επιτελικό κράτος;
Όµως, το χειρότερο από όλα –το χειρότερο από όλα!- αυτό

για το οποίο πιο πολύ σας κατηγορώ, κύριε Μητσοτάκη, είναι ότι
εσείς προσωπικά είστε ο ενορχηστρωτής αυτής της έντασης.
Ενώ την περασµένη Τρίτη είχατε την πληροφορία από τις Αρχές,
όπως αποκάλυψαν δηµοσιεύµατα που είδαν το φως χθες, πρώτα
και κύρια στην «ΚΑΘΗΜΕΡΙΝΗ» µε πηχυαίο τίτλο, αλλά και σε
άλλες εφηµερίδες, ενώ είχατε την πληροφορία -µια πληροφορία
που µόνο εσείς θα µπορούσατε να έχετε έγκαιρα- ότι χούλιγκαν
από όλες τις ποδοσφαιρικές οµάδες της Αττικής θα συνέρρεαν
στη Νέα Σµύρνη για να αµαυρώσουν την ειρηνική διαµαρτυρία
των πολιτών, αντί να φροντίσετε να τους αποµονώσετε, αντί να
φροντίσετε επιχειρησιακά –ή µήπως δεν έχει ανάλογη εµπειρία
ο κ. Χρυσοχοΐδης;- να διασφαλίσετε την ασφάλεια των διαδηλω-
τών αλλά και των αστυνοµικών, το µόνο που κάνατε ήταν να ρί-
ξετε τις ευθύνες στους πολιτικούς σας αντιπάλους, µε
προσωπική σας δήλωση µάλιστα, όχι του γραφείου Τύπου, µε
προσωπική σας δήλωση. Ενώ γνωρίζατε τι θα συµβεί, λίγο πριν
τα επεισόδια κάνατε προσωπική δήλωση για να καταδείξετε ως
υπαίτιο τον ΣΥΡΙΖΑ, τον πολιτικό σας αντίπαλο. Και ενώ το βράδυ
πια κινδύνευσε ένας αστυνοµικός από την αγριότητα όχι των ει-
ρηνικών διαδηλωτών -και το ξέρατε- ούτε καν των συνήθως υπό-
πτων αντιεξουσιαστών -και το ξέρατε- εσείς επιλέξατε να κάνετε
ένα διχαστικό διάγγελµα, αφήνοντας πάλι υπονοούµενα για τους
πολιτικούς σας αντιπάλους.

Εµείς, κύριε Μητσοτάκη, σε αντίθεση µε εσάς που δεν βρή-
κατε ούτε µια λέξη να πείτε για την αστυνοµική βία, από το
πρώτο δευτερόλεπτο ρητά, απερίφραστα καταδικάσαµε την
άθλια επίθεση στον αστυνοµικό, ζητώντας να σταµατήσει ο φαύ-
λος κύκλος της βίας και της έντασης.

Εσείς ρητά καταδικάσατε µόνο τη µία πλευρά και βεβαίως,
τους πολιτικούς σας αντιπάλους, στους οποίους επιθυµείτε να
φορτώσετε κάθε ακρότητα, πιστεύοντας ότι έτσι θα ξεφορτω-
θείτε τις δικές σας ευθύνες.

Αυτή, όµως, δεν είναι η αποστολή ενός Πρωθυπουργού που
οφείλει σε µια δηµοκρατία να είναι εγγυητής της κοινωνικής ενό-
τητας και της οµαλότητας. Αυτή είναι µια επικίνδυνη στάση, γιατί
αποδεικνύετε έτσι ότι δεν σας ενδιαφέρει -και δεν είστε και σε
θέση τελικά- να εγγυηθείτε την ακεραιότητα και την ασφάλεια
ούτε των πολιτών ούτε των αστυνοµικών, αλλά το µόνο που σας
ενδιαφέρει είναι να συκοφαντήσετε τους πολιτικούς σας αντιπά-
λους.

Αποδεικνύετε, επίσης, ότι η εντεινόµενη βία της Αστυνοµίας
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είναι ξεκάθαρα µια πολιτική σας επιλογή, είναι επιλογή πόλωσης
και διχασµού.

Και είναι δεκάδες τα περιστατικά, δεν είναι ένα. Από την περί-
πτωση του κ. Ινδαρέ µέχρι την κακοποίηση του νέου στη Νέα
Σµύρνη. Από την επιµονή σας εν µέσω µέτρων αυστηρού lock-
down να νοµοθετείτε στη Βουλή διαρκώς µέτρα περιορισµού των
δικαιωµάτων, την επιλογή σας να βάλετε την Αστυνοµία στα πα-
νεπιστήµια, µέχρι τις καθηµερινές επιθέσεις σε νέους ανθρώ-
πους. 

Εσείς τελικά δεν επιδιώκετε την ασφάλεια. Εσείς σπέρνετε
φόβο και ανασφάλεια και σχεδόν σε κάθε περίπτωση εσείς είστε
που προκαλείτε αντιδράσεις -αυτό θέλετε- µε βίαιες παρεµβά-
σεις, µε απρόκλητες παρεµβάσεις, εκεί που δεν υπάρχει κανένας
λόγος. 

Χθες, για παράδειγµα, στο Αριστοτέλειο Πανεπιστήµιο Θεσ-
σαλονίκης, ενώ είχε βγει ανακοίνωση από τους φοιτητές ότι στις
12 το µεσηµέρι θα διαλύονταν ησύχως και θα λυνόταν η κατά-
ληψη, σπεύσατε λίγες ώρες νωρίτερα να κάνατε έφοδο. Γιατί;
Για να προκαλέσετε αντιδράσεις; Γιατί το κάνετε; Για να προκα-
λέσετε το κάνετε, γιατί έχετε τελικά τη στρατηγική της έντασης
και όχι την οµαλότητα ως στρατηγική.

(Θόρυβος από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Είπατε κάτι, κύριε Χρυσοχοΐδη; 
ΜΙΧΑΗΛ ΧΡΥΣΟΧΟΪΔΗΣ (Υπουργός Προστασίας του Πο-

λίτη): Όχι, κύριε Τσίπρα.
ΑΛΕΞΗΣ ΤΣΙΠΡΑΣ (Πρόεδρος του Συνασπισµού Ριζοσπαστι-

κής Αριστεράς): Γιατί θυµάµαι ότι είχατε άλλες απόψεις πριν
δέκα χρόνια, όταν λέγατε σε συνέντευξή σας στον κ. Παπαχελά
ότι δεν συλλαµβάνουµε ανθρώπους για τις ιδέες τους και ότι δεν
µπορεί να ζητάµε από την Αστυνοµία να έχει αυτόν τον ρόλο. Αλ-
λάξατε απόψεις στην πορεία. 

Είµαι υποχρεωµένος, λοιπόν, να σας προειδοποιήσω ότι η βία
τρέφει τη βία, ότι η άκριτη και απρόκλητη καταστολή προετοιµά-
ζει τραγωδίες. Αν δεν το καταλαβαίνετε αυτό, κύριε Μητσοτάκη,
είστε ανεπαρκής. Αν το καταλαβαίνετε, όµως, και επιµένετε σ’
αυτό, είστε επικίνδυνος. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Σας κατηγορώ, λοιπόν, κύριε Μητσοτάκη, ότι συνειδητά στή-

νετε ένα σκηνικό αστυνοµικού κράτους και αυτό αποκαλύφθηκε
βήµα-βήµα ενάµιση χρόνο τώρα, όταν τον Οκτώβριο του 2019 η
Αστυνοµία έµπαινε σε κινηµατογράφους για να βγάζει νέους αν-
θρώπους σηκωτούς, επειδή έβλεπαν την ταινία «Τζόκερ». Πού να
ξέραµε ότι θα µετατρέπατε τη Νέα Σµύρνη σε Γκόθαµ Σίτι; 

Όταν τον Δεκέµβρη του 2019 µενόµενοι άνδρες της Οµάδας
«Δράση» έµπαιναν στο σπίτι του Δηµήτρη Ινδαρέ, τον έδεναν πι-
σθάγκωνα, του έβαζαν κουκούλα και τον βασάνιζαν. 

Όταν το Φλεβάρη άνδρες των ΜΑΤ στη Χίο έσπαγαν αυτοκί-
νητα και έβριζαν τους κατοίκους, αποκαλώντας τους «τουρκό-
σπορους» και ξυλοκοπώντας τους. 

Όταν η Αστυνοµία τον Οκτώβριο ξυλοκόπησε και προχωρούσε
σε συλλήψεις µαθητών στο Μαρούσι, τους οποίους κρατούσε
επί τέσσερις µέρες φυλακισµένους στη Γενική Αστυνοµική Διεύ-
θυνση σαν κοινούς εγκληµατίες. 

Όταν τον Ιούνιο κατά τη διάρκεια συλλαλητηρίου στον Βόλο ο
εικοσιεπτάχρονος Βασίλης Μάγκος έπεφτε θύµα ξυλοδαρµού
και έναν µήνα µετά άφηνε την τελευταία του πνοή. 

Όταν τον Μάιο η Αστυνοµία επιτέθηκε αναίτια σε νέους και
νέες που απλά κάθονταν στις πλατείες στην Αγία Παρασκευή,
την Κυψέλη, την Καλλιθέα, την Άνω Πόλη της Θεσσαλονίκης. 

Όταν άνδρες των ΜΑΤ τον Νοέµβρη ψέκαζαν πεντάχρονο
παιδί µε τη µητέρα του σε έφοδό τους σε καφετέρια στο Γαλάτσι. 

Όταν τα ΜΑΤ επιτέθηκαν αναίτια τον Οκτώβρη του 2020 στους
χιλιάδες ανθρώπους που γιόρταζαν µια σπουδαία δηµοκρατική
νίκη της κοινωνίας µας έξω από το εφετείο, γιόρταζαν την κατα-
δίκη των νεοναζί της Χρυσής Αυγής. 

Είναι δεκάδες ακόµα περιστατικά και τα καταθέτω ενδεικτικά
όλα αυτά στα Πρακτικά.

(Στο σηµείο αυτό ο Πρόεδρος του Συνασπισµού Ριζοσπαστι-
κής Αριστεράς κ. Αλέξης Τσίπρας καταθέτει για τα Πρακτικά τα
προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία βρίσκονται στο αρχείο του
Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρα-

κτικών της Βουλής)
Όλα αυτά δεν είναι λίγα και δεν µπορεί να χαρακτηριστούν µε-

µονωµένα περιστατικά. Τι δείχνουν όλα αυτά; Όλα αυτά δείχνουν
µία αποχαλίνωση, δείχνουν µια ανεξέλεγκτη κατάσταση, για την
οποία κανένας σας και ποτέ δεν ανέλαβε την ευθύνη. 

Η αλήθεια είναι ότι συστήσατε, µε επιλογή του Υπουργού, του
κ. Χρυσοχοΐδη, µια επιτροπή για τη διερεύνηση της αστυνοµικής
βίας και θέσατε επικεφαλής έναν πανεπιστηµιακό, τον κ. Αλιβι-
ζάτο. Αυτή η επιτροπή, όπως µάθαµε πρόσφατα, τόσο από το βι-
βλίο που εξέδωσε ο ίδιος πριν από λίγους µήνες όσο και από τη
δήλωση που έκανε προχθές, δεν υφίσταται εδώ και πάνω από
έναν χρόνο. Γιατί µετά την υπόθεση Ινδαρέ, όπως ο ίδιος περι-
γράφει, αντιλαµβανόµενος ο κ. Αλιβιζάτος ότι ο ρόλος του θα
ήταν απολύτως διακοσµητικός εξέδωσε ανακοίνωση, λέγοντας
ότι δεν θα επιτρέψει η επιτροπή του να χρησιµοποιηθεί ως άλ-
λοθι για την κάλυψη έκνοµων ενεργειών της Αστυνοµίας. Μότο,
µότο το διαβάζω. 

Όταν είδε ότι η Αστυνοµία του κ. Χρυσοχοΐδη, όχι µόνο δεν
ζητά συγγνώµη από την οικογένεια, αλλά επιπλέον την κατηγορεί
και για συµπαιγνία µε τους καταληψίες, για να απωθήσει από
πάνω της την ευθύνη, τότε αποφάσισε να επισπεύσει την κατά-
θεση του πορίσµατος και να παύσει τη λειτουργία της επιτροπής. 

Έκτοτε, έχει περάσει σχεδόν ένας χρόνος και ουδείς ενδια-
φέρθηκε. Προφανώς, ήταν ένα επικοινωνιακό πυροτέχνηµα µιας
χρήσης. Δεν βρέθηκε ούτε κάποιος να ρωτήσει ούτε κάποιος να
απαντήσει στην επιτροπή. 

Σπεύσατε, όµως, προχθές, κύριε Μητσοτάκη, κατόπιν της ερώ-
τησής µου να τον φωνάξετε τον κ. Αλιβιζάτο στο Μαξίµου και ως
εκ θαύµατος µετά από έναν χρόνο βρέθηκε απάντηση στο πόρι-
σµά του. Μόνο που η απάντηση έχει προχθεσινή ηµεροµηνία, 9
Μαρτίου, έναν χρόνο µετά, µόνο και µόνο για να µην εξευτελι-
στείτε. Θα την καταθέσω στα Πρακτικά. 

Δεν ξέρω, όµως, αν γλιτώνει τον εξευτελισµό µε αυτό που πρά-
ξατε ο κ. Χρυσοχοΐδης, γιατί τον «αδειάζετε» µε αυτόν τον τρόπο.
Έναν χρόνο δεν απάντησε και βρεθήκατε εσείς να απαντήσετε
έναν χρόνο µετά, όταν εγώ σας έκανα ερώτηση. 

Σας κατηγορώ, λοιπόν, κύριε Μητσοτάκη, ότι συνειδητά καλύ-
πτετε την ατιµωρησία στα περιστατικά αστυνοµικής αυθαιρεσίας.
Σας κατηγορώ επίσης ότι αντιµετωπίζετε την Ελληνική Αστυνοµία
ως βραχίονα του κοµµατικού σας µηχανισµού, όταν προσλαµβά-
νετε εκτός ΑΣΕΠ ειδικούς φρουρούς, χωρίς κανένα αντικειµενικό
κριτήριο, όπου αυτοί που λαµβάνουν τις συνεντεύξεις δεν είναι
από το ΑΣΕΠ οι δύο από τους τρεις. Και µετά ρίχνετε αυτούς
τους ανεκπαίδευτους ανθρώπους στο πλήθος, αυτά τα νέα παι-
διά, που «βράζει το αίµα» τους, όπως βολεύει την πολιτική σας
ατζέντα. 

Θέλω να µου απαντήσετε ειλικρινά. Πιστεύετε ότι έτσι µπορεί
οι πολίτες να νιώθουν ασφαλείς; Νιώθει ασφάλεια µια οικογένεια
σε µια γειτονιά όταν βλέπει αυτές τις εικόνες; Νιώθει ασφάλεια
µια ολόκληρη νέα γενιά που την έχετε βάλει στο σηµάδι και την
χτυπάτε ανελέητα το πρωί στα πανεπιστήµια, το βράδυ στα
πάρκα, στις γειτονιές; 

Αναρωτιέµαι. Πού πάτε τη χώρα µε αυτόν τον τρόπο; Στα βρά-
χια την πάτε. Σας το λέω ευθέως. Η πολιτική σας αποτυχία στο
µέτωπο της πανδηµίας είναι πανθοµολογούµενη. Η αντιδηµοκρα-
τική σας µεθόδευση αναδύει σκοτεινές περιόδους φακελώµατος,
προπαγάνδας και αστυνοµικής ασυδοσίας, περίοδοι που βασά-
νισαν αυτό τον τόπο, που άνοιξαν χαίνουσες πληγές. Αυτό που
επιδιώκετε εν τέλει προκαλεί ανεπανόρθωτη ζηµιά στη δηµοκρα-
τία, τη χώρα και τους πολίτες. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Και σας κατηγορώ επίσης, κύριε Μητσοτάκη, όταν µιλάτε για

ενότητα, τελικά µιλάτε υποκριτικά. Σε µια δηµοκρατία ενότητα
δεν είναι η αποδοχή της επιθυµίας του ενός. Αλλά, εσείς στην
πραγµατικότητα δεν ζητάτε ενότητα, ζητάτε σιωπή, να µην µιλάει
κανείς, να µην αµφισβητεί κανείς, να κάτσουν όλοι ήσυχα στα
σπίτια τους. 

Επιλέγετε την όξυνση. Προωθείτε τον διχασµό. Γιατί; Γιατί
στην πραγµατικότητα αυτό που φοβάστε είναι αυτά που σήµερα
ενώνουν τους Έλληνες και τις Ελληνίδες. Φοβάστε αυτό που για
τόσους µήνες προκαλέσατε. Γιατί ξέρετε σε τι είναι ενωµένοι σή-

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ]Ζ’ - 12 ΜΑΡΤΙΟΥ 2021 9935



µερα οι Έλληνες. Είναι ενωµένοι στο ότι δεν εµπιστεύονται µια
Κυβέρνηση που τα έχει κάνει θάλασσα στην πανδηµία. 

Είναι ενωµένοι στο ότι τους προσβάλλει η εικόνα ενός Πρω-
θυπουργού να σπάει το lockdown διαρκώς, στο ότι πιστεύουν
πως τα µέτρα στήριξης είναι απολύτως αναποτελεσµατικά κι
ανύπαρκτα, στο ότι εκτιµούν ότι η οικονοµική τους κατάσταση
είναι άσχηµη και θα χειροτερέψει ακόµα περισσότερο, στο ότι
δεν εµπιστεύονται την πλειοψηφία των µέσων µαζικής ενηµέρω-
σης γιατί τα θεωρούν φερέφωνα µιας κυβερνητικής προπαγάν-
δας και στο ότι δεν θέλουν να µετατραπούν οι γειτονιές τους σε
εµπόλεµη ζώνη από την ανεξέλεγκτη δράση φανατισµένων αστυ-
νοµικών και φανατισµένων χούλιγκαν. 

Τι απαντάτε σε όλα αυτά, κύριε Μητσοτάκη; 
ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ: Θα σας απαντήσει µετά.
ΑΛΕΞΗΣ ΤΣΙΠΡΑΣ (Πρόεδρος του Συνασπισµού Ριζοσπαστι-

κής Αριστεράς): Την απάντηση την γνωρίζω εκ των προτέρων,
αγαπητέ δήµαρχε και ναύαρχε και Βουλευτά. 

Η απάντηση είναι µία και είναι λάθος απάντηση: «Για όλα
φταίει ο ΣΥΡΙΖΑ». Είναι µια δοκιµασµένη απάντηση. Δεν την
ακούµε πρώτη φορά αυτή την απάντηση. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Κάνετε λάθος αν νοµίζετε ότι έχοντας απέναντί σας µια ολό-

κληρη κοινωνία που ασφυκτιά θα µπορέσετε να εργαλειοποι-
ήσετε το κλίµα της δυσαρέσκειας, συκοφαντώντας τους πολιτι-
κούς σας αντιπάλους. Γιατί αυτό κάνετε. Χρεώνετε στον ΣΥΡΙΖΑ
όποιον σας κάνει κριτική. Παντού βλέπετε «δικούς σας» και «δι-
κούς µας». Παντού. Η κοινωνία, όµως, δεν είναι έτσι. Δεν χωρί-
ζεται η χώρα σε στρατόπεδα, ευτυχώς. Δεν είµαστε στην Ελλάδα
άλλων δεκαετιών. Δεν χωρίζονται οι οικογένειες σήµερα επειδή
ο ένας είναι αριστερός και ο άλλος είναι δεξιός. 

Η ελληνική κοινωνία είναι µια άλλη κοινωνία από αυτή που προ-
σπαθείτε να την κάνετε να µοιάσει. Είναι µια κοινωνία που ξεπέ-
ρασε τους διχασµούς δεκαετιών για να πάει ένα βήµα πιο
µπροστά. Και βεβαίως σε αυτό είχε µεγάλη συνεισφορά όλος ο
δηµοκρατικός πολιτικός κόσµος, να είµαι καθαρός, απ’ όλες τις
πολιτικές παρατάξεις και από τη δική σας. 

Αυτή, όµως, είναι και σήµερα η ανάγκη των ανθρώπων. Η
ανάγκη των ανθρώπων σήµερα είναι να πάµε µπροστά, ένα βήµα
παραπέρα, να δούµε σε τι χώρα θα ζήσουµε την επόµενη µέρα
της πανδηµίας, να δούµε πώς θα ζήσουν οι νέες και οι νέοι µας,
πώς θα οργανώσουµε την οικονοµία µας για να επουλώσουµε
τις πληγές της ύφεσης και να σταθούµε ξανά στα πόδια µας, πώς
θα έχουµε καλύτερα σχολεία και πανεπιστήµια, πώς θα είµαστε
ξανά ασφαλείς απέναντι σε µια νέα υγειονοµική κρίση, πώς θα
προστατεύσουµε το περιβάλλον, τον φυσικό µας πλούτο και πώς
θα συνδέσουµε, εν τέλει, δύο έννοιες οι οποίες είναι συµπληρω-
µατικές, την ελευθερία και την ασφάλεια. Γιατί δεν υπάρχει
ασφάλεια χωρίς ελευθερία, όπως και ελευθερία χωρίς ασφάλεια. 

Τέλος, πρέπει να δούµε πώς θα µπορέσουµε να αναδιοργανώ-
σουµε σε στέρεες, σύγχρονες βάσεις, ευρωπαϊκές βάσεις, την
Ελληνική Αστυνοµία, µε την κατάργηση µονάδων που στόχος
τους δεν είναι το έγκληµα, αλλά ο πολίτης και τα κοινωνικά κινή-
µατα, µε τη σωστή εκπαίδευση και µετεκπαίδευση των αστυνο-
µικών, µε µια µεγάλη οργανωµένη προσπάθεια να προσεγγίσει
ο αστυνοµικός τον πολίτη όχι ως φόβητρο, αλλά ως εγγύηση της
ασφάλειάς του, να είναι ο αστυνοµικός δίπλα και όχι απέναντι
στον πολίτη, να του εµπνέει εµπιστοσύνη, ασφάλεια, όχι φόβο
και τρόµο. 

Αυτά, κύριε Μητσοτάκη, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι
που βασανίζουν σήµερα την ελληνική κοινωνία και σε αυτά φο-
βάµαι ότι δεν έχετε τίποτα να τους πείτε. Αντί να δίνετε λύσεις,
φορτώνετε την κοινωνία µε νέα προβλήµατα. Γιατί ενώ έχετε την
ευθύνη για τη ζηµιά που µέρα µε τη µέρα µεγαλώνει, έρχεστε και
τους φωνάζετε µέσα στα σπίτια τους µε prime time διαγγέλµατα
ότι όσοι δεν συµφωνούν µαζί σας είναι απέναντι, είναι διχαστικοί
και θα τους τιµωρήσετε. 

Δεν καταλαβαίνετε πόσο προσβλητικό είναι αυτό για ανθρώ-
πους που βρίσκονται οκτώ από τους δώδεκα τελευταίους µήνες
στα σπίτια τους; Δεν καταλαβαίνετε, ενώ εσείς παίζετε παιχνίδια
µε την κοινωνική ειρήνη, ότι την ίδια στιγµή παίζετε µε την υπο-
µονή χιλιάδων συµπολιτών µας; Δεν καταλαβαίνετε ότι ο πραγ-

µατικός εχθρός είναι στις µονάδες εντατικής θεραπείας, που σή-
µερα δεκάδες, εκατοντάδες συµπολίτες µας αγωνιούν για το αν
θα ζήσουν; Ο πραγµατικός εχθρός είναι στον κλάδο του εµπο-
ρίου, του τουρισµού, στην εστίαση, εκεί όπου χιλιάδες εργαζό-
µενοι αγωνιούν για το αν αύριο θα έχουν δουλειά και εισόδηµα.
Δεν καταλαβαίνετε ότι ενώ εσείς φαντάζεστε ότι ο ΣΥΡΙΖΑ είναι
αυτός που ξεσηκώνει τον κόσµο, αυτοί που κατέβηκαν µε τις οι-
κογένειες και τους φίλους τους στη Νέα Σµύρνη είναι άνθρωποι
που ψήφισαν και εσάς στις προηγούµενες εκλογές και τους
έχετε διαψεύσει; 

Κύριε Μητσοτάκη, θα σας το πω ευθέως. Δεν µπορείτε πια.
Αποτύχατε στην πανδηµία, αποτύχατε στην οικονοµία και τώρα
θέλετε τη δική σας αποτυχία να την πληρώσουν οι πολίτες αυτής
της χώρας, να στρέψετε τη µισή κοινωνία απέναντι στην άλλη
µισή. Αυτό δεν θα περάσει. Γιατί δεν απευθύνεστε σε άβουλους
ανθρώπους. Γιατί απευθύνεστε σε πολίτες που κρίνουν πάντα
από αυτά που ζουν και σήµερα ζουν µέσα σε ένα ασφυκτικό κα-
θεστώς που πρέπει γρήγορα να τελειώσει. Δεν µπορείτε πια και
δεν έχετε κανένα δικαίωµα να προκαλέσετε µεγαλύτερη ασφυξία
απ’ αυτήν που ήδη έχετε προκαλέσει.

Η ενότητα του λαού µας είναι το πολυτιµότερο πράγµα που
έχουµε σε αυτές τις δύσκολες στιγµές. Είναι η ενότητα που χτίζει
εδώ και έναν χρόνο η κοινωνία µας, µε τη στήριξη των νέων
στους µεγαλύτερους, µε την τήρηση των µέτρων προστασίας,
µε τη δηµοκρατική εγρήγορση απέναντι στην αυθαιρεσία, µε τη
βοήθεια στον συνάνθρωπο, µε την ευθύνη να κρατήσουµε τη
χώρα όρθια για την επόµενη µέρα. 

Δεν µπορείτε πια. Εµείς, όµως, έχουµε την ευθύνη αυτή την
ενότητα να τη διαφυλάξουµε. Και σας διαβεβαιώνω ότι θα τη δια-
φυλάξουµε µε κάθε κόστος.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Τον λόγο έχει ο Πρω-
θυπουργός και Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµάδας της
Νέας Δηµοκρατίας, κ. Κυριάκος Μητσοτάκης.

(Όρθιοι οι Βουλευτές της Νέας Δηµοκρατίας χειροκροτούν
ζωηρά και παρατεταµένα)

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης):
Αναρωτιέµαι πραγµατικά, κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, αν οι πολίτες οι οποίοι παρακολουθούν τη σηµερινή
συζήτηση στη Βουλή επιθυµούν ακόµα µία αντιπαράθεση υψη-
λοτάτων τόνων ή µια ουσιαστική συζήτηση που θα αποδείξει έµ-
πρακτα τα όσα λέµε, που θα επιτρέψει στους πολίτες να διαπι-
στώσουν ποιος πραγµατικά επενδύει στην έννοια της ενότητας
και ποιος τελικά υποδαυλίζει τον διχασµό και την ένταση. 

Η κοινοβουλευτική διαδικασία των ερωτήσεων δίνει στον Αρ-
χηγό της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης τη δυνατότητα να διαµορ-
φώσει το πλαίσιο και τον τόνο της συζήτησης. Είχατε την
ευκαιρία, κύριε Τσίπρα, σήµερα να αρθείτε στο ύψος των περι-
στάσεων και να κάνετε πράξη αυτό το οποίο υποκριτικά ισχυρί-
ζεστε ότι σας ενδιαφέρει, η δήθεν ενότητα, οι δήθεν χαµηλοί
τόνοι. Χρησιµοποιήσατε, αν µέτρησα καλά, δεκαεπτά φορές τη
λέξη «κατηγορώ». Δεν θα το έλεγες ακριβώς µία προσέγγιση χα-
µηλών τόνων. Μόνο που όταν ο Εµίλ Ζολά έγραψε το «Κατη-
γορώ», ενηµερώστε τον λογογράφο σας ότι εξέφρασε την
απέχθειά του προς την υποκρισία και τον φανατισµό. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Σας επιστρέφω, λοιπόν, το «κατηγορώ», γιατί εσείς ενσαρκώ-

νετε την υποκρισία και τον φανατισµό και δυστυχώς το αποδεί-
ξατε ακόµα µία φορά σήµερα! 

Βρίσκοµαι στη Βουλή γιατί πριν από πέντε µέρες ο Αρχηγός
της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης κατέθεσε µία επίκαιρη ερώτηση
για τα φαινόµενα αστυνοµικής βίας, µε αφορµή τον άγριο ξυλο-
δαρµό ενός πολίτη που είχε προηγηθεί στην πλατεία της Νέας
Σµύρνης. 

Δέχθηκα αµέσως, όχι µόνο για να καταδικάσω από το Βήµα
του Κοινοβουλίου απερίφραστα το συγκεκριµένο γεγονός, αλλά
και για να παρουσιάσω όσα έχει κάνει η Κυβέρνηση, αλλά και
όσα πρόκειται να κάνει για να περιορίσει ανάλογα περιστατικά
αστυνοµικής βίας στο µέλλον.

Από τότε που δέχθηκα να απαντήσω την ερώτηση -το έκανα
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αµέσως, τη Δευτέρα, µε το που πληροφορήθηκα ότι είχε κατα-
τεθεί- µεσολάβησαν τα θλιβερά γεγονότα της επόµενης ηµέρας,
τα οποία παραλίγο να είχαν µία τραγική κατάληξη. Όλοι πιστεύω
ότι ανατριχιάσαµε µε την απόπειρα δολοφονίας του εικοσιεπτά-
χρονου αστυνοµικού που βρέθηκε αιµόφυρτος στο οδόστρωµα.
Ακολούθησαν δηλώσεις - αντιδηλώσεις. 

Θα το ξαναπώ: Οι πολίτες σήµερα, κύριε Τσίπρα, δεν επιζη-
τούν ακόµα µία αδιέξοδη κοκοροµαχία. Επιζητούν αλήθεια, επι-
ζητούν λύσεις. Δεν έχω καµµία αµφιβολία ότι µας παρακολου-
θούν και θα είναι αυστηροί στην κρίση τους. 

Θα ήθελα, λοιπόν, να µιλήσω και για κάτι ευρύτερο, µιας και
απλώσατε τον καµβά της κριτικής σας πολύ πέρα και πολύ πάνω
από το συγκεκριµένο περιστατικό, να µιλήσω για τον µεγάλο κίν-
δυνο να µετατρέψουν κάποιοι την πανδηµία κατά της υγείας σε
κίνδυνο κατά της κοινωνίας και πάνω στην εύφλεκτη ύλη της κού-
ρασης από τους περιορισµούς, που όλοι συµφωνήσαµε ότι είναι
αναγκαίοι -όλοι το συµφωνήσαµε αυτό- για την προστασία των
πολιτών, να ανάψουν µια φωτιά που θα κάψει, τελικά, την ενό-
τητα και την ασφάλεια των πολιτών. 

Δεν είναι άγνωστη η κατάσταση η οποία επικρατεί στο µέτωπο
του κορωνοϊού. Ειδικά η Ευρώπη δοκιµάζεται από την έξαρση
του τρίτου κύµατος. Μάλιστα, µια σειρά από χώρες έχουν χτυ-
πηθεί από το τέταρτο κύµα, κάτι το οποίο αναγκάζει µεγάλες
χώρες -το γνωρίζετε φαντάζοµαι-, όπως η Γερµανία και η Γαλλία,
να παρατείνουν τις απαγορεύσεις και άλλες χώρες, όπως η Τσε-
χία, να µεταφέρουν ασθενείς σε άλλα κράτη καθώς τα νοσοκο-
µεία τους καταρρέουν. 

Το πρόβληµα εκδηλώνεται σήµερα και στην Ελλάδα. Αντιµε-
τωπίζεται, όµως, γιατί σήµερα οι µονάδες εντατικής θεραπείας
ξεπερνούν τις χίλιες τετρακόσιες από τις πεντακόσιες πενήντα
επτά που µας παραδώσατε.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Κάθε µέρα γίνονται τριάντα πέντε χιλιάδες εµβολιασµοί. Κα-

ταθέτω τα σχετικά δεδοµένα, τα οποία κατατάσσουν την Ελλάδα
-επειδή για άλλη µια φορά µας είπατε ότι έχουµε αποτύχει πα-
ταγωδώς στο µέτωπο κατά της πανδηµίας- στην πέµπτη θέση
στην κατάταξη των ευρωπαϊκών χωρών σε σχέση µε την ταχύ-
τητα µε την οποία κάνουµε τα σχετικά εµβόλια. Δεν το ονοµάζει
κανείς παταγώδη αποτυχία στην αντιµετώπιση της πανδηµίας.
Και αυτά, κύριε Τσίπρα, δεν είναι στοιχεία τα οποία διακινούν τα
κανάλια - φερέφωνα της Κυβέρνησης. Είναι τα επίσηµα στοιχεία,
τα οποία δίνει στη δηµοσιότητα ο ECDC. Τα καταθέτω, λοιπόν,
για τα Πρακτικά.

(Στο σηµείο αυτό ο Πρόεδρος της Κυβέρνησης κ. Κυριάκος
Μητσοτάκης καταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγ-
γραφα, τα οποία βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµα-
τείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Οι δυνατότητες νοσηλείας αυξάνονται. Ταυτόχρονα, όµως, αυ-
ξάνονται και οι Έλληνες οι οποίοι θωρακίζονται. Και µπορούµε
σήµερα να πούµε µε ασφάλεια στους Έλληνες ότι το τέλος
αυτής της περιπέτειας είναι πια ορατό. 

Μέχρι να έρθει, όµως, οι µεταλλάξεις βοηθούν τον ιό να πολ-
λαπλασιάζεται πιο γρήγορα και κάνουν πιο επικίνδυνη την
ύστατη επίθεσή του. Ο δρόµος που µας δείχνει η επιστήµη, µέχρι
που να εµβολιαστεί κρίσιµη µάζα των Ελλήνων συµπολιτών µας,
είναι ένας: µάσκα, αποστάσεις, αποφυγή αχρείαστων συγχρωτι-
σµών, ατοµική υγιεινή. 

Αναφερθήκατε για ακόµα µία φορά, κύριε Τσίπρα, στην πατα-
γώδη, κατά την άποψή σας, αποτυχία της Κυβέρνησης στην αν-
τιµετώπιση της πανδηµίας. Ποιος είναι ο δείκτης, κύριε Τσίπρα,
που µετράει την επιτυχία ή την αποτυχία µιας Κυβέρνησης στο
συγκεκριµένο ζήτηµα; Είναι η πανδηµία ένα ελληνικό φαινόµενο
όταν µιλάτε για χιλιάδες νεκρούς; Είναι ο κορωνοϊός ένας ιός ο
οποίος φέρει τα χαρακτηριστικά και τα διακριτικά αυτής της Κυ-
βέρνησης; Ένα µέτρο σύγκρισης και µόνο µπορεί, δυστυχώς, να
υπάρξει. Και αυτός είναι ο αριθµός των συµπολιτών µας που έχα-
σαν τη ζωή τους από την πανδηµία σε σχέση µε αυτό το οποίο
συνέβη σε άλλες ευρωπαϊκές χώρες. Εκεί η Ελλάδα έχει την τέ-
ταρτη καλύτερη επίδοση. Το επαναλαµβάνω, η Ελλάδα έχει την
τέταρτη καλύτερη επίδοση! 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

Και είναι ανεπίτρεπτο σήµερα, σε µία εποχή που η χώρα προ-
σπαθεί να ανοίξει την οικονοµία της, σε µια εποχή που, ναι, θα
χρησιµοποιήσει ως επιχείρηµα την επιτυχηµένη διαχείριση για
την πανδηµία για να µπορέσει να προσελκύσει επισκέπτες από
το εξωτερικό το καλοκαίρι, να έρχεστε εσείς και να δυσφηµείτε
κάτι το οποίο επιβεβαιώνεται από όλα τα επίσηµα στοιχεία. 

Εάν η πατρίδα µας ήταν στον ευρωπαϊκό µέσο όρο, κύριε Τσί-
πρα, θα είχαµε θρηνήσει ακόµα επτά χιλιάδες συµπολίτες µας,
µία κωµόπολη. Σκεφτείτε το λίγο. Στον µέσο όρο. Δεν µιλάµε για
τις χειρότερες χώρες. Αυτό το πετύχαµε όλοι µαζί. Και το πετύ-
χαµε, πράγµατι, γιατί πήραµε πιο αυστηρά µέτρα, τα πήραµε νω-
ρίτερα και οι συµπολίτες µας τήρησαν τα µέτρα αυτά σε µεγάλο
βαθµό, έστω κι αν τώρα έχει επέλθει µια κούραση. 

Πώς έρχεστε, λοιπόν, και λέτε, για ακόµα µία φορά, ότι επειδή
αποτύχαµε οικτρά στην πανδηµία, εγκαθιδρύουµε αστυνοµικό
κράτος; Δεν καταλαβαίνετε ότι δεν επιτίθεστε στην Κυβέρνηση,
αλλά επιτίθεστε στη χώρα µε όλα αυτά τα ανυπόστατα τα οποία
λέτε; Δεν έχετε καµµία αίσθηση στοιχειώδους ευθύνης να δείτε
τη µεγάλη εικόνα, να δείτε τα πραγµατικά δεδοµένα, για να µην
έρχεστε µε αυτόν τον τρόπο να διαστρεβλώνετε και να ακυρώ-
νετε µια προσπάθεια που δεν είναι µόνο δικιά µας -θα σας το ξα-
ναπώ-, αλλά είναι προσπάθεια των υγειονοµικών, είναι προσπά-
θεια των γιατρών, είναι προσπάθεια όλων των συµπολιτών µας,
που µε µεγάλη προσπάθεια κάθονται σήµερα στα σπίτια τους;
Γιατί το κάνετε; Τι θα κερδίσετε; Νοµίζετε ότι θα ζηµιώσετε εµένα
ή θα ζηµιώσετε την Κυβέρνηση όταν λέτε ανερυθρίαστα τέτοια
ψέµατα; Γιατί είναι ψέµα αυτό το οποίο λέτε και το ξέρετε ότι
είναι ψέµα. Το ξέρετε ότι είναι ψέµα και παρά ταύτα το λέτε! Εξα-
κολουθείτε να λέτε ότι αποτύχαµε στη διαχείριση της πανδηµίας.
Όχι, κύριε Τσίπρα, δεν αποτύχαµε! Δεν αποτύχαµε! Και είναι
προσβολή για όλους αυτούς οι οποίοι προσπάθησαν!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Επίσης, δεν αποτύχαµε µε τους εµβολιασµούς. Και δεν το λέµε

µόνο εµείς. Ρωτήστε τους συµπολίτες µας την εµπειρία τους από
αυτή τη διαδικασία. Με τον επαγγελµατισµό των υγειονοµικών,
την τεχνολογική πρόοδο την οποία πετύχαµε, µπόρεσε η χώρα
µας να γίνει παράδειγµα προς µίµηση, φέρνοντας εις πέρας µια
εξαιρετικά σύνθετη αποστολή. Αυτή είναι νίκη της Ελλάδας, είναι
νίκη των Ελλήνων, δεν είναι νίκη της Κυβέρνησης. Και όταν την
ακυρώνετε, έρχεστε σε σύγκρουση µε τη σκληρή πραγµατικό-
τητα. Κι αν νοµίζετε ότι µε αυτά τα οποία λέτε, εκφράζετε το όλον
της κοινωνίας, κάνετε πολύ µεγάλο λάθος, κύριε Τσίπρα. Εκφρά-
ζετε µία µικρή µειοψηφία, η οποία εξακολουθεί να επενδύει στην
εµπάθεια και στον διχασµό. 

Τα ίδια είχατε πει και για την οικονοµία, ότι αποτύχαµε οικτρά
στην οικονοµία. Πόσες φορές µας είπατε ότι η Ελλάδα θα έχει
τη χειρότερη ύφεση στην Ευρώπη; Πόσες φορές µας το είπατε;
Τουλάχιστον δέκα φορές. Δεν χρειάζεται να καταθέσω κάτι. Η
ύφεση είναι 8,2%. Είµαστε λίγο πάνω από τον ευρωπαϊκό µέσο
όρο. Είµαστε καλύτερα από την Ισπανία, είµαστε καλύτερα από
την Ιταλία, είµαστε σχεδόν όσο καλά είναι η Πορτογαλία. Με
άλλα λόγια, στην υγειονοµική κρίση τα καταφέραµε καλύτερα
και στην οικονοµία τα καταφέραµε καλύτερα. Αυτό λένε τα πραγ-
µατικά δεδοµένα. Εσείς το βιολί σας, «αποτύχαµε σε όλα»! 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Η ανεργία έχει συγκρατηθεί. Όλα αυτά τα πετύχαµε µε τίµηµα.

Το τίµηµα δεν ήταν µικρό. Μόλις χθες ανακοίνωσα µια νέα δέσµη
για τη στήριξη των επιχειρήσεων. Δυόµισι δισεκατοµµύρια ευρώ
επιπλέον προστίθενται στα 24 δισεκατοµµύρια τα οποία έχουµε
εκταµιεύσει το 2020 και φτάνουν τα 11,5 δισεκατοµµύρια, προς
το παρόν, το 2021. Πώς το είπατε; «Χάντρες» στη µεσαία τάξη.
Έτσι δεν το είπατε; «Χάντρες» στη µεσαία τάξη. 

Η επιστρεπτέα προκαταβολή, η οποία εκταµιεύεται εντός σα-
ράντα οκτώ ωρών από την κατάθεση της αίτησης, είναι «χάντρα»
στη µεσαία τάξη! Η δυνατότητα σήµερα να µην επιστραφεί το
50% της προκαταβολής των τριών πρώτων επιστρεπτέων προ-
καταβολών, και αυτό «χάντρα» είναι, έτσι δεν είναι; Ή η δυνατό-
τητα να πάρει κάποιος έκπτωση 15%.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Δεν ξέρω πραγµατικά αν πιστεύετε ότι κανείς πιστεύει όλα

αυτά τα οποία λέτε. Και επειδή έχετε και ένα βεβαρηµένο ιστο-
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ρικό στην έκφραση του λόγου σας, δεν είναι δουλειά µου να σας
συστήσω το πώς θα πορεύεστε. Θα επανέλθω στο ζήτηµα αυτό
στη συνέχεια, όταν θα εκφράσω τις απόψεις µου για το τι κρύ-
βεται πραγµατικά πίσω από αυτήν τη στρατηγική σας. 

Η κοινωνία είναι κουρασµένη, θα το ξαναπώ. Έχουµε, όµως,
ακόµα µπροστά µας κάποιες δύσκολες εβδοµάδες, µέχρι να µπο-
ρέσουµε να χτίσουµε ένα τείχος εµβολιασµού, το οποίο θα µας
επιτρέψει σε συνδυασµό µε τον καλύτερο καιρό και την αναµε-
νόµενη κάµψη σε αυτό το τρίτο κύµα το οποίο βλέπουµε, να µπο-
ρέσουµε να ξανανοίξουµε την οικονοµική δραστηριότητα και να
το κάνουµε µε αυτοπεποίθηση και µε ασφάλεια. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ξέρω ότι οι επιτυχίες σε αυτήν
τη συγκυρία εύκολα µειώνονται και οι δυσκολίες εύκολα µεγεθύ-
νονται. Ένας χρόνος µε διαδοχικούς περιορισµούς, πράγµατι,
µας έχει κουράσει. Νοµίζω ότι όλοι αντιλαµβανόµαστε -πρώτος
εγώ- την αγωνία του επαγγελµατία ο οποίος µένει µακριά από τη
δουλειά του, την αγωνία του νέου που δεν µπορεί να βγει, να δει
τους φίλους του, να πιει έναν καφέ, την αγωνία του φοιτητή, του
πρωτοετή φοιτητή, ο οποίος µε όνειρα µπήκε στη σχολή της επι-
λογής του και τώρα διαπιστώνει ότι πρέπει για έναν χρόνο του-
λάχιστον να κάνει τα µαθήµατα διαδικτυακά, την αγωνία του
δεκαεπτάχρονου και της δεκαεπτάχρονης -έχω παιδί σε αυτήν
την ηλικία- που σου λέει «Τι θα γίνει; Την τελευταία χρονιά, δεν
τη φανταζόµουν έτσι. Θα ήθελα να είµαι στο σχολείο.». Ειδικά τα
παιδιά που προετοιµάζονται για τις πανελλήνιες θέλουν αυτήν τη
στιγµή να µπορεί το σχολείο να είναι παρόν και να µπορεί να τους
στηρίξει σε αυτήν τη µεγάλη προσπάθεια. Καταλαβαίνουµε τη
δυσκολία της γιαγιάς, η οποία δεν µπορεί να αγκαλιάσει τα εγ-
γόνια της. Και όλοι έχουµε έναν λόγο να παραπονιόµαστε. Η αγα-
νάκτηση, όµως -θα το ξαναπώ- δεν µπορεί να είναι γενική, δεν
µπορεί να είναι τυφλή. 

Ο εχθρός µας, κύριε Τσίπρα, είναι ένας και να συµφωνήσουµε
σ’ αυτό. Δεν είστε εχθρός µου. Εσείς µπορεί να µε βλέπετε εµένα
ως εχθρό, αλλά εσείς δεν είστε εχθρός µου. Εχθρός είναι ένας.
Εχθρός σε αυτήν τη συγκυρία είναι ο κορωνοϊός.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Σε τέτοιες κρίσιµες στιγµές οι κοινωνίες έχουν ανάγκη από

ενότητα και από λογική. Γιατί ένα πρόβληµα που αφορά όλους
βρίσκει τη λύση µόνο από όλους, µε αλληλεγγύη, µε πειθαρχία
και µε ωριµότητα. Κι αυτό είναι τελικά το ζητούµενο σε ολόκληρο
τον κόσµο. 

Τι γίνεται, λοιπόν, εδώ πέρα; Τι γίνεται στην Ελλάδα; Θυµη-
θείτε λίγο τι έγινε τον τελευταίο µήνα. Στις 9-2 είχαµε χίλια τε-
τρακόσια ενενήντα έξι κρούσµατα, δεκαεπτά θανάτους και
διακόσιους ογδόντα τέσσερις διασωληνωµένους. Στις 9-3 είχαµε
τρεις χιλιάδες διακόσια δεκαπέντε κρούσµατα, σαράντα έξι θα-
νάτους και τετρακόσιους ογδόντα τέσσερις συνανθρώπους µας
διασωληνωµένους. Αυτές τις δύο στιγµές δεν τις ενώνει απλά ο
διπλασιασµός του κινδύνου. Τις ενώνει και η συµπεριφορά ενός
συγκεκριµένου πολιτικού Αρχηγού, ενός Αρχηγού που είπε ανε-
ρυθρίαστα ότι δέχεται το ρίσκο των επικίνδυνων συναθροίσεων
στις διαδηλώσεις. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Σε αυτήν τη συγκυρία, σε αυτήν τη δύσκολη συγκυρία επιµέ-

νετε και σήµερα να διοργανώνετε συγκεντρώσεις και να διοργα-
νώνετε πορείες. Πότε το κάνετε αυτό; Το κάνετε στην κορύφωση
της πανδηµίας.

«Spreading the Disease: Protest in Times of Pandemics». Δεν
νοµίζω ότι χρειάζεστε, κύριε Τσίπρα, και δεν νοµίζω ότι χρειαζό-
µαστε καµµία επιστηµονική έρευνα, όπως αυτή του Πανεπιστη-
µίου Χούµπολτ, για να τεκµηριώσουµε ότι σε αυτήν τη συγκυρία
οι µαζικές συνάξεις µε µεγάλη ένταση, συχνά χωρίς µάσκες, είναι
-γεγονός- υπερµεταδότης για τον κορωνοϊό. 

(Στο σηµείο αυτό ο Πρόεδρος της Κυβέρνησης κ. Κυριάκος
Μητσοτάκης καταθέτει για τα Πρακτικά την προαναφερθείσα
έρευνα, η οποία βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµα-
τείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Συµφωνείτε ή διαφωνείτε µε αυτήν την παραδοχή; Αν συµφω-
νείτε, τότε θα πρέπει να ισχυριστείτε ότι το αγαθό της διαµαρ-
τυρίας, το οποίο εµείς το προστατεύσαµε και δεν απαγορεύσαµε
τις συγκεντρώσεις -οι συγκεντρώσεις εξακολουθούν να υπόκειν-

ται στους περιορισµούς του γενικού νόµου περί διαδηλώσεων-,
είναι υπέρτερο του αγαθού της ανθρώπινης ζωής και ότι συνει-
δητά αναλαµβάνετε το ρίσκο. Αυτό µας λέτε. Όταν σήµερα ως
πολιτικό κόµµα έρχεστε και ενθαρρύνετε και κινητοποιείτε -γιατί,
φαντάζοµαι, δεν το αµφισβητείτε ότι είστε πίσω από τις συγκεν-
τρώσεις οι οποίες γίνονται-, όταν έρχεστε και το κάνετε αυτό,
αναλαµβάνετε το ρίσκο να αυξηθούν εκθετικά τα κρούσµατα και
να ασκήσετε επιπλέον πίεση στο σύστηµα υγείας. Προφανώς και
οι διαδηλώσεις δεν είναι ο µόνος λόγος που έχουµε αύξηση των
κρουσµάτων, αλλά αναρωτιέµαι αν πραγµατικά αυτό σήµερα
από τον Αρχηγό της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης µπορεί να θε-
ωρηθεί υπεύθυνη στάση.

Εγώ δεν θα µιλήσω ούτε για κατηγορίες ούτε θα χρησιµοποι-
ήσω ένα λεξιλόγιο το οποίο είναι ξεπερασµένο. Θα σας προ-
σάψω, όµως, ότι επιχειρείτε συνειδητά -το κάνατε και σήµερα-
να µετατρέψετε σε αντικυβερνητικό επιχείρηµα τη δικαιολογη-
µένη κούραση των άλλων. Σας προσάπτω ότι θέλετε να ψαρέ-
ψετε στα θολά νερά της πανδηµίας, για να δηµιουργήσετε και
πάλι νέες πλατείες και νέους αγανακτισµένους και να ζωντανέ-
ψετε τα ίδια συνθήµατα τα οποία σε µια άλλη συγκυρία σάς έφε-
ραν στην εξουσία: χούντες, πληρωµένα µέσα ενηµέρωσης,
κράτος του αυταρχισµού, επιστροφή στην Ελλάδα της δεκαετίας
του 1950. 

Νοµίζω ότι το πρόβληµα δεν είναι ο τρόπος µε τον οποίο προ-
σπαθεί ο κ. Τσίπρας να βάλει ταµπέλες σε εµένα και στην παρά-
ταξη που έχω την τιµή να ηγούµαι. Άλλωστε, για να περιγράψεις
µία πραγµατικότητα, πρέπει πρώτα να είσαι σε θέση να την κα-
ταλάβεις. Το πρόβληµα αυτήν τη στιγµή είναι άλλο. Αφού η Αξιω-
µατική Αντιπολίτευση απέτυχε να εκφράσει µια πειστική εναλλα-
κτική πρόταση που να αντιπαρατίθεται µε όρους δηµοκρατικού
διαλόγου στην πολιτική της Κυβέρνησης, επιλέγετε ουσιαστικά
τη δηµόσια υγεία ως ένα πεδίο πολιτικής δράσης. Αυτό δεν θα
σας κάνει καλό. Σίγουρα, όµως, δεν κάνει καλό στη δηµοκρατία
και στην κοινωνική συνοχή. 

Και µιας και η συζήτηση αυτή, κύριε Τσίπρα, είναι διαδραστική,
θέλω να µου απαντήσετε στη δευτερολογία σας αν γνωρίζετε
ένα κόµµα Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης στην Ευρώπη το οποίο
σήµερα ανοιχτά να στηρίζει δηµόσιες συναθροίσεις. Ένα! Ένα!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Γιατί, εξ όσων γνωρίζω, οι όλες αντιδράσεις τις οποίες βλέπω

είναι από περιθωριακά κόµµατα, είναι από αρνητές της µάσκας,
από αρνητές των εµβολίων, αρνητές των µέτρων προστασίας. 

Υποδείξτε µου, λοιπόν, κύριε Τσίπρα, στη δευτερολογία σας
παρακαλώ, σε ποια ευρωπαϊκή χώρα η Αξιωµατική Αντιπολίτευση
στηρίζει ανοικτά εν µέσω κορωνοϊού δηµόσιες διαδηλώσεις ανα-
λαµβάνοντας το ρίσκο, όπως εσείς είπατε, να συµµετέχουν στη
διασπορά του ιού. Θα έχετε την ευκαιρία στη δευτερολογία σας,
φαντάζοµαι, να µου απαντήσετε.

Όπως είπα στην εισαγωγή µου, η σηµερινή συνεδρίαση έχει
µια διπλή αφορµή: Από τη µία πλευρά, έχει την απαράδεκτη συµ-
περιφορά ενός αστυνοµικού απέναντι σε έναν νεαρό την περα-
σµένη Κυριακή, µια συµπεριφορά η οποία ήδη ερευνάται από την
υπηρεσία, από τον Συνήγορο του Πολίτη και από τη δικαιοσύνη,
µε τον ίδιο τον αστυνοµικό να έχει ήδη τεθεί σε διαθεσιµότητα.

Από την άλλη, έχουµε τα αιµατηρά επεισόδια της Νέας Σµύρ-
νης, αυτά που παραλίγο να στοιχίσουν τη ζωή σε έναν εικοσιε-
πτάχρονο αστυνοµικό, που προκάλεσαν τον τραυµατισµό εννέα
αστυνοµικών, την αναστάτωση όντως µιας συνοικίας και την ανη-
συχία µιας ολόκληρης χώρας.

Σχετικά µε το πρώτο η θέση µου είναι κατηγορηµατική: Το κα-
ταδικάζω απερίφραστα, δεν θεωρώ ότι έχει καµµία θέση στην
καθηµερινότητά µας. Το καταδικάζω ανεξάρτητα από το τι το
προκάλεσε και χωρίς να εξετάζω τι προηγήθηκε και τι το ακο-
λούθησε. Μόνο όταν ο ένστολος σέβεται τον πολίτη, µπορεί να
κερδίσει και τον δικό του σεβασµό. Και µόνο όταν η συµπερι-
φορά του είναι επαγγελµατική, µπορεί να γίνει αποτελεσµατική.
Ο αστυνοµικός οφείλει να έχει αυτοσυγκράτηση, ακόµα και όταν
υβρίζεται, ακόµα και όταν προπηλακίζεται. Και νοµίζω ότι είναι
πολλά τα περιστατικά τέτοιων προπηλακισµών. Οφείλει να ακο-
λουθεί τους κανόνες, ακόµα και όταν ένας ύποπτος αρνείται να
τους ακολουθήσει. Τίποτα λιγότερο και τίποτα περισσότερο. Την
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ίδια στιγµή βέβαια δεν µπορώ να ξεχάσω ότι η Αστυνοµία βρέ-
θηκε στην πλατεία, επειδή υπήρχε ένας συνωστισµός. Βρέθηκε,
δηλαδή, σε µία αποστολή που της έχουµε αναθέσει εµείς ως
κράτος, να υπερασπιστεί τη δηµόσια υγεία. 

Θέλω, επίσης, να επισηµάνω ότι έχουν γίνει παραπάνω από έν-
τεκα εκατοµµύρια έλεγχοι από την αρχή της πανδηµίας. Έχουν
γίνει χωρίς προβλήµατα. Έχουν γίνει στη συντριπτική τους πλει-
οψηφία µε κατανόηση, µε χαµόγελο, µε ευγένεια και τολµώ να
πω και πολύ συχνά µε την ανοχή που πρέπει να δείχνουν τα όρ-
γανα της τάξης, όταν εκτιµούν ότι ο πολίτης βρίσκεται στο όριο
της νοµιµότητας. Αυτός είναι κανόνας σήµερα. 

Και δεν πρέπει να ξεχνάµε, όταν συλλήβδην αναφέρεστε στην
Αστυνοµία, ότι οι αστυνοµικοί είναι παιδιά της διπλανής πόρτας.
Πολλοί από τα νέα παιδιά τα οποία έχουν µπει στην Αστυνοµία
είναι παιδιά είκοσι δύο, είκοσι τριών, είκοσι τεσσάρων, είκοσι
πέντε ετών. Όταν θα βγάλουν τις στολές τους θα πάνε να πιούν
καφέ στις ίδιες καφετέριες που συχνάζει η υπόλοιπη νεολαία
µας. Γιατί, λοιπόν, αυτή η συστηµατική στοχοποίηση της Αστυ-
νοµίας; 

Και να πούµε και κάτι ακόµα και να δούµε και την άλλη όψη
του νοµίσµατος: Πόσες φορές αστυνοµικοί µπήκαν στη µάχη
κατά του κορωνοϊού, χωρίς αυτό να εντάσσεται τυπικά στα κα-
θήκοντά τους, ξεπέρασαν τον εαυτό τους και έδειξαν µεγάλη
αφοσίωση, µεγάλη ενσυναίσθηση, έκαναν το κάτι παραπάνω για
να σώσουν µια ανθρώπινη ζωή ενός ανθρώπου που µπορεί να
έχει πάθει καρδιακή προσβολή, για να περιθάλψουν ένα νέο παιδί
που µπορεί να έπαθε επιληπτική κρίση; Να µην αδικήσουµε συλ-
λήβδην την Αστυνοµία, επειδή ναι, υπάρχουν περιστατικά αστυ-
νοµικής βίας. Όταν, όµως, επενδύει κανείς στα εύκολα συνθή-
µατα και στους εύκολους διχασµούς, µπορεί ακριβώς να σχηµα-
τίζει τέτοιου είδους εντυπώσεις.

Τα στοιχεία της συγκεκριµένης υπόθεσης ασφαλώς και θα διε-
ρευνηθούν. Μην έχετε καµµία αµφιβολία ότι οι ευθύνες θα απο-
δοθούν και εκεί που απαιτείται δικαστική κρίση θα αφήσουµε τη
δικαιοσύνη να κάνει τη δουλειά της. Εξ όσων γνωρίζω η υπόθεση
Ινδαρέ δεν έχει τελεσιδικήσει ακόµα. Επικαλείστε µια υπόθεση,
στην οποία πράγµατι σχηµατίστηκαν κάποιες άσχηµες εντυπώ-
σεις. Όταν έφτασε, όµως, στο δικαστήριο διαπιστώθηκε ότι τα
πράγµατα ήταν διαφορετικά. Άλλη µια προσπάθεια να σταθείτε
στην εικόνα της στιγµής χωρίς να δείτε την ουσία της υπόθεσης. 

Θέλω, επίσης, να σας πω, επειδή δεν είπατε κουβέντα για την
ουσία, για την ταµπακιέρα, για το τι µπορούµε να κάνουµε για να
αντιµετωπίσουµε αυτά τα περιστατικά, ότι η Κυβέρνηση αυτή µε
τον ν.4662 τον οποίο ψήφισε, έκανε ένα πάρα πολύ σηµαντικό
βήµα για την αντιµετώπιση αυτών των περιστατικών.

Διαβάζω από την έκθεση του Συνηγόρου του Πολίτη µε ηµε-
ροµηνία 24 Σεπτεµβρίου του 2020: Δύο θετικά βήµατα διαπιστώ-
νει ο Συνήγορος του Πολίτη τα οποία έγιναν από αυτήν την
Κυβέρνηση. Το πρώτο είναι ότι το πειθαρχικό δίκαιο των αστυ-
νοµικών τροποποιήθηκε τον Δεκέµβριο του 2019 και το δεύτερο
καθοριστικό βήµα συνιστά η τροποποίηση της νοµοθεσίας για
τον εθνικό µηχανισµό. Επί της ουσίας αναγνωρίζει ο Συνήγορος
του Πολίτη ότι αποκτά πια και ανακριτικά καθήκοντα για να µπο-
ρεί ο ίδιος να διερευνά τέτοιες υποθέσεις.

Αυτά, λοιπόν, µαζί µε το πόρισµα της Επιτροπής Αλιβιζάτου τα
καταθέτω στα Πρακτικά της Βουλής.

(Στο σηµείο αυτό Πρόεδρος της Κυβέρνησης κ. Κυριάκος Μη-
τσοτάκης καταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγ-
γραφα, τα οποία βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµα-
τείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Και αλήθεια, µιας και η ερώτησή σας αφορούσε το πόρισµα
της επιτροπής θυµίστε µου: Η Επιτροπή Αλιβιζάτου διερεύνησε
περιστατικά αστυνοµικής βίας ποιας περιόδου ακριβώς, κύριε
Τσίπρα; Της περιόδου 2017-2018. Της δικής σας περιόδου περι-
στατικά αστυνοµικής βίας διερεύνησε η Επιτροπή Αλιβιζάτου.
Εσείς, λοιπόν, γιατί δεν προχωρήσατε σε αυτές τις κινήσεις στις
οποίες προχώρησε αυτή η Κυβέρνηση για να περιορίσει τα πε-
ριστατικά; Θα σας πω γιατί. Μιας και µιλάµε για τον κ. Αλιβιζάτο,
τον οποίον επικαλείστε τόσο εύκολα, να σας πω ότι έγραψε ένα
άρθρο ο κ. Αλιβιζάτος µε τίτλο: «Η ατζέντα, οι περιθωριακοί και
οι ευθύνες του ΣΥΡΙΖΑ», στο οποίο εκφράζει το ερώτηµα: «Πού

να οφείλεται η έκδηλη συµπάθεια του ΣΥΡΙΖΑ προς την πολιτική
βία;». Δεν θα απαντήσω το ερώτηµα αυτό. Θα διαβάσω δύο φρά-
σεις του κ. Αλιβιζάτου και θα θεωρούσα πολύ µεγάλη επιτυχία
αν στη σηµερινή συζήτηση θα µπορούσα να εκµαιεύσω από εσάς
τη σύµφωνη γνώµη σας σε αυτές τις δύο τοποθετήσεις, µιας και
ο κ. Αλιβιζάτος ήταν και η αφορµή της σηµερινής συζήτησης. 

Διαβάζω, λοιπόν, κύριε Τσίπρα και κυρίες και κύριοι του ΣΥ-
ΡΙΖΑ: «Μόνο αρρωστηµένα µυαλά µπορούν να θεωρούν ότι πε-
ριστατικά όπως η διαπόµπευση του πρύτανη του Οικονοµικού
Πανεπιστηµίου, οι καταλήψεις δηµοσίων κτηρίων για ψύλλου πή-
δηµα και οι βόµβες µολότοφ στις «ειρηνικές»» -εντός εισαγωγι-
κών- «διαδηλώσεις συνιστούν κανονικότητες, που θα πρέπει
κανείς να ανεχθεί, στο πλαίσιο της ελευθερίας της έκφρασης».
Συµφωνείτε ή διαφωνείτε µε αυτή την τοποθέτηση. Μια ξεκά-
θαρη απάντηση. Ένα «ναι» ή ένα «όχι».

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Διαβάζω και µια δεύτερη.

(Θόρυβος από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Συµφωνείτε. Έχετε προοδεύσει. Κάνατε ένα µικρό βήµα προς

τη σωστή κατεύθυνση.
Διαβάζω, επίσης, µια δεύτερη αποστροφή του κ. Αλιβιζάτου,

διότι δεν πρέπει να ξεχνάµε ότι αυτή η υπόθεση ξετυλίγεται σε
έναν καµβά περιστατικών που έχουν ταλαιπωρήσει στην ελληνική
κοινωνία τον τελευταίο µήνα: «Εάν η υπόθεση Κουφοντίνα αντι-
µετωπιστεί στις πραγµατικές της διαστάσεις, αν δηλαδή θεωρη-
θεί ως σύγκρουση ενός περιθωριακού ρεύµατος ιδεών κάποιων
αµετανόητων υποστηρικτών της ένοπλης βίας µε τη δηµοκρατία
και το κράτος δικαίου, τότε πιστεύω ότι η ένταση θα πέσει».

Συµφωνείτε ή διαφωνείτε, κύριε Τσίπρα, µε αυτή την προσέγ-
γιση του κ. Αλιβιζάτου;

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Και µιας και µας ρωτήσατε για το πόρισµα της Επιτροπής Αλι-

βιζάτου, πράγµατι η επιτροπή έκανε µια σειρά από προτάσεις.
Κάποιες από αυτές έχουν ήδη υλοποιηθεί: διακριτικά στους
αστυνοµικούς, νοµικό πλαίσιο για να λειτουργούν οι πρώτες σα-
ράντα κάµερες στις εξαρτύσεις των αστυνοµικών, νέο πρό-
γραµµα όλων των αστυνοµικών ακαδηµιών στις οποίες διδάσκε-
ται Συνταγµατικό και Ποινικό Δίκαιο δίπλα στα ατοµικά και πολι-
τικά δικαιώµατα.

Αναρωτιέµαι, κύριε Τσίπρα, εσείς για όλα αυτά τα περιστατικά
τι κάνατε επί δικών σας ηµερών. Ήρθατε και µας είπατε σήµερα
πάλι ότι πρέπει να διαλυθεί η οµάδα «ΔΡΑΣΗ», διότι είναι µια επι-
θετική µονάδα καταστολής. Δεν είχα πρόθεση να τα θίξω κάποια
πράγµατα, αλλά µου δώσατε την αφορµή µε την προκλητική σας
οµιλία να τα θυµίσω. Επί δικών σας ηµερών: «Πλειστηριασµοί.
Άγριο ξύλο από τα ΜΑΤ». «Ο ΣΥΡΙΖΑ ψέκασε τους διαδηλωτές
και έβγαλε καταγγελία για αστυνοµική αυθαιρεσία». «ΣΥΡΙΖΑ
εναντίον ΣΥΡΙΖΑ και για την αστυνοµική βία». 

Και βέβαια η «Εφηµερίδα των Συντακτών» «Πρώτη φορά και
αριστερή καταστολή».

Εσείς χρησιµοποιήσατε τα ΜΑΤ και την Αστυνοµία, πρώτα και
πάνω από όλα για να προστατεύσετε τη δικιά σας προσωπική ει-
κόνα. Εσείς κάνατε προληπτικές προσαγωγές όταν πηγαίνατε να
µιλήσετε στις συγκεντρώσεις σας. Εσείς κλείσατε την Ηρώδου
Αττικού. Εσείς ξεχάσατε τους συνταξιούχους. Τότε δεν υπήρχε
αστυνοµική βία, κύριε Τσίπρα; Ή τότε η αστυνοµική βία ήταν ένα
βολικό εργαλείο για να µην υπάρχουν κοινωνικές αντιδράσεις;
Ή µήπως τότε δεν ήµασταν σίγουροι από ποια µεριά έπεφταν οι
µολότοφ, από την καλή ή από την κακή, κύριε Τσίπρα; Εξαρτάται
από το ποια µεριά είσαι. Έτσι δεν είναι; Έτσι δεν είχατε πει στον
κ. Τζαβάρα; Τα ξεχνάµε αυτά.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Θέλω να είµαι ξεκάθαρος. Το πρόβληµα των εκτροπών στη

χρήση βίας από κρατικούς αξιωµατούχους δεν είναι πρόβληµα
µόνο ελληνικό. Είναι πρόβληµα παγκόσµιο. Θα σας έλεγα ότι στη
χώρα µας δεν έχουµε υπερβολικά τέτοια περιστατικά. Ο κ. Αλι-
βιζάτος ορθά επισηµαίνει ότι εκεί που διαφοροποιείται η χώρα
µας σε σχέση µε άλλες χώρες είναι, όχι στην έκταση των περι-
στατικών βίας, αλλά στο γεγονός ότι πράγµατι µέχρι να αλλάξει
ο τρόπος διερεύνησης των περιστατικών -θυµίζω µε νοµοθέτηση
της δικιάς µας Κυβέρνησης- υπήρχε όντως µία οµερτά εντός της
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Αστυνοµίας που δεν επέτρεπε την πραγµατική διερεύνηση αυτών
των περιστατικών, έτσι ώστε να αποδίδεται τελικά η δικαιοσύνη.
Και έχει δίκιο ο κ. Αλιβιζάτος σε αυτή του τη διάγνωση. Γι’ αυτό
και είναι πάρα πολύ σηµαντική η πρωτοβουλία την οποία ανέλαβε
αυτή η Κυβέρνηση, να ενισχύσει περισσότερο τον Συνήγορο του
Πολίτη για να µπορεί να διερευνά τέτοια περιστατικά. Και θα το
πω ξεκάθαρα, ότι παρά τα βήµατα τα οποία έχουν γίνει η Αστυ-
νοµία µας, ναι, έχει ακόµα δρόµο για να γίνει αυτή που αρµόζει
σε µια σύγχρονη δηµοκρατία. Θα υπάρχουν, λοιπόν, συµπεριφο-
ρές οι οποίες είναι ανάρµοστες ανάµεσα στην πολύ καλή δου-
λειά την οποία κάνει η Αστυνοµία. Όµως είµαστε πια στον δρόµο
του εκσυγχρονισµού και της αποτελεσµατικότητας.

Έχω µια ευθύνη, όµως, ως Πρωθυπουργός της χώρας -γιατί
η χώρα έχει συνέχεια και το κράτος έχει συνέχεια- να ζητήσω
συγγνώµη από όλους όσοι πληγώθηκαν από κρούσµατα αστυ-
νοµικής βίας κατά το παρελθόν και επί δικών µας ηµερών και επί
δικών σας ηµερών, κύριε Τσίπρα. Και από τους συνταξιούχους
που ψεκάσατε εγώ θα ζητήσω συγγνώµη και από τα περιστατικά
αστυνοµικής βίας που προηγήθηκαν της δικιάς µας διακυβέρνη-
σης εγώ θα ζητήσω συγγνώµη.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Κλείνω την αναφορά µου σε αυτό το περιστατικό µε τέσσερις

ακόµα ανακοινώσεις, γιατί µέχρι στιγµής κάναµε µια συζήτηση
για την αστυνοµική βία και δεν άκουσα στην πρωτολογία σας –
πέρα των δεκαεπτά κατηγορώ- ούτε µία πρόταση για το πώς θα
βελτιώσουµε το πρόβληµα το οποίο αντιµετωπίζουµε.

Η άποψή µου είναι ότι όλες οι δυνάµεις, «ΔΙΑΣ», Άµεση Δράση,
«ΔΕΛΤΑ», ΜΑΤ πρέπει να φέρουν ατοµική κάµερα καταγραφής
εικόνας και ήχου, για να µην µπορεί κανείς να κατασκευάζει γε-
γονότα κατά το δοκούν. Θα έχουµε αντιδράσεις από την Αρχή
Προστασίας Προσωπικών Δεδοµένων. Θέλω την ξεκάθαρη
άποψή σας, κύριε Τσίπρα, εάν συµφωνείτε ή εάν διαφωνείτε µε
αυτήν την πρόταση. Κάµερες παντού σε όλους τους αστυνοµι-
κούς.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Δεύτερον, να έχουµε τη δυνατότητα να συνεργαστούµε µε

άλλες Αστυνοµίες, όπως η γαλλική και η βρετανική για να µπο-
ρέσουµε να ενισχύσουµε τα ψυχογραφικά τεστ τα οποία είναι
απαραίτητα, προκειµένου να µπορούµε να διαγνώσουµε εκ των
προτέρων εάν κάποιος νέος αστυνοµικός, υποψήφιος αστυνοµι-
κός έχει κάποια ροπή στη βία που να τον καθιστά επικίνδυνο για
να αναλάβει αυτό το βαρύ λειτούργηµα.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΒΟΥΤΣΗΣ: Με «σέλφις».
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης): Εί-

πατε κάτι, κύριε Βούτση; Δεν άκουσα. Τι είπατε;
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΒΟΥΤΣΗΣ: Με «σέλφις» να είναι οι κάµερες. Να

µην είναι µόνο για να δείχνουν.
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης): Με

«σέλφις»; Α, σας ενοχλούν τώρα οι κάµερες. Όταν θα δείχνουν
οι κάµερες τους µπαχαλάκηδες να πετάνε τις µολότοφ σας ενο-
χλούν οι κάµερες τώρα. Άρα, δεν τις θέλετε τις κάµερες στους
αστυνοµικούς. Εντάξει, θα µου τα πείτε µετά.

Τρίτον, το Υπουργείο Προστασίας του Πολίτη έχει αναλάβει
µια δέσµευση να φέρει σύντοµα στη Βουλή ένα νοµοσχέδιο για
τη συνολική αναβάθµιση των αστυνοµικών σπουδών.

Τέταρτον, ο Συνήγορος του Πολίτη θα αποκτήσει µε νοµοθε-
τική ρύθµιση ειδικό βοηθό συνήγορο µε αποκλειστική αρµοδιό-
τητα να συνδράµει στα θέµατα αντιµετώπισης της αστυνοµικής
βίας, µε αυτόνοµη δοµή δέκα εξειδικευµένων στελεχών.

Αυτές είναι οι προτάσεις της Κυβέρνησης για το πώς µπο-
ρούµε να ενισχύσουµε περαιτέρω το πλαίσιο που θα διασφαλίσει
ότι τα φαινόµενα αστυνοµικής βίας θα περιοριστούν στο ελάχι-
στο δυνατό.

Αγαπητοί συνάδελφοι, τα γεγονότα δυστυχώς είναι αδιάψευ-
στα. Την ώρα που οι λοιµωξιολόγοι προειδοποιούσαν για τον κίν-
δυνο των συναθροίσεων κάποιος αποδεχόταν το ρίσκο των
διαδηλώσεων. Πράγµατι, υπήρξαν πολλές, πάρα πολλές διαδη-
λώσεις που έγιναν τον τελευταίο µήνα. Η Κυβέρνηση -όπως σας
είπα- απέφυγε να οξύνει το πρόβληµα. Θεώρησε αυτονόητο ότι
οι κοινοβουλευτικές δυνάµεις θα στεκόντουσαν στο ύψος των
περιστάσεων, ότι θα λειτουργούσαν µε τη φειδώ της ευθύνης και

ότι το δικαίωµα στη διαµαρτυρία δεν θα έβαζε σε κίνδυνο το δι-
καίωµα στη ζωή.

Σήµερα δεν έχω καµµία δυσκολία να παραδεχτώ ότι δυστυχώς
αστοχήσαµε, δυστυχώς αρχίσατε πάλι να κινητοποιείστε στο
πλευρό του περιθωρίου µε τη νεολαία σας, κύριε Τσίπρα, να βα-
δίζει στον ρυθµό του συνθήµατος να µετονοµαστεί η πλατεία
Συντάγµατος σε πλατεία «Κουφοντίνα» και µπροστά στα πανό
«γεννήθηκα 17 Νοέµβρη». Μαζί συµπορευτήκατε. Και µε τους
Βουλευτές σας…

(Θόρυβος – Διαµαρτυρίες από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ησυχία παρακαλώ.
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης):

Ντροπή, ντροπή!
Κύριε Πρόεδρε, µπορούµε να έχουµε λίγο τάξη στην Αίθουσα;
Σας ενοχλούν αυτά. Αυτή είναι η εικόνα…

(Θόρυβος – Διαµαρτυρίες από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Όταν θα µιλάει ο Αρ-

χηγός σας, µην διαµαρτυρηθείτε αν ακούσετε ανάλογη συµπε-
ριφορά. Παρακαλώ, λοιπόν, σιωπή.

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης):
Κύριε Τσίπρα, κοιτάξτε λίγο. Αυτή είναι η εικόνα της Πρυτανείας
στο Αριστοτέλειο Πανεπιστήµιο, στην κατάληψη την οποία υπε-
ρασπιστήκατε. «Νίκη στην απεργία πείνας του επαναστάτη Κου-
φοντίνα». «Αλληλεγγύη στον Κουφοντίνα».

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Βρέθηκαν τρεις Βουλευτές σας, επώνυµοι, να στηρίξουν µια

κατάληψη η οποία έγινε µε διακύβευµα τα αιτήµατα του Κουφον-
τίνα. Και έρχεστε µετά να κατηγορήσετε εµάς ότι εµείς υποδαυ-
λίζουµε την ένταση, ότι εµείς θέλουµε τον διχασµό, όταν εσείς
συντάσσεστε πίσω από αυτές τις απόψεις;

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
(Θόρυβος – Διαµαρτυρίες από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε συνάδελφε, την
επόµενη φορά θα αναγκαστώ να σας ανακαλέσω στην τάξη, εάν
δεν µπορείτε να καταλάβετε ότι ο Πρωθυπουργός και ο Αρχηγός
της Αντιπολίτευσης είναι ανώτατοι θεσµικοί παράγοντες. Όποιος
και να είναι στο Βήµα οφείλουµε να τον σεβόµαστε, πολύ περισ-
σότερο αυτά τα δύο πρόσωπα. Ηρεµήστε, λοιπόν!

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης):
Κύριε Πρόεδρε, φαίνεται ότι κάποιοι έχουν αλλεργία στον δηµο-
κρατικό διάλογο.

Γύρω από το θέµα αυτό, κύριε Τσίπρα, γύρω από το θέµα του
Κουφοντίνα πολλοί θέλησαν να ξαναγράψουν παραποιηµένη την
ιστορία, ποντάροντας ότι ο σηµερινός εικοσάρης δεν ξέρει πως
εικοσάρης ήταν και ο Θάνος Αξαρλιάν που σκότωσε εν ψυχρώ
ένα µεσηµέρι ο Κουφοντίνας.

Ίσως κάποιοι ποντάρουν στο γεγονός ότι δεν γνώρισαν τον
Παύλο Μπακογιάννη, έναν πολιτικό που πολέµησε τη δικτατορία
και ήθελε να ενώσει τους Έλληνες, µια προοδευτική φωνή, ένα
άτακτο παιδί της παράταξής του που αν είχε ζήσει είµαι σίγου-
ρος ότι θα το ψήφιζαν οι νέοι, ακολουθώντας τις σπουδές του,
τη διαδροµή της ατοµικής του προκοπής, το µικρό χωριό της Ευ-
ρυτανίας, τις µεγάλες πρωτεύουσες του κόσµου.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Μέχρι που φτάσατε, κύριοι συνάδελφοι του ΣΥΡΙΖΑ, γιατί ανα-

φερθήκατε στη διαδήλωση της Νέας Σµύρνης, να συνδιοργανώ-
νετε µε καλέσµατα των δικών σας sites και µε πλήρη γνώση ότι
στη συγκέντρωση αυτή θα βρισκόντουσαν και ταραχοποιά στοι-
χεία, µια συγκέντρωση µαζί µε τον «Ρουβίκωνα», τους αναρχι-
κούς και τους χούλιγκανς. Το είχατε ανακοινώσει πριν µάλιστα
λάβει χώρα η συγκεκριµένη συγκέντρωση. Ξέρατε πάρα πολύ
καλά τι κάνατε, λοιπόν, και στο όνοµα του δικού σας κοµµατικού
συµφέροντος, προχωρήσατε σε ένα υγειονοµικό και κοινωνικό
σαµποτάζ ολόκληρης της χώρας. Ήταν µια πρωτοβουλία επικίν-
δυνη, απόλυτα ανεύθυνη, γιατί δεν µπορώ να δεχθώ ότι ένα
κόµµα που επαίρεται ότι είναι κινηµατικό, αγνοεί τι µπορεί να
συµβεί όταν συνειδητά συµβαδίζει µε κουκουλοφόρους. Σε µια
τέτοια περίπτωση, ο Αρχηγός και το επιτελείο του θα ήταν αφε-
λείς. Αν όµως ήξεραν τι θα ακολουθούσε και ανέλαβαν το ρίσκο,
τότε δεν ήσασταν απλά αφελείς, ήσασταν πολιτικά µοιραίοι. Φαν-
τάζοµαι ότι θα µας το εξηγήσετε στη συνέχεια εσείς ή οι συνερ-
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γάτες σας.
Βέβαια, το άγριο λιντσάρισµα του αστυνοµικού σας βρήκε

απροετοίµαστους µπροστά στις ενοχές σας. Σας είχαµε προει-
δοποιήσει την ίδια µέρα. Προχωρήσατε πάρα ταύτα. Σας είχε
προλάβει, βέβαια και το κάλεσµα το οποίο είχε στείλει Βουλευτής
σας, η κ. Σία Αναγνωστοπούλου: «Η Νέα Σµύρνη δείχνει τον
δρόµο. Οι πολίτες υπερασπίζονται τις γειτονιές τους από τον κυ-
βερνητικό αυταρχισµό». 

Το τελικό συµπέρασµα δυστυχώς, είναι ένα. Η µεγάλη φιλε-
λεύθερη παράταξη καλείται να οριοθετήσει απέναντι σε ένα πε-
ριστατικό µεµονωµένης συµπεριφοράς -και σε άλλα που µπορεί
να υπάρχουν, δεν είναι µόνο ένα, είναι κι άλλα- ενός κρατικού
οργάνου και το κάνει µε ειλικρίνεια, το κάνει µε θάρρος και το
κάνει µε δικαιοσύνη. Εσείς, καλείστε να κάνετε κάτι πιο δύσκολο.
Αυτό το οποίο πρέπει να κάνει ο ΣΥΡΙΖΑ είναι να αποστεί από την
ίδια του την ψυχή, που µε τη φωνή του πρώην Βουλευτή Κυρίτση
επιµένει να απειλεί: «Κάθε εβδοµάδα θα έχουµε σκηνικά Νέας
Σµύρνης» ή όπως είπε ο γραµµατέας της νεολαίας ΣΥΡΙΖΑ «Κάθε
µέρα θα είµαστε στον δρόµο». Δεν το κάνατε σήµερα, σήµερα
νοµίζω ότι µας δείξετε τον πραγµατικό σας εαυτό. Όταν, όµως
υποκρίνεστε τον ενωτικό και τον σοσιαλδηµοκράτη, θα υπάρχει
πάντα ένας Βουλευτής σας, όπως ο κ. Βαρεµένος που θα µας
εξηγεί τι πραγµατικά σκέφτεστε. Έγραψε ο κ. Βαρεµένος ότι όλα
τα εγκλήµατα –ακούστε το αυτό, έχει ενδιαφέρον- τα διεκπεραί-
ωσαν άνθρωποι προερχόµενοι από το κέντρο.

Κυρίες και κύριοι του ΣΥΡΙΖΑ στις προηγούµενες εκλογές ο
λαός σας έδωσε το 32%. Σας έταξε στα έδρανα της Αξιωµατικής
Αντιπολίτευσης για να υπηρετήσετε µια κρίσιµη αποστολή, αυτήν
της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης. Εσείς όµως, αυτό το 32% το
προσβάλλετε, επιστρέφοντας µε ταχύτητα, ολοταχώς στο 3%
του dna σας. Είναι δικαίωµά σας να το κάνετε.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Είναι δικαίωµά σας. Αυτό που δεν είναι δικαίωµά σας είναι να

γυρίζετε ξανά στην κοινωνία σε εποχές διχασµού, αυτές που τις
έζησε, τις πλήρωσε, τις ξεπέρασε. «Ή τους τελειώνουµε ή µας
τελειώνουν». Άκουσα στελέχη του ΣΥΡΙΖΑ να ισχυρίζονται ότι
αυτό δεν το είπατε ποτέ. Το έχετε πει καµµιά δεκαριά φορές. 

Εάν, λοιπόν, πάλι καταφέρουµε να έχουµε ένα κέρδος από τη
σηµερινή συζήτηση θα ήταν µία ρητή και σαφή τοποθέτησή σας,
κύριε Τσίπρα, ότι το δικό σας σύνθηµα «ή τους τελειώνουµε ή
µας τελειώνουν» το 2021 το αφήνετε οριστικά πίσω. Αυτό προ-
σωπικά µου αρκεί.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Αφήνω την Αξιωµατική Αντιπολίτευση, τελειώνοντας κύριε

Πρόεδρε, να αναζητήσει την ταυτότητά της, κοιτάζω µπροστά
και θα ήθελα να απευθυνθώ στους νέους µας. Διότι, απέναντί
τους ως εκπρόσωπος της εξουσίας και απολογούµαι και εξηγού-
µαι. Είναι προσωπική µου δέσµευση να κάνω φιλικότερο το πρό-
σωπο του κράτους και αποτελεσµατικότερη τη διακυβέρνηση
µας. Ζητώ όµως και τη δικιά τους βοήθεια. Δεν κουνάω το δά-
χτυλο. Ανοίγω, ανοίγουµε όλοι τα αυτιά µας για να σας ακού-
σουµε. Ειδικά οι νέοι σήµερα δεν πρέπει να είναι υποταγµένοι,
πρέπει να είναι υποψιασµένοι. Είναι σηµαντικό νοµίζω να γνωρί-
ζουν ότι µία ανάρτηση στο διαδίκτυο δεν συνιστά πάντα την από-
λυτη αλήθεια. Είναι σηµαντικό να εξηγήσουµε στους νέους µας
ότι έτσι όπως λειτουργούν σήµερα τα µέσα κοινωνικής δικτύω-
σης και οι αλγόριθµοι των µεγάλων πλατφορµών που χρησιµο-
ποιούν στην ουσία αναπαράγουν και επιβραβεύουν τις όποιες
απόψεις µπορεί να έχουν ήδη. Δηµιουργούν στεγανά, στεγανά
έντασης, όχι στεγανά διαλόγου. Στεγανά όπου ανατροφοδοτούν-
ται τα στερεότυπα τα οποία έχουν από τη µία και την άλλη
πλευρά και αυτό είναι κακό για τη δηµοκρατία µας, είναι κακό
για το επίπεδο του διαλόγου µας, διότι εγκλωβίζονται µε αυτόν
τον τρόπο οι νέοι στις απόψεις τους χωρίς να αναπτύσσουν την
κριτική τους σκέψη, χωρίς να αµφισβητούν αυτό το οποίο βλέ-
πουν, αυτό το οποίο οποιοσδήποτε µπορεί –εντός εισαγωγικών-
«να τους σερβίρει». Και µέσα στον χρόνο η νέα γενιά πολιορκεί-
ται και από µύθους και από απόηχους πραγµατικών γεγονότων.
Είναι φυσικό, το καταλαβαίνω πάντα συµβαίνει, οι σηµερινές
αδυναµίες της πολιτείας να την εξεγείρουν. Αλλοίµονο! Αλλοί-
µονο εάν ζητούσαµε από τους νέους να παραιτηθούν από την

αµφισβήτηση. Αλλοίµονο! Θα πρέπει κάθε κοινωνία, η οποία
θέλει να προχωρήσει, να επιζητεί αυτήν την αµφισβήτηση. Και
πιστεύω τελικά ότι µέσα από αυτήν την αµφισβήτηση θα συναν-
τηθούµε µε τη νέα γενιά. Δεν λειτουργεί µε δόγµατα, ούτε µε
έτοιµες λύσεις, ούτε µε ακίνητες βεβαιότητες. Η βία όµως, το πι-
στεύω ακράδαντα, δεν ταιριάζει σε αυτήν τη γενιά. Ένα έχω να
πω σήµερα στα νέα παιδιά. Ο διχασµός τελικά σηµαίνει µαρα-
σµός. Μην βάλετε φωτιά στον δρόµο. Αν θέλετε βάλτε φωτιά στη
σκέψη σας και υψώστε τη γροθιά σας, αλλά και τα µυαλά σας
για να αµφισβητήσετε µε κριτική σκέψη αυτά τα οποία δεν σας
αρέσουν.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στην πιο κρίσιµη στιγµή της
πανδηµίας δεν πρέπει να αφήσουµε τις συνέπειές της να µολύ-
νουν τον κοινωνικό ιστό. Δεν µπορεί, κύριε Τσίπρα, σε αυτήν τη
συγκυρία να ακούγονται κατηγορίες για επιστροφή στη δεκαετία
του ‘50. Τότε, η δηµοκρατία µας ήταν ατελής, η χώρα ήταν πλη-
γωµένη από τον εµφύλιο. Όσοι µιλούν µε όρους εκείνης της επο-
χής αναφέρονται στους πατεράδες µας, στις γιαγιάδες µας και
στους παππούδες µας. Εγώ επιµένω να µιλώ για πράξεις και ευ-
θύνες που έγιναν επί των δικών σας ηµερών.

(Θόρυβος από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Πώς είναι δυνατόν σήµερα να έρχεστε και να µιλάτε για µια

εποχή στην οποία ένα µεγάλο µέρος του πολιτικού, του κοινωνι-
κού ιστού δεν είχε πολιτικά δικαιώµατα, για µια εποχή στην οποία
δεν ψήφιζαν οι γυναίκες και να κάνετε αντιπαραθέσεις και να
συγκρίνετε αυτή τη δηµοκρατικά εκλεγµένη Κυβέρνηση του 2021
µε το τι έγινε στη χώρα µας το ‘50 και µετά! Κατηγορείτε εµάς,
κύριε Τσίπρα, ότι επιστρέφουµε σε εµφυλιοπολεµικά στερεό-
τυπα; 

Εµείς επιστρέφουµε σε εµφυλιοπελεµικά στερεότυπα; Λύ-
σαµε, κύριε Τσίπρα, τις διαφορές µας µε την ιστορία εδώ και
πολύ καιρό. Αυτή η παράταξη νοµιµοποίησε το Κοµµουνιστικό
Κόµµα το 1974. Ο Παύλος Μπακογιάννης ήταν ο πρωτεργάτης
της εθνικής συµφυλίωσης το 1989, όταν σε αυτή την θέση ο Χα-
ρίλαος Φλωράκης και ο Κύρκος χειροκροτούσαν την τοποθέτηση
του Κωνσταντίνου Μητσοτάκη µετά την δολοφονία του Παύλου
Μπακογιάννη. Όταν η «ΑΥΓΗ» µιας άλλης εποχής έγραφε ότι δεν
µπορούµε να κρυβόµαστε πίσω από τον νεοαυριανισµό και κα-
τήγγειλε χωρίς αστερίσκους και χωρίς περιστροφές την τροµο-
κρατία.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Γιατί πάτε πίσω; Γιατί πάτε πίσω, πέρα και πάνω από την δικιά

σας ιστορική καταβολή;
Δεν είναι, λοιπόν, δυνατόν στο όνοµα της δηµαγωγίας να αλ-

λάζουµε το νόηµα των λέξεων, όχι µόνο γιατί έτσι καταργείται ο
διάλογος και επικρατεί ο φθηνός λαϊκισµός, αλλά γιατί µέσα από
την ευκολία των εντυπώσεων µπορεί να ανοίγει πράγµατι ο δρό-
µος για κάτι πολύ χειρότερο. 

Για δικτατορία του κορωνοϊού φωνάζει, άλλωστε, το ακροδεξιό
AFD στην Γερµανία και αυτό, επίσης, καλεί σε διαδηλώσεις. Και
πάντα το περιθώριο αναζητεί οξυγόνο στον πυρήνα της πολιτικής
ζωής. Έχουµε, λοιπόν, όλοι χρέος αυτό το οξυγόνο να µην του
το παρέχουµε. Όταν βαδίζει ένα κόµµα της ελληνικής Βουλής
δίπλα στον «Ρουβίκωνα», δίπλα στους µπαχαλάκιδες, δίπλα
στους χούλιγκαν, τροφοδοτείτε αυτή την ένταση. 

Και όταν εξακολουθείτε να µιλάτε για «δηµοκρατία σε καραν-
τίνα», τότε εσείς στρώνετε τον δρόµο σε αυτόκλητους πολιτο-
φύλακες της αναρχίας να ελέγχουν την κυκλοφορία και τους
κατοίκους στου Ζωγράφου. Είναι καιρός, λοιπόν, να συµφωνή-
σουµε τι δηµοκρατία πραγµατικά θέλουµε; Γιατί, για µας η κάθε
αυθαιρεσία αστυνοµικού οργάνου είναι ευκαιρία για περισσό-
τερο εκδηµοκρατισµό. Για κάποιους άλλους, όπως διαπίστωσα
και σήµερα, είναι ευκαιρία για περισσότερο διχασµό. 

Για µας είναι ένα προσκλητήριο ενδυνάµωσης των θεσµών και
σας κατέθεσα σήµερα µια σειρά από θεσµικές παρεµβάσεις για
το πώς µπορούµε να αντιµετωπίσουµε αυτό το πρόβληµα. Για
άλλους είναι αφορµή αποδυνάµωσης των κοινωνικών δεσµών. 

Τέτοια περιστατικά δεν µπορούν και δεν επιτρέπεται να χρη-
σιµοποιούνται ως άλλοθι για εκτεταµένα επεισόδια, ούτε βέβαια
να εξισώνονται µε το ανιστόρητο επιχείρηµα ότι η βία γεννά βία.
Όχι, κύριε Τσίπρα! Η βία δεν γεννά βία. Μόνο ο βίαιος λόγος
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γεννά τελικά την βίαιη πράξη. Η βία από µόνη της δεν γεννά τί-
ποτα. Γεννά µόνο χάος!

Και µετά τα τραγικά γεγονότα της Νέας Σµύρνης υπενθύµισα
ότι στις εκλογές της 7ης Ιουλίου 2019 πήρα µια εντολή. Η εντολή
ήταν να εγγυηθώ την ενότητα, την ασφάλεια και την ευηµερία
όλων των Ελλήνων. Και σε αυτή την αποστολή µένω πιστός, θε-
ωρώντας την οµαλότητα και την ασφάλεια προϋπόθεση δηµο-
κρατίας, αλλά και δικαιοσύνης. 

(Θόρυβος από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Παρακαλώ, να µην

καταγράφεται τίποτα από τις διακοπές!
Συνεχίστε, παρακαλώ, κύριε Πρόεδρε.
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης):

Επαναλαµβάνω, σε αυτή µου την αποστολή θα µείνω συνεπής.
Η οµαλότητα είναι προϋπόθεση δηµοκρατίας, είναι και προϋπό-
θεση δικαιοσύνης. Οι ισχυρότεροι µπορούν πάντα να προστα-
τεύονται, οι πιο αδύναµοι είναι αυτοί που έχουν ανάγκη την
ασπίδα της πολιτείας. Δεν θα επιτρέψω να ξαναζήσουµε φαινό-
µενα κατάλυσης της έννοµης τάξης, όπως αυτά που βιώσαµε το
2008 και το 2011.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Και δεν θα το επιτρέψω, όχι επειδή είναι η δικιά µου άποψη,

αλλά γιατί αυτό θέλει η συντριπτική πλειοψηφία της ελληνικής
κοινωνίας!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Επειδή, κύριε Τσίπρα -και τελειώνω µε αυτό- στην πολιτεία

αναθέτουν την υπεράσπισή τους τελικά όλες οι οργανωµένες
κοινωνίες. Διαφορετικά επικρατεί η ζούγκλα, ο διαρκής φόβος
και ο κίνδυνος του βίαιου θανάτου, όπως έγραφε ο Τόµας Χοµπς
στο «Λεβιάθαν». Ένας τέτοιος δρόµος δεν µπορεί και δεν επιτρέ-
πεται να ανοίξει στην Ελλάδα του 21ου αιώνα. Στην εχθροπραξία,
στο µισός και στο αίµα, η µόνη απάντηση µπορεί να είναι η ενό-
τητα. Αυτή που οικοδοµείται στα σύνορα της ελευθερίας µε τη
δικαιοσύνη. Και γι’ αυτό στο σύνθηµα «Η βία γεννά βία», η δικιά
µου απάντηση είναι άλλη. Το σύνθηµά µας είναι άλλο: «Ο διάλο-
γος γεννά διάλογο και ο διάλογος γεννά πρόοδο».

Σας ευχαριστώ. 
(Όρθιοι οι Βουλευτές της Νέας Δηµοκρατίας χειροκροτούν

ζωηρά και παρατεταµένα)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Καλείται στο Βήµα

για τη δευτερολογία του ο Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής
Οµάδας του ΣΥΡΙΖΑ-Προοδευτική Συµµαχία κ. Αλέξης Τσίπρας. 

Ορίστε, κύριε Πρόεδρε.
ΑΛΕΞΗΣ ΤΣΙΠΡΑΣ (Πρόεδρος του Συνασπισµού Ριζοσπαστι-

κής Αριστεράς): Κύριε Μητσοτάκη, µιλήσατε πενήντα εννέα
λεπτά, παρά ένα λεπτό µία ώρα και έχω την αίσθηση ότι όλοι
όσοι σας παρακολουθήσαν, παρακολουθήσαν ίσως την πιο αµή-
χανη και πιο ασυνάρτητη οµιλία που έχετε κάνει εδώ, σε αυτό το
Βήµα.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Αφιερώσατε είκοσι δύο ολόκληρα λεπτά -πιθανώς και εκτός

κειµένου, κάποια και από το κείµενό σας, πάντως έξω από το
θέµα- για να πείτε για άλλη µια φορά τι θαυµάσια που είναι η Κυ-
βέρνησή σας και τι καταπληκτικά που τα έχετε καταφέρει στην
πανδηµία. 

Αλήθεια, αυτοί οι επικοινωνιολόγοι που σας παρακολουθούν,
δεν σας λένε µια κουβέντα ότι δεν µπορεί να έχετε τόσο µεγάλη
απόσταση από το συναίσθηµα του µέσου πολίτη; Αναλώσατε εί-
κοσι δύο λεπτά για να µας πείτε ότι είναι πολύ µεγάλη επιτυχία
που έχουµε τις επτά χιλιάδες νεκρούς, γιατί σε άλλες χώρες
έχουν περισσότερους νεκρούς. Δεν έχετε ενσυναίσθηση ότι αυτό
το επιχείρηµα σήµερα, είναι ένα επιχείρηµα το οποίο δεν µπορεί
να εκστοµίζεται από αυτό εδώ το Βήµα, διότι τέτοιου είδους µα-
κάβριες συγκρίσεις είναι ασυνάρτητες συγκρίσεις;

Αυτό το οποίο πρέπει να κατανοήσετε αυτή την ώρα, είναι ότι
είµαστε η µοναδική χώρα στην Ευρωπαϊκή Ένωση που είµαστε
για πέντε συνεχόµενους µήνες σε lockdown. Και αυτό βαραίνει
την καρδιά και την ψυχή του µέσου Έλληνα πολίτη. Και πρέπει
να κατανοήσετε ότι είµαστε αυτή τη στιγµή, ξανά και ξανά, µε τα
νοσοκοµεία µας στο κόκκινο, διότι εσείς δεν φροντίσατε έναν
χρόνο τώρα να ενισχύσετε αποφασιστικά το Εθνικό Σύστηµα

Υγείας και πάλι κρύβεστε πίσω από τους αριθµούς. 
Μιλάτε διαρκώς για χίλιες διακόσιες κλίνες σε µονάδες εντα-

τικής θεραπείας, όταν πράγµατι σε στιγµές κρίσης και πανδηµίας
από τις 7 Ιουλίου µέχρι τον Μάρτη πέρσι δεν κάνατε ούτε µία
κλίνη. Φτιάξατε διακόσιες πενήντα κλίνες, αλλά αυτή τη στιγµή
που µιλάµε είναι εκατό πολίτες διασωληνωµένοι µε πρόχειρους
αναπνευστήρες, όχι στις µονάδες εντατικής θεραπείας, αλλά
στις λίστες του ΕΚΑΒ. Χθες το βράδυ ήταν εκατό. Πού είναι λοι-
πόν; Κι αν θα έχουµε θανάτους αυτήν την περίοδο που µπορού-
σαν να είχαν αποφευχθεί, αυτό είναι το κρίσιµο ζήτηµα. Αυτή
είναι η µεγάλη αγωνία µας. 

Πανηγυρίζατε, επίσης, γιατί έχουµε 8,2% ύφεση. Μεγάλο αν-
δραγάθηµα και αυτό. Μας είπατε ότι είµαστε στον µέσο όρο της
Ευρωπαϊκής Ένωσης, ενώ είµαστε τρίτοι από τον πάτο. Δεν είστε
οι χειρότεροι, είστε τρίτοι από τον πάτο µε 6,6 µέσο όρο στην
Ευρωπαϊκή Ένωση. Γιατί λέτε ψέµατα;

ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ: Να µας το φέρετε.
ΑΛΕΞΗΣ ΤΣΙΠΡΑΣ (Πρόεδρος του Συνασπισµού Ριζοσπαστι-

κής Αριστεράς): Θα σας το φέρω. Αµφισβητείτε ότι είµαστε
τρίτη χειρότερη στην Ευρωζώνη σε ύφεση µε 8,2%; Το καταθέτω
για τα Πρακτικά.

(Στο σηµείο αυτό ο Πρόεδρος του Συνασπισµού Ριζοσπαστι-
κής Αριστεράς κ. Αλέξης Τσίπρας καταθέτει για τα Πρακτικά το
προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµή-
µατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτι-
κών της Βουλής)

Κύριε Μητσοτάκη, αφήστε τα παιχνίδια µε τους αριθµούς,
διότι ανεβήκατε σε αυτό το Βήµα για να µας κάνετε άλλη µια
φορά επίδειξη της άγνοιά σας ακόµα και σε ιστορικά θέµατα. 

Ποιος σας έδωσε αυτό το ραβασάκι να µου το πείτε, ότι ο
Ζολά µε το «Κατηγορώ» χτύπησε την υποκρισία; Δεν ξέρω µήπως
εκεί που σπουδάσατε δεν µαθαίνατε τι ακριβώς έκανε ο Ζολά και
τι ακριβώς ήταν το «Κατηγορώ», τους κρατικούς παράγοντες που
σκηνοθέτησαν µια καταδίκη ενός αθώου, του Ντρέιφους, ήταν
το «Κατηγορώ» του Ζολά!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Στο Columbia δεν τα µαθαίνατε αυτά; Το «Κατηγορώ» ήταν ο

υπέρτατος λόγος υπέρ της δικαιοσύνης, όχι κατά της υποκρι-
σίας. Και αν ζούσε σήµερα ο Ζολά, ενδεχοµένως να είχε την ίδια
τύχη µε αυτήν που του επιφύλαξε το γαλλικό κράτος και η γαλ-
λική δικαιοσύνη. Θα τον µηνύατε και θα τον καταδικάζατε.

(Θόρυβος από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ: Φιλοσοφικό είναι αυτό, κύριε

Πρόεδρε!
ΑΛΕΞΗΣ ΤΣΙΠΡΑΣ (Πρόεδρος του Συνασπισµού Ριζοσπαστι-

κής Αριστεράς): Είναι λίγο φιλοσοφικό όταν ο Πρωθυπουργός
δείχνει τέτοια άγνοια απέναντι σε ιστορικά καταγεγραµµένα
έργα. Είναι φιλοσοφικό. Είσαστε και άριστοι, κρίµα. 

Ανεβήκατε σ’ αυτό εδώ το Βήµα και η οµιλία σας ήταν µια οµι-
λία…

ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ: Εξαιρετική! 
ΑΛΕΞΗΣ ΤΣΙΠΡΑΣ (Πρόεδρος του Συνασπισµού Ριζοσπαστι-

κής Αριστεράς): Εξαιρετική, ναι. Ήταν ένα εξαιρετικό δείγµα
ενός Πρωθυπουργού που θέλει να διχάσει. Ανεβήκατε σ’ αυτό
εδώ το Βήµα για να διχάσετε για άλλη µια φορά. Και ανεβήκατε
σ’ αυτό εδώ το Βήµα µε επιχειρήµατα επιπέδου οµάδας αλή-
θειας. 

Θα απαντήσω σε ένα προς ένα. Θα ξεκινήσω, όµως, λέγοντας
ότι η µόνη αξιόλογη στιγµή της εξηντάλεπτης παρουσίας σε
αυτό εδώ το Βήµα ήταν η στιγµή που στο κείµενό σας σας είχαµε
γράψει να ζητήσετε µια συγγνώµη. Και αυτήν, όµως, τη στιγµή
την εκφυλίσατε. Και αυτήν, όµως, τη στιγµή µε τη στάση του σώ-
µατος, το χαµόγελο και την απαξιωτική αναφορά στα περιστα-
τικά της προηγούµενης κυβέρνησης, την απαξιώσατε. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Γιατί, κύριε Μητσοτάκη; Γιατί δεν µπορείτε να ζητήσετε µια

συγγνώµη, µια συγγνώµη σαν άνθρωπος, όχι για το τι έγινε το
2012, το 2014, το 2016, το 2017, για αυτά θα ζητήσω εγώ συγ-
γνώµη, αλλά να ζητήσετε µια συγγνώµη για αυτά που έγιναν στη
Νέα Σµύρνη την Κυριακή και για αυτά που γίνονται όλους αυτούς
τους µήνες, τα φαινόµενα αστυνοµικής αυθαιρεσίας, από την πε-
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ρίπτωση Ινδαρέ µέχρι σήµερα, όπου ο Συνήγορος του Πολίτη
έχει καταγράψει µια αύξηση καταγγελιών επί των ηµερών σας
κατά 75%, κύριε Μητσοτάκη. 

Μήπως γι’ αυτόν τον λόγο σήµερα ήρθατε εδώ να κάνετε µια
παρέµβαση στο έργο της Ανεξάρτητης Αρχής και χωρίς να συ-
νεννοηθείτε µαζί του. Είχατε κάποια συνεννόηση µαζί του; Μιλή-
σατε µε τον Συνήγορο του Πολίτη; Είναι µονοπρόσωπη αρχή.
Ήρθατε να ανακοινώσετε ότι θα βάλετε βοηθό του; Δεν σας
κάνει ο Συνήγορος του Πολίτη; Ποια άλλη κυβέρνηση το έκανε
αυτό; Γιατί σας ενοχλεί που έχουν αυξηθεί κατά 75% οι καταγ-
γελίες επί των ηµερών σας;

Ζητήσατε, λοιπόν, µια µισή συγγνώµη σήµερα την οποία αν την
είχατε ζητήσει ολόκληρη την Κυριακή το απόγευµα -ο κ. Χρυσο-
χοΐδης έστω, όχι εσείς- σας το ξαναείπα, θα είχαµε αποφύγει
αυτή την ένταση της Τρίτης.

Έρχοµαι, λοιπόν, στην ουσία των επιχειρηµάτων σας. Ήρθατε,
δείχνοντας φωτογραφίες, µάλιστα από περιστατικά έντασης την
περίοδο της δικής µας διακυβέρνησης, και µας είπατε για αρι-
στερή καταστολή. Αυτό είπατε επί λέξει. 

Κύριε Μητσοτάκη, αποφασίστε τελικά γιατί θα µας κατηγο-
ρείτε. Είχατε ζητήσει σε αυτήν εδώ την Αίθουσα όσο ήµουν εγώ
Πρωθυπουργός δύο φορές προ ηµερησίας διατάξεως συζήτηση
και µια φορά ερώτηση στον Πρωθυπουργό για τα θέµατα της
ασφάλειας. Ξέρετε τι λέγατε; Σας διαβάζω για να θυµηθείτε τι
λέγατε: «Πότε επιτέλους θα λύσετε τα χέρια της Αστυνοµίας,
ώστε να µπορέσει να κάνει τη δουλειά της;»

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
«Τελικά πείτε µας, κύριε Τσίπρα, είστε Πρωθυπουργός ή προ-

βοκάτορας και ως πότε θα κοιτάτε;». «Λύστε τα χέρια της Αστυ-
νοµίας», µας λέγατε.

Τελικά ποιο είναι το επιχείρηµά σας ότι εµείς είχαµε δεµένα τα
χέρια της Αστυνοµίας ή ότι εµείς εφαρµόζαµε ένα αστυνοµικό
κράτος και µια αριστερή καταστολή; Πότε λέγατε αλήθεια και
πότε λέγατε ψέµατα; Το καταθέτω και αυτά στα Πρακτικά. Είναι
η οµιλία σας.

(Στο σηµείο αυτό ο Πρόεδρος του Συνασπισµού Ριζοσπαστι-
κής Αριστεράς κ. Αλέξης Τσίπρας καταθέτει για τα Πρακτικά την
προαναφερθείσα οµιλία, η οποία βρίσκεται στο αρχείο του Τµή-
µατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτι-
κών της Βουλής)

Διαρκώς, όµως, κύριε Μητσοτάκη, θέλετε να εργαλειοποιείτε
και θέλετε να εκµεταλλεύεστε το συναίσθηµα του µέσου πολίτη,
που είναι ένα συναίσθηµα ανασφάλειας για πάρα πολλούς λό-
γους, είτε αυτοί οι λόγοι έχουν να κάνουν µε την αύξηση της εγ-
κληµατικότητας είτε αυτοί οι λόγοι έχουν να κάνουν µε την
κοινωνική ένταση, µε την οικονοµική κρίση. Και διαρκώς επιχει-
ρείτε τη συκοφάντηση των πολιτικών σας αντιπάλων για να δη-
µιουργείτε την αίσθηση ότι οι πολιτικοί σας αντίπαλοι δεν θέλουν
την ασφάλεια των πολιτών.

Απαντήστε µας, όµως, πότε λέγατε αλήθεια και πότε λέγατε
ψέµατα; Μας ρωτήσατε τι κάναµε εµείς στα χρόνια που κυβερ-
νάγαµε στην Ελληνική Αστυνοµία. Κατ’ αρχάς θέλετε να σας θυ-
µίσω τι παραλάβαµε εµείς; Θέλετε να σας θυµίσω ότι για µια
πάρα πολύ µεγάλη περίοδο δεν µπορούσατε ως κυβέρνηση να
διασφαλίσετε εκείνη την περίοδο ούτε την εύρυθµη λειτουργία
της καθηµερινότητας των πολιτών στο κέντρο της Αθήνας, ούτε
τις παρελάσεις τις στρατιωτικές και ήρθαµε εµείς και βγήκαν τα
κάγκελα και έγιναν οι παρελάσεις κανονικά µε τους πολίτες; Και
οι καταστηµατάρχες στο κέντρο της Αθήνας έκαναν τέσσερα
χρόνια να δουν επεισόδια και τα είδαν όταν χαϊδέψατε τους Χρυ-
σαυγίτες και τους ακροδεξιούς να θέλουν να µπούνε στη Βουλή
για την Συµφωνία των Πρεσπών; Αυτή δεν είναι η πραγµατικό-
τητα;

Ξέρετε, ακόµα και στην πιο δηµοκρατική κυβέρνηση και στην
πιο αποτελεσµατική κυβέρνηση καµµία Αστυνοµία δεν θα είναι
τέλεια και πάντοτε θα υπάρχουν ενδεχοµένως επίορκοι αστυνο-
µικοί, οι οποίοι θα παραβιάζουν τον όρκο τους. Το ζήτηµα είναι,
όµως, ποιες είναι οι θεσµικές πρωτοβουλίες που παίρνει η Κυ-
βέρνηση και ποιος είναι ο τρόπος µε τον οποίο απαντά σε αυτά
τα περιστατικά. Τα ενθαρρύνει ή τα καταδικάζει ή τα κόβει µα-
χαίρι ή προχωράει στη διερεύνησή τους;

Εµείς προχωρήσαµε σε σηµαντικές θεσµικές παρεµβάσεις.
Θεσµοθετήσαµε τον Συνήγορο του Πολίτη ως εθνικό µηχανισµό
διερεύνησης περιστατικών αυθαιρεσίας στα Σώµατα Ασφαλείας.
Εµείς προχωρήσαµε µε νόµο στην ενοποίηση της Υπηρεσίας
Εσωτερικών Υποθέσεων σε όλα τα Σώµατα Ασφαλείας. Καταρ-
γήσαµε την υποχρέωση εσωτερικής φοίτησης στις Σχολές Αξιω-
µατικών της ΕΛΑΣ και καθιερώσαµε την εισαγωγή σε όλα τα
Σώµατα και στην Πυροσβεστική Ακαδηµία µέσω του αδιάβλητου
θεσµού των πανελλαδικών εξετάσεων. 

Και µε το που ήρθατε εσείς, ξαναγυρίσατε στην ίδια λογική και
τη λογική του πελατειακού κράτους, δηλαδή την πρόσληψη ειδι-
κών φρουρών εκτός ΑΣΕΠ, αλλά και σε κάτι το οποίο τελικά απο-
δεικνύεται επικίνδυνο, διότι εµείς ήµασταν αυτοί που πράγµατι
διαλύσαµε την τότε οµάδα «ΔΕΛΤΑ», εσείς την επανασυστήσατε
ως οµάδα «ΔΡΑΣΗ». Και αναρωτιέµαι αν αυτό που κάνατε τελικά
το κάνατε µε επίγνωση των κινδύνων και των συνεπειών, νέα παι-
διά τα οποία έρχονται χωρίς εκπαίδευση και µπαίνουν χωρίς πα-
νελλαδικές εξετάσεις και δεν ξέρουν τα βασικά για το πώς θα
συµπεριφερθούν απέναντι στο πλήθος και δεν ξέρουν τα βασικά
για το κράτος δικαίου και τους νόµους ενός κράτους δικαίου,
νέα παιδιά που φανατίζονται. Πώς θα συµπεριφερθούν αυτά τα
παιδιά;

Μας ρωτάτε, λοιπόν, τι κάναµε εµείς επί των ηµερών µας και
θα σας πω ότι και εµείς είχαµε ένα περιστατικό αστυνοµικής αυ-
θαιρεσίας το οποίο µας εξόργισε όλους, τον θάνατο ενός συµ-
πολίτη µας από ξυλοδαρµό. Αναφέροµαι στον Ζακ Κωστόπουλο.

Τι κάναµε, όµως, εµείς τότε; Επί υπουργίας της Όλγας Γερο-
βασίλη διατάχθηκε αµέσως ένορκη διοικητική εξέταση η οποία
ολοκληρώθηκε τάχιστα. Τέθηκαν σε διαθεσιµότητα αυτοί οι
οποίοι ήταν εµπλεκόµενοι και η αρχικώς διαταχθείσα προκαταρ-
κτική εξέταση, άµεσα αναβαθµίστηκε σε ένορκη διοικητική µετά
το ιατροδικαστικό πόρισµα που διέλυσε κάθε αµφιβολία για τα
αίτια του θανάτου. Η ΕΔΕ ολοκληρώθηκε εντός µηνός και παρά
τις υπηρεσιακές µεταβολές που επέβαλαν να αλλάξει τρεις
φορές ο διενεργών την ΕΔΕ αξιωµατικός, το σχετικό πόρισµα
παραδόθηκε ήδη τον Δεκέµβριο του 2018. Μέχρι την ολοκλή-
ρωση της πειθαρχικής διαδικασίας οι εµπλεκόµενοι αστυνοµικοί
όχι µόνο είχαν τεθεί σε διαθεσιµότητα από την πρώτη στιγµή,
αλλά είχαν αποσυρθεί από την ενεργό υπηρεσία.

Σύµφωνα µε το πόρισµα της ΕΔΕ, προτεινόταν η πειθαρχική
δίωξη και συγκεκριµένα οι βαρύτερες ποινές. Ο δε Συνήγορος
του Πολίτη, στο πλαίσιο των καθηκόντων του ως ανεξάρτητος
εθνικός µηχανισµός διερεύνησης περιστατικών αυθαιρεσίας, είχε
επισφραγίσει ότι η σχετική ΕΔΕ διεξήχθη και εντός του προβλε-
πόµενου χρόνου και εντός των τηρούµενων σχετικών διαδικα-
σιών.

Τι έχει γίνει σήµερα, δύο χρόνια µετά, τρία χρόνια µετά; Καµ-
µία πειθαρχική ποινή δεν φαίνεται να υπάρχει, καµµία πειθαρχική
ποινή δεν έχει επιβληθεί από την Ελληνική Αστυνοµία. Ο λόγος;
Μεταξύ άλλων και λόγω κωλύµατος του συνηγόρου υπεράσπι-
σης των διωκόµενων, του κ. Πλεύρη. Αυτή είναι η αλήθεια! Είναι
ένα κραυγαλέο περιστατικό. Γιατί δεν το προχωράτε; Δικό µας
είναι, σας το λέω και εµείς επί των ηµερών µας είχαµε θέµατα.

Τι γίνεται µε την ένορκη διοικητική εξέταση που θα διεξαγά-
γατε και είχατε δεσµευτεί, κύριε Χρυσοχοΐδη, ότι εντός ολίγων
µηνών θα βγουν αποτελέσµατα σε σχέση µε τη Χίο, µε τον ξυλο-
δαρµό πολιτών, µε τις βιαιοπραγίες σε αυτοκίνητα κατοίκων;

Τι κάνατε για αυτό; Φτιάξατε την Επιτροπή Αλιβιζάτου, για να
διερευνήσετε τις δικές µας υποθέσεις µόνο. Καµµία υπόθεση δεν
εδόθη στην επιτροπή όσο χρόνο είχε θητεία αυτή η επιτροπή.
Όσο ήταν εν ζωή καµµία υπόθεση δεν δώσατε που να αφορά τη
δική σας διακυβέρνηση. Και έτσι, όµως, εµείς είπαµε ότι καλώς
το κάνατε και συγκροτήσατε αυτή την επιτροπή.

Για να δούµε τι σας είπε αυτή η επιτροπή.
Καταθέσατε στα Πρακτικά το πόρισµα, κύριε Μητσοτάκη, της

Επιτροπής Αλιβιζάτου µε ηµεροµηνία -αν δεν κάνω λάθος- 4
Μαΐου 2020. Εσπευσµένα κατέθεσε πόρισµα, διότι δεν µπορούσε
-και το ανακοίνωσε- να πάρει τις ευθύνες µετά την υπόθεση Ιν-
δαρέ για µία απαράδεκτη, αλαζονική στάση της Ελληνικής Αστυ-
νοµίας που φόρτωσε τις ευθύνες σε έναν αθώο, για να αποσείσει
τις δικές της ευθύνες, σε έναν άνθρωπο ο οποίος δεν είναι ούτε
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του «µπαχάλου» ούτε της ανοµίας. Ένας οικογενειάρχης, ένας
νοικοκυραίος είναι, από αυτούς που σας ψηφίζουν, κύριε Μητσο-
τάκη, κιόλας, γιατί σε αυτούς απευθυνθήκατε για να κερδίσετε
τις εκλογές και σε αυτούς απευθυνόµαστε και εµείς.

Τι κάνατε, λοιπόν; Έδωσε το πόρισµα µε τις προτάσεις και σας
λέω τις δύο πρώτες από τις βασικές. Αφού το πόρισµα διακρίνει
ατιµωρησία, αφού το πόρισµα διακρίνει µια σειρά από προβλή-
µατα τα οποία πρέπει να επιλυθούν, προτείνει, πρώτον, να εξα-
τοµικεύεται η ευθύνη των ενεχοµένων σε περιστατικά ατοµικής
βίας, άρα, επιβάλλεται η άµεση επαναφορά ατοµικών διακριτικών
στοιχείων στις στολές των αστυνοµικών και δεύτερον –τα δύο
πρώτα θα σας πω- κάµερες –λέει- τοποθέτηση καµερών –πού;-
στο εσωτερικό των αστυνοµικών οχηµάτων, στα κρατητήρια και
τα γραφεία των παραρτηµάτων ασφαλείας, όπου διεξάγονται
ανακριτικές πράξεις.

Τι απαντάτε εσείς σήµερα και τι απαντήσατε στον κύριο επι-
κεφαλής τον κ. Αλιβιζάτο, της επιτροπής προχθές µε µεταχρο-
νολογηµένη, βεβαίως, ηµεροµηνία, έναν χρόνο µετά, αφού τον
έγραψε στα παλιά του τα παπούτσια ο κ. Χρυσοχοΐδης; Απαντή-
σατε ότι σχετικά µε το ζήτηµα των διακριτικών στις στολές υπάρ-
χει η από τις 22-12-2019 -22 Δεκέµβρη 2019- διαταγή του
προϊστάµενου επιτελείου. Τι λέτε, αλήθεια; Και γιατί δεν φοράνε
διακριτικά στις στολές, αφού υπάρχει από τις 22 Δεκέµβρη 2019
η διαταγή και το γράφετε κιόλας;

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Πώς επιτρέπετε να επιχειρούν, ενώ υπάρχει η διαταγή; Δη-

λαδή αγνοούν τη διαταγή; Θα κάνετε ένορκη διοικητική εξέταση
να δείτε πόσοι, ποιοι είναι και γιατί; Και είναι εκατοντάδες, είναι
χιλιάδες αυτοί που αγνοούν αυτή τη διαταγή. Τους έχετε ντυµέ-
νους ως «Ρόµποκοπ», προκειµένου να φοβούνται οι πολίτες. Μα,
το θέµα δεν είναι να φοβούνται οι πολίτες. Ο αστυνοµικός δεν
πρέπει να βγάζει φόβο στον πολίτη, πρέπει να βγάζει ασφάλεια
στον πολίτη. Και προφανώς, αυτές οι στολές δεν έχουν πάνω δια-
κριτικά.

Και σε ό,τι αφορά το δεύτερο, πάλι άλλα αντ’ άλλων µας απαν-
τήσατε. Μας είπατε ότι βάζετε κάµερες στον δρόµο. Και το απαν-
τήσατε αυτό και στην απαντητική επιστολή στο πόρισµα Αλιβι-
ζάτου. Μας είπατε ότι έχετε προχωρήσει στη λήψη και κατα-
γραφή ήχου ή εικόνας σε δηµόσιους χώρους. Μα, δεν σας ζή-
τησε αυτό το πόρισµα. Μίλησε συγκεκριµένα, λέει συγκεκριµένα
για το εσωτερικό αστυνοµικών οχηµάτων, εκεί όπου υπάρχουν
καταγγελίες κακοποίησης –όπου δεν βλέπει κανένας ποιος σα-
πακιάζει ποιον στο ξύλο- και βεβαίως, για τα ανακριτικά γραφεία
και τα κρατητήρια, εκεί όπου υπάρχουν µια σειρά υποθέσεις,
όπου όλως ξαφνικά -όλως ξαφνικώς!- καταγράφεται στις αναφο-
ρές της Ελληνικής Αστυνοµίας ότι αυθορµήτως οµολόγησε ο κα-
τηγορούµενος. Πώς αυθορµήτως; Αυτά σας είπε η Επιτροπή
Αλιβιζάτου, αυτά λέω εγώ και τα καταθέτω στα Πρακτικά.

(Στο σηµείο αυτό ο Πρόεδρος του Συνασπισµού Ριζοσπαστι-
κής Αριστεράς κ. Αλέξης Τσίπρας καταθέτει για τα Πρακτικά το
προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµή-
µατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτι-
κών της Βουλής)

Και αντ’ αυτού, έχετε το θράσος να έρχεστε σήµερα εδώ και
αντί να µου απαντάτε επί της ουσίας, µου κάνετε πνεύµα για τις
απόψεις Αλιβιζάτου, τι έγραψε στο άρθρο του. Μα, εγώ δεν επι-
καλούµαι τον κ. Αλιβιζάτο, επειδή συµφωνώ µαζί του -ένας λόγος
παραπάνω, είναι γνωστό ότι δεν είναι ΣΥΡΙΖΑ- αλλά εσείς εργα-
λειοποιείτε όλους, ακόµα και αξιότιµους πανεπιστηµιακούς οι
οποίοι είναι κοντά στις δικές σας απόψεις και µε αυτό τον τρόπο
τους υποτιµάτε και µε αυτό τον τρόπο, βεβαίως, εκφυλίζετε και
οποιονδήποτε δηµοκρατικό διάλογο.

Φτάσατε στο σηµείο να µας πείτε ότι δεν συµφωνείτε µε το
απόφθεγµα ότι η βία προκαλεί βία και τι µας είπατε; Ότι ο διάλο-
γος προκαλεί διάλογο, δηλαδή διάλογο θα κάνουν από αύριο τα
ΜΑΤ και η οµάδα «ΔΡΑΣΗ», σε διάλογο θα καλούνται;

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Το µόνο που δεν µας είπατε σε αυτή την ασυνάρτητη οµιλία

σας επιπέδου εκθέσεων δηµοτικού ήταν ότι το ξύλο βγήκε από
τον παράδεισο. Αυτό δεν µας είπατε µόνο!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

Μας τα έχει πει ο κ. Βορίδης, όµως, αυτά.
Και βεβαίως, έχετε µια ιδιαίτερη αλλεργία απέναντι στην κοι-

νωνική αντίδραση και στην κοινωνική διαµαρτυρία, που, όµως,
πρέπει να γνωρίζετε ότι είναι ο πυρήνας της δηµοκρατικής µας
λειτουργίας. Το λέει το Σύνταγµά µας, οι πολίτες σε µια δηµο-
κρατία δεν ψηφίζουν µόνο κάθε τέσσερα χρόνια. Δεν καλούνται
µονάχα από τις δηµοσκοπήσεις να πουν την άποψή τους. Οι πο-
λίτες έχουν το δικαίωµα και την υποχρέωση µε βάση τον νόµο
να εκδηλώνουν τη δυσαρέσκειά τους µε ειρηνικό τρόπο, άρθρο
του Συντάγµατος.

Έχετε φτάσει στην απώτατη προπαγανδιστική φθήνια εδώ και
πάρα πολύ καιρό να θέλετε να επιρρίψετε την ευθύνη για την πο-
ρεία της πανδηµίας στις διαδηλώσεις και στον ΣΥΡΙΖΑ που δεν
τις καταδικάζει.

Η απόλυτη φθήνια, βέβαια, ήταν η λαθροχειρία που κάνατε σε
µια δική µου συνέντευξη, την οποία την επαναλάβατε σήµερα
εδώ, όταν µε ρώτησε δηµοσιογράφος αν αποδέχοµαι ότι υπάρχει
ρίσκο και είπα ότι δέχοµαι ότι υπάρχει ρίσκο. Δεν είπα ότι ανα-
λαµβάνω κανένα ρίσκο.

Όµως, κύριε Μητσοτάκη, αυτό δείχνει την ένδεια των επιχει-
ρηµάτων σας, αλλά εγώ σήµερα θα σας πω ότι έχετε εγκληµατι-
κές ευθύνες για την πορεία της πανδηµίας και είναι αστείο για
τους πολίτες που µας παρακολουθούν να θέλετε να πείσετε την
ελληνική κοινωνία.

Ούτε τους πιο φανατικούς ψηφοφόρους σας δεν πείθετε ότι
φταίµε εµείς για την πορεία της πανδηµίας, για το ότι είµαστε
στο σκληρότερο lockdown επί πέντε µήνες, για το ότι τέσσερις
µήνες είναι κλειστή η εστίαση και οι καταστηµάρχες έχουν πα-
ραδώσει τα κλειδιά στον κ. Γεωργιάδη, ο οποίος βέβαια δεν είπε
τίποτα διαφορετικό από αυτά που είπατε σήµερα εσείς, ότι τα
έχετε πάει εξαιρετικά και ότι είναι υπερβολικοί, όπως είπατε, και
ότι έχετε δώσει τόσα εκατοµµύρια σε στήριξη και ότι αυτοί οι
«αχάριστοι» δεν βλέπουν αυτά τα εκατοµµύρια, τα οποία δεν
είναι «χάντρες», είναι ουσιαστική στήριξη, ενώ τους έχετε εδώ
και τέσσερις µήνες κλειστούς.

Είµαστε η µοναδική χώρα στην Ευρώπη που έχει τόσους µήνες
κλειστή την εστίαση, γιατί δεν προχωράτε σε ουσιαστικά µέτρα
για την αποφυγή του συνωστισµού εκεί όπου υπάρχει υπερµε-
ταδοτικότητα.

Εµείς, λοιπόν, δεν είπαµε ποτέ ότι αναλαµβάνουµε το ρίσκο.
Είπαµε ότι δεχόµαστε ότι υπάρχει ρίσκο. Όµως, εσείς προσω-
πικά αναλαµβάνετε το ρίσκο τόσους µήνες στα µέσα µαζικής µε-
ταφοράς, που µέχρι χθες µας λέγατε ότι δεν κολλάει.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Χθες, όµως, ξαφνικά προχωρήσατε σε διαγωνισµό για να φέ-

ρετε µηχανήµατα -αναθέσεις κάνετε παντού, τι διαγωνισµό;- για
να καθαρίζετε την ατµόσφαιρα µέσα στα λεωφορεία.

Για το ότι ακυρώσατε τον δικό µας διαγωνισµό, που ήταν έτοι-
µος, για να αγοράσουµε καινούργια λεωφορεία πριν την πανδη-
µία και εδώ και δύο χρόνια δεν έχετε βγάλει ούτε τεύχη
δηµοπράτησης δεν έχετε καµµία ευθύνη.

Καµµία ευθύνη δεν έχει ο κ. Καραµανλής στο Υπουργείο Με-
ταφορών και εσείς, κύριε Μητσοτάκη, για αυτό. Αναλαµβάνετε
το ρίσκο. Διότι εσείς αναλαµβάνετε το ρίσκο εδώ και έναν χρόνο
στους εργασιακούς χώρους να µην υπάρχει κανένας έλεγχος.
Εκεί είναι οι εστίες υπερµεταδοτικότητας. Αναλαµβάνετε το
ρίσκο εδώ και έναν χρόνο να µην υπάρχει συνταγογράφηση των
τεστ και όταν κάποιος που δεν έχει την οικονοµική δυνατότητα
και έχει µια αδιαθεσία, να µην πηγαίνει να δει αν έχει τον ιό.

Αναλαµβάνετε το ρίσκο εδώ και τόσους µήνες να µην επιτάσ-
σετε τα ιδιωτικά νοσοκοµεία και να τα κρατείτε COVID-free τα
ιδιωτικά νοσοκοµεία, µην τυχόν και χαλάσει η πελατεία τους!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Φτάσατε στο σηµείο χθες να βγάλετε και αυτή την ανακοίνωση

σχετικά µε τις προϋποθέσεις για τη µεταφορά ασθενών. Ανοίξατε
δυο µικρές κλινικές για COVID περιστατικά µετά από έναν ολό-
κληρο χρόνο που σας παρακαλάµε.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΡΑΠΕΤΡΙΤΗΣ (Υπουργός Επικρατείας): Χρει-
αζόταν αυτό, άνθρωπέ µου…

ΑΛΕΞΗΣ ΤΣΙΠΡΑΣ (Πρόεδρος του Συνασπισµού Ριζοσπαστι-
κής Αριστεράς): Κύριε Γεραπετρίτη, τα «άνθρωπέ µου» αλλού,
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όχι σε εµένα. Εδώ θα µου µιλάτε µε σεβασµό. Δεν είστε καν
εκλεγµένος από την ψήφο του ελληνικού λαού.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Εκλεγείτε πρώτα µε την ψήφο του ελληνικού λαού και µετά να

µου µιλάτε έτσι, όχι σε εµένα προσωπικά, στον Αρχηγό της Αξιω-
µατικής Αντιπολίτευσης, που είναι θεσµός, εξ όσων γνωρίζω.

Τι ζητάτε εδώ για ασθενείς µε COVID οι οποίοι θα πηγαίνουν
στα ιδιωτικά νοσοκοµεία, τα ελάχιστα, τα δύο µικρά που ανοί-
ξατε; Καλό επίπεδο συνείδησης, αλλιώς δεν τους παίρνουν. Να
είναι απύρετοι, αλλιώς δεν τους παίρνουν. Να είναι αιµοδυναµικά
σταθεροί, χωρίς τη χρήση αγγειοσυσπαστικών ή ινοτρόπων, αλ-
λιώς δεν τους παίρνουν. Να έχουν ικανοποιητική οξυγόνωση, αλ-
λιώς δεν τους παίρνουν. Να έχουν ακτινογραφία θώρακος,
αλλιώς δεν τους παίρνουν. Μόνο τα φάρµακα από το σπίτι να
παίρνουν µαζί δεν τους ζητάτε.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Όλα αυτά, για να µην επιβαρύνετε τους κλινικάρχες και έχετε

το θράσος να λέτε ότι για την πορεία της πανδηµίας υπεύθυνες
είναι οι διαµαρτυρίες των πολιτών! Καταθέτω σχετικό έγγραφο.

(Στο σηµείο αυτό ο Πρόεδρος του Συνασπισµού Ριζοσπαστι-
κής Αριστεράς κ. Αλέξης Τσίπρας καταθέτει για τα Πρακτικά το
προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµή-
µατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτι-
κών της Βουλής)

Εγώ, όµως, θα σας δικαιολογήσω σε ένα πράγµα: Η πορεία
της πανδηµίας αυτής ήταν για όλους µας κάτι το οποίο ήταν
πρωτόγνωρο και ανεξερεύνητο. Συνεπώς, µπορεί να υπήρχαν και
περιπτώσεις όπου δεν είχαµε την εµπειρική προσέγγιση, δεν εί-
χαµε την εµπειρία για να γνωρίζουµε τι συµβαίνει και τι δεν συµ-
βαίνει.

Όταν, λοιπόν, έγινε η µεγάλη συγκέντρωση στο Εφετείο για
τη Χρυσή Αυγή -µια ιστορική στιγµή για τη Δηµοκρατία- και είχε
είκοσι χιλιάδες ανθρώπους -και µάλιστα, επειδή βρέθηκα, ήταν
ασφυκτικά συγκεντρωµένος ο κόσµος- τότε, λοιπόν, όλοι ανησύ-
χησαν και βγήκε ο κ. Χαρδαλιάς και είπε ότι «σίγουρα θα προκύ-
ψουν νέα κρούσµατα» στις 9 Οκτωβρίου του 2020. Βγήκε και ο
κ. Κικίλιας και είπε ότι «σίγουρα θα προκύψουν νέα κρούσµατα»
στις 9 Οκτωβρίου του 2020.

(Στο σηµείο αυτό ο Πρόεδρος του Συνασπισµού Ριζοσπαστι-
κής Αριστεράς κ. Αλέξης Τσίπρας καταθέτει για τα Πρακτικά τα
προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία βρίσκονται στο αρχείο του
Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρα-
κτικών της Βουλής)

Πού προέκυψαν τα νέα κρούσµατα στις 29 Οκτωβρίου; Στην
Αττική; Στην Αθήνα, από όπου προήλθαν αυτοί οι διαδηλωτές, ή
στη Θεσσαλονίκη, που δεν είχε γίνει καµµία διαδήλωση τότε και
αφήνατε τον κόσµο να σουλατσάρει στην παραλία και να συνω-
στίζεται στις καφετέριες και στις εκκλησίες;

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Θα µου πείτε τώρα ότι είµαι υπερβολικός. Μπορεί, αλλά δεν

τα λέω εγώ. Τα λέει η κ. Γκάγκα, µια εξαίρετη επιστήµονας, η
οποία ήταν Πρόεδρος του Κεντρικού Συµβουλίου Υγείας, Διευ-
θύντρια της 7ης Πνευµονολογικής Κλινικής του Νοσοκοµείου
«Σωτηρία» και υποψήφια Βουλευτής στο ψηφοδέλτιο Επικρα-
τείας σας στις τελευταίες εκλογές.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Μιλώντας στις 11 Γενάρη στην τηλεόραση του «ΣΚΑΪ», είπε το

εξής: «Όταν κατά τη διάρκεια της δίκης της Χρυσής Αυγής είχαν
συγκεντρωθεί πολλές χιλιάδες κόσµου, οι επιστήµονες είχαν κα-
τατροµάξει. Όµως, τα κρούσµατα δεν αυξήθηκαν εξαιτίας της
συγκέντρωσης χιλιάδων ανθρώπων, καθώς ήταν σε εξωτερικό
χώρο και φορούσαν µάσκες».

(Στο σηµείο αυτό ο Πρόεδρος του Συνασπισµού Ριζοσπαστι-
κής Αριστεράς κ. Αλέξης Τσίπρας καταθέτει για τα Πρακτικά το
προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµή-
µατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτι-
κών της Βουλής)

Επίσης, η κ. Λινού είπε το αυτονόητο, ότι βεβαίως υπάρχει ζή-
τηµα. Συγκεκριµένα είπε ότι «εκείνο που θέλω να επισηµάνω είναι
ότι ο κίνδυνος εξαρτάται και από τον ίδιο τον χώρο και από τις
συνθήκες και από τη διάρκεια. Εποµένως, µια διαδήλωση σε

ανοιχτό χώρο που κρατάει µια ώρα µε αποστάσεις δεν είναι το
ίδιο επικίνδυνο µε µια ώρα στο λεωφορείο, στο οποίο δεν υπάρ-
χουν ουσιαστικά µέτρα προστασίας, τουλάχιστον στο επίπεδο
του αερισµού και των αποστάσεων».

(Στο σηµείο αυτό ο Πρόεδρος του Συνασπισµού Ριζοσπαστι-
κής Αριστεράς κ. Αλέξης Τσίπρας καταθέτει για τα Πρακτικά το
προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµή-
µατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτι-
κών της Βουλής)

Δεν τα λέµε εµείς αυτά, τα λένε οι επιστήµονες. Εσείς έρχεστε
µε αυτή την προπαγανδιστική φθήνεια. Γιατί; Διότι θα χαλάσει το
αφήγηµά σας ότι τα κάνατε όλα τέλεια.

Έφτασε ο κ. Γεωργιάδης στο σηµείο να πει στους ιδιοκτήτες
των µαγαζιών της εστίασης που του έχουν δώσει τα κλειδιά -είναι
κούτες τα κλειδιά, δεν θα ξέρετε πού να βάλετε στο Μαξίµου
αυτά τα κλειδιά, πρέπει να γεµίσετε ένα υπόγειο ολόκληρο- ότι
«ρωτήστε τον Τσίπρα πότε θα ανοίξουµε, δεν φταίµε εµείς, αλλά
ο Τσίπρας που οργανώνει διαδηλώσεις».

Αυτά τα επιχειρήµατα, κύριε Μητσοτάκη, είναι πολύ φθηνά.
Κατ’ αρχάς, κανένας δεν τα αξιοποίησε. Ούτε ο Τραµπ, νοµίζω,
στις Ηνωµένες Πολιτείες δεν αξιοποίησε τέτοιου είδους φτηνά
επιχειρήµατα απέναντι σε αυτό το µεγάλο κίνηµα, το οποίο αγ-
κάλιασε ο Τζον Μπάιντεν και οι Δηµοκρατικοί, στο «I can’t brea-
the”. Τώρα εδώ είναι «πονάω», δεν είναι «δεν µπορώ να αναπνεύ-
σω», αλλά και εδώ παρόµοιο κίνηµα είναι.

Το «αγκάλιασαν» οι Δηµοκρατικοί. Δεν τους είπε ότι είναι τρο-
µοκράτες, δεν τους είπε ότι αυτοί φταίνε για τον κορωνοϊό. Εσείς
τα λέτε, όµως. Τα λέτε.

Ξεκινήσατε ως επίδοξος Έλληνας «Μακρόν» και έχετε καταν-
τήσει Έλληνας «Σαρκοζί» και βάλε. Δεν αναφέροµαι στη δια-
φθορά. Αυτό είναι άλλο «καπέλο». Αναφέροµαι στον αυταρχισµό,
την καταστολή, τη λογική της εργαλειοίησης των αισθηµάτων
ασφάλειας των πολιτών και βεβαίως, αναφέροµαι και στον τρόπο
µε τον οποίον συκοφαντείτε µε κάθε αφορµή τους πολιτικούς
σας αντιπάλους.

Κύριε Μητσοτάκη, δεν είναι η πρώτη φορά που το κάνετε αυτό.
Ανεβήκατε για άλλη µια φορά σε αυτό το Βήµα µε στόχο να δι-
χάσετε, µε στόχο να κατατάξετε µια παράταξη που όχι µόνο κυ-
βέρνησε τη χώρα τεσσεράµισι χρόνια, όχι µόνο πήρε το 32% του
ελληνικού λαού στις τελευταίες εκλογές, που έχασε, αλλά µια
παράταξη που έχει µια πολύ µεγάλη ιστορία. Και θα έπρεπε του-
λάχιστον αυτή την ιστορία να τη σέβεστε. Όχι εµένα, εγώ την εκ-
προσωπώ. Κάποια στιγµή θα την εκπροσωπήσει κάποιος άλλος.
Έτσι γίνεται.

Ήρθατε, όµως, εδώ µε έναν διχαστικό λόγο απέναντι στη δη-
µοκρατική και προοδευτική παράταξη του τόπου, που έχει βαθιές
ρίζες και ιστορία. Θέλω να σας πω ότι αυτό πρέπει να σταµατήσει
κάποια στιγµή.

Διότι αυτή η παράταξη έχει αγώνες για την ελευθερία, για τη
δηµοκρατία, µε ανοιχτό το πρόσωπο, κύριε Μητσοτάκη, όχι µε
κουκούλες.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Αυτή η παράταξη ήταν που γέννησε αγωνιστές οι οποίοι στο

µπλόκο της Κοκκινιάς και στην Καισαριανή είχαν ανοιχτό το πρό-
σωπο. Δεν φορούσαν κουκούλες, όταν έδιναν το αίµα τους για
την ελευθερία. Αυτή η παράταξη είναι η παράταξη των αγωνι-
στών της ΕΠΟΝ, είναι η παράταξη του Μανώλη Γλέζου και του
Λάκη Σάντα, που κατέβασαν τη σηµαία των ναζί από την Ακρό-
πολη.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Είναι η παράταξη του Λαµπράκη, του Πέτρουλα, του Κουµή,

της Κανελλοπούλου, του Νίκου Τεµπονέρα.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

Γνωρίζουµε εµείς πολύ καλά τι σηµαίνει βία και ποιοι ήταν τα
θύµατα της βίας.

Θέλω, ευθύς εξαρχής, να πω ότι σέβοµαι την οικογένεια Μπα-
κογιάννη, την κ. Μπακογιάννη, ακόµα και όταν µας ασκεί άδικη
κριτική.

Αυτό, όµως, πρέπει να σταµατήσει, κύριε Μητσοτάκη, από
εσάς, που έχετε ευθύνη, είστε Πρωθυπουργός. Η άδικη κριτική
πρέπει να σταµατήσει από εσάς.
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ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης): Τι
ακριβώς να σταµατήσει;

ΑΛΕΞΗΣ ΤΣΙΠΡΑΣ (Πρόεδρος του Συνασπισµού Ριζοσπαστι-
κής Αριστεράς): Θα σας πω, κύριε Μητσοτάκη, τι ακριβώς να
σταµατήσει. Να σταµατήσετε να ταυτίζετε όλους όσοι έχουν
αγωνία για το κράτος δικαίου και τα δηµοκρατικά δικαιώµατα,
όλους όσοι δεν θέλουν να γίνει ήρωας ένας τροµοκράτης δολο-
φόνος, πεθαίνοντας από απεργία πείνας σε µια φυλακή, µε ό,τι
κινδύνους έχει αυτό για την άστοχη, φρενήρη ριζοσπαστικοποί-
ηση µερίδας της ελληνικής νεολαίας.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Και να καταλάβετε ότι εµείς δεν είπαµε τίποτα περισσότερο

αυτό που έχουν πει και οι Βουλευτές σας. Ο κ. Τζαβάρας είπε:
«Είναι αδιανόητο να έχουµε νεκρό απεργό πείνας στη χώρα µας.
Η Κυβέρνηση να εξαντλήσει όλα τα περιθώρια προκειµένου να
µην καταλήξει». Τι παραπάνω είπαµε εµείς; Γιατί διαρκώς το ερ-
γαλειοποιείτε;

Και εν τοιαύτη περιπτώσει, δεν είναι η πρώτη φορά που το κά-
νετε. Έχετε µια µακρά ιστορία, ως παράταξη, σε αυτό. Θυµίζω
τι έγραφαν οι εφηµερίδες της παράταξής σας το 1988-1989.
«Χτύπησε η Πασοκική ‘‘17Ν’’ στη δολοφονία Μπακογιάννη», «Στο
ΠΑΣΟΚ ο εκτελεστής», «Όλοι δείχνουν ΠΑΣΟΚ», «Φίλοι του Λα-
λιώτη οι τροµοκράτες».

(Στο σηµείο αυτό ο Πρόεδρος του Συνασπισµού Ριζοσπαστι-
κής Αριστεράς κ. Αλέξης Τσίπρας καταθέτει για τα Πρακτικά τα
προαναφερθέντα δηµοσιεύµατα, τα οποία βρίσκονται στο αρχείο
του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και
Πρακτικών της Βουλής)

Αυτή είναι η παράδοσή σας. Θέλετε να σπιλώνετε, να συκο-
φαντείτε τους πολιτικούς σας αντιπάλους, να εργαλειοποιείτε
µια υπόθεση τροµοκρατίας που την έχει καταδικάσει το σύνολο
του ελληνικού λαού και των δηµοκρατικών δυνάµεων στον τόπο.
Τότε ήταν το ΠΑΣΟΚ. Τώρα είναι ο ΣΥΡΙΖΑ. «Ο λύκος τρίχα αλ-
λάζει, αλλά χούι δεν αλλάζει!»

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Δεν σας επιτρέπω, κύριε Μητσοτάκη, να το συνεχίσετε αυτό!

Δεν σας επιτρέπω. Να σεβαστείτε τους αγώνες αυτής της παρά-
ταξης! Να σεβαστείτε τις απόψεις µας. Να σεβαστείτε το γεγο-
νός ότι η χώρα πια δεν µπορεί να γυρνάει πίσω, σε µια εποχή
µίσους και διχασµού.

Έρχοµαι τώρα στα θέµατα που αφορούν στις προτάσεις µας.
Θα προσπαθήσω, κύριε Πρόεδρε, να είµαι σύντοµος.
Κύριε Μητσοτάκη, έχω πολύ µεγάλο σεβασµό για τους ανθρώ-

πους της Ελληνικής Αστυνοµίας, που ένα κράτος τούς έχει πε-
τάξει µια ευθύνη δυσανάλογη µε τα καθήκοντα και την αποστολή
τους. Ένα κράτος που έχει αποτύχει και στη διαχείριση της παν-
δηµίας και της οικονοµίας, τώρα πετάει το µπαλάκι στην Αστυ-
νοµία να κόβει πρόστιµα στους πολίτες. Είναι το ίδιο κράτος που
είχε επιλέξει να ιδρύσει αυτό το Σώµα των ανεκπαίδευτων και
παντελώς ακατάλληλων αστυνοµικών.

Το πρώτο πράγµα, λοιπόν, κύριε Μητσοτάκη, που πρέπει να
κάνετε είναι να αποφασίσετε ότι η οµάδα «ΔΡΑΣΗ» είναι επικίν-
δυνη και δεν µπορεί να συνεχίσει έτσι. Αυτή η οµάδα που εφορµά
σε γειτονιές, τροµοκρατεί και χτυπάει κόσµο, που επιτίθεται σε
δηµοσιογράφους, δεν προστατεύει τη δηµόσια τάξη. Είναι δη-
µόσιος κίνδυνος και γι’ αυτό, σας ζητάµε να καταργηθεί. Δε-
σµευόµαστε ότι θα καταργηθεί, όπως την είχαµε καταργήσει,
πριν την επανασυστήσετε µε άλλο όνοµα.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Σας ζητάµε, επίσης, να προχωρήσετε και µια πρόταση την

οποία ξέρω ότι θα απορρίψετε, αλλά έχει αξία να καταθέσω, γιατί
εκεί φαίνεται η ουσία, αν θέλετε, του αν θέλουµε να ξεπερά-
σουµε το χθες και να πάµε ένα βήµα πιο µπροστά. Η πρότασή
µου έχει να κάνει µε τον τρόπο επιλογής ηγεσίας της Ελληνικής
Αστυνοµίας.

Κύριε Μητσοτάκη, εγώ ήµουν τεσσεράµισι χρόνια Πρωθυ-
πουργός και τα πρώτα τέσσερα από αυτά είχα Αρχηγό Αστυνο-
µίας από την ιεραρχία, ανεξάρτητα από την πολιτική ή κοµµατική
του προτίµηση. Και όχι µόνο κράτησα τον κ. Τσουβάλα…

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
Καλά, θα τα πείτε όταν ανεβείτε. Είστε λίγο εκνευρισµένος,

βλέπω.
Σας λέω ότι τα τέσσερα από τα τεσσεράµισι χρόνια κράτησα

Αρχηγό της Αστυνοµίας -και µάλιστα, στον κ. Τσουβάλα δώσαµε
τη δυνατότητα, την ύψιστη τιµή για έναν αξιωµατικό, να κάνει
έναν χρόνο παραπάνω από τον προβλεπόµενο- ο οποίος αποδεί-
χτηκε αργότερα ότι αυτό το αξιοποίησε για να δουλεύει για εσάς.
Άλλη υπόθεση αυτό, όµως. Και όταν τα έκανε θάλασσα στο Μάτι,
τον αποπέµψαµε και µετά εσείς τον κάνατε Γενικό Γραµµατέα
Δηµόσιας Τάξης. Δεν θέλω, όµως, να αναφερθώ σε αυτό.

Θέλω να σας πω ότι, κατά την άποψή µου, αν θέλουµε µια Ελ-
ληνική Αστυνοµία που να λειτουργεί έξω και πέρα από τις κοµ-
µατικές περιχαρακώσεις, οφείλουµε εδώ να συµφωνήσουµε και
στον τρόπο επιλογής. Όχι στα πρόσωπα, αλλά στον τρόπο επι-
λογής.

Σας προτείνω, λοιπόν, να συµφωνήσουµε στη σύσταση µιας
διακοµµατικής Κοινοβουλευτικής Επιτροπής η οποία κάθε φορά,
µε αξιοκρατικά και όχι κοµµατικά κριτήρια, θα επιλέγει την ηγε-
σία της Ελληνικής Αστυνοµίας.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Είστε πρόθυµος να συναινέσετε σε αυτό ή θα συνεχίσετε στη

λογική «οι δικοί µας» και «οι δικοί σας»;
Επίσης, θεωρούµε ότι πρέπει να συµφωνήσουµε πως ο τρόπος

πρόσληψης στην Ελληνική Αστυνοµία πρέπει να είναι ένας και
µοναδικός, µέσω πανελλαδικών εξετάσεων, όπως και το συνδι-
καλιστικό κίνηµα της Ελληνικής Αστυνοµίας απαιτεί, όχι µε προσ-
λήψεις αµφιβόλου αξιοκρατίας στον σωρό.

Και φυσικά, πρέπει να συµφωνήσουµε στο ότι θα πρέπει να
αναβαθµιστεί η πανεπιστηµιακή εκπαίδευση των αστυνοµικών και
να προχωρήσουµε στη λειτουργία και στη δηµιουργία µιας άλλης
εικόνας για τον αστυνοµικό, που είναι πολίτης µε στολή και εµ-
πνέει ασφάλεια στον πολίτη, όχι να είναι απέναντι στον πολίτη,
να του εµπνέει τρόµο.

Οι ειδικοί φρουροί θα πρέπει να επανεκπαιδευτούν, διότι
έχουν ελλιπείς γνώσεις και εκπαίδευση και να καταταχθούν σε
ενεργές υπηρεσίες της Ελληνικής Αστυνοµίας, εκεί όπου βρίσκε-
ται δίπλα στον πολίτη και του παρέχει στήριξη. Και είναι πολλές
αυτές οι περιπτώσεις. Εγώ δεν θέλω σήµερα να αναφέρω µόνο
αρνητικά περιστατικά. Είδαµε όλοι τις τελευταίες µέρες πώς
ένας αστυνοµικός έσωσε τη ζωή ενός συνανθρώπου µας µε τε-
χνητή αναπνοή.

Ναι, είναι χρήσιµος ο αστυνοµικός, όταν είναι δίπλα στον πο-
λίτη, όχι όµως όταν είναι απέναντι από τον πολίτη, να βιαιοπραγεί
εναντίον του, να καταφέρεται µε αυτόν τον τρόπο. Είδατε τα βίν-
τεο από τις συγκρούσεις στη Νέα Σµύρνη; Είστε περήφανος για
αυτές τις σκηνές, για αυτές τις βωµολοχίες;

Εγώ δεν είµαι περήφανος και κανένας Έλληνας πολίτης δεν
µπορεί να είναι περήφανος µε όλα αυτά.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα κλείσω µε κάτι το οποίο
θεωρώ υποχρέωση. Έλαβα χθες ένα προσωπικό γράµµα από τον
πατέρα του παιδιού που έχασε τη ζωή του. Δεν µπορώ να γνω-
ρίζω αν έχασε τη ζωή του εξαιτίας του αναίτιου ξυλοδαρµού που
υπέστη. Έχασε τη ζωή του έναν µήνα µετά. Οφείλω, όµως, να
συνηγορήσω υπέρ της άποψης ότι είναι υποχρέωση της πολι-
τείας αυτό να το διερευνήσει.

Έλαβα ένα γράµµα, λοιπόν, από τον πατέρα του Μάγγου, ο
οποίος έχασε τη ζωή του έναν µήνα µετά, αφότου υπέστη βά-
ναυση κακοποίηση στον Βόλο. Μου γράφει: «Θέλω στην αυριανή
συζήτηση στη Βουλή για την αστυνοµική βία, να σας παρακα-
λέσω θερµά στην προσπάθεια και στον αγώνα που έχουµε µπρο-
στά µας για τη δικαίωση της µνήµης του παιδιού µας, να
αναφέρετε και την περίπτωσή του.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Στις 13 Ιουνίου 2020» -µου γράφει ο χαροκαµένος πατέρας-

«στοχευµένα και συνειδητά, χτυπήθηκε ανηλεώς, χωρίς να απο-
τελεί απειλή. Τραυµατίστηκε, βασανίστηκε και στο τέλος, πάλι
συνειδητά, πετάχτηκε από αστυνοµικούς στον δρόµο, έξω από
την Αστυνοµική Διεύθυνση Μαγνησίας, µισοπεθαµένος και αβοή-
θητος, χωρίς να διαπιστωθεί τίποτα σε βάρος του και χωρίς να
του απαγγελθεί καµιά κατηγορία».

Αυτό το γεγονός» -είναι διερευνήσιµο αυτό, µεταφέρω, όµως,
τι λέει ο πατέρας- «ήταν η έµµεση αιτία που οδήγησε το παιδί
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µας στο θάνατο. Αυτό είναι µια τεράστια εγκληµατική ενέργεια
του κράτους και ιδιαίτερα του Υπουργείου που είναι ταγµένο
στην υπηρεσία της προστασίας του πολίτη. Και για την όποια
ενέργεια, παρά τη δέσµευση του κ. Χρυσοχοΐδη, µέχρι στιγµής,
εγώ και η οικογένειά µου δεν έχουµε καµµία πληροφόρηση για
το πόρισµα της Ένορκης Διοικητικής Εξέτασης».

Κύριε Μητσοτάκη, είναι δεκάδες τα περιστατικά αστυνοµικής
αυθαιρεσίας. Έχουµε 75% αύξηση στα κρούσµατα, στις καταγ-
γελίες στον Συνήγορο του Πολίτη επί των ηµερών σας. Η ατιµω-
ρησία όταν γίνεται καθεστώς, τότε η αυθαιρεσία γίνεται κανόνας.

Οφείλετε, λοιπόν, σε όλα αυτά να δώσετε µια απάντηση, όχι
στον ΣΥΡΙΖΑ, όχι σε εµένα, όχι στα κόµµατα της Αντιπολίτευσης.
Στους πολίτες που σήµερα µας παρακολουθούν οφείλετε να δώ-
σετε µια απάντηση. Εγώ γνωρίζω ότι, όταν µια κυβέρνηση, µια
εξουσία καταφεύγει στον αυταρχισµό, τότε είτε βρίσκεται σε πα-
νικό είτε βρίσκεται στο τελευταίο στάδιο.

Ξέρετε κάτι, κύριε Μητσοτάκη; Το τελευταίο διάστηµα και από
την έλλειψη ενσυναίσθησης και από την αλαζονεία και από τον
αυταρχισµό και από την απόλυτη προσπάθειά σας να ελέγχετε
την πληροφόρηση, δίνετε τέτοια δείγµατα καθεστωτικής λογι-
κής. Μας είπατε: «Θα µας λέτε πάλι ότι τα ΜΜΕ είναι πληρω-
µένα». Δεν ξέρω αν είναι πληρωµένα ή δεν είναι πληρωµένα.

Ξέρω, όµως, κύριε Μητσοτάκη, ότι δώσατε 20 εκατοµµύρια
χωρίς αξιοκρατικά κριτήρια, κρατική διαφήµιση, στο πρώτο κύµα
του κορωνοϊού, 18 εκατοµµύρια χωρίς κριτήρια στο δεύτερο
κύµα του κορωνοϊού, ότι χαρίσατε άλλα 18 εκατοµµύρια στα κα-
νάλια να µην πληρώνουν την ετήσια δόση, όπως προέβλεπε ο
διαγωνισµός. Και τώρα δίνετε και άλλα 3 εκατοµµύρια -πάλι µε
ανάθεση- για να διαφηµίσει την ψήφο των οµογενών πολιτών -
πού- σε µια εταιρεία η οποία είχε µέρος της προεκλογικής σας
καµπάνιας, όταν ήταν δέσµευση του προηγούµενου Υπουργού,
του κ. Θεοδωρικάκου -και σε εµένα προσωπικά- ότι δεν θα στήσει
για το ευαίσθητο θέµα της οµογένειας «λίστα Πέτσα».

Ξηλώσατε τον Θεοδωρικάκο και βάλατε τον Πέτσα. Με ποια
κριτήρια 3 εκατοµµύρια; Ποιος τα ελέγχει αυτά; Είναι δηµοκρα-
τική αντίληψη αυτή;

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Είναι καθεστωτική αντίληψη. Θέλετε να ελέγχετε την ενηµέ-

ρωση, θέλετε να συκοφαντείτε τους πολιτικούς σας αντιπάλους
και θέλετε να στήσετε ένα κλίµα και κράτος φόβου και τροµο-
κρατίας.

Εµείς σας ζητάµε να σταµατήσετε αυτή την καθεστωτική αντί-
ληψη. Τα καθεστώτα, ξέρετε, πέφτουν συνήθως µε πάταγο. Μη
φοβάστε, δεν θα σας ρίξουµε εµείς, όσο και αν µας υπερτιµάτε.
Η δηµοκρατία θα σας ρίξει, οι δηµοκρατικοί αγώνες του λαού
µας. Έχει βαθιές ρίζες η δηµοκρατία στον τόπο! Και ναι! Και τα
όνειρα της νέας γενιάς θα σας ρίξουν, που όσο και αν προσπα-
θείτε να τους νουθετήσετε, έχετε χάσει αυτό το τρένο.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Τα όνειρα της νέας γενιάς είναι εδώ και πολύ καιρό -και θα γί-

νουν ακόµα περισσότερο- ο εφιάλτης σας, κύριε Μητσοτάκη, αν
συνεχίσετε να κυβερνάτε µε αυταρχισµό, µε καταστολή, µε αντι-
δηµοκρατικό τρόπο.

(Ζωηρά και παρατεταµένα χειροκροτήµατα από την πτέρυγα
του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Η συζήτηση της επί-
καιρης ερώτησης θα ολοκληρωθεί µε τη δευτερολογία του Πρω-
θυπουργού και Προέδρου της Κοινοβουλευτικής Οµάδας της
Νέας Δηµοκρατίας κ. Κυριάκου Μητσοτάκη.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης):

Σας είδα ασυνήθιστα αποσταθεροποιηµένο, κύριε Τσίπρα, στη
δευτερολογία σας. Μέχρι και τον Αµερικανό Πρόεδρο τον είπατε
Τζον, ενώ λέγεται Τζο. Όµως, µπορώ να καταλάβω γιατί εξακο-
λουθείτε, ενώ σας δόθηκε η ευκαιρία να χαµηλώσετε τους τό-
νους, να επενδύετε στην ένταση, στην πόλωση και στον ψεύτικο
διχασµό.

Καταλήγω να πιστεύω ότι είναι το µόνο το οποίο ξέρετε και
µπορείτε να κάνετε καλά. Είναι µια στρατηγική, την οποία έχετε
υπηρετήσει µε συνέπεια στο παρελθόν. Είναι η ίδια στρατηγική
που σας έφερε στην εξουσία. Το πολιτικό σας βιογραφικό άρχισε

να γράφεται και να ενισχύεται στις πλατείες των αγανακτισµέ-
νων, τους οποίους και χρησιµοποιήσατε για να τροφοδοτήσετε
την τυφλή οργή, τα πιο αρνητικά αισθήµατα στην ελληνική κοι-
νωνία, για να έρθετε να καβαλήσετε ένα ρεύµα αγανάκτησης,
θυµού -σε έναν βαθµό δικαιολογηµένο- προσφέροντας ψεύτικες
λύσεις, οι οποίες διαψεύστηκαν παταγωδώς στην πορεία.

Θα σας ξαναπώ, όµως, για ακόµα µια φορά, ότι η ελληνική κοι-
νωνία έχει ωριµάσει, η ελληνική κοινωνία έχει συνειδητοποιήσει
και τις όποιες δικές της ευθύνες και τις ευθύνες των πολιτικών
ταγών. Και το 2021 αν πιστεύετε ότι µπορείτε να ξαναστήσετε
ένα τέτοιο σκηνικό κοινωνικής έντασης, είστε βαθιά γελασµένος,
όχι γιατί προεξοφλείτε την αντίδραση της Κυβέρνησης, αλλά
γιατί πολύ απλά δεν υπάρχει κοινωνική πλειοψηφία να σας ακο-
λουθήσει σε αυτόν τον δρόµο.

Και η νεολαία την οποία επικαλείστε συνέχεια δεν είναι µια νε-
ολαία η οποία σήµερα ακούει αυτόν τον λόγο τον οποίο αρθρώ-
νετε. Είναι µια νεολαία βαθιά προβληµατισµένη, αλλά και
ταυτόχρονα ώριµη, είναι µια νεολαία θυµωµένη, γιατί η πανδηµία
τής στέρησε έναν χρόνο ελευθερίας, είναι µια νεολαία η οποία,
όταν θα δώσει πανελλήνιες εξετάσεις το παιδί και θα µπει στο
πανεπιστήµιο, δεν θέλει να πάει σε ένα πανεπιστήµιο το οποίο
θα είναι κατειληµµένο από µπαχαλάκηδες.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Θέλει να βρει ένα πανεπιστήµιο καθαρό, µε ποιοτικούς καθη-

γητές, µε καλές υποδοµές, που να προσφέρει στα παιδιά τη µόρ-
φωση για την οποία τόσο έχουν εργαστεί.

Το ότι, όµως, εσείς είστε εκτός εποχής και εκτός κλίµατος,
είναι κάτι το οποίο αφορά µόνο εσάς, αφορά το κόµµα σας.

Επανέρχοµαι στο ζήτηµα της πανδηµίας. Όσο και αν εξακο-
λουθείτε να ισχυρίζεστε ότι η Ελλάδα απέτυχε στη διαχείριση
της πανδηµίας, τόσο θα απαντώ µε τα πραγµατικά στοιχεία, τα
οποία και γνωρίζουν σήµερα οι Έλληνες πολίτες.

Επιµένετε να µιλάτε για την πανδηµία ωσάν να είναι µια ελλη-
νική ιδιαιτερότητα. Μιλάτε για χιλιάδες θανάτους, παραγνωρί-
ζοντας το γεγονός ότι αντιµετωπίζει ο πλανήτης τη µεγαλύτερη
υγειονοµική κρίση των τελευταίων εκατό ετών. Και παραγνωρί-
ζετε για ακόµα µια φορά το γεγονός ότι αυτή η χώρα, η οποία
είχε ένα αδύναµο σύστηµα υγείας, κατάφερε και πέτυχε, σε µε-
γαλύτερο βαθµό από ό,τι το πέτυχαν πολλές άλλες χώρες, έναν
βαθµό ελάχιστης κοινωνικής συναίνεσης, τήρησης δύσκολων και
σκληρών µέτρων, για να µπορέσουµε να περιορίσουµε, όσο αυτό
είναι δυνατό, τις ανθρώπινες απώλειες.

Όσο, λοιπόν, ισχυρίζεστε ότι η Ελλάδα απέτυχε να διαχειριστεί
την κρίση της πανδηµίας τόσο θα έρχοµαι εδώ και θα σας λέω:
Είστε ψεύτης. Για ακόµα µια φορά είστε ψεύτης. Και ξέρετε κιό-
λας ότι λέτε ψέµατα.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Διότι ο µόνος λόγος που το κάνετε είναι για να επενδύσετε

πάνω στην αγανάκτηση, στον θυµό, στην οργή, στα αισθήµατα
τα οποία αυτή η κρίση αναπόφευκτα προκαλεί. Αυτό κάνετε. Και
το κάνετε, θα έλεγα, ανερυθρίαστα, το κάνετε χωρίς να κρύβετε
καν τις πραγµατικές προθέσεις σας.

Μιλάτε και για τα ζητήµατα των πορειών και των διαδηλώσεων.
Εγώ σας κατέθεσα επιστηµονικά τεκµηριωµένες µελέτες οι
οποίες αποδεικνύουν το προφανές. Αποδεικνύουν, δηλαδή, πως,
όταν υπάρχει επαναλαµβανόµενος συγχρωτισµός, ειδικά σε χώ-
ρους όπου δεν τηρούνται τα µέτρα ατοµικής υγιεινής, αυτό νο-
µοτελειακά οδηγεί στην αύξηση της µεταδοτικότητος. Και όταν
αυτό γίνεται σε συνθήκες όπου η πανδηµία είναι σε έξαρση,
όπως είναι τώρα, τον τελευταίο µήνα, αυτό είναι διπλά, τριπλά,
πενταπλά επικίνδυνο. Δεν µπορεί να µην το ξέρετε, δεν µπορεί
να µην βλέπετε αυτό το πράγµα, δεν µπορεί να µην το αναγνω-
ρίζετε!

Σας ζητώ, λοιπόν, να µου πείτε -δεν θα το κάνετε τώρα, γιατί
δεν έχετε τη δυνατότητα να απαντήσετε- στο δίληµµα «προστα-
σία της ανθρώπινης ζωής ή ενεργό παρότρυνση για συµµετοχή
σε διαδηλώσεις» πώς, επιτέλους, τοποθετήστε. Δεν καταλαβαί-
νετε ότι αυτό το οποίο κάνετε είναι επικίνδυνο, πηγαίνει πιο πίσω
τη δυνατότητά µας να ανοίξουµε την ελληνική οικονοµία και την
ελληνική κοινωνία;

Και εν πάση περιπτώσει, όταν κάθε φορά επιτίθεστε στην Κυ-
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βέρνηση για οποιαδήποτε πρωτοβουλία και ακυρώνετε µε τόσο
µεγάλη ευκολία, σας επαναλαµβάνω: Κακό στην Κυβέρνηση κά-
νετε; 

Λυσσάξατε για το πιστοποιητικό εµβολιασµού. Λυσσάξατε από
την πρώτη στιγµή που προτάθηκε ως ιδέα. Και τι δεν έχετε πει
ως κόµµα. Και σας ρωτώ: Εάν το πετύχουµε το πιστοποιητικό εµ-
βολιασµού, η Κυβέρνηση ωφελείται ή ο ξενοδόχος από τη Ρόδο
–που βλέπω εδώ πέρα τον συνάδελφο- ή από την Κρήτη, γιατί
θα έρθουν περισσότεροι επισκέπτες στην Ελλάδα; Είναι καλό για
τη χώρα ή είναι κακό για τη χώρα αυτό;

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Πόσες παρωπίδες έχετε, επιτέλους, στην προσπάθειά σας να

απαξιώσετε πολιτικά την Κυβέρνηση; Η Κυβέρνηση θα κριθεί στο
τέλος της τετραετίας. Θα κριθεί από τον ελληνικό λαό. Ό,τι κι αν
πείτε, ό,τι κι αν λέτε, ό,τι κι αν κάνετε, όσο κι αν θέλετε να την
παρουσιάζετε καταστροφική, αυταρχική, οι πολίτες γνωρίζουν
και θα τοποθετηθούν, θα αποφανθούν στο τέλος της τετραετίας
για το αν έχουµε κάνει καλά τη δουλειά µας ή αν δεν έχουµε
κάνει καλά τη δουλειά µας.

Αλλά το δηλητήριο το οποίο συνειδητά στάζετε αυτήν τη
στιγµή στην ελληνική κοινωνία είναι πολιτικά και ηθικά –τολµώ
να πω- ανεπίτρεπτο, όταν γνωρίζετε τη µεγάλη προσπάθεια την
οποία πρέπει να καταβάλλουµε και όταν γνωρίζετε πόσο δύ-
σκολα θα είναι τα πράγµατα και την επόµενη µέρα, για να µπο-
ρέσουµε να ανακάµψουµε από αυτήν την οικονοµική κρίση η
οποία χτύπησε όλες τις χώρες του κόσµου και όλες τις χώρες
της Ευρώπης. 

Έρχοµαι τώρα στα ζητήµατα που αφορούν την Επιτροπή Αλι-
βιζάτου και τις προτάσεις που έχουν κατατεθεί για το ζήτηµα της
αστυνοµικής βίας. Θα σας επαναλάβω για ακόµα µια φορά, γιατί
δεν σας έχουµε ενηµερώσει οι συνεργάτες σας. Ο Συνήγορος
του Πολίτη το 2017-18 είχε συντάξει την έκθεση «Εθνικός Μηχα-
νισµός Διερεύνησης Περιστατικών Αυθαιρεσίας». Την έχετε δια-
βάσει; Την ξέρετε; Την ξέρετε. Έχει στη σελίδα 18 µια σειρά από
προτάσεις. Δεν θα τις διαβάσω αναλυτικά. Μίλησα για αυτές
στην πρωτολογία µου. Αυτές οι προτάσεις υλοποιήθηκαν από την
Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας, όχι από τη δική σας κυβέρ-
νηση. Αυτό είναι δεδοµένο. Δεν αµφισβητείται. Το λέει ο ίδιος ο
Συνήγορος του Πολίτη.

Μας είπατε πριν γιατί θεσµοθετούµε βοηθό Συνηγόρου του
Πολίτη, λες και δεν ξέρετε. Δεν γνωρίζετε ότι υπάρχουν ήδη βοη-
θοί Συνηγόρου; Δεν σας το είπε κάποιος από τους συνεργάτες
σας; Δεν το ξέρετε; Ούτε αυτό δεν ξέρετε;

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Γιατί, λέει, το πάµε σε βοηθό και όχι στο Συνήγορο. Μα, δεν

ξέρετε ότι υπάρχουν βοηθοί; Δηλαδή, έρχεστε και µου λέτε ότι
µε τη βοηθό Συνηγόρου του Πολίτη, η οποία ασχολείται µε τα δι-
καιώµατα του παιδιού, υποτιµούµε τα δικαιώµατα του παιδιού,
γιατί τα έχουµε αναθέσει στη βοηθό του Συνηγόρου. Μα, είναι
σοβαρά πράγµατα αυτά; Μπορούν να ακούγονται από έναν τέως
Πρωθυπουργό, Αρχηγό της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης;

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
ΟΛΓΑ ΓΕΡΟΒΑΣΙΛΗ: Εσείς τι θα κάνετε, κύριε Μητσοτάκη;
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης):

Ενισχύουµε τον Συνήγορο.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΒΟΥΤΣΗΣ: Υπάρχει βοηθός για τα δικαιώµατα,

κύριε Πρωθυπουργέ, κατά νόµο.
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης):

Κύριε Βούτση, αφήστε τα. 
ΑΛΕΞΗΣ ΤΣΙΠΡΑΣ (Πρόεδρος του Συνασπισµού Ριζοσπαστι-

κής Αριστεράς): Ο Συνήγορος είναι σύµφωνος µε αυτό που κά-
νετε;

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης): Ο
Συνήγορος είναι απολύτως σύµφωνος µε αυτό το οποίο κάνουµε.
Ο Συνήγορος είναι σύµφωνος σε οποιαδήποτε ενίσχυση των δυ-
νατοτήτων του που θα του επιτρέψει...

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
Ρωτήστε τον. Να φέρουµε τον Συνήγορο να δούµε εάν αρνεί-

ται ο Συνήγορος το γεγονός ότι εµείς ερχόµαστε να του δώ-
σουµε δέκα παραπάνω προσωπικό, για να διερευνά περιστατικά
αστυνοµικής βίας. Αν εσείς πιστεύετε ότι ο Συνήγορος έχει άλλη

άποψη, να τον φέρουµε τον άνθρωπο να πει τη γνώµη του. Αυτό
που θα σας πει ο Συνήγορος –γιατί το έχει γράψει- είναι ότι θα
αναγνωρίσει ότι η νοµοθετική παρέµβαση της Νέας Δηµοκρατίας
έδωσε στο Συνήγορο τη δυνατότητα να έχει ανακριτικά καθή-
κοντα και προσωπικό, για να µπορεί να ερευνά υποθέσεις, όπως
η πραγµατικά τραγική υπόθεση στην οποία αναφερθήκατε. 

Και µπορώ να σας πω, εκτιµώ σύµφωνα µε την πληροφόρηση
την οποία είχα από τον Υπουργό ότι πολύ σύντοµα θα υπάρχουν
οριστικές αποφάσεις γι’ αυτήν την υπόθεση, καθώς το περιστα-
τικό έχει διερευνηθεί, όπως είπαµε, από µια Αρχή, η οποία είναι
ανεξάρτητη και η οποία εκ των πραγµάτων δεν θα είχε την έφεση
να δροµολογήσει κάποια ενδεχόµενη συγκάλυψη.

Αναφερθήκατε –και δεν µπορώ να το αφήσω ασχολίαστο- στον
Αρχηγό της Αστυνοµίας και ότι πρέπει ο Αρχηγός να µην επιλέ-
γεται µε κοµµατικά κριτήρια. Ο Αρχηγός της Αστυνοµίας επί
δικών σας ηµερών, διάδοχος του κ. Τσουβάλα ήταν παρών στις
κοµµατικές σας συγκεντρώσεις µαζί µε τον Αρχηγό του Λιµενι-
κού. Και µιλάτε εσείς, για ανεξαρτησία; Μα, ούτε τα προσχήµατα
δεν τηρείτε. Ούτε τα προσχήµατα δεν τηρούσατε.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Και αξιοµνηµόνευτη ήταν η αναφορά σας στην ανάγκη διερεύ-

νησης περιστατικών. Και πράγµατι, το περιστατικό του Ζακ Κω-
στόπουλου ήταν ένα περιστατικό το οποίο ταρακούνησε όλους.
Δείξατε την ευαισθησία για τους συνταξιούχους τους οποίους
σπάσατε στο ξύλο και τους ψεκάσατε µε ΜΑΤ έξω από το Μέ-
γαρο Μαξίµου; Το ψάξατε κι αυτό το περιστατικό; 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΟΛΓΑ ΓΕΡΟΒΑΣΙΛΗ: Δεν έγινε ποτέ αυτό.
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης): Η

αναφορά στα ζητήµατα νόµου και τάξης, όταν ήµασταν αντιπο-
λίτευση, ήταν πάρα πολύ σαφής. Η εφαρµογή του νόµου και της
τάξης και η ασφάλεια των πολιτών αποτελούσε κεντρική προ-
εκλογική δέσµευση της Νέας Δηµοκρατίας. Δεν είναι κάτι το
οποίο ούτε το κρύψαµε ούτε έχουµε λόγο να είµαστε απολογη-
τικοί γι’ αυτό. 

Κι αν κάποιος εξετάσει τα στατιστικά δεδοµένα για τη µείωση
της εγκληµατικότητας στην Ελλάδα και για το πόσοι συµπολίτες
µας σε πολλές γειτονιές σήµερα αισθάνονται πιο ασφαλείς, για
το πώς –ναι, κύριε Τσίπρα- λύσαµε το ζήτηµα των Εξαρχείων, το
οποίο εσείς δεν τολµούσατε ποτέ να ακουµπήσετε, θα διαπιστώ-
σετε ότι σε αυτήν τη δέσµευσή µας είµαστε συνεπείς.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Αυτό είναι τελείως διαφορετικό από αυτό το οποίο σας προ-

σάπτω, να χρησιµοποιείτε…
(Θόρυβος στην Αίθουσα)

Είπατε κάτι, κύριε Σπίρτζη; Μήπως εσείς, κύριε Ραγκούση, εί-
πατε κάτι;

ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΠΙΡΤΖΗΣ: Κάνατε τη Νέα Σµύρνη Εξάρχεια.
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης): Α,

µάλιστα, κάνανε τη Νέα Σµύρνη Εξάρχεια. Μάλιστα. Το ανάποδο
έγινε. Οι µπαχαλάκηδες των Εξαρχείων πήγανε στη Νέα Σµύρνη,
µε τους οποίους κάνετε παρέα διαδηλώσεις. Αυτό έγινε! Και δεν
το ξέρετε τάχα.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΚΑΣ: …(Δεν ακούστηκε)

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Τώρα, θα ηρεµήσετε;

Μίλαγε επί σαράντα λεπτά ο Αρχηγός σας και δεν ακούστηκε κιχ
από εκεί. Ηρεµήστε! 

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης):
Αυτό για το οποίο σας κατηγόρησα, κύριε Τσίπρα, είναι ότι χρη-
σιµοποιούσατε την Αστυνοµία και τα ΜΑΤ, για να προστατέψουν
συνειδητά τη δική σας εικόνα. Κι αυτό δεν νοµίζω ότι είναι κάτι
το οποίο αµφισβητείται. Διότι θυµάµαι πάρα πολύ καλά πώς κι-
νούσασταν τότε στην Ελλάδα, µε πόσο µεγάλη από ΜΑΤ και πώς
φροντίζατε να µη φθάνει καµµία διαµαρτυρία εντός οπτικής επα-
φής από οποιαδήποτε εκδήλωσή σας. 

Από εκεί και πέρα, έρχοµαι στα ζητήµατα τα δύσκολα της τρο-
µοκρατίας. Θα πω µια κουβέντα µόνο. Επειδή κάποιοι από εµάς
βιώσαµε µε πολύ έντονο τρόπο αυτήν την σκληρή εποχή, όλη τη
σκληρή εποχή και ειδικά τα γεγονότα του 1989 και επειδή πράγ-
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µατι πολλά είχαν ειπωθεί τότε πάνω στην ένταση της στιγµής,
µπορώ να θυµίσω σε εσάς, κύριε Τσίπρα, ένα πράγµα µόνο, ότι
αυτός ο οποίος έγραφε βιβλία και έλεγε ποιος είναι ο ιδεολογι-
κός καθοδηγητής της 17 Νοέµβρη ήταν ο Πάνος Καµµένος µε
τον οποίο ανερυθρίαστα συγκυβερνήσατε τεσσεράµισι χρόνια!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΑΛΕΞΗΣ ΤΣΙΠΡΑΣ (Πρόεδρος του Συνασπισµού Ριζοσπαστι-

κής Αριστεράς): Και…
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης):

Αυτό δείχνει το ηθικό σας έρµα. Αυτό δείχνει τον πήχη των προσ-
δοκιών και των προϋποθέσεων που θέτετε εσείς ο ίδιος για τον
τρόπο µε τον οποίο βλέπατε τους τότε πολιτικούς σας συνεργά-
τες. Και να πω και κάτι ακόµα.

ΑΛΕΞΗΣ ΤΣΙΠΡΑΣ (Πρόεδρος του Συνασπισµού Ριζοσπαστι-
κής Αριστεράς): Και ο πατέρας σας τα έλεγε αυτά.

ΘΕΟΔΩΡΑ ΜΠΑΚΟΓΙΑΝΝΗ: Ποτέ.
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης):

Ποτέ. Ποτέ στέλεχος της Νέας Δηµοκρατίας, ποτέ εµείς οι οποίοι
βιώσαµε…

ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΠΙΡΤΖΗΣ: Ο Καµµένος τι ήταν;
ΘΕΟΔΩΡΑ ΜΠΑΚΟΓΙΑΝΝΗ: Δεν ακούστηκε ποτέ από εµάς.

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης): Και

το ξέρετε αυτό, όπως δεν ακούστηκε ποτέ και δεν πρόκειται να
ακουστεί ποτέ οποιοδήποτε υπονοούµενο, κύριε Τσίπρα –περι-
µένετε τώρα να το ακούσετε- ότι ο ΣΥΡΙΖΑ έχει οποιαδήποτε
σχέση µε την τροµοκρατία. Αλλά αυτό το οποίο µπορώ να σας
πω είναι ότι δεν έχετε απαντήσει ποτέ για τα πραγµατικά δεδο-
µένα. Και τα πραγµατικά δεδοµένα ήταν ότι ένα από τα πρώτα
νοµοθετήµατα τα οποία φέρατε, όταν γίνατε Κυβέρνηση, ήταν η
διευκόλυνση αιτηµάτων των τροµοκρατών, τον Μάρτιο του 2015!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΑΛΕΞΗΣ ΤΣΙΠΡΑΣ (Πρόεδρος του Συνασπισµού Ριζοσπαστι-

κής Αριστεράς): Πότε βγήκε ο Χριστόδουλος Ξηρός µε άδεια
και δεν γύρισε ποτέ; 

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης):
Εσείς δώσατε τη δυνατότητα…

ΑΛΕΞΗΣ ΤΣΙΠΡΑΣ (Πρόεδρος του Συνασπισµού Ριζοσπαστι-
κής Αριστεράς): Έχετε άδικο σε αυτό που λέτε. Επί των ηµερών
σας έγινε αυτό. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΚΑΣ: … (Δεν ακούστηκε)
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης):

Μην εκνευρίζεστε…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Μπάρκα, σή-

µερα έχετε έρθει πολύ ζωηρός. Είναι παρών ο Πρόεδρος του
κόµµατός σας. Μπορεί να υπερασπιστεί το κόµµα σας ο ίδιος.
Δεν χρειάζεται συµπαραστάτες.

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης): Και
ως προς τα ζητήµατα αυτά, η Κυβέρνηση έχει τοποθετηθεί µε
απόλυτη σαφήνεια. Ο νόµος τηρείται και θα τηρείται, θα ισχύει
για όλους. 

Κανένας καταδικασµένος τροµοκράτης δεν έχει τη δυνατό-
τητα να διαλέξει τη φυλακή της προτίµησής του και το κράτος
θα κάνει ό,τι περνάει από το χέρι του, όπως κάνει και όπως υπάρ-
χουν οι σχετικές εισαγγελικές παραγγελίες, για να κρατηθεί ο
Κουφοντίνας ζωντανός. Αυτή είναι η καθαρή θέση της Κυβέρνη-
σης και εµού προσωπικά. 

Και όταν κάνατε την ανάρτηση -την κάνατε µία φορά- τι ακρι-
βώς µας ζητήσατε; Να παρανοµήσουµε; Αυτό που κάνουµε; Αυτό
που κάνουµε. Άρα συµφωνείτε µε αυτό που κάνουµε. Να βγείτε,
λοιπόν, να το πείτε. Αν συµφωνείτε µε αυτό που κάνουµε, να τη-
ρήσουµε το κράτος δικαίου και τις αποφάσεις της δικαιοσύνης
και ταυτόχρονα να εξαντλήσουµε όλες τις δυνατότητες που
έχουµε για να κρατήσουµε τον άνθρωπο αυτόν ζωντανό να
βγείτε παρακαλώ µετά και να κάνετε δήλωση και να πείτε: Ναι,
συµφωνώ µε την Κυβέρνηση και την πολιτική που έχει ακολου-
θήσει. Εάν το κάνετε, θα είναι ίσως η πιο έµπρακτη απόδειξη σε
όσους αµφισβητούν ότι θέλετε να αξιοποιήσετε το συµβάν αυτό
για να αποκοµίσετε πολιτικά οφέλη. Έχετε τη δυνατότητα ακόµα
να τοποθετηθείτε. Μόνο που τα ανάποδα µας είπατε στην ανάρ-
τησή σας.

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε, µε µία επαναφορά σε µία φράση
την οποία είπα στην πρωτολογία µου. Σας ζήτησα, κύριε Τσίπρα,
να αποκηρύξετε -και είχατε τη δυνατότητα να το κάνετε και δεν
το κάνατε για ακόµα µία φορά- το σύνθηµα το οποίο για πρώτη
φορά χρησιµοποιήσατε στην Καλαµάτα τον Σεπτέµβριο του 2015
«ή τους τελειώνουµε ή µας τελειώνουν». 

Σας ζήτησα να το αποκηρύξετε. Εσείς το είπατε. Επιλέξατε για
ακόµα µία φορά να µην απαντήσετε. Επιλέξατε για ακόµα µία
φορά να κάνετε µία ιστορική αναδροµή στην Αριστερά από τον
Β’ Παγκόσµιο Πόλεµο και σε εµβληµατικές προσωπικότητες τις
οποίες ο δικός µας χώρος τιµά ως πρόσωπα τα οποία µπορεί να
ήταν πολιτικοί αντίπαλοι, πλην, όµως, αναγνωρίζεται η προ-
σφορά τους στον συγκεκριµένο πολιτικό τους χώρο.

Η δική µου εκτίµηση, κύριε Τσίπρα, είναι ότι αυτή η συνεχής
ανάκληση ιστορικών µορφών της Αριστεράς, που κάθονταν στα
ίδια έδρανα µε αυτά που κάθεστε τώρα, δεν δείχνει σεβασµό
στην Αριστερά. Δείχνει προσωπική ανασφάλεια ως προς το
µέτρο σύγκρισης το δικό σας µε αυτές τις προσωπικότητες της
Αριστεράς.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Αυτό το οποίο σας προσάπτω είναι ότι ακριβώς αυτήν την πα-

ράδοση της Αριστεράς, αυτήν την καθαρή γραµµή την οποία
ακολούθησε η Αριστερά για πολλές δεκαετίες, µε την οποία εί-
µαστε και παραµένουµε ιδεολογικοί αντίπαλοι, εσείς δεν την υπη-
ρετείτε. Αρκεί για να το διαπιστώσετε να διαβάσετε την «ΑΥΓΗ»
του 2021 και να τη συγκρίνετε µε αυτό που έγραφε η «ΑΥΓΗ» το
1989. Εκεί θα διαπιστώσετε ότι η επίκληση των ιστορικών κατα-
βολών της Αριστεράς δεν αρκεί σε καµµία περίπτωση να ξεπλύ-
νει τις δικές σας ευθύνες γιατί εν έτει 2021 σε µία εποχή που η
χώρα χρειάζεται ενότητα, χρειάζεται χαµηλούς τόνους, ξεκινή-
σατε και ανεβήκαµε στο Βήµα της Βουλής, ενώ είχατε τη δυνα-
τότητα να ρίξετε τους τόνους, και δεκαοκτώ φορές χρησιµοποιή-
σατε το ρήµα «κατηγορώ».

Εγώ σας λέω, λοιπόν, κύριε Τσίπρα, δεν σας κατηγορώ. Σας
λέω απλά για ακόµα µία φορά ότι ήσασταν κατώτερος των περι-
στάσεων ως Πρωθυπουργός και είστε κατώτερος των περιστά-
σεων ως Αρχηγός της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης.

(Όρθιοι οι Βουλευτές της Νέας Δηµοκρατίας χειροκροτούν
ζωηρά και παρατεταµένα)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, ολοκληρώθηκε η συζήτηση της επίκαιρης ερώτησης
προς τον Πρωθυπουργό.

Πριν εισέλθουµε στη συνέχιση της σηµερινής συνεδρίασης µε
τις επίκαιρες ερωτήσεις συναδέλφων προς τους Υπουργούς θα
γίνει ολιγόλεπτη διακοπή πέντε, έξι λεπτών για να αεριστεί η Αί-
θουσα και να ετοιµαστεί το νέο Προεδρείο.

(ΔΙΑΚΟΠΗ)
(ΜΕΤΑ ΤΗ ΔΙΑΚΟΠΗ)

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Γ’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΜΠΟΥΡΑΣ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, συνεχίζεται η συνεδρίαση.

Θα ξεκινήσω µε το να διαβάσω το έγγραφο του Γενικού Γραµ-
µατέα Νοµικών και Κοινοβουλευτικών Θεµάτων του κ. Κουτνατζή,
για το ποιες επίκαιρες ερωτήσεις θα συζητηθούν. Αυτές είναι οι
υπ’ αριθµ. 516/4-3-2021, 518/4-3-2021, 520/5-3-2021, 534/8-3-
2021 και 540/8-3-2021 επίκαιρες ερωτήσεις. Θα απαντηθούν από
τον Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων κ. Σπυρίδωνα
Παναγιώτη Λιβανό.

Οι υπ’ αριθµ. 512/1-3-2021 και 519/5-3-2021 επίκαιρες ερωτή-
σεις και η υπ’ αριθµ. 3604/27-1-2021 και 3669/29-1-2021 επίκαι-
ρες ερωτήσεις κατ’ άρθρον 130, παράγραφος 5 του Κανονισµού
της Βουλής θα απαντηθούν από τον Αναπληρωτή Υπουργό
Υγείας κ. Βασίλη Κοντοζαµάνη.

Οι υπ’ αριθµ. 515/4-3-2021, 521/5-3-2021 και 531/8-3-2021 επί-
καιρες ερωτήσεις θα απαντηθούν από τον Αναπληρωτή Υπουργό
Εσωτερικών κ. Στυλιανό Πέτσα.

Η υπ’ αριθµ. 522/6-3-2021 επίκαιρη ερώτηση θα απαντηθεί από
τον Υφυπουργό στον Πρωθυπουργό κ. Θεόδωρο Λιβάνιο.

Η υπ’ αριθµ. 513/2-3-2021 επίκαιρη ερώτηση θα απαντηθεί από
τον Υφυπουργό Οικονοµικών κ. Γεώργιο Ζαβό.
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Οι υπ’ αριθµ. 523/7-3-2021 και 536/8-3-2021 επίκαιρες ερωτή-
σεις θα απαντηθούν από τον Υφυπουργό Προστασίας του Πολίτη
κ. Ελευθέριο Οικονόµου.

Οι υπ’ αριθµ. 524/8-3-2021 και 533/8-3-2021 επίκαιρες ερωτή-
σεις και η υπ’ αριθµ. 3441/21-1-2021 και 3697/29-1-2021 ερωτή-
σεις κατ’ άρθρο 130, παράγραφος 5 του Κανονισµού της Βουλής
θα απαντηθούν από τον Υφυπουργό Εργασίας και Κοινωνικών
Υποθέσεων κ. Παναγιώτη Τσακλόγλου.

Οι υπ’ αριθµ. 514/4-3-2021 και 517/4-3-3021 επίκαιρες ερωτή-
σεις θα απαντηθούν από τον Υφυπουργό Περιβάλλοντος και
Ενέργειας κ. Γεώργιο Αµυρά.

Η υπ’ αριθµ. 527/8-3-2021 επίκαιρη ερώτηση και η υπ’ αριθµ.
3564/26-1-2021 ερώτηση κατ’ άρθρο 30, παράγραφος 5 του Κα-
νονισµού της Βουλής θα απαντηθούν από τον Υφυπουργό Υπο-
δοµών και Μεταφορών κ. Ιωάννη Κεφαλογιάννη.

Ο Γενικός Γραµµατέας Κοινοβουλευτικών Νοµικών και Κοινω-
νικών Θεµάτων κ. Κουτνατζής.

Δεν συζητείται λόγω αναρµοδιότητας η υπ’ αριθµ. 528/8-3-
2021 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή Β2 Δυτικού Τοµέα Αθηνών
του ΜέΡΑ25 κ. Κρίτωνα Αρσένη προς τον Υπουργό Εργασίας και
Κοινωνικών Υποθέσεων µε θέµα: «Αποκλεισµός ενηλίκων ΑΜΕΑ
από τις ειδικές θεραπείες».

Επίσης, δεν συζητείται λόγω κωλύµατος του Βουλευτή η υπ’
αριθµ. 535/8-3-2021 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή Ηρακλείου
του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Μανώλη Συντυχάκη
προς τον Υπουργό Περιβάλλοντος και Ενέργειας µε θέµα: «Τα
αναγκαία έργα διαχείρισης υδάτων στον Νοµό Χανίων».

Δεν συζητούνται κατόπιν συνεννόησης Βουλευτή και Υπουρ-
γού η υπ’ αριθµ. 532/8-3-2021 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Λάρισας του ΣΥΡΙΖΑ Προοδευτική Συµµαχία κ. Βασιλείου Κόκ-
καλη προς τον Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων µε
θέµα: «Καταπολέµηση του φαινοµένου της ερηµοποίησης και
των συνεπειών της» και δεύτερον η µε αριθµό 530/8-3-2021 επί-
καιρη ερώτηση του Βουλευτή Α’ Θεσσαλονίκης του Κοµµουνι-
στικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Γιάννη Δελή προς την Υπουργό
Παιδείας και Θρησκευµάτων µε θέµα: «Τις επαγγελµατικές σχο-
λές του Οργανισµού Απασχόλησης Εργατικού Δυναµικού -
ΟΑΕΔ-.

Πριν πάµε στην πρώτη επίκαιρη ερώτηση, θέλω να πω προς
όλους -και να µε ακούσουν όλοι- ότι υπήρξε πολύ µεγάλος χρό-
νος κατά τη διάρκεια της επίκαιρης ερώτησης που προηγήθηκε
του Προέδρου της Κοινοβουλευτικής Οµάδας του ΣΥΡΙΖΑ του κ.
Τσίπρα προς τον Πρωθυπουργό. Έχουµε βγει πολύ έξω από τον
χρόνο. Θέλω να παρακαλέσω και τους συναδέλφους, αλλά και
τους Υπουργούς να είναι συνεπείς προς τον χρόνο.

Το Προεδρείο πάντα έχει την ευαισθησία και πάντα έχει και
την ευελιξία να διευκολύνει. Εγώ προσωπικά και όλοι µας πι-
στεύουµε ότι οι επίκαιρες ερωτήσεις εκτός από το ενδιαφέρον
που παρουσιάζουν για τοπικά θέµατα -υπάρχουν και άλλα που
είναι γενικότερα-, έχουν και τον ρόλο του εκπαιδευτικού που πολ-
λοί συµπολίτες µας παρακολουθούν και ενηµερώνονται και ξέ-
ρουν ποιο είναι το πρόβληµα και πώς απαντάει η Κυβέρνηση που
έχει την ευθύνη.

Υπενθυµίζω ότι πολλές φορές -θα µου επιτρέψετε µε την πο-
λύχρονη εµπειρία µου να πω- µετατρέπονται πολλές επίκαιρες
ερωτήσεις σε επερωτήσεις. Έχουν τέτοιο ευρύ περιεχόµενο.
Πρέπει να πω ότι παλαιότερα, σε προηγούµενο Κανονισµό, η
ερώτηση είχε εκ του Κανονισµού δέκα σειρές, µε δύο, τρία ερω-
τήµατα. Μάλιστα πρωτολογία δεν υπήρχε και υπήρχε η ανά-
γνωση από τον Προεδρεύοντα της επίκαιρης ερώτησης, η απά-
ντηση δινόταν από τον Υπουργό και µετά ο Βουλευτής εστίαζε
σε αυτά που πήρε στην απάντηση.

Παράκληση θερµή, γιατί τώρα µας ακούν και άλλοι που δεν
είναι στην Αίθουσα και έχουν επίκαιρες ερωτήσεις, υπενθυµίζω
ότι ο χρόνος της πρωτολογίας για τον Βουλευτή είναι δύο λεπτά
και ο χρόνος της δευτερολογίας του είναι τρία λεπτά. Ο χρόνος
της πρωτολογίας του Υπουργού είναι τρία λεπτά και της δευτε-
ρολογίας πάλι τρία λεπτά. Βεβαίως, δεν είναι κλισέ τα δύο ή τρία
λεπτά, αλλά δεν µπορεί να σηµειωθούν υπερβολές. Σήµερα αρ-
γήσαµε, είναι πάρα πολλές οι ερωτήσεις και είναι και Παρασκευή
του τριηµέρου. Να το κατανοούµε όλοι αυτό.

Ξεκινάµε µε την πέµπτη µε αριθµό 515/4-3-2021 επίκαιρη ερώ-
τηση πρώτου κύκλου του Βουλευτή Επικρατείας της Ελληνικής
Λύσης κ. Βασιλείου Βιλιάρδου προς τον Υπουργό Εσωτερικών,
µε θέµα: «Αποκλεισµός από ρύθµιση εκατόν είκοσι δόσεων για
οφειλές σε Οργανισµούς Τοπικής Αυτοδιοίκησης (ΟΤΑ)».

Κύριε Βιλιάρδο, έχετε τον λόγο για δύο λεπτά για να αναπτύ-
ξετε την επίκαιρη ερώτηση.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΒΙΛΙΑΡΔΟΣ: Με την ανοχή σας προφανώς.
Καληµέρα, κύριε Υπουργέ. Σας ευχαριστώ πολύ για την πα-

ρουσία σας.
Κατ’ αρχάς η ερώτησή µου απευθυνόταν στο οικονοµικό επι-

τελείο, επειδή αφορά γενικότερα τις υποσχέσεις και τους νόµους
που ψηφίζει η Κυβέρνηση, εφευρίσκοντας στη συνέχεια τρόπους
για να εκπληρώσει όσο το δυνατόν λιγότερες.

Εν προκειµένω µόλις χθες µίλησα µε υπάλληλο της περιφέ-
ρειας που πληροφορούµαι ότι θα πολιτευθεί στις επόµενες εκλο-
γές, η οποία µου είπε πως δέχεται καθηµερινά δεκάδες δηµότες
που θέλουν να υπαχθούν στις δόσεις του νόµου και που δεν έχει
καµµία ενηµέρωση, µε αποτέλεσµα να δέχεται πιέσεις, αλλά και
άσχηµες συµπεριφορές από τους αγανακτισµένους πολίτες.

Σήµερα, δε, είδα πως εκδώσατε την κοινή υπουργική απόφαση
-που οφείλατε- χθες, προφανώς λόγω της επίκαιρης ερώτησής
µας που καθυστερήσατε τη συζήτησή της κατά µία εβδοµάδα. Η
ΚΥΑ βέβαια περιορίζει σηµαντικά τους δικαιούχους, κάτι που ζη-
τάµε να µας εξηγήσετε αναλυτικά. Θα αναλύσω, όµως, προηγου-
µένως την πλήρη ερώτησή µας. Θα καταθέσω και τη χθεσινή ΚΥΑ
στα Πρακτικά. 

Ειδικότερα ως συνέπεια της οικονοµικής κρίσης, λόγω των πε-
ριορισµών λειτουργίας και εξαιτίας της πτώσης των εσόδων από
την πανδηµία, η Κυβέρνηση δροµολόγησε µε τον ν.4764/2020 και
µε το άρθρο 165 τη ρύθµιση των οφειλών προς τους ΟΤΑ σε 120
δόσεις, που στη συνέχεια έγιναν 100, όπως θα καταθέσουµε στα
Πρακτικά. Η ρύθµιση του νόµου αφορά φυσικά πρόσωπα, καθώς
επίσης όσα νοµικά πρόσωπα έχουν υποστεί οικονοµικές ζηµίες
από την πανδηµία. 

Συγκεκριµένα τα εξής: πρώτον, οφειλές από οποιαδήποτε
αιτία προς τους δήµους και τα νοµικά τους πρόσωπα που έχουν
βεβαιωθεί ή θα βεβαιωθούν από τις 15 Φεβρουαρίου του 2020
έως τις 28 Φεβρουαρίου του 2021, δηλαδή για περίπου ένα έτος.
Δεύτερον, οφειλές προς τους δήµους και τα νοµικά τους πρό-
σωπα που κατέστησαν εκπρόθεσµες, συµπεριλαµβανοµένων των
απωλειών ρυθµίσεων από τις 15 Φεβρουαρίου του 2020 έως τη
δηµοσίευση του νόµου στις 23 Δεκεµβρίου του 2020. Συµπερι-
λαµβάνονται επίσης, οφειλές που µπορεί να είχαν υπαχθεί σε
άλλο καθεστώς ρύθµισης, η οποία διεκόπη για οποιονδήποτε
λόγο. Κατά το άρθρο επρόκειτο να εκδοθεί ΚΥΑ των Υπουργείων
Οικονοµικών και Εσωτερικών έως τις 31 Ιανουαρίου του 2021,
όπου θα καθορίζονταν οι κωδικοί, αριθµοί δραστηριότητας κ.λπ..
Η ρύθµιση συνοδεύεται από διαγραφή προσαυξήσεων και προ-
στίµων από 100% έως 50% ανάλογα µε τον αριθµό των δόσεων. 

Οι ερωτήσεις µας εδώ τώρα είναι οι εξής: Πότε θα ξεκινήσει η
εφαρµογή της ρύθµισης; Γιατί καθυστερείτε; Έπρεπε να προ-
ηγηθεί ερώτηση Βουλευτή; Και δεύτερον, πόσες δόσεις θα είναι
ή µάλλον θα σας επιτρέψει η τρόικα; Στην ΚΥΑ δεν αναφέρεται
τίποτα. 

Εµείς πάντως είµαστε ικανοποιηµένοι που εκδώσατε ΚΥΑ, ενώ
τεκµηριώνει πόσο σηµαντική είναι η Αντιπολίτευση όταν φυσικά
εργάζεται µε υπευθυνότητα και σέβεται τους πολίτες. 

Ευχαριστώ.
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Βασίλειος Βιλιάρδος κατα-

θέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία
βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ευχαριστούµε.
Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο για τη δική σας πρωτολογία

για τρία λεπτά. 
ΣΤΥΛΙΑΝΟΣ ΠΕΤΣΑΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εσωτερι-

κών): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Ευχαριστώ για την ερώτηση που µου δίνει την ευκαιρία να πω

δύο λόγια για τη δυνατότητα ρύθµισης οφειλών προς τους ΟΤΑ
πρώτου βαθµού, µία έκτακτη δυνατότητα πολύ µεγάλης σηµα-
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σίας για την κοινωνική συνοχή, που ήλθε να βοηθήσει στοχευ-
µένα τα φυσικά και νοµικά πρόσωπα που έχουν υποστεί οικονο-
µικές επιπτώσεις από την πανδηµία του κορωνοϊού. 

Γνωρίζουµε ότι οι δυνατότητες των πολιτών δεν είναι ίδιες,
ιδίως σε τόσο δύσκολες περιόδους όπως αυτή που περνάµε
τώρα. Εν µέσω πανδηµίας πέραν της ανάγκης λήψης µέτρων για
τη διάσωση της ανθρώπινης ζωής που καθίσταται σαφής προτε-
ραιότητα για την Κυβέρνηση, οφείλουµε να λάβουµε µέτρα και
λαµβάνουµε συνεχώς για την παροχή οικονοµικών διευκολύν-
σεων και την περαιτέρω στήριξη φυσικών προσώπων και επιχει-
ρήσεων που δραστηριοποιούνται σε όλο το εύρος της οικονο-
µίας και πλήττονται από τις επιπτώσεις της πανδηµίας. 

Ακριβώς γι’ αυτόν το σκοπό προχωρήσαµε στην ψήφιση του
άρθρου 165 του ν.4764/2020. Τρία είναι τα βασικά σηµεία αυτής
της διάταξης. Πρώτον, η ρύθµιση περιλαµβάνει την τµηµατική
καταβολή των πάσης φύσεως βεβαιωµένων από 15 Φεβρουαρίου
2020 µέχρι 28 Φεβρουαρίου 2021 οφειλών των πολιτών προς
τους δήµους της χώρας και τα νοµικά τους πρόσωπα. Δεύτερον,
οι οφειλές ρυθµίζονται µε εφάπαξ καταβολή ή έως εκατό δόσεις,
σύµφωνα µε τις κλίµακες των ρυθµιζόµενων ποσών που προβλέ-
πονται στις σχετικές διατάξεις του προϊσχύσαντος ν.4611/2019.
Και τρίτον, οι δικαιούχοι υπαγωγής στη ρύθµιση των οφειλών κα-
θορίζονται µε κοινή υπουργική απόφαση. Πράγµατι, αυτή η
υπουργική απόφαση εκδόθηκε χθες και θα την καταθέσω στα
Πρακτικά, για να ενηµερωθούν όλοι οι Βουλευτές και το Σώµα. 

Να πω ότι υπάρχουν κάποιες συγκεκριµένες αναφορές στους
Κωδικούς Αριθµούς Δραστηριότητας για τις επιχειρήσεις που
πλήττονται και περιλαµβάνονται λοιπόν όλες, ανεξαιρέτως αυτές
οι επιχειρήσεις που έχουν πληγεί από την πανδηµία, ενώ όσον
αφορά τα φυσικά πρόσωπα προβλέπεται ο προσδιορισµός των
φυσικών προσώπων που έχουν υποστεί οικονοµικές επιπτώσεις
από την πανδηµία του κορωνοϊού και περιγράφονται οι προϋπο-
θέσεις που πρέπει να πληρούνται. 

Συγκεκριµένα, δικαιούχοι της ρύθµισης είναι τα φυσικά πρό-
σωπα που πληρούν τουλάχιστον µία από τις ακόλουθες προϋπο-
θέσεις: είτε είναι εργαζόµενοι των οποίων οι συµβάσεις εργασίας
τέθηκαν ή τελούν σε αναστολή, είτε είναι άνεργοι, είτε ενισχύθη-
καν από µέτρα του Υπουργείου Εργασίας και Κοινωνικών Υπο-
θέσεων για τη στήριξή τους, είτε, τέλος, είναι ιδιοκτήτες εκµισ-
θωµένων ακινήτων των οποίων τα µισθώµατα µειώθηκαν µε εν-
τολή δηµόσιας αρχής. Όλα τα ανωτέρω στο πλαίσιο της αντιµε-
τώπισης των συνεπειών της πανδηµίας. 

Τώρα, όσον αφορά τον υπαινιγµό σας αν καθυστερήσαµε ή αν
έπρεπε να υποβληθεί πρώτα η ερώτηση για να προχωρήσουµε
στην κοινή υπουργική απόφαση, γνωρίζετε ότι όταν υπάρχουν
τέτοιου είδους θέµατα, χρειάζεται µια προσεκτική αποτύπωση
εκείνων οι οποίοι επλήγησαν από την πανδηµία. Και αυτό απαί-
τησε ένα χρονικό διάστηµα διαβούλευσης µε το Υπουργείο Οι-
κονοµικών πριν προχωρήσουµε στην κοινή υπουργική απόφαση.

Ένα άλλο ζήτηµα τεχνικής φύσης το οποίο καθυστέρησε για
λίγο την εφαρµογή της προκειµένης διάταξης είναι η θέση σε
λειτουργία της σχετικής πλατφόρµας στην οποία µπορούν οι πο-
λίτες να προσφεύγουν για να ρυθµίζουν την οφειλή τους. Είµαι
σε θέση να σας πω ότι σε συνεργασία µε την ΚΕΔΕ και µε το
Υπουργείο Ψηφιακής Διακυβέρνησης είµαστε έτοιµοι στο επό-
µενο χρονικό διάστηµα να θέσουµε σε λειτουργία αυτήν την
πλατφόρµα και για το χρονικό διάστηµα που παρήλθε από την
υποχρέωση που είχαµε, δηλαδή από την 1η Μαρτίου και µετά, θα
λάβουµε οποιαδήποτε πρόνοια χρειάζεται ώστε να µην συµπυ-
κνωθεί το χρονικό διάστηµα που έχουν στη διάθεσή τους οι οφει-
λέτες για να ρυθµίσουν τη συγκεκριµένη οφειλή. 

Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
(Στο σηµείο αυτό ο Αναπληρωτής Υπουργός Εσωτερικών κ.

Στυλιανός Πέτσας καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν
έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµα-
τείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ευχαριστούµε, κύριε
Υπουργέ.

Ο κ. Βιλιάρδος έχει τον λόγο για τη δική του δευτερολογία για
τρία λεπτά.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΒΙΛΙΑΡΔΟΣ: Κύριε Υπουργέ, µέσα στον νόµο

έγραφε ότι µέχρι τις 31 Ιανουαρίου του 2021 θα είχατε εκδώσει
την κοινή υπουργική απόφαση. Οπότε δεν δικαιολογείστε µε
αυτά που είπατε. Εκτός αυτού η πλατφόρµα δεν έχει αρχίσει
ακόµη να λειτουργεί. Είπατε ότι θα λειτουργήσει κάποια στιγµή
στο µέλλον. Θα θέλαµε να γνωρίζουµε πότε θα λειτουργήσει
γιατί ρωτούν οι πολίτες φυσικά και οι απαντήσεις που δίνετε δεν
είναι προς εµάς αλλά προς τους πολίτες που µας ρωτούν.

Τώρα όσον αφορά τα υπόλοιπα, επειδή όπως σας είπα στην
αρχή απευθυνόµαστε στο Υπουργείο Οικονοµικών, αυτό που
έχουµε διαπιστώσει ως τώρα µε τα κυβερνητικά µέτρα είναι ότι
εξαγγέλλονται πολλά για επικοινωνιακούς λόγους και πραγµα-
τοποιούνται πολύ λιγότερα. Δηµιουργείται δηλαδή µια εικόνα για
τις τηλεοπτικές κάµερες και µετά, όταν το θέµα έχει ξεχαστεί,
όπως και µε τον συγκεκριµένο νόµο, αναιρείται εν µέρει στην
πράξη.

Για παράδειγµα τα εξής: Πρώτον, για τις ενισχύσεις του ΤΕΠΙΧ
και του Ταµείου Εγγυοδοσίας της Αναπτυξιακής Τράπεζας, υπο-
βλήθηκαν αιτήσεις για εκατόν εβδοµήντα πέντε χιλιάδες δάνεια,
ύψους 28 δισεκατοµµυρίων, ενώ δόθηκαν τελικά 5,4 δισεκατοµ-
µύρια ενδεχοµένως λιγότερα σε τεσσεράµισι χιλιάδες µόλις δι-
καιούχους. Δηλαδή, ικανοποιήθηκε µόλις µία αίτηση στις τριάντα
οκτώ, όπως καταθέσαµε στα Πρακτικά. Δεύτερον, µόνο ένας
στους δύο αγρότες πήρε την πέµπτη επιστρεπτέα. Μόνο ένας
στους δύο! Τρίτον, για το πρόγραµµα προστασίας της πρώτης
κατοικίας «ΓΕΦΥΡΑ», το οποίο παρεµπιπτόντως αφορά περιπτώ-
σεις του νόµου Κατσέλη που στην πλειοψηφία δεν είναι στρατη-
γικοί κακοπληρωτές, υποβλήθηκαν εκατόν εξήντα χιλιάδες
αιτήσεις, ενώ δεν γνωρίζουµε πόσες έγιναν δεκτές τελικά, αφού
οι προϋποθέσεις ήταν πάρα πολύ αυστηρές. Δηλαδή θεσµοθε-
τείτε κάτι και µετά βάζετε εµπόδια για να µην το εκπληρώσετε. 

Στις αρχές Σεπτέµβρη του 2020 είχαν εγκριθεί περί τις 51 χι-
λιάδες ενώ δόθηκε παράταση στο πρόγραµµα «ΓΕΦΥΡΑ», όπως
αναγράφεται στην όγδοη αξιολόγηση, πάντοτε στην αξιολόγηση
στη σελίδα 53, µετά από συζήτηση µε ευρωπαϊκούς θεσµούς. 

Έχουµε κάνει ερώτηση για τις αποζηµιώσεις του τυφώνα
«Ιανός», διαπιστώνοντας πως µόνο ένα πολύ µικρό µέρος τους
έχει καλυφθεί, ενώ εξαιρέθηκαν παραδόξως τα ΙΧ εταιρικά αυ-
τοκίνητα από τα πάγια, παρά το ότι η ρύθµιση αναφερόταν σε
όλα τα πάγια µιας επιχείρησης. Δόθηκαν κάποια ποσά για την
κάλυψη των πρώτων αναγκών των πληττοµένων, αλλά φυσικά
χρειάζονται πολύ περισσότερα, κυρίως λόγω των ζηµιών από τον
κακό αντιπληµµυρικό σχεδιασµό. Ακόµη και για την αναστολή
της διαµαρτύρησης των επιταγών λήξεως Μαρτίου που δεν είναι
δηµοσιονοµικό µέτρο, λήφθηκε ως κριτήριο η πτώση τζίρου του
τριµήνου Οκτώβριος-Δεκέµβριος, παρά το ότι τον Οκτώβρη δεν
υπήρχε lockdown, οπότε βρέθηκαν άδικα εκτός πολλές επιχει-
ρήσεις. Είναι τα εµπόδια που αναφέρω. 

Από την άλλη πλευρά στηρίζονται µεγάλες επιχειρήσεις µε µη
αποδεκτούς τρόπους, όπως η «AEGEAN», ενώ αποζηµιώνονται
για το lockdown οι αυτοκινητόδροµοι, η γερµανική «FRAPORT»,
η ιταλική «ΤΡΑΙΝΟΣΕ», η «ΤΕΡΝΑ» κ.λπ..

Όσον αφορά τα δάνεια λόγω της πανδηµίας, το µεγαλύτερο
µέρος τους απορροφήθηκε από τις µεγάλες επιχειρήσεις, όπου
οι έξι πρώτες πήραν τα µισά, σύµφωνα µε αναφορά της Τράπε-
ζας της Ελλάδος, που καταθέσαµε στα Πρακτικά. 

Όλα αυτά µας φαίνονται εξαιρετικά άδικα. Οι ερωτήσεις µας
είναι οι εξής: Πρώτον, είναι δίκαιο ή λογικό να περιορίζονται οι
ΚΑΔ, όταν ένας νοµός έχει πληγεί συνολικά, ειδικά όσον αφορά
τις προϋπάρχουσες οφειλές για όσους είναι σε καθεστώς οικο-
νοµικής στενότητας; Και δεύτερον, είναι δίκαιο να περιορίζεται
η στήριξη µε εισοδηµατικά κριτήρια, όταν κάτι τέτοιο δεν ισχύει
για τις µειώσεις των ενοικίων που δίνονται οριζόντια σε όλους
τους πληττοµένους από τον κορωνοϊό; 

Κατά την άποψή µας και κατά την κοινή λογική πρέπει να δο-
θούν σε όλους τους δηµότες οι 120 δόσεις που είχαν αναγγελθεί
από την αρχή, όχι οι 100 που είπατε προηγουµένως και οι οποίες
µετέπειτα εγκρίθηκαν.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κύριε Υπουργέ, έχετε

τον λόγο για τη δική σας δευτερολογία, για τρία λεπτά. 
ΣΤΥΛΙΑΝΟΣ ΠΕΤΣΑΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εσωτερι-
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κών): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Καταλαβαίνω ότι πολλά από τα θέµατα που έθιξε ο κ. Βιλιάρ-

δος δεν είναι στο αντικείµενο του δικού µου χαρτοφυλακίου,
αλλά άλλων Υπουργών. Εποµένως, θα µείνω µόνο στο δεύτερο
σκέλος, που αφορά το θέµα της λειτουργίας της πλατφόρµας.
Η λειτουργία της πλατφόρµας προβλεπόταν ότι θα είναι ανοιχτή
µέχρι 30 Ιουνίου, προκειµένου να µπορέσουν οι πολίτες οι οποίοι
έχουν οφειλές να ενταχθούν στη ρύθµιση. 

Είπα και στην πρωτολογία µου ότι επειδή καθυστέρησε να
τεθεί σε εφαρµογή αυτή η πλατφόρµα θα δώσουµε όση παρά-
ταση χρειαστεί ώστε να µην περιοριστεί το χρονικό διάστηµα, το
οποίο ήταν ένα διάστηµα περίπου τεσσάρων µηνών στους δηµό-
τες για να µπορέσουν να υπαχθούν στη ρύθµιση. Θα δώσουµε
την παράταση που χρειάζεται. Άλλωστε γι’ αυτό έχει φροντίσει
ο νοµοθέτης να δώσει την εξουσιοδότηση στον αρµόδιο Υπουρ-
γό Εσωτερικών να δώσει αυτήν την παράταση.

Τώρα, όσον αφορά τις εκατό ή εκατόν είκοσι δόσεις, αυτό το
θέµα ρυθµίστηκε απευθείας από τη στιγµή που ψηφίστηκε ο σχε-
τικός νόµος τον Δεκέµβριο που µας πέρασε και οι δόσεις είναι
εκατό, δεν είναι εκατόν είκοσι.

Όσον αφορά τα υπόλοιπα ζητήµατα που έχουν να κάνουν µε
αντιµετώπιση από αυτήν την Κυβέρνηση για θέµατα τα οποία
σχετίζονται µε φυσικές καταστροφές νοµίζω ότι όλοι και πρώτοι
οι πολίτες αναγνωρίζουν ότι αυτή η Κυβέρνηση φρόντισε µέσα
από τις διαδικασίες που γέννησε ο «Ιανός» να προχωρήσει πολύ
γρήγορα στην καταβολή αποζηµιώσεων, πολύ γρήγορα στην
αποκατάσταση ζηµιών και δείχνει και µε τις φυσικές καταστρο-
φές που ακολούθησαν, είτε ήταν ο σεισµός στη Σάµο, είτε ο σει-
σµός προσφάτως στην Ελασσόνα και στον Τύρναβο, είτε οι
πληµµύρες στον Έβρο, ότι είµαστε δίπλα τους. Και αυτό θα συ-
νεχίσουµε να κάνουµε.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ευχαριστούµε, κύριε

Υπουργέ.
Πήγε πολύ καλά η πρώτη επίκαιρη ερώτηση διότι ήµασταν σε

καλούς χρόνους.
Τώρα συνεχίζουµε µε την τέταρτη µε αριθµό 531/8-3-2021 επί-

καιρη ερώτηση δεύτερου κύκλου, του Αντιπροέδρου της Βουλής
και Βουλευτή Λαρίσης του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας
κ. Γεωργίου Λαµπρούλη προς τον Υπουργό Εσωτερικών, µε
θέµα: «Τα προβλήµατα των σεισµοπλήκτων στην Περιφερειακή
Ενότητα (Π.Ε.) Λάρισας και Περιφερειακή Ενότητα (Π.Ε.) Τρικά-
λων.

Κύριε Αντιπρόεδρε, έχετε τον λόγο για τη δική σας πρωτολο-
γία. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ (ΣΤ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):
Ευχαριστώ κύριε Πρόεδρε και εκ των προτέρων ζητώ -όχι ότι δια-
φωνώ µε όσα είπατε από την αρχή της συνεδρίασης- και θα χρει-
αστώ ενδεχοµένως λίγο την ανοχή σας, διότι πρόκειται για
ζητήµατα… 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Καταλαβαίνω ότι η
δική σας ερώτηση έχει ιδιαίτερη σηµασία. Αυτές τις ηµέρες έχει
ιδιαίτερη σηµασία, γιατί κάποιοι συνάνθρωποί µας, που τους εκ-
προσωπείτε εσείς ως Λαρισαίος Βουλευτής, έχουν ενδιαφέρον
και θέλουν να ακούσουν. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ (ΣΤ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):
Θα κοιτάξω να είµαι εντός του χρόνου, κύριε Πρόεδρε, αλλά αν
τον υπερβώ κατά τι δείξτε µια ανοχή.

Όντως, όπως είπατε, κύριε Πρόεδρε, η ερώτηση αφορά τα ζη-
τήµατα, τα οξυµένα προβλήµατα που προέκυψαν από τους πρό-
σφατους ισχυρούς σεισµούς τόσο στους Δήµους Τυρνάβου και
Ελασσόνας στην Περιφερειακή Ενότητα Λάρισας, αλλά και
στους όµορους δήµους άλλων θεσσαλικών νοµών, όπως στον
Δήµο Φαρκαδόνας στην Περιφερειακή Ενότητα Τρικάλων, στον
Δήµο Παλαµά και στα χωριά αντίστοιχα όλων αυτών των δήµων
-να µην τα αναφέρω και για οικονοµία χρόνου. 

Έτσι λοιπόν η τραγική κατάσταση στην οποία βρίσκονται
πλέον οι κάτοικοι των περιοχών αυτών και ειδικότερα, αν θέλετε,
των χωριών που ήταν και στο επίκεντρο του σεισµού αναδει-
κνύουν, κύριε Πρόεδρε, µια σειρά υπαρκτών, άµεσων και πιεστι-
κών προβληµάτων που θα συνεχίσουν να υφίστανται και το

επόµενο διάστηµα, παρά τις εξαγγελίες της Κυβέρνησης, της
Περιφέρειας, των δήµων. Κι αυτό διότι τα µέτρα στήριξης των
σεισµόπληκτων οικογενειών που ανακοινώθηκαν δεν µπορούν να
καλύψουν τις πραγµατικές ανάγκες, που έχουν να κάνουν πρω-
τίστως µε την πλήρη αποζηµίωση των ζηµιών, τη δηµιουργία κα-
τάλληλων συνθηκών αντίστοιχα, ώστε να µπορέσουν να σταθούν
στα πόδια τους σε αυτήν τη δύσκολη περίοδο, αλλά και να επα-
νέλθουν σε µια φυσιολογική ζωή όσο αυτό είναι δυνατόν το επό-
µενο διάστηµα.

Στη βάση λοιπόν αυτής της κατάστασης που διαµορφώθηκε
οι ερωτήσεις µας είναι σε ποιες ενέργειες θα προχωρήσει ο
Υπουργός, η Κυβέρνηση, ώστε να αποζηµιωθούν 100% οι ζηµιές,
το κόστος για παράδειγµα ανοικοδόµησης των κατοικιών και των
επαγγελµατικών χώρων που έχουν πληγεί, χωρίς όρους και προ-
ϋποθέσεις, χωρίς δηλαδή να αποκλειστεί κανείς από τους πλη-
γέντες λόγω ενδεχοµένως γραφειοκρατικών ή νοµικών ερµη-
νειών, να µην επιβαρυνθούν µε επιπλέον δάνεια για αυτές τις δα-
πάνες, να δοθεί 100% αποζηµίωση για τον εξοπλισµό, τα εµπο-
ρεύµατα ή και τις ζηµιές επαγγελµατιών και γεωργοκτηνοτρό-
φων. Αντίστοιχα, να υπάρξει µέριµνα σταθερή για τη σίτιση, την
περίθαλψη όλων των σεισµόπληκτων, να προχωρήσουν άµεσα οι
καταγραφές και µε ενίσχυση όλων των απαραίτητων υπηρεσιών
σε προσωπικό, ούτως ώστε σε σύντοµο διάστηµα να ολοκληρω-
θούν όχι τόσο η πρώτη φάση αλλά κυρίως η δεύτερη φάση των
ελέγχων των κτηρίων. Παράλληλα, να προχωρήσουν, όταν ολο-
κληρωθούν οι έλεγχοι, άµεσα οι κατεδαφίσεις των ετοιµόρροπων
κτηρίων. 

Επίσης, οι µονάδες υγείας κυρίως στο Κέντρο Υγείας Ελασ-
σόνας και στο Κέντρο Υγείας Τυρνάβου θα πρέπει να ενισχυ-
θούν. Ούτως η άλλως υπάρχουν προβλήµατα στην πρωτοβάθµια
φροντίδα υγείας διαχρονικά, αλλά ειδικά αυτήν την περίοδο, µε
αυτά τα προβλήµατα που ανακύπτουν λόγω του σεισµού στους
κατοίκους των χωριών, της ευρύτερης περιοχής, είναι επιτακτική
η ανάγκη ενίσχυσης σε προσωπικό των µονάδων υγείας. Επίσης
µια σειρά από οικονοµικά µέτρα κατά τη γνώµη µας θα πρέπει
να δροµολογηθούν για αναστολή πληρωµών στη ΔΕΗ, την
ύδρευση, την τηλεφωνία, στα δηµοτικά τέλη, καθώς επίσης και
τα χρέη προς τις τράπεζες και την εφορία θα πρέπει, κατά τη
γνώµη µας, να παγώσουν, να καταργηθούν ο ΕΝΦΙΑ και το τέλος
επιτηδεύµατος και να ισχύσει η απαλλαγή από την καταβολή ει-
σφορών ατοµικής ασφάλισης τουλάχιστον για ένα εξάµηνο και
η επιδότηση αυτών από το κράτος και αντίστοιχα, η εξασφάλιση
ενός εισοδήµατος για να καλύψουν άµεσες ανάγκες όπως, για
παράδειγµα, 1.000 ευρώ ένα επίδοµα πρώτης ανάγκης για
όλους, αυξηµένο αντίστοιχα επίδοµα ανεργίας σε όλους τους
ανέργους που έχουν υποστεί ζηµιές από τους σεισµούς και φυ-
σικά και στους επαγγελµατίες που κλείσανε οι επιχειρήσεις τους. 

Και τέλος, κύριε Υπουργέ, χρειάζεται γενναία χρηµατοδότηση
των δήµων και της περιφέρειας φυσικά από τον κρατικό προϋπο-
λογισµό, ώστε να µπορέσουν να αντεπεξέλθουν στις αυξηµένες
ανάγκες αυτής της περιόδου µε τις καταστροφές που έχουν συµ-
βεί. Γιατί φυσικά κυρίαρχο, αν θέλετε, είναι οι κτηριακές υποδο-
µές, δηλαδή οι καταστροφές κυρίως στα σπίτια, αλλά υπάρχουν
και µια σειρά από µικρές ή µεγαλύτερες καταστροφές που έχουν
υποστεί και δηµόσια κτήρια, σχολεία εν προκειµένω, και άλλα δη-
µόσια κτήρια. Οι καταγραφές προχωρούν και ο αριθµός συνεχώς
αυξάνεται. Αντίστοιχα υπάρχουν και µια σειρά από προβλήµατα,
καταστροφές σε υποδοµές, οδικά δίκτυα, γέφυρες και πάει λέ-
γοντας. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κύριε Υπουργέ, έχετε

τον λόγο για τη δική σας πρωτολογία.
ΣΤΥΛΙΑΝΟΣ ΠΕΤΣΑΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εσωτερι-

κών): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Πράγµατι ο σεισµός δοκιµάζει τις αντοχές όλων, αλλά ευτυ-

χώς δεν θρηνήσαµε θύµατα σε αυτόν τον σεισµό και εποµένως
όλοι νιώθουν µια γροθιά για να αντιµετωπίσουν τις καταστροφι-
κές συνέπειες, τουλάχιστον τις υλικές που άφησε πίσω του. Κι
εννοώ εδώ την Κυβέρνηση, την αυτοδιοίκηση, όλους τους πολί-
τες και φυσικά τους εθελοντές, τους οποίους όλους ευχαριστώ.

Η Κυβέρνηση από την πρώτη στιγµή στάθηκε δίπλα στους σει-
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σµόπληκτους. Το πρώτο κυβερνητικό κλιµάκιο πήγε την ίδια
µέρα το απόγευµα στην περιοχή. Πήγα εγώ, πήγε η Υφυπουργός
Παιδείας και Θρησκευµάτων, ο Υπουργός Υποδοµών και Μετα-
φορών, πήγε η αρµόδια Υφυπουργός Υγείας για θέµατα που σχε-
τίζονται µε την ψυχική υγεία. Όλες τις ηµέρες λοιπόν από τον
σεισµό µέχρι και σήµερα ήµασταν δίπλα στους πληγέντες. 

Θέλω εδώ να πω δυο βασικά πράγµατα, τα οποία είναι διδάγ-
µατα από τέτοιες περιπτώσεις. Έχει πολύ µεγάλη σηµασία η
άµεση καταγραφή των ζηµιών, ώστε να έχουµε µια γρήγορη απο-
ζηµίωση των πληγέντων. Φροντίσαµε µε τους δηµάρχους της πε-
ριοχής να πάµε γρήγορα σε µια πρώτη εκτίµηση χωρίς να
περιµένουµε τα τεχνικά δελτία που προβλέπονται και να δώ-
σουµε 900.000 στους τρεις δήµους που επλήγησαν για τις πρώ-
τες ανάγκες κοινωνικής προστασίας, ώστε να δοθούν τα πρώτα
χρήµατα βοήθειας από το Υπουργείο Εσωτερικών προς τους
πληγέντες. Έχει µεγάλη σηµασία εδώ να σηµειώσω ότι µε επι-
κοινωνία µε τον Περιφερειάρχη κ. Αγοραστό αλλά και τους δη-
µάρχους και άλλων δύο δήµων, του Παλαµά αλλά και της
Λάρισας, θα προχωρήσουµε σε αντίστοιχη κίνηση και για τις πε-
ριοχές που αναφέρατε, κύριε Λαµπρούλη, προκειµένου να στη-
ρίξουµε κι αυτούς τους πληγέντες.

Μεγάλη σηµασία έχει επίσης ότι πέραν της κοινωνικής προ-
στασίας που είναι η άµεση ανακούφιση, θα τελειώσει ο δεύτερος
έλεγχος από τα κλιµάκια του Υπουργείου Υποδοµών αλλά και
των εθελοντών του TΕΕ προκειµένου, όπως ξέρετε, να έχουµε
την οριστική καταγραφή ποια σπίτια είναι κατοικήσιµα και ποια
όχι, ώστε να προχωρήσουν άµεσα οι επισκευές, κάτι που τελει-
ώνει πολύ γρήγορα.

Το άλλο στοιχείο που έχει επίσης πολύ µεγάλη συµµαχία είναι
πως πρέπει οι δήµαρχοι να είναι πάντα σε συνεργασία µε την πε-
ριφέρεια, για να µπορέσουν να κάνουν τα έργα υποδοµών που
απαιτούνται ώστε να µπορούν να µείνουν σε ανθρώπινες συνθή-
κες αυτοί που δεν µπορούν να µείνουν στα σπίτια τους. Και εδώ
πράγµατι κινηθήκαµε πολύ γρήγορα σε σχέση µε οποιαδήποτε
άλλη κατάσταση, για να γίνει η χωροθέτηση του χώρου, να πάει
ρεύµα, να πάρει νερό, να σχεδιαστεί η αποχέτευση προκειµένου
να µεταφερθούν οι οικίσκοι και από την Τρίτη που µας έχει πε-
ράσει συνεχώς τοποθετούνται οικίσκοι και τροχόσπιτα στην πε-
ριοχή για να µένουν όλοι οι άνθρωποι, οι οποίοι –επαναλαµβάνω-
δεν µπορούν να µείνουν στα σπίτια τους λόγω του σεισµού, σε
ανθρώπινες συνθήκες.

Τώρα, όσον αφορά τα σχολεία, ένα θέµα που φαινόταν πολύ
δύσκολο να επιλυθεί λύθηκε άµεσα. Και θέλω την ανοχή σας λίγο
εδώ, κύριε Πρόεδρε. Το σχολείο στο Δαµάσι ήδη κατεδαφίζεται
από χθες. Αν έλεγε κανείς ότι µέσα σε µια βδοµάδα ένα σχολείο
το οποίο έχει πάθει τόσες ζηµιές θα κατεδαφιζόταν για να χτιστεί
ένα νέο µάλλον θα γελούσαµε. Κι όµως αυτό έγινε. Βρέθηκε προ-
σωρινή λύση για τους µαθητές, θα στεγαστούν στο νατοϊκό
στρατόπεδο που είναι κοντά και έχει το διεθνές σχολείο.  

Βρέθηκε λύση για να κατασκευαστεί από την αρχή µε ιδιωτική
συνεισφορά το σχολείο στο Δαµάσι και αντίστοιχες ενέργειες
έγιναν και στα άλλα σχολεία είτε µε συστέγαση είτε µε αντιµε-
τώπιση σε άλλο σχολείο, το οποίο ήταν κενό. 

Παράδειγµα, στο Ζάρκο στον Νοµό Τρικάλων, στον Δήµο Φαρ-
καδόνας, υπήρχε το πρόβληµα µε το σχολείο εκεί και βρέθηκε η
λύση στο γυµνάσιο, το οποίο ήταν κενό και λειτουργεί ως µου-
σείο, µε κάποιες εργασίες γρήγορες και µε τη συµβολή του κ.
Σκρέκα, τη δική µου και φυσικά του ΟΑΣΠ να µπορέσουµε να
προχωρήσουµε γρήγορα. Άρα, δεν θα υπάρχει πρόβληµα εκεί
για τη στέγαση των µαθητών µας. 

Όσον αφορά τα θέµατα που θίγετε και στην πρωτολογία σας,
αλλά και στην ερώτησή σας για τη στεγαστική συνδροµή και ο
Υπουργός Υποδοµών κ. Καραµανλής και εγώ προσπαθούµε συ-
νεχώς να πούµε στους πολίτες ότι έχουν τη δυνατότητα της επι-
δότησης ενοικίου, προκειµένου να στεγαστούν προσωρινά µέχρι
να αποκατασταθούν οι κατοικίες τους, αλλά έχουν και τη δυνα-
τότητα µετά για την αποκατάσταση των ζηµιών µε 80% χρηµα-
τοδότηση από την πλευρά της πολιτείας και 20% άτοκο δάνειο.
Καταλαβαίνω ότι ζητάτε 100%, αυτό που είπατε πριν, αλλά το
ισχύον θεσµικό πλαίσιο προβλέπει 80% τη συµµετοχή της πολι-
τείας και 20%, το οποίο φυσικά είναι το άτοκο δάνειο για τους

πολίτες. 
Όσον αφορά ζητήµατα µε τις ευρύτερες υποδοµές οι πρώτες

γέφυρες που είχαν κάποιες ζηµιές αποκαταστάθηκαν. Η γέφυρα
στο Βλαχογιάννη σε συνεννόηση µε την περιφέρεια θα προχω-
ρήσει και θα ενταχθεί σε έργο του Υπουργείου Εσωτερικών, προ-
κειµένου να γίνει και οτιδήποτε άλλο σχετίζεται µε το οδικό
δίκτυο µε την παρέµβαση του Υπουργού Υποδοµών θα αποκα-
τασταθεί και αυτό.

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και εµείς σας ευχα-

ριστούµε.
Κύριε Λαµπρούλη, έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία σας.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ (ΣΤ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Σας άκουσα µε προσοχή, κύριε Υπουργέ. Γνωρίζω ότι ήσασταν

στις περιοχές, όπως και εµείς, τις προηγούµενες µέρες. Από την
πρώτη µέρα και κλιµάκιο του κόµµατος, αλλά και δεκάδες φορείς
περιοδεύανε τα χωριά, την περιοχή, εκφράζοντας την αλληλεγ-
γύη τους, αλλά και εµπράκτως τη στήριξή τους στους πληγέντες.
Ήδη από την πρώτη µέρα σωµατεία, συνδικάτα από όλη τη
χώρα, όχι µόνο από την ευρύτερη περιοχή της Θεσσαλίας, εµ-
πράκτως καταθέσανε την αλληλεγγύη τους στους πληγέντες σε
µια σειρά ζητήµατα άµεσα τουλάχιστον που έκριναν οι ίδιοι ότι
µπορούσαν να τους συνδράµουν. 

Κοιτάξτε. Μέχρι τώρα χίλιες εξακόσιες πενήντα κατοικίες
έχουν κριθεί από τον πρωτοβάθµιο έλεγχο µη κατοικήσιµες. Επι-
σηµαίνω: από τον πρωτοβάθµιο έλεγχο, για να µην υπάρχουν πα-
ρεξηγήσεις. Βέβαια, υπάρχουν αρκετά σπίτια τα οποία έχουν
πλέον κατεδαφιστεί ήδη από τον σεισµό. Επαγγελµατικοί χώροι:
σαράντα οκτώ ακατάλληλοι από τους εκατόν τριάντα. Όσον
αφορά τα δηµόσια κτήρια -εννοώ και τα σχολεία φυσικά µέσα,
αλλά και άλλα δηµόσια κτήρια- µέχρι στιγµής εξήντα πέντε έχουν
χαρακτηριστεί «κίτρινα», που σηµαίνει ότι θα πρέπει να υπάρξει
ένας συνολικός σχεδιασµός στην κατεύθυνση των παρεµβά-
σεων. 

Δεύτερον, σας άκουσα ότι είπατε και για την επιδότηση ενοι-
κίου. Ανεξάρτητα από το αν ξεκίνησε ή όχι, που δεν ξεκίνησε,
υπάρχει µια ιδιαιτερότητα, πού θα πάνε αυτοί οι άνθρωποι να
βρουν νοικιάσουν σπίτι, στον Τύρναβο, στην Ελασσόνα; Υπάρχει
ένα ζήτηµα εξεύρεσης. Οι άνθρωποι αυτοί, οι κάτοικοι των χω-
ριών ιδίως του Δαµασίου, Μεσοχωρίου και των άλλων φυσικά,
θέλουν να είναι κοντά στο χωριό τους, να είναι κοντά στα χωρά-
φια και στις κτηνοτροφικές µονάδες. Η κύρια ενασχόλησή τους
είναι αγροτοκτηνοτροφική, δεν υπάρχει κάτι άλλο, εκτός αν κά-
νουν µεροκάµατα περιστασιακά σε κάποιες βιοµηχανίες της ευ-
ρύτερης περιοχής. 

Άρα, λοιπόν, άµεση λύση τουλάχιστον ή µε αυτόν τον τρόπο
που µπορεί να βρεθεί και βρέθηκε είναι οι οικίσκοι. Ακούµε τον
περιφερειάρχη να λέει για εκατόν είκοσι οικίσκους. Εκατόν είκοσι
οικίσκοι, µε συγχωρείτε, αλλά δεν φτάνουν µε τίποτα για εκατον-
τάδες κόσµο -εννοώ για όλα τα χωριά, δεν είναι µόνο φυσικά το
Δαµάσι, το Μεσοχώρι-, αν είναι αυτός ο αριθµός. Εδώ χρειάζον-
ται περισσότεροι.

Και φυσικά χρειάζονται µια σειρά από µέτρα, δεν χρειάζεται
να τα επαναλάβω, που έχουν να κάνουν και µε µέτρα οικονοµικής
ανακούφισης των πληγέντων, που είναι σηµαντικό, γιατί θα τα
βρουν όλα αυτά µπροστά τους. 

Και βέβαια λέµε, κύριε Πρόεδρε, ότι σήµερα και η επιστήµη
και η τεχνολογία προσφέρουν ακριβώς τη δυνατότητα λήψης µέ-
τρων πρόληψης, γιατί πρέπει να βγάζουµε και συµπεράσµατα και
από αυτόν τον σεισµό. Εξάλλου η χώρα µας είναι σεισµογενής
περιοχή, υπάρχει τεράστια εµπειρία διαχρονικά, δεν είναι µόνο
αυτός ο σεισµός. Όλη η χώρα έχει υποστεί καταστροφές από
σεισµούς και όχι µόνο. Έτσι, λοιπόν, υπάρχουν τα επιστηµονικά,
τα τεχνολογικά δεδοµένα τα οποία µπορούν να προσφέρουν
προς την κατεύθυνση κυρίως της πρόληψης, στην κατεύθυνση
δηλαδή αύξησης της ανθεκτικότητας των κατασκευών και από
την άλλη να βοηθήσουν στην εξεύρεση, στην υλοποίηση των ορ-
γανωτικών µέτρων ελαχιστοποίησης των συνεπειών ενός σει-
σµού πριν, κατά, αλλά και µετά τον σεισµό.

Και αυτά τα µέτρα, κύριε Πρόεδρε, αν λαµβάνονταν, αλλά και
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αν ληφθούν, ικανοποιούν την ανάγκη ελαχιστοποίησης του σεισµι-
κού κινδύνου. Συνεπώς, εδώ το ζήτηµα όχι µόνο µε αφορµή αυτό
τον σεισµό, αλλά διαχρονικά -το επαναλαµβάνω- είναι πολιτικό.

Λαµβάνονται, λοιπόν, όλα εκείνα τα µέτρα, για παράδειγµα,
που είναι αναγκαία για την ελαχιστοποίηση του σεισµικού κινδύ-
νου στην Ελλάδα, αν θέλετε και µε αφορµή τον σεισµό στη Θεσ-
σαλία; Θέτω ένα ρητορικό ερώτηµα: Πώς θα ήταν η κατάσταση
ακριβώς στις πληγείσες αυτές περιοχές αν υπήρχε έως σήµερα
µέριµνα, πρόληψη από το κράτος µέσω οργανωµένων αντίστοι-
χων υπηρεσιών προκειµένου να παρεµβαίνουν προληπτικά; Γιατί
τα περισσότερα κτήρια, σπίτια αν θέλετε που κατεδαφίστηκαν
είναι δεκαετιών, πλίθινα. Θα είχαµε, λοιπόν, τόσο εκτεταµένες
καταστροφές σε κατοικίες και το ξεσπίτωµα εκατοντάδων χιλιά-
δων ανθρώπων στην ευρύτερη περιοχή; Αντίστοιχα, οι ζηµιές στα
δηµόσια κτήρια, στις υποδοµές, στους δρόµους, στις γέφυρες
κ.λπ., σε επαγγελµατικούς χώρους, θα είχαν ελαχιστοποιηθεί; 

Εµείς λέµε ναι. Γιατί στο Δαµάσι αυτό που είπατε είναι µια
πραγµατικότητα, αλλά το σχολείο είναι κτισµένο το ’38. Αυτά
πρέπει να τα λαµβάνουµε υπ’ όψιν. Τι έλεγχοι έγιναν, πώς έγιναν,
αν έγιναν και αν ήταν αναγκαιότητα κάποια στιγµή να γίνει ένα
καινούργιο σχολείο. Αυτό εννοούµε πρόληψη και µέριµνα από τη
µεριά του κράτους. 

Και εδώ, κύριε Πρόεδρε, προβάλλει κατά τη γνώµη µας η ανα-
γκαιότητα του κεντρικού σχεδιασµού και η δηµιουργία ενός ενι-
αίου κρατικού φορέα στελεχωµένου, εξοπλισµένου µε όλα τα
µέσα, ώστε να ελέγχει, αλλά και να παρεµβαίνει όπου χρειάζεται
εµπράκτως βελτιώνοντας, θωρακίζοντας κτιριακές υποδοµές,
σπίτια, σχολεία, δηµόσια κτήρια, κ.λπ., αντίστοιχα τα δηµόσια
έργα, και όλα αυτά χωρίς καµµία επιβάρυνση για τον λαό, αλλά
η κάλυψη να υλοποιείται µε κρατική χρηµατοδότηση. 

Εµείς βασικά δεν έχουµε αυταπάτες ότι στο σηµερινό σύστηµα
µπορούν αυτά να προγραµµατιστούν, να υλοποιηθούν, διότι απο-
τελούν κόστος για το κράτος και κατ’ επέκταση για το κεφάλαιο
που υπηρετεί το κράτος. Εµείς λέµε ότι οι εργαζόµενοι, οι αγρό-
τες, οι αυτοαπασχολούµενοι, τα λαϊκά στρώµατα των περιοχών
κυρίως που επλήγησαν από τους πρόσφατους σεισµούς πέρα
από τα συµπεράσµατα που πρέπει να βγάλουν, πρέπει να οργα-
νώσουν την πάλη τους, τον αγώνα τους, να απαιτήσουν, να διεκ-
δικήσουν µια ζωή µε σιγουριά, αφού η ανάπτυξη, η πρόοδος
σήµερα της επιστήµης και της τεχνολογίας δίνουν τη δυνατότητα
να ελαχιστοποιηθούν, όπως είπα πριν, οι συνέπειες στη ζωή και
την περιουσία του λαού που προκαλούν είτε οι σεισµοί είτε και
άλλες φυσικές καταστροφές.

Γιατί, κύριε Πρόεδρε -και κλείνω µε αυτό- αυτό που ζουν και
οι πληγέντες στην περιοχή αυτή, αλλά και όσοι τα προηγούµενα
χρόνια έχουν πληγεί από σεισµούς ή από άλλες φυσικές κατα-
στροφές είναι αυτό που λέµε η τεράστια αντίφαση ανάµεσα στις
δυνατότητες που υπάρχουν σήµερα για τον λαό µας και τη
σκληρή πραγµατικότητα που συνοδεύει την επόµενη ηµέρα φυ-
σικών καταστροφών. Και αυτό υπογραµµίζει και αναδεικνύει τις
τεράστιες διαχρονικές ευθύνες όλων των κυβερνήσεων, περιφε-
ρειαρχών, περιφερειακών αρχών, δηµοτικών αρχών που αντιµε-
τωπίζουν τις συγκεκριµένες ανάγκες µε τη λογική του κόστους -
οφέλους.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κύριε Υπουργέ, έχετε

τον λόγο για τη δική σας δευτερολογία. 
ΣΤΥΛΙΑΝΟΣ ΠΕΤΣΑΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εσωτερι-

κών): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Θα ήθελα να επισηµάνω δύο-τρία σηµεία. Το πρώτο έχει να

κάνει µε τους οικίσκους. Είναι αρκετοί οι εκατόν είκοσι οικίσκοι
που αναφέρθηκε ο κ. Αγοραστός, όπως είπατε; Προφανώς δεν
είναι αρκετοί. Θα ήθελα, όµως, να βάλω δύο σηµεία εδώ. Πρώ-
τον, ότι θα συνεχίσουµε…

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ (ΣΤ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):
Πόσοι θα χρειαστούν, κύριε Υπουργέ; 

ΣΤΥΛΙΑΝΟΣ ΠΕΤΣΑΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εσωτερι-
κών): Όσοι χρειαστούν θα είναι εκεί. Και δεν είναι µόνο αυτό. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ (ΣΤ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):
Την καταγραφή την γνωρίζουν. Μετρηµένα κουκιά είναι ο κόσµος
εκεί.

ΣΤΥΛΙΑΝΟΣ ΠΕΤΣΑΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εσωτερι-
κών): Η καταγραφή σχετίζεται µε αυτό που θα σας πω τώρα.
Όσοι οικίσκοι χρειαστούν θα είναι εκεί.

Ταυτόχρονα έχουµε πάει από το Σάββατο τροχόσπιτα στη πε-
ριοχή τριάντα επτά τον αριθµό την πρώτη µέρα και θα προστε-
θούν άλλα είκοσι τις επόµενες ηµέρες. Για τους οικίσκους πρέπει
να λάβουµε υπ’ όψιν και τον δευτεροβάθµιο έλεγχο, ο οποίος
προχωρά και αυτός γρήγορα, µε την εξής έννοια, ότι πολλά από
τα σπίτια τα οποία κρίνονται ακατάλληλα κατά την πρώτη κατα-
γραφή κρίνονται ακατάλληλα για λόγους που έχουν να κάνουν
µε το γεγονός ότι η σεισµική ακολουθία είναι ακόµα σε εξέλιξη.
Εποµένως, ζητούν από τον κόσµο να µην είναι στα σπίτια του
προκειµένου µετά από έναν µετασεισµό να µην έχουµε θύµατα. 

Άρα, στον δεύτερο έλεγχο ξέρετε όλοι από την εµπειρία των
προηγούµενων τέτοιων φαινοµένων –γιατί είµαστε µία σεισµογε-
νής χώρα- ότι µειώνεται αρκετά το ποσοστό αυτών που είναι ακα-
τάλληλα. Εποµένως, θα πρέπει να ληφθούν αυτά και τα δύο υπ’
όψιν και πιστεύω ότι µέσα στις επόµενες µέρες θα έχουµε µία
οριστική καταγραφή και ό,τι πραγµατικά χρειαστεί για οικίσκους
θα το παρέχουµε, παρά το γεγονός ότι δεν είναι κάτι που είναι
πολύ εύκολο να το προµηθευτεί και γρήγορα, µάλιστα, κανείς.

Τώρα, όσον αφορά το θέµα της πρόληψης, θα συµφωνήσω
απόλυτα µαζί σας για το πόσο σηµαντικό είναι το θέµα της πρό-
ληψης. Και ξέρετε ότι στο σχολείο στο Δαµάσι σώθηκαν πολλές
ανθρώπινες ψυχές µε την πρωτοβουλία του διευθυντή του σχο-
λείου –που του αξίζουν συγχαρητήρια- µε την ψυχραιµία των µα-
θητών και των εκπαιδευτικών, αλλά και για έναν άλλο λόγο, ότι
πριν από λίγες ηµέρες είχε γίνει άσκηση εκκένωσης σε περί-
πτωση σεισµού από τον ΟΑΣΠ και εποµένως, ήξεραν όλοι τι
έπρεπε να κάνουν και αυτό αποδείχτηκε σωτήριο. Διότι εγώ ο
ίδιος που µπήκα µέσα στο σχολείο πραγµατικά έµεινα έκπληκτος
από το γεγονός ότι κατάφεραν όλοι αυτοί οι άνθρωποι να βγουν
από το σχολείο, χωρίς να έχουµε σοβαρούς τραυµατισµούς ή
και απώλειες ζωών. Άρα, η πρόληψη έπαιξε έναν ρόλο εδώ ση-
µαντικό όσον αφορά την άσκηση εκκένωσης.

Δεύτερο στοιχείο για την πρόληψη: Μέσα στο πρόγραµµα «Αν-
τώνης Τρίτσης», το οποίο είναι ένα εµβληµατικό πρόγραµµα που
αλλάζει την όψη της Τοπικής Αυτοδιοίκησης προς όφελος των
τοπικών κοινωνιών, υπάρχει η πρόσκληση «ΑΤ11». Αυτή έχει τίτλο
«Δράσεις για υποδοµές που χρήζουν αντισεισµικής προστασίας».

Εγώ ο ίδιος προσωπικά καλώ όλους τους δηµάρχους οι πρώ-
τες προτάσεις που θα υποβάλλουν για το πρόγραµµα «Αντώνης
Τρίτσης» να είναι προτάσεις µέσα σε αυτό τον άξονα. Και το λέω
προσωπικά σε όλους και το έχω πει και στις κατ’ ιδίαν συναντή-
σεις µου και το λέω και µε την πρώτη ευκαιρία, γιατί είναι δρά-
σεις οι οποίες είναι καίριες, προκειµένου γρήγορα να γνωρίζουµε
ποια δηµόσια κτήρια, σχολεία, ή κάτι άλλο είναι ακατάλληλο, για
να κάνουµε τις αναγκαίες παρεµβάσεις.

Όσον αφορά τα άλλα ζητήµατα που είπατε, κύριε Λαµπρούλη,
για το θέµα που σχετίζεται γενικά µε την παρουσία του κράτους,
του αποτυπώµατός του στη συνεργασία που µπορεί να υπάρχει
ανάµεσα στην Κυβέρνηση και στην αυτοδιοίκηση Α’ ή Β’ βαθµού,
πάντα θα πρέπει να έχουµε έναν στόχο, να βελτιώνουµε αυτές
τις σχέσεις, να µην κοιτάµε τι γινόταν στο παρελθόν. Από ό,τι
έγινε στο παρελθόν να κρατάµε τα θετικά στοιχεία, να απορρί-
πτουµε τα αρνητικά και να ενισχύουµε συνεχώς τα θετικά και τη
συνεργασία.

Και νοµίζω ότι από τον «Ιανό» και µετά έχουµε δει µια πολύ
καλή συνεργασία συνεχόµενη, η οποία µάλιστα θα θεσµοποιηθεί
µέσα από νοµοσχέδιο που θα φέρει το Υπουργείο Οικονοµικών,
το οποίο έχει παρουσιαστεί στις βασικές αρχές στο προηγού-
µενο Υπουργικό Συµβούλιο, ώστε να έχουµε µια πιο γρήγορη
διαδικασία και πιο άµεση καταβολή αποζηµιώσεων και αποκατά-
σταση ζηµιών.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και εµείς ευχαρι-

στούµε, κύριε Υπουργέ.
Συνεχίζουµε µε την έβδοµη µε αριθµό 521/5-3-2021 επίκαιρη

ερώτηση δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Ευβοίας του ΣΥΡΙΖΑ-
Προοδευτική Συµµαχία κ. Μιλτιάδη Χατζηγιαννάκη προς τον
Υπουργό Εσωτερικών, µε θέµα: «Κρίσιµα προβλήµατα εν όψει
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της έναρξης των αιτήσεων για ρύθµιση οφειλών προς Οργανι-
σµούς Τοπικής Αυτοδιοίκησης (ΟΤΑ) Α’ Βαθµού».

Ορίστε, κύριε Χατζηγιαννάκη, έχετε τον λόγο για τη δική σας
πρωτολογία.

ΜΙΛΤΙΑΔΗΣ ΧΑΤΖΗΓΙΑΝΝΑΚΗΣ :Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Επειδή είπατε και πριν ότι έχει και παιδευτικό χαρακτήρα η δια-

δικασία των επίκαιρων ερωτήσεων, έχει παιδευτικό χαρακτήρα
και για εµάς που είµαστε καινούργιοι κοινοβουλευτικοί. Εσείς ως
παλαιότερος µπορείτε να…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Όχι, το είπα για τον
κόσµο εγώ, ο οποίος θέλει να µας βλέπει και εσάς και τους
Υπουργούς και όλους.

ΜΙΛΤΙΑΔΗΣ ΧΑΤΖΗΓΙΑΝΝΑΚΗΣ: Εγώ λέω, όµως, ότι όχι µόνο
για τον κόσµο -συµφωνώ ότι έχει και για τον κόσµο- έχει και για
εµάς.

Υπ’ αυτή την έννοια, εγώ επειδή το αντικείµενο της δικής µου
επίκαιρης ερώτησης είναι παρεµφερές -σχεδόν ίδιο- µε του κ. Βι-
λιάρδου -η αλήθεια είναι- θα προσπαθήσω να µην επαναλάβω
αυτά που ειπώθηκαν και από τον κ. Βιλιάρδο και από τον κύριο
Υπουργό.

Να διευκρινίσω, όµως, κάποια ζητήµατα σε σχέση µε την ΚΥΑ
και µε τη διαδικασία της αποπληρωµής των οφειλών που ψηφί-
στηκε µε τον ν.4764/2020.

Γνωρίζετε, κύριε Υπουργέ, ότι ήταν µία υπόσχεση που είχε
δώσει ο προηγούµενος Υπουργός, ο κ. Θεοδωρικάκος, τόσο
στους δηµάρχους όσο προφανώς και σε όλους τους πληττόµε-
νους συµπολίτες µας, οι οποίοι µέσα στη λαίλαπα της πανδηµίας
έχουν βρεθεί σε πάρα πολύ δύσκολη κατάσταση, ιδίως οι οφει-
λέτες του δήµου.

Και για να µην αδικήσω τον κ. Θεοδωρικάκο ούτε εσάς, η προ-
σωπική µου εκτίµηση είναι ότι σήµερα δεν έπρεπε να είστε εσείς
εδώ, αν και την απευθύναµε σε σας λόγω αρµοδιότητας την επί-
καιρη, έπρεπε να είναι ο κ. Σκυλακάκης, γιατί αναγνωρίζω τη δική
σας πρόθεση και του προκατόχου –αν και είχε τη θέση του
Υπουργού- του κ. Θεοδωρικάκου, ο κ. Θεοδωρικάκος να εντάξει
σχεδόν όλες τις οφειλές του δήµου κατά τα πρότυπα της παλιάς
ρύθµισης των εκατόν είκοσι δόσεων και έτσι ήρθε στη Βουλή
προς ψήφιση στις επιτροπές.

Δυστυχώς, η «σιδηρά χείρ» του κ. Σκυλακάκη παρενέβη από
τις επιτροπές µέχρι την Ολοµέλεια και έχουµε αυτό το τελικό νο-
µοσχέδιο, το οποίο όχι µόνο περιορίζει σηµαντικά τους ανθρώ-
πους που θα ενταχθούν, τους ΚΑΔ που θα ενταχθούν, αλλά
κυρίως τις οφειλές που θα ενταχθούν, που είναι µόνο οι οφειλές
της πανδηµίας. Μείωσε και τις εκατόν είκοσι δόσεις σε εκατό,
αλλά αυτό είναι µικρότερης σηµασίας θεωρώ.

Και δυστυχώς, έβαλε και πολύ αυστηρούς όρους, πράγµα που
αποτυπώθηκε και εµείς εκτιµούµε ότι αυτός ήταν και ο λόγος που
καθυστερήσατε πάρα πολύ, γιατί έχετε από τον Γενάρη τις πα-
ρατηρήσεις της Γενικής Διεύθυνσης Οικονοµικών των ΟΤΑ που
ζητούν από εσάς και εξ όσων γνωρίζουµε, εσείς προσπαθήσατε
να φέρετε και την ΚΥΑ και να φέρετε και τροπολογία η οποία να
πηγαίνει πίσω τη ρύθµιση.

Θυµίζω ότι 1η Μαρτίου ξεκίνησε –υποτίθεται- η πλατφόρµα.
Διάφοροι δήµοι, επειδή δεν ήξεραν τι ακριβώς να κάνουν, αφού
δεν υπήρχε ούτε ΚΥΑ ούτε πλατφόρµα -τα απαραίτητα στοιχεία
που έβαζε ο νόµος για να ξεκινήσει η διαδικασία της υποβολής-
ξεκίνησαν και έφτιαχναν δικές τους πλατφόρµες, όπως ο Δήµος
της Αθήνας και είχαµε πληροφορίες και από άλλους δήµους.

Δυστυχώς, αυτό που γνωρίζουµε από την Κεντρική Ένωση
Δήµων και από το Υπουργείο Ψηφιακής Πολιτικής είναι ότι και η
πλατφόρµα –η ίδια καθαυτή- θέλει ένα χρονικό διάστηµα για να
ολοκληρωθεί. Δεν είναι κάτι απλό. Θέλει έναν µε δύο µήνες για
να ολοκληρωθεί.

Να µας επιβεβαιώσετε αν ισχύει αυτό, γιατί θεωρούµε αυτο-
νόητη την από µεριάς σας υπουργική απόφαση, αφού έχετε το
δικαίωµα βάσει της εξουσιοδοτικής διάταξης, να δώσετε παρά-
ταση, έστω και αυτή την εξάµηνη. Να µας πείτε, όµως, µε ποιον
τρόπο σκοπεύετε, αν όντως φτάσουµε στο χειρότερο σενάριο
των δύο µηνών, να καλύψετε τους ανθρώπους οι οποίοι συνδια-
λέγονται µε τους δήµους.

Και µιλάω κυρίως για τις επιχειρήσεις, οι οποίες είτε είναι προ-

σωπικές, ατοµικές –άρα, θα είναι στη δεύτερη των φυσικών προ-
σώπων και ας είναι επιχειρήσεις- είτε είναι νοµικά πρόσωπα -και
θα είναι στην πρώτη κατηγορία της ΚΥΑ- να µισθώσουν κοινό-
χρηστους χώρους, τραπεζάκια, εφόσον αρθούν τα πολυπόθητα
µέτρα του lockdown, να µπορέσει να ανοίξει η εστίαση και φυ-
σικά και τα ξενοδοχεία τα οποία θα πρέπει να µισθώσουν παρα-
λίες, θα πρέπει να µισθώσουν χώρους για να αναπτύξουν τις
οµπρέλες και τις ξαπλώστρες.

Και είναι αυτονόητο το έσοδο το οποίο περιµένουν πώς και
πώς οι άνθρωποι αυτοί, όσοι καταφέρουν και δεν κλείσουν τις
επιχειρήσεις τους. Για αυτούς, αν καθυστερήσει και δεν µπορούν
να πάρουν δηµοτική ενηµερότητα, επειδή ακριβώς θα καθυστε-
ρήσει η πλατφόρµα και η όλη διαδικασία, είναι προφανές ότι θα
ανοίξει η εστίαση, θα ανοίξει ο τουρισµός και δεν θα µπορούν να
χρησιµοποιήσουν τα εργαλεία τα οποία περιµένουν πώς και πώς.

Το κλείνω σε αυτό, γιατί τα υπόλοιπα τα είπε και ο κ. Βιλιάρδος
και απαντήσατε σε αρκετά και θα επανέλθω, αν χρειαστεί κάτι
και στη δευτερολογία.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ορίστε, κύριε Υπουρ-

γέ, έχετε τον λόγο.
ΣΤΥΛΙΑΝΟΣ ΠΕΤΣΑΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εσωτερι-

κών): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Χαίροµαι που δεν θα χρειαστεί να πούµε τα πράγµατα τα

οποία είπαµε πριν και είχα την ευκαιρία να απαντήσω στον κ. Βι-
λιάρδο και που θα πάµε σε δύο θέµατα που αξίζει τον κόπο να
τα συζητήσουµε λίγο περισσότερο.

Πρώτον, όσον αφορά την περίµετρο της ρύθµισης, ναι, η πε-
ρίµετρος της ρύθµισης µειώθηκε, όταν µιλάµε για χρέη που δη-
µιουργήθηκαν κατά τον κορωνοϊό, την περίοδο της πανδηµίας
και όχι ανοιχτής διάρκειας, όπως ήταν η αρχική πρόβλεψη. Αυτό
σηµαίνει ότι σταµατάµε να νοιαζόµαστε για αυτούς οι οποίοι
έχουν χρέη τα οποία δεν µπορούν να εξυπηρετήσουν; Όχι, εάν
δεν ρυθµίσεις χρέη, δεν µπορείς και να εισπράξεις από αυτούς
τους ανθρώπους. Εποµένως, είµαστε ανοιχτοί για να δούµε τι
µπορούµε να κάνουµε, πάντα σε συνεργασία µε το οικονοµικό
επιτελείο, για να έχουµε τους ανθρώπους που δεν µπορούν να
εξυπηρετήσουν τις οφειλές τους να τις εξυπηρετήσουν και να
είναι ενήµεροι. Άρα, αυτό θα ήθελα να το κρατήσετε.

Δεύτερον, η πλατφόρµα που καθυστέρησε να ανοίξει µπορεί
να δηµιουργήσει προβλήµατα, όσον αφορά κυρίως τις επιχειρή-
σεις, αλλά και τα φυσικά πρόσωπα στις άλλες τους δραστηριό-
τητες; Δεν θα είναι τόσο µεγάλο το χρονικό διάστηµα, δεν θα
είναι δίµηνο, που θα χρειαστεί για να λειτουργήσει η πλατφόρµα
µε τη συνεννόηση που είχαµε και µε την ΚΕΔΕ -χθες είχα µία συγ-
κεκριµένη τέτοια συνάντηση µε τον Πρόεδρο της ΚΕΔΕ- και µε
επικοινωνία που είχα και µε τους άλλους αρµόδιους του Υπουρ-
γείου Ψηφιακής Διακυβέρνησης και τον Δήµο Αθηναίων που ανα-
φέρατε και εσείς. Καταλαβαίνω ότι είναι µια λειτουργία η οποία
µπορεί να είναι σύντοµη, δηλαδή δύο περίπου ή τριών εβδοµά-
δων, προκειµένου αντίστοιχα να επεκτείνουµε και το χρονικό διά-
στηµα µέσα στο οποίο µπορούν οι δηµότες που οφείλουν να
έρθουν να ρυθµίσουν την οφειλή τους.

Όσον αφορά τα ευρύτερα θέµατα στήριξης των δήµων που
υπαινιχθήκατε λόγω της συνέχισης της πανδηµίας και της απώ-
λειας εσόδων που έχουν οι δήµοι, έχω να σας πω ότι σε συνεν-
νόηση µε το Υπουργείο Οικονοµικών έχουµε φροντίσει να
ενισχύσουµε τους δήµους µε ένα ποσό περίπου 50 εκατοµµυ-
ρίων ευρώ, το οποίο θα είναι διαθέσιµο απ’ αυτόν τον µήνα, µετά
την κατανοµή που θα κάνουν οι αρµόδιες υπηρεσίες του Υπουρ-
γείου Οικονοµικών µε βάση τα στοιχεία του παρατηρητηρίου και
άλλα κριτήρια, τα οποία λαµβάνουµε υπ’ όψιν, ώστε να ενισχυ-
θούν οι δήµοι, γιατί είναι πραγµατικά µεγάλη η απώλεια εσόδων
που έχουν υποστεί, και τις αυξηµένες δαπάνες φυσικά που σχε-
τίζονται µε τον COVID. Και είναι κάτι το οποίο θα προχωρήσει
εντός του µήνα. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κι εµείς ευχαριστού-

µε, κύριε Υπουργέ. 
Κύριε Χατζηγιαννάκη, έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία σας. 
ΜΙΛΤΙΑΔΗΣ ΧΑΤΖΗΓΙΑΝΝΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
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Κύριε Υπουργέ, εµείς αυτά που εντοπίζουµε ως προβλήµατα
όσον αφορά στην πλατφόρµα, είναι αφ’ ενός ο χρόνος, επειδή
αυτήν την ενηµέρωση είχαµε. Το γνωρίζαµε ότι θα περάσει µέσα
από το Υπουργείο Ψηφιακής Πολιτικής. Αν και θεωρούµε πως
δεν είναι τόσο σηµαντικό από πού θα γινόταν είτε η χρηµατοδό-
τηση είτε η δηµιουργία της ίδιας της πλατφόρµας. Αν και θεω-
ρούµε ότι και το Υπουργείο Εσωτερικών µπορούσε να καλύψει
το ίδιο την πλατφόρµα. Απ’ ό,τι καταλάβαµε, το κόστος δεν θα
ξεπεράσει τις 100.000 ευρώ. Είναι ένα κόστος που µπορούν να
το καλύψουν τα Υπουργεία της Κυβέρνησης και µε βάση το νο-
µικό πλαίσιο το ισχύον, µε απευθείας αναθέσεις, άρα και γρήγο-
ρες διαδικασίες και θα είναι και νόµιµο, ενώ σε άλλες περιπτώ-
σεις δυστυχώς έχετε επιλέξει απευθείας αναθέσεις που δεν είναι
νόµιµες. Αλλά, γι’ αυτό θα επανέλθουµε σε άλλη συζήτηση. Όχι
εσείς βέβαια προσωπικά, αλλά ο Υπουργός, ο κ. Βορίδης, ο
οποίος υπεραµύνεται κιόλας των επιλογών αυτών, ο οποίος αν
και είναι έγκριτος νοµικός, θα έπρεπε να γνωρίζει τι είναι νόµιµο
και τι δεν είναι σύµφωνα µε το Ευρωπαϊκό Δίκαιο και όχι µόνο µε
το Ελληνικό και µε ό,τι νόµους ψηφίζουµε εδώ πέρα, οι οποίοι
όµως δεν µπορούν σε καµµία περίπτωση να παραβιάζουν τις ευ-
ρωπαϊκές οδηγίες. 

Αυτό που µας προβληµατίζει µε την πλατφόρµα, και είναι
πραγµατική η αγωνία µας, γιατί είναι αγωνία των δήµων και προ-
φανώς και των δηµοτών, είναι αν είναι δυνατόν η πλατφόρµα
αυτή -για το οποίο θα θέλαµε και µια ενηµέρωση αφού είχατε τη
συνάντηση και µε την ΚΕΔΕ και µε το Υπουργείο Ψηφιακής Πο-
λιτικής, γιατί φαντάζοµαι είναι περισσότερο αρµοδιότητα δική
του- να µπορέσει να βάλει όλα αυτά τα στοιχεία τα οποία βάζετε
ως προϋποθέσεις ένταξης. 

Γνωρίζω πώς λειτουργεί µία δηµοτική υπηρεσία, µια οικονο-
µική υπηρεσία δήµου. Οι αρµόδιες για να ελέγχουν το αν θα εν-
ταχθούν ή όχι οι πολίτες µέσα στις ευνοϊκές ρυθµίσεις αυτού του
νόµου θα είναι οι οικονοµικές υπηρεσίες των φορέων. 

Γι’ αυτό δεν είµαστε σίγουροι αν µπορεί να βάλει µέσα από
οποιαδήποτε πλατφόρµα όλα αυτά τα προαπαιτούµενα που βά-
ζετε. Παραδείγµατος χάριν, πώς θα εντοπίζει η οικονοµική υπη-
ρεσία του δήµου αν πράγµατι ο οφειλέτης που κάνει την αίτησή
του πληροί αυτές τις προϋποθέσεις που έχετε βάλει στην κοινή
υπουργική απόφαση;  

Αν έχει λυθεί αυτό το ζήτηµα, να µας ενηµερώσετε, για να κα-
θησυχάσουµε και εµείς µε τη σειρά µας τόσο τους δηµάρχους
όσο και τους πολίτες που έρχονται σε επαφή µαζί µας. 

Είναι σηµαντικό να δείτε πραγµατικά τις οφειλές των δήµων.
Έχουµε φτάσει σε ένα σηµείο στο οποίο δεν έχει γίνει πραγµα-
τική καταγραφή. Είναι τεράστια τα ποσά τα οποία οφείλονται
στους δήµους και ένα πολύ µεγάλο κοµµάτι δεν µπορεί να ει-
σπραχθεί. Δεν µπορούσε να εισπραχθεί πριν έρθει η πανδηµία.
Τώρα εγώ το υπολογίζω γύρω στο 50% των γραµµένων χρεών
σε κάθε δήµο. Είναι αδύνατο να εισπραχθούν, ειδικά αν δεν
υπάρξουν χρηµατοδοτικά εργαλεία και για τις προ της πανδη-
µίας εποχές, που δυστυχώς το οικονοµικό επιτελείο και ο κ. Σκυ-
λακάκης επέλεξε να εξαιρέσει από τη διάταξη του νόµου. 

Άρα, θα θέλαµε να µας πείτε, γιατί αναφερθήκατε λίγο σε
αυτό, αν σκοπεύετε να δείτε µια τέτοια ρύθµιση και σε τι χρόνο. 

Κλείνοντας, κύριε Υπουργέ, εµείς χαιρόµαστε που, έστω και
καθυστερηµένα, φέρατε την ΚΥΑ που έπρεπε να βγει. Χαιρόµα-
στε αν συµβάλουµε κι εµείς και προφανώς και το άλλο κόµµα της
Αντιπολίτευσης στο να επισπεύσετε τις ήδη καθυστερηµένες δια-
δικασίες. Γιατί ήταν 31 Ιανουαρίου η καταληκτική ηµεροµηνία.
Όµως, εκτιµώ ότι δεν οφείλεται, όπως είπα και πριν, σε εσάς,
αλλά περισσότερο στο Υπουργείο Οικονοµικών.

Εµείς σε όλες τις περιπτώσεις της αυτοδιοίκησης, ακόµα και
σε αυτά που διαφωνούµε πολιτικά, είµαστε εδώ για να τα συζη-
τάµε, για να δίνουµε λύσεις στους δήµους. Σας το έχω πει προ-
σωπικά. Αυτός ήταν και ο λόγος µάλιστα που σας έχω ζητήσει
και συνάντηση θεσµική, γιατί έχουµε µεγάλη ανησυχία για το
τόσο σηµαντικό πρόγραµµα του «ΦΙΛΟΔΗΜΟΥ-Αντώνης Τρί-
τσης». Και δεν είναι ο σκοπός µας µόνο να κάνουµε αντιπολί-
τευση. Ο σκοπός µας είναι να συµβάλουµε ώστε οι δήµοι να
µπορέσουν να αποτελέσουν πραγµατικά εργαλεία ανάπτυξης. 

Επειδή βλέπουµε καθυστερήσεις που ανησυχούν και την αυ-

τοδιοίκηση και εµάς, θα θέλαµε µια ενηµέρωση. Θα θέλαµε να
προχωρήσετε γρήγορα. Και εµείς, ως η Κυβέρνηση που έφερε
τον «ΦΙΛΟΔΗΜΟ» ως ένα πρωτοπόρο χρηµατοδοτικό εργαλείο,
αν κρίνετε κι εσείς, µπορούµε να συµβάλουµε προς την κοινή,
θεωρώ, κατεύθυνση της αναπτυξιακής προοπτικής των Οργανι-
σµών Τοπικής Αυτοδιοίκησης. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κύριε Υπουργέ, έχετε
τον λόγο για τη δευτερολογία σας. 

ΣΤΥΛΙΑΝΟΣ ΠΕΤΣΑΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εσωτερι-
κών): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. Θα είµαι σύντοµος. 

Όσον αφορά την πλατφόρµα, δεν µπορώ να πω κάτι παρα-
πάνω αυτή τη στιγµή, παρά µόνο ότι η συνεννόηση που έχουµε
κάνει και µε την ΚΕΔΕ και µε το Υπουργείο Ψηφιακής Διακυβέρ-
νησης µας κάνει αισιόδοξους ότι θα προχωρήσουµε γρήγορα
στη δηµιουργία τους και δεν θα είναι τόσο µεγάλη καθυστέρηση,
όπως αυτή που υπαινίσσεστε. 

Όσον αφορά το θέµα της στήριξης, όσο συνεχίζεται η πανδη-
µία είµαστε εδώ για να στηρίζουµε την οικονοµία σε όλες τις πτυ-
χές. Μια απόδειξη αυτού του πράγµατος είναι και η χθεσινή
ανακοίνωση των µέτρων στήριξης από τον Πρωθυπουργό. Το
ίδιο θα κάνουµε και σε επίπεδο δήµων και φυσικά σε επίπεδο
οφειλών, όπως είπαµε και πριν. Είναι θέµα ευρύτερου σχεδια-
σµού και συνεννόησης µε το Υπουργείο Οικονοµικών. Όταν θα
είµαστε έτοιµοι για κάτι τέτοιο, τότε θα πούµε πολύ περισσό-
τερα, παρά να καλλιεργούµε σήµερα προσδοκίες. 

Όσον αφορά το πρόγραµµα «Αντώνης Τρίτσης», ξέρετε ότι
έχει ενταχθεί το µεγαλύτερο µέρος των έργων του «ΦΙΛΟΔΗ-
ΜΟΣ» απευθείας στο πρόγραµµα «Τρίτσης». Όσα είχαν ενταχθεί
και είχαν εξασφαλισµένη χρηµατοδότηση προχωρούν κανονικά. 

Είναι ένα µεγάλο πρόγραµµα, που µπορεί να αλλάξει όψη στην
τοπική κοινωνία προς όφελος όλων των πολιτών και πραγµατικά
χαίροµαι που θα µπορούµε να έχουµε αυτή τη θεσµική, όπως εί-
πατε, συνεργασία, προκειµένου να εξασφαλίσουµε συνέχιση
έργων τα οποία θα αφήσουν ένα αποτύπωµα πολύ µεγάλο, µε-
ταµορφώνοντας την ελληνική ύπαιθρο κυρίως, αλλά και φυσικά
αναζωογονώντας τις πόλεις µας. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κι εµείς ευχαριστού-

µε, κύριε Υπουργέ. 
Συνεχίζουµε µε την έκτη µε αριθµό 522/6-3-2021 επίκαιρη ερώ-

τηση δεύτερου κύκλου της Βουλευτού Α’ Αθηνών του ΜέΡΑ25 κ.
Αγγελικής Αδαµοπούλου προς τον Υφυπουργό στον Πρωθυ-
πουργό κ. Θεόδωρο Λιβάνιο, µε θέµα: «Σοβαρά ζητήµατα σχε-
τικά µε ραδιοσταθµούς και άσκηση αρµοδιοτήτων του Εθνικού
Συµβουλίου Ραδιοτηλεόρασης (ΕΣΡ)». 

Κυρία Αδαµοπούλου, έχετε τον λόγο για την πρωτολογία σας. 
ΑΓΓΕΛΙΚΗ ΑΔΑΜΟΠΟΥΛΟΥ: Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, όπως ήδη γνωρίζετε, πρόσφατα έχουν ανακι-

νηθεί διάφορα ζητήµατα που αφορούν τα χρόνια προβλήµατα
του Εθνικού Συµβουλίου Ραδιοτηλεόρασης. Είναι πολλοί αυτοί
οι οποίοι τοποθετούνται δηµόσια και επισηµαίνουν ότι το ΕΣΡ δυ-
στυχώς δεν εκπληρώνει τη συνταγµατικά προβλεπόµενη απο-
στολή του, παραλείπει να προβεί σε διαπιστωτικού χαρακτήρα
πράξεις, όπως επίσης και στο να παρέµβει αυτεπάγγελτα, νόµιµα
και αποτελεσµατικά, προκειµένου να αντιµετωπίσει τις εξής πα-
θογένειες που παρατηρούνται στο ραδιοτηλεοπτικό τοπίο. 

Κατ’ αρχάς, παρατηρείται ότι από τα ειδησεογραφικά µέσα
υπάρχει µία µονοµέρεια, µία µονοφωνία κοµµατικού ή πολιτικού
χαρακτήρα, η οποία σαφώς και παραβιάζει το άρθρο 15 παρά-
γραφος 2 του Συντάγµατος σε σχέση µε τον πλουραλισµό, την
πολυφωνία που πρέπει να υπάρχει στην παρουσίαση των γεγο-
νότων. Ακόµη και η οποιαδήποτε κριτική µπορεί να ασκείται στην
κυβερνητική γραµµή αντιµετωπίζει επίθεση εκ µέρους δηµοσιο-
γράφων. 

Επίσης, παρατηρείται ότι υπάρχει µία δυσανάλογη -για να µην
το πω τελείως- υποεκπροσώπηση, περιθωριοποίηση και αποκλει-
σµός των στελεχών των κοµµάτων της Αντιπολίτευσης, ειδικά
της Ελάσσονος Αντιπολίτευσης. Το ΜέΡΑ25 έχει περιθωριοποι-
ηθεί τελείως από τα περισσότερα µέσα µαζικής ενηµέρωσης και
αυτό βεβαίως παραβιάζει ακόµη περισσότερο τον πλουραλισµό. 

Επίσης, παρατηρείται το καθεστώς της πολυ-ιδιοκτησίας στα
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µέσα µαζικής ενηµέρωσης και στο ραδιοφωνικό και στο τηλεο-
πτικό τοπίο. Αυτό ξέρετε ότι παραβιάζει το άρθρο 14 παράγρα-
φος 9 του Συντάγµατος. Είναι χαρακτηριστικό ότι υπάρχουν
όµιλοι εταιρειών οι οποίοι κατέχουν και πέντε άδειες ραδιοσυ-
χνοτήτων, αλλά όλα αυτά τα φαινόµενα δεν έχουν αντιµετωπιστεί
από το ΕΣΡ, έχει αδρανοποιηθεί. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Κύριε Πρόεδρε, θα χρειαστώ την ανοχή σας, γιατί είναι πολύ
σηµαντικό το ζήτηµα. Έχει αυξηµένο κοινωνικό ενδιαφέρον. 

Υπάρχουν ραδιοσταθµοί οι οποίοι λειτουργούν χωρίς προσω-
πικό, αναπαράγουν όλη µέρα λίστες αναπαραγωγής. Αντί να
απασχολούνται τεχνικοί, ηχολήπτες, έχουν τη λίστα αναπαραγω-
γής, µε αποτέλεσµα να παραβιάζονται και εργασιακά δικαιώµατα
στο συγκεκριµένο θέµα, αλλά και να υποβαθµίζεται η ποιοτική
στάθµη αυτών των εκποµπών, να περιορίζεται το πολιτιστικό
τους εύρος.  

Υπάρχουν ραδιοφωνικοί σταθµοί οι οποίοι λειτουργούν υπό το
καθεστώς προσωρινής δανειοδότησης και τι κάνουν; Είναι όµιλοι
εταιρειών ουσιαστικά οι οποίοι έχουν αυτές τις συχνότητες στην
κατοχή τους και οι οποίοι δηλώνουν εικονικά ότι απασχολούν ερ-
γαζοµένους, ενώ αυτό δεν ισχύει. Δηλώνουν τους υπαλλήλους
που έχουν αυτοί στους οµίλους τους, δεν υπάρχει προσωπικό ή
κάποιες φορές λειτουργούν µε δανεικούς εργαζόµενους, µε ερ-
γολαβικούς και κάτι τέτοιο, ξέρετε πολύ καλά ότι απαγορεύεται
από τις συλλογικές συµβάσεις εργασίας. Και εδώ το ΕΣΡ δεν πα-
ρεµβαίνει γι’ αυτή την καταστρατήγηση των εργασιακών δικαιω-
µάτων. 

Βεβαίως, υπάρχει και µία µεγάλη αναντιστοιχία ανάµεσα στον
χαρακτηρισµό ενός ραδιοσταθµού, δηλαδή στην άδεια την οποία
έχει πάρει, και στο πραγµατικό περιεχόµενο των εκποµπών.
Υπάρχει σταθµός µεγάλης ακροαµατικότητας που έχει πάρει
άδεια για να είναι ενηµερωτικός και λειτουργεί ως µουσικός και
ψυχαγωγικός. Κι εδώ πάλι δεν έχει αφαιρεθεί ο παράνοµος και
αυθαίρετος χαρακτήρας του, παρ’ όλο που το ΕΣΡ έχει εκδώσει
πράξη διαπιστωτική για τον συγκεκριµένο σταθµό. 

Τελειώνω λέγοντας ότι όλα αυτά τα φαινόµενα καταδεικνύουν
µε τον πιο εµφατικό τρόπο ότι η θεσµική αξιοπιστία του ΕΣΡ
πλήττεται αυτήν τη στιγµή θανάσιµα και ότι η κατάσταση στο ρα-
διοτηλεοπτικό τοπίο είναι και προβληµατική και εξόχως αντιδε-
οντολογική.  

Ερωτάστε, λοιπόν, ως κεντρική διοίκηση, υπό τον άµεσο
έλεγχό σας βρίσκεται και η ραδιοφωνία και η τηλεόραση, τι
µέτρα θα λάβετε προκειµένου αφ’ ενός να προστατεύσετε τα ερ-
γασιακά δικαιώµατα στον χώρο των µέσων µαζικής ενηµέρωσης
και να εφαρµοστούν επιτέλους οι συλλογικές συµβάσεις εργα-
σίας και τι θα κάνετε προκειµένου να ενισχύσετε το ΕΣΡ ώστε να
αποαδρανοποιηθεί και να εκπληρώσει επιτέλους τη συνταγµα-
τική αποστολή του. 

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κύριε Υπουργέ, έχετε

τον λόγο για την απάντησή σας.
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΛΙΒΑΝΙΟΣ (Υφυπουργός στον Πρωθυπουργό):

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρία Αδαµοπούλου, γνωρίζετε καλύτερα από µένα ότι το

Εθνικό Συµβούλιο Ραδιοτηλεόρασης είναι η οριζόµενη από το
Σύνταγµα Αρχή η οποία έχει τον έλεγχο επί του ραδιοτηλεοπτι-
κού τοπίου. Είχαµε µία αναλυτική συζήτηση κατά την ψήφιση του
νοµοσχεδίου, την κύρωση της οδηγίας πριν περίπου δύο-τρεις
εβδοµάδες όπου τέθηκε πολλές φορές το θέµα ΕΣΡ. Και αυτό
που είπα νοµίζω δυο-τρεις φορές στην επιτροπή και µία φορά
τουλάχιστον στην Ολοµέλεια είναι ότι η Κυβέρνηση έχει δεσµευ-
τεί ότι οποιοδήποτε αίτηµα προσωπικού ή υλικοτεχνικού εξοπλι-
σµού υπάρχει από το Εθνικό Συµβούλιο Ραδιοτηλεόρασης αυτό
θα ικανοποιηθεί πλήρως. 

Προφανώς, για να αντεπεξέλθει στον αυξηµένο φόρτο εργα-
σίας το Εθνικό Συµβούλιο Ραδιοτηλεόρασης χρειάζεται ενδεχο-
µένως περισσότερο προσωπικό και πιο εξειδικευµένο γιατί πλέον
το ραδιοτηλεοπτικό τοπίο και το ειδησεογραφικό έχει εξελιχθεί
πάρα πολύ. Οπότε, πιθανό να χρειάζεται και νέες ειδικότητες οι
οποίες να έχουν προβλεφθεί και ενδεχοµένως θα χρειάζεται και

υλικοτεχνικό εξοπλισµό. Σ’ αυτό το κοµµάτι έχουµε δεσµευτεί ότι
µόλις έρθει πρόταση από Εθνικό Συµβούλιο Ραδιοτηλεόρασης
θα αξιολογηθεί κατά προτεραιότητα, είτε σε συνεργασία µε το
Υπουργείο Εσωτερικών όσον αφορά το θέµα του προσωπικού,
είτε σε συνεργασία ιδίως µε το Υπουργείο Ψηφιακής Διακυβέρ-
νησης όσον αφορά το θέµα τεχνολογικής αναβάθµισης. Άρα, πε-
ριµένουµε την πρόταση του ΕΣΡ και αµέσως θα αντεπεξέλθουµε. 

Επιτρέψτε µου να πω και δυο πράγµατα στα θέµατα που θέ-
σατε. Για το θέµα της πολυφωνίας αρµόδιο για έλεγχο και επι-
βολή κυρώσεων είναι αποκλειστικά το Εθνικό Συµβούλιο
Ραδιοτηλεόρασης. Η Κυβέρνηση δεν ασκεί ούτε έλεγχο ούτε
εποπτεία στα µέσα µαζικής ενηµέρωσης.

Ειδικά για τους ραδιοφωνικούς σταθµούς, µε τον πρόσφατο
ν.4779, δώσαµε για πρώτη φορά καταληκτική ηµεροµηνία για το
πέρας των αδειοδοτήσεων την 30η Ιουνίου του 2023. Έχουµε ένα
χρέος ότι δεν γίνεται οι ραδιοφωνικοί σταθµοί να λειτουργούν
συνεχώς µε παρατάσεις, µε νοµοθετικές ρυθµίσεις, όπου υπάρ-
χουν και έντονες αµφισβητήσεις σχετικά µε τη νοµιµότητα µιας
αέναης παράτασης. Γι’ αυτό και για πρώτη φορά µπήκε παρά-
ταση συγκεκριµένου χρονικού ορίζοντα. 

Άρα, λοιπόν, εµείς θα ξεκινήσουµε άµεσα διάλογο σε πρώτη
φάση µε την Εθνική Επιτροπή Τηλεπικοινωνιών και Ταχυδρο-
µείων προκειµένου να καθοριστούν οι τεχνικές προδιαγραφές
για τις ραδιοσυχνότητες. 

Θα ανοίξει µια κουβέντα και µε τους θεσµικούς εταίρους, ιδίως
µε την Ένωση Ιδιοκτητών Ραδιοφωνικών Σταθµών και για το ψη-
φιακό ραδιόφωνο για το οποίο περιµένω µε πολύ ενδιαφέρον να
ακούσω την άποψή τους, γιατί είναι κάτι το οποίο συζητείται εν-
τόνως ιδίως στην Ευρωπαϊκή Ένωση και κατά πόσο θέλουµε ή
δεν θέλουµε να κινηθούµε προς αυτή την κατεύθυνση. 

Και βεβαίως, θα προχωρήσουµε στην αδειοδότηση, όπου προ-
φανώς θα έχει κάποιες ελάχιστες προδιαγραφές λειτουργίας
των ραδιοφωνικών σταθµών. Προφανώς θα υπάρχει ένας αριθ-
µός απασχολούµενων υπαλλήλων, θα υπάρχουν διακρίσεις προ-
γράµµατος, θα υπάρχουν διάφορες τέτοιες παράµετροι, οι ο-
ποίες θα νοµοθετηθούν και θα πάµε σε µία αδειοδότηση των ρα-
διοφωνικών σταθµών, για να µην υπάρχουν φαινόµενα σαν αυτά
που περιγράψατε. 

Σε κάθε περίπτωση, η πρόθεση της Κυβέρνησης στα δύο µε-
γάλα ανοιχτά ζητήµατα, η αδειοδότηση των περιφερειακών
σταθµών -το οποίο όλοι αναγνωρίζουµε πόσο σηµαντικό είναι
ιδίως για την ελληνική περιφέρεια να κλείσει και αυτή η εκκρε-
µότητα η οποία κι αυτή χρονίζει σχεδόν τρεις δεκαετίες- αλλά
και η αδειοδότηση των ραδιοφωνικών σταθµών στο σύνολο της
χώρας -γιατί αυτή τη στιγµή όλοι οι ραδιοφωνικοί σταθµοί λει-
τουργούν µε προσωρινή άδεια- είναι κεντρικές προτεραιότητες
της Κυβέρνησης κι έχουν τεθεί για πρώτη φορά συγκεκριµένα
χρονοδιαγράµµατα. Υπενθυµίζω ότι για τους περιφερειακούς
σταθµούς είναι η 31η Δεκεµβρίου του 2022 για τους δε ραδιοφω-
νικούς σταθµούς η 30η Ιουνίου του 2023. 

Σας ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ευχαριστούµε, κύριε

Υπουργέ.
Κυρία Αδαµοπούλου, έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία σας. 
ΑΓΓΕΛΙΚΗ ΑΔΑΜΟΠΟΥΛΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, χαίροµαι ιδιαίτερα που αναφερθήκατε στο

θέµα του υλικοτεχνικού εξοπλισµού, διότι είναι γεγονός ότι από
το 2009 έχει µειωθεί κατά 30% το προσωπικό του ΕΣΡ, υπάρχει
τραγική υποστελέχωση, µια τραγική έλλειψη υποδοµών. 

Επίσης, είναι γεγονός -κι αυτό έχει τεθεί και στην Επιτροπή
Θεσµών και Διαφάνειας- ότι το Εθνικό Συµβούλιο Ραδιοτηλεόρα-
σης, δυστυχώς, δεν εκπληρώνει τα καθήκοντά του και δεν πα-
ρεµβαίνει όταν πρέπει, αλλά παρεµβαίνει για να περιορίσει την
ελευθερία έκφρασης. Δεν έχει παρέµβει -και θέλω να επισηµάνω,
εν όψει της επικαιρότητας- όταν συνέβησαν τραγικά πράγµατα
που παραβιάζουν την αντικειµενικότητα και αµεροληψία της ενη-
µέρωσης πρόσφατα. Θα αναφερθώ σε µονταρισµένο πλάνο από
κανάλι συγκεκριµένο το οποίο δείχνει αστυνοµικό ο οποίος ξέ-
ρουµε πολύ καλά ότι απείλησε να σκοτώσει τους παρευρισκόµε-
νους πολίτες και το κανάλι µόνταρε από πάνω και είπε ότι «θα
τον σκοτώσουν». Τι έκανε το ΕΣΡ; Καµµία παρέµβαση. Ούτε καν
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ένα δελτίο Τύπου. Για τα διαλυµένα αυτοκίνητα στην Πανόρµου
από τους αστυνοµικούς έδειξαν το εντελώς αντίθετο. Για το ότι
βγήκε Βουλευτής σας διαπράττοντας αξιόποινη πράξη, παρα-
βίαση υπηρεσιακού απορρήτου, άρθρο 252, παράγραφος 2 του
Ποινικού Κώδικα και κοινοποίησε στοιχεία του πολίτη που δέ-
χτηκε επιθέσεις από τους αστυνοµικούς πάλι το ΕΣΡ δεν έκανε
την παραµικρή σύσταση. 

Όλη αυτή η αδρανοποίηση του Εθνικού Συµβουλίου Ραδιοτη-
λεόρασης προφανώς και εξυπηρετεί κάποια συγκεκριµένη σκο-
πιµότητα. Είναι η σκοπιµότητα γιατί αυτή η υποτίθεται ανεξάρ-
τητη Αρχή, -γιατί µιλάµε για ψευδεπίγραφη ανεξαρτησία και το
λέω αυτό γιατί ξέρετε ότι και τα οικονοµικά τα ελέγχει το κράτος
και τα µέλη διορίζονται από τη Διάσκεψη των Προέδρων της Βου-
λής- έχει γίνει ένα όργανο κοινωνικής διάβρωσης, ένα εργαλείο,
ένα φερέφωνο, από τη στιγµή που δεν παρεµβαίνει όταν τίθενται
ζητήµατα δηµοκρατίας. 

Αυτός ο φορέας εδράζεται πάνω στην αρχή της λαϊκής κυ-
ριαρχίας και θα έπρεπε όλο αυτό το διάστηµα να έχει παρέµβει
σε πολύ κοµβικά σηµεία που παραβιάζονται ατοµικές ελευθερίες
και πάνω απ’ όλα παραβιάζεται η αµερόληπτη ενηµέρωση. 

Για τη σύνθεση των µελών και τον διορισµό των µελών θα κα-
ταθέσω για τα Πρακτικά την πρόταση της Ένωσης Τεχνικών Ελ-
ληνικής Ραδιοφωνίας, οι οποίοι επεσήµαναν όλα αυτά τα προ-
βλήµατα. Θα καταθέσω και το υπόµνηµα που έχουν αποστείλει
σε όλες τις Κοινοβουλευτικές Οµάδες, αλλά θα το ξανακατα-
θέσω, µε συγκεκριµένους σταθµούς που παραβιάζουν τα θέµατα
µε την πολυϊδιοκτησία και τα εργασιακά δικαιώµατα και τις πα-
ράτυπες µισθώσεις που κάνουν και τις µεταβιβάσεις διαχείρισης
χρήσης ραδιοσυχνοτήτων.

Θα καταθέσω την πρότασή τους ως προς το πώς πρέπει να
είναι τα µέλη αυτού του φορέα. Και είναι και πρόταση του
ΜέΡΑ25. Θα πρέπει να υπάρξει σε αυτό τον φορέα µία ευρεία
δηµοκρατική εκπροσώπηση. Δεν µπορεί να είναι τόσο κλειστή
και αυστηρή η δοµή αυτού του φορέα. Θα πρέπει να µπουν µέσα
ενώσεις συνδικαλιστών, σωµατείο. Θα πρέπει να µπουν συµβού-
λια από κληρωτούς και εκλεγµένους πολίτες. Θα πρέπει να υπάρ-
χει µία ευρεία κοινωνικοποίηση αυτού του φορέα, ώστε, επιτέ-
λους, να από-αδρανοποιηθεί, επιτέλους να αρχίσει να ασκεί τη
συνταγµατικά προβλεπόµενη αποστολή του και, επιτέλους, να
αρχίσει ο πλουραλισµός στα µέσα ενηµέρωσης. 

Αυτή η µονοµέρεια και αυτή η µονοφωνία δεν είναι µόνο εµ-
παιγµός και υποτίµηση του ελληνικού λαού. Είναι προσβολή
πάνω απ’ όλα της αξιοπρέπειας και της δηµοκρατίας. Οφείλετε
να ενισχύσετε τον ρόλο του µε τροποποίηση του νοµοθετικού
πλαισίου. Μην βλέπουµε µόνο αδειοδοτήσεις. Πού είναι το νο-
µοθετικό πλαίσιο, ώστε να προβλέπεται πιο αποτελεσµατική η
κυρωτική αρµοδιότητα του ΕΣΡ; Γιατί δεν µιλήσατε για ανακλή-
σεις αδειών; Το πέρας που αναφέρατε, δηλαδή ο Ιούνιος, είναι
πολύ µεγάλη προθεσµία. 

Θα πρέπει, λοιπόν, να ενισχύσετε τον ρόλο του, να έχει κανο-
νιστικές αρµοδιότητες εκτός από κυρωτικές και διαπιστωτικές
και θα πρέπει οπωσδήποτε να εξασφαλιστεί η οικονοµική του αυ-
τοτέλεια µε έξτρα χρηµατοδότηση.

Ευχαριστώ πολύ.
(Στο σηµείο αυτό η Βουλευτής κ. Αγγελική Αδαµοπούλου κα-

ταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία
βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κύριε Υπουργέ, έχετε
τον λόγο για τη δευτερολογία σας.

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΛΙΒΑΝΙΟΣ (Υφυπουργός στον Πρωθυπουργό):
Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.

Κυρία Αδαµοπούλου, θα σας πω τα εξής: 
Πρώτον, η προθεσµία θεωρούµε ότι είναι η απώτερη προθε-

σµία για να ολοκληρωθεί αποτελεσµατικά η διαδικασία αδειοδό-
τησης των ραδιοφωνικών και των περιφερειακών σταθµών. Θα
µπορούσαµε να βάζαµε µία πολύ πιο σύντοµη προθεσµία και να
την παρατείναµε αρκετές φορές και στο τέλος να µην γινόταν τί-
ποτα. Νοµίζουµε ότι αυτή η προθεσµία είναι αρκετή για να ολο-
κληρωθεί και το θεσµικό πλαίσιο, το οποίο απαιτείται και οι
αναγκαίες τροποποιήσεις και η προσαρµογή στο τεχνολογικό πε-

ριβάλλον που υπάρχει και στον τοµέα της ραδιοφωνίας. Όµως,
υπάρχει και η ανάγκη ολοκλήρωσης ενός διαλόγου µε όλους
τους εµπλεκόµενους φορείς, για να κλείσει αυτό το θέµα.

Όσον αφορά τη σύνθεση του Εθνικού Συµβουλίου Ραδιοτηλε-
όρασης, τα µέλη του εκλέγονται µε ευρεία πλειοψηφία από τη
Διάσκεψη των Προέδρων της Βουλής, που είναι οι αντιπρόσωποι
και οι εκπρόσωποι των κοµµάτων που συµµετέχουν. Καλώς, κατά
τη γνώµη µου, το πολίτευµα της χώρας είναι Προεδρευοµένη
Κοινοβουλευτική Δηµοκρατία. Το Κοινοβούλιο έχει κεντρικό ρόλο
στη λειτουργία της Δηµοκρατίας και το Κοινοβούλιο ορίζει τα
µέλη των Ανεξάρτητων Αρχών. Δεν ορίζονται µε κυβερνητική
απόφαση. Χρειάζεται, επίσης, µία διακοµµατική συναίνεση, η
οποία πρέπει να είναι όσο το δυνατόν πιο ευρεία. Δεν µπορώ να
καταλάβω τι δουλειά έχουν οι εκπρόσωποι των συνδικαλιστών
σε ένα ελεγκτικό όργανο. Θα είναι και ελεγχόµενοι και ελεγκτές;

Θα έλεγα ότι την προηγούµενη εβδοµάδα έκλεισε µία εκκρε-
µότητα µε τη συµπλήρωση της σύνθεσης του Εθνικού Συµβου-
λίου Ραδιοτηλεόρασης, όπου εγκρίθηκε από τη Διάσκεψη των
Προέδρων ο ορισµός Αντιπροέδρου του Εθνικού Συµβουλίου Ρα-
διοτηλεόρασης και του µέλους του οποίου η θέση ήταν κενή. Οι
δύο θέσεις πληρώθηκαν. Το Εθνικό Συµβούλιο Ραδιοτηλεόρα-
σης, όσον αφορά τη σύνθεσή του σαν διοίκηση, λειτουργεί µε
πλήρη, πλέον, σύνθεση. 

Και επαναλαµβάνω για άλλη µία φορά, ότι µόλις έρθει από τον
Πρόεδρο του Εθνικού Συµβουλίου Ραδιοτηλεόρασης η πρόταση
για την αναγκαία υλικοτεχνική αναβάθµιση -και συµφωνούµε ότι
είναι αναγκαία η υλικοτεχνική αναβάθµιση, διότι χρειάζεται να
αξιοποιηθούν οι τεχνολογίες για να γίνεται αποτελεσµατικότερος
έλεγχος της ποιότητας, αν θέλετε, των προγραµµάτων κ.λπ.,
ακόµα και του διαφηµιστικού χρόνου που µεσολαβεί µεταξύ εκ-
ποµπών, ακόµα και ο ορισµός της εµφάνισης των κοµµάτων ανά
δελτίο ειδήσεων κ.λπ.- θα έχουµε και το αναγκαίο προσωπικό για
να κάνει αποτελεσµατικότερα τη δουλειά του. 

Αυτή είναι η δουλειά της Κυβέρνησης, να δώσει τα εργαλεία
στο Εθνικό Συµβούλιο Ραδιοτηλεόρασης για να κάνει σωστά τη
δουλειά του. Από εκεί και πέρα, είναι θέµα δικό του να επιτελέσει
τον συνταγµατικό του ρόλο.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κι εµείς ευχαριστού-

µε, κύριε Υπουργέ.
Κύριοι συνάδελφοι, στο σηµείο αυτό θα κάνουµε µία ολιγόλε-

πτη διακοπή πριν εισέλθουµε στη συζήτηση της επόµενης επί-
καιρης ερώτησης, µιας και ο Υπουργός έχει καθυστερήσει λόγω
αυξηµένης κίνησης στους δρόµους.

(ΔΙΑΚΟΠΗ)
(ΜΕΤΑ ΤΗ ΔΙΑΚΟΠΗ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Συνεχίζεται η συνε-
δρίαση.

Συνεχίζουµε µε τη δέκατη µε αριθµό 527/8-3-2021 επίκαιρη
ερώτηση δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Β2’ Δυτικού Τοµέα
Αθηνών του ΜέΡΑ25 κ. Κρίτωνα Αρσένη προς τον Υπουργό Υπο-
δοµών και Μεταφορών, µε θέµα: «Παραχώρηση ή ενοικίαση του
παλιού αµαξοστασίου του Οργανισµού Σιδηροδρόµων Ελλάδος
(ΟΣΕ) στον Δήµο Αγίων Αναργύρων-Καµατερού;».

Κύριε Αρσένη, έχετε το λόγο για την πρωτολογία σας.
ΚΡΙΤΩΝ - ΗΛΙΑΣ ΑΡΣΕΝΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υφυπουργέ, δεν µπορώ παρά να σχολιάσω ότι ως Υφυ-

πουργός Μεταφορών κολλήσατε στην κίνηση. Αυτό δείχνει πόσο
οι πολίτες δεν εµπιστεύονται τα µέσα µαζικής µεταφοράς, πόσο
φοβούνται τη διάδοση του κορωνοϊού και πόσο πραγµατικά ελ-
λιπής είναι η δράση της Κυβέρνησης σε αυτό το θέµα. Και να πω
ακόµα και πως, ενώ εκεί πέρα είναι εκτεθειµένοι οι πολίτες, διώ-
κετε τις συγκεντρώσεις αλλού και έτσι θέλετε να στρέψετε πραγ-
µατικά την κοινή γνώµη σε άλλες κατευθύνσεις από την πραγ-
µατικότητα.

Πάµε, όµως, στο θέµα µας. 
Ο κ. Μητσοτάκης πριν από λίγες µέρες βγήκε και έκανε µια

γιορτή, την παραχώρηση του αµαξοστασίου του ΟΣΕ, που είχαµε
συζητήσει και µε εσάς και µε τον Υπουργό επανειληµµένα και
ήταν αίτηµα της τοπικής κοινωνίας. Μάλιστα, ανακοίνωσε και
επαναλαµβάνω τα λόγια του: «Είµαι πάρα πολύ ικανοποιηµένος
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που σήµερα υλοποιούµε µια δέσµευση, την οποία είχαµε αναλά-
βει σε αυτόν τον χώρο σε συνεννόηση µε τη ΓΑΙΑΟΣΕ, να παρα-
χωρηθεί αυτός ο χώρος στο Δήµο Αγίων Αναργύρων-Καµατε-
ρού». Μόνο που µάθαµε µετά ότι αυτή η παραχώρηση είναι ενοι-
κίαση, καθώς έχει αντίτιµο, που συζητιέται ότι µπορεί να είναι
γύρω στα 150.000 ευρώ τον χρόνο. Οπότε κάθε άλλο παρά πα-
ραχώρηση είναι. 

Θέλουµε, κατ’ αρχάς, να δηµοσιοποιήσετε τη σύµβαση, η
οποία πρέπει να µπορεί να είναι στη διάθεση των πολιτών, για να
δουν και να κρίνουν. Να θυµίσω ότι αυτό είναι το µόνο πράγµα
που έχει κάνει ο Πρωθυπουργός για την εκλογική του περιφέ-
ρεια. Θέλω να καταλάβουµε τι είναι αυτό που έκανε, αν είναι ενοι-
κίαση ή παραχώρηση. Θέλουµε να µας εξηγήσετε -αν είναι
ενοικίαση- γιατί παραπλανητικά ο Πρωθυπουργός χρησιµοποί-
ησε τη λέξη «παραχώρηση».

Και επίσης, επειδή παρουσιάστηκε µια µακέτα του έργου, ο
δήµος λέει ότι δεν την έφτιαξε ο ίδιος. Ποιος κατασκεύασε αυτήν
τη µακέτα; Για ποιον λόγο στην εκτός σχεδίου περιοχή εµφανί-
ζονται κτήρια µέσα σε αυτήν τη µακέτα; Απλά πράγµατα.

Επίσης, να µας εξηγήσετε αν το σχέδιο του κ. Μητσοτάκη και
της Κυβέρνησής σας είναι να παραχωρηθεί µέσω ΣΔΙΤ σε ιδιώτες
αυτός ο χώρος. Είναι ένα ζήτηµα. Και στις δηλώσεις του ο Πρω-
θυπουργός είπε ότι αυτό θα επιθυµούσε να γίνει. Θέλουµε να το
αποσαφηνίσετε, γιατί από παραχώρηση πάµε σε ιδιωτικοποίηση
και µε ενοίκιο στο δήµο. Είναι πολύ διαφορετική εικόνα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ευχαριστούµε, κύριε
Αρσένη.

Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο, για να απαντήσετε.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ (Υφυπουργός Υποδοµών και

Μεταφορών): Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε συνάδελφε, µιας και αναφερθήκατε στα µέσα µαζικής

µεταφοράς στην αρχή της οµιλίας σας, να σας πω ότι, πράγµατι,
γίνεται µια πολύ σηµαντική προσπάθεια τους τελευταίους µήνες
να ενισχυθούν τα µέσα µαζικής µεταφοράς τόσο σε στόλο όσο
και σε έµψυχο δυναµικό, κάτι το οποίο, δυστυχώς, είχε να γίνει
αρκετά χρόνια. Δεν έγινε σίγουρα ούτε από την προηγούµενη
κυβέρνηση, στην οποία συµµετείχε και ο επικεφαλής του κόµµα-
τός σας, ούτε βεβαίως και δυστυχώς και από άλλες κυβερνήσεις.
Εποµένως, αυτήν τη στιγµή κάνουµε ένα τιτάνιο έργο.

Πέρα, όµως, από τα µέσα µαζικής µεταφοράς, κύριε συνά-
δελφε, επειδή συζητούσαµε τις προηγούµενες µέρες στη Βουλή,
σε αυτήν την Αίθουσα το νοµοσχέδιο για τα Σχέδια Βιώσιµης
Αστικής Κινητικότητας και για τη µικροκινητικότητα, εµένα µου
έκανε πολύ µεγάλη εντύπωση που το κόµµα σας δεν ήταν, δυ-
στυχώς, θετικό όσον αφορά τα ΣΒΑΚ. Και τουλάχιστον απορώ,
γιατί ξέρω τις δικές σας τουλάχιστον ευαισθησίες όσον αφορά
την προστασία του περιβάλλοντος και περίµενα τουλάχιστον να
έχετε µια θετική στάση. 

Έρχοµαι στα της ερώτησης.
Κύριε συνάδελφε, πριν από λίγους µήνες και, συγκεκριµένα,

το Νοέµβριο του περασµένου έτους συζητούσαµε πάλι σε αυτήν
την Αίθουσα όσον αφορά το αµαξοστάσιο των Αγίων Αναργύρων.
Κι αν θυµάµαι καλά, εγκαλούσατε εσείς την Κυβέρνηση πολιτικά
για το ποιες δεσµεύσεις και πόσες έχει εξαγγείλει. 

Επίσης, µάλιστα, πριν από µερικούς µήνες είχατε επιδείξει µια
πραγµατική αγωνία για την αύξηση του ποσοστού πρασίνου που
αναλογεί σε κάθε κάτοικο της περιοχής της δυτικής Αθήνας. 

Και σήµερα, παρά τις όποιες δυσκολίες αντιµετωπίσαµε τους
προηγούµενους µήνες όσον αφορά τη λειτουργία της οικονοµίας
και της κοινωνίας, αλλά και της δηµόσιας διοίκησης λόγω του
κορωνοϊού, όλες οι απαραίτητες διαδικασίες έχουν ολοκληρωθεί.
Ο Δήµος Αγίων Αναργύρων-Καµατερού έχει την ευκαιρία να προ-
βεί πλέον στην ανάπλαση και διαµόρφωση του χώρου που µί-
σθωσε για τη λειτουργία αθλητικού, πολιτιστικού και εµπορικού
πάρκου µε τον ανάλογο εξωραϊσµό και διαµόρφωση των χώρων. 

Συνεπώς, η παρούσα Κυβέρνηση στην ουσία προχώρησε στη
δέσµευση την οποία είχε δώσει προς τους κατοίκους της περιο-
χής, έτσι ώστε να απολαύσουν ένα καλύτερο περιβάλλον και µια
καλύτερη ποιότητα ζωής και βεβαίως, όλα αυτά όχι µε λόγια
αλλά µε έργα ουσίας και πολύ συγκεκριµένης ουσίας. 

Αυτό που δεν µπορώ να καταλάβω είναι γιατί ακριβώς έχετε

τη σύγχυση όσον αφορά το ζήτηµα της συγκεκριµένης ενέρ-
γειας. Θέλω να ξεκαθαρίσω, λοιπόν, τα πράγµατα. 

Δεν υπάρχει, κύριε συνάδελφε, καµµία διαφορά µεταξύ µίσθω-
σης και παραχώρησης. Υπάρχει διαφορά µεταξύ παραχώρησης
και δωρεάν παραχώρησης. Και µάλιστα, σας το είχα εξηγήσει και
στην προηγούµενη συζήτηση, όταν είχατε ζητήσει συγκεκριµένα
δωρεάν παραχώρηση του χώρου στον Δήµο Αγίων Αναργύρων-
Καµατερού. 

Να σας θυµίσω, επίσης, ότι κάθε φορέας του στενού ή του ευ-
ρύτερου δηµοσίου τοµέα δεν είναι ιδιοκτήτης των δηµοσίων
εκτάσεων για να προβαίνει σε δωρεές, αλλά τις διαχειρίζεται µε
συγκεκριµένους όρους και προϋποθέσεις και βεβαίως αποδίδει
λογαριασµό για τις ενέργειές του όσον αφορά την αξιοποίηση
των εκτάσεων και τη διασφάλιση πάνω απ’ όλα του δηµοσίου
συµφέροντος. 

Έτσι, λοιπόν, στο πλαίσιο αυτό η ΓΑΙΟΣΕ εξέτασε το αίτηµα
του Δήµου Αγίων Αναργύρων-Καµατερού, διαβουλεύτηκε, όπως
ο νόµος ορίζει, µε τον διαχειριστή της εθνικής σιδηροδροµικής
υποδοµής και έφτασαν σε µία αµοιβαία αποδεκτή συµφωνία πα-
ραχώρησης µέσω µίσθωσης.

Πολύ σύντοµα θα σας πω τι περιλαµβάνει αυτή η συµφωνία,
κύριε συνάδελφε. Την αξιοποίηση µιας έκτασης συνολικού εµ-
βαδού εξήντα δύο χιλιάδων τετραγωνικών µέτρων στον παλαιό
σιδηροδροµικό σταθµό Αγίων Αναργύρων. Ο χώρος αυτός θα
παραδοθεί εντός του 2021, αφού πρώτα ο διαχειριστής υποδο-
µής αφαιρέσει όλο το υλικό της υποδοµής που χρειάζεται για να
αφαιρέσει και όλα τα κινητά πράγµατα της ιδιοκτησίας του. Ο
δήµος µάλιστα δεν θα επιβαρυνθεί µε το συγκεκριµένο έξοδο. Η
διάρκεια της µίσθωσης είναι δώδεκα έτη µε ανανέωση για άλλα
δώδεκα συν έξι, επίσης, αν το θέλει ο δήµος. 

Ο δήµος υποχρεούται να καταθέσει µελέτη στη ΓΑΙΟΣΕ το αρ-
γότερο έναν χρόνο από την υπογραφή της σύµβασης µίσθωσης
για τη διαµόρφωση, επαναλαµβάνω, και λειτουργία αθλητικού,
πολιτιστικού και εµπορικού πάρκου µε τον ανάλογο εξωραϊσµό
και τη διαµόρφωση του περιβάλλοντος χώρου. 

Με αυτόν τρόπο, κύριε συνάδελφε, µε τρόπο οργανωµένο,
σύννοµο και ρεαλιστικό, αξιοποιούµε την ιδιοκτησία του δηµο-
σίου, διασφαλίζουµε το ιδιοκτησιακό καθεστώς, προβαίνουµε σε
ουσιαστικές παρεµβάσεις και δεν µένουµε στο πόσες εξαγγελίες
µπορεί να κάνει µια κυβέρνηση, αλλά µετράµε τις ενέργειες που
αυτή κάνει.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και εµείς ευχαρι-

στούµε, κύριε Υπουργέ.
Κύριε Αρσένη, έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία σας.
ΚΡΙΤΩΝ - ΗΛΙΑΣ ΑΡΣΕΝΗΣ: Ευχαριστώ θερµά, κύριε Πρό-

εδρε.
Κύριε Υφυπουργέ, πραγµατικά θα ήθελα να κάνω µία αναφορά

για τα λεωφορεία. Ακριβώς στο νοµοσχέδιο για τη µικροκινητι-
κότητα περάσατε και την τροπολογία για την αγορά των φίλτρων
στα λεωφορεία και των κλιµατιστικών, οπότε νοµίζω ότι αυτή
ήταν και η παραδοχή ότι µέχρι τώρα κολλούσε στα λεωφορεία.

Όσον αφορά τα σχέδια βιώσιµης κινητικότητας προφανώς και
το ΜέΡΑ25 δεν θα τα υπερψήφιζε όταν νοµοθετείτε ότι µπορεί
να γίνουν κατά παρέκκλιση της χωροταξικής και πολεοδοµικής
νοµοθεσίας και στην ουσία για να διευκολυνθούν οι ιδιωτικοποι-
ήσεις τέτοιων έργων µέσω ΣΔΙΤ, όπως βλέπουµε να είναι η τάση
αυτήν τη στιγµή από την Κυβέρνηση.

Για την παραχώρηση βεβαίως και εσείς λέγατε στις επίκαιρες
ερωτήσεις ότι δεν µπορεί να είναι δωρεάν η παραχώρηση. Δεν
διαφωνώ σε αυτό. Ο Πρωθυπουργός, όµως, ήταν ξεκάθαρος.
Κατ’ αρχάς όταν µιλάµε για παραχώρηση, είναι παραχώρηση.
Δεν υπάρχει εγχρήµατη και αχρήµατη παραχώρηση. Η παραχώ-
ρηση ορίζεται από την ελληνική γλώσσα. 

Είµαι πάρα πολύ ικανοποιηµένος που σήµερα υλοποιούµε τη
δέσµευση να παραχωρηθεί αυτός ο χώρος στον Δήµο Αγίων
Αναργύρων. Δεν αναφέρθηκε ποτέ ότι υπάρχει αντίτιµο και νο-
µίζω ότι και όλοι µας, ανεξαρτήτως των συζητήσεων που είχαµε
ακούσει, όταν ακούσαµε τη δήλωση του Πρωθυπουργού φαντα-
στήκαµε ότι όλο αυτό είναι αχρήµατο. Και εγώ µάλιστα είχα βγει
και το χαιρέτισα και δηµόσια. 
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Το ερώτηµα που θέτατε τόσο καιρό είναι το εξής: «Μα, η ΓΑΙ-
ΟΣΕ δεν µπορεί πλέον να κάνει παραχωρήσεις. Υπάρχουν δε-
σµεύσεις, καθώς είναι µέλος του υπερταµείου» κ.ο.κ.. Κι, όµως,
αφού παραχωρήθηκε στο υπερταµείο η ΓΑΙΟΣΕ, βλέπουµε να
παραχωρεί αχρήµατα έκταση απέναντι από το ΣΕΒ 301 και άλλες
εκτάσεις του Δήµου Αγίων Αναργύρων, οι οποίες έγιναν µε την
προηγούµενη κυβέρνηση. Θέλω να πω ότι µπορεί να γίνει αχρή-
µατη αυτή η παραχώρηση. Αυτό σας ζητάµε. Σας ζητάµε να γίνει
αχρήµατα, σας ζητάµε να γίνει οριστικά για να µπορεί πραγµα-
τικά ο δήµος να επενδύσει σε αυτήν την περιοχή. Είναι δήµος,
δεν είναι εταιρεία, για να επενδύει για δώδεκα χρόνια και µετά
ίσως να ανανεωθεί για δώδεκα χρόνια και ίσως για άλλα έξι. Η
τοπική αυτοδιοίκηση δεν έχει τη δυνατότητα να λειτουργήσει µε
αυτόν τον τρόπο.

Δεν µας απαντήσατε, επίσης, για τη µελέτη και τις λεπτοµέ-
ρειες του πώς έγινε αυτή η µακέτα που έφτασε να δείχνει κτήρια
στην εκτός σχεδίου περιοχή. Θέλουµε, δηλαδή, να είναι λίγο ξε-
κάθαρο από την πλευρά σας, οι όροι της οποιαδήποτε ενοικία-
σης ή σύµβασης να γίνουν ρητοί. Γιατί δεν τη δηµοσιοποιείτε
αυτήν τη σύµβαση; Γιατί δεν είναι δηµόσιο έγγραφο; Γιατί δεν
τη δίνετε στη δηµοκρατική διαφάνεια της πρόσβασης σε όλους
τους πολίτες. Για ποιον λόγο; Εγώ στη θέση σας, για να είµαι ει-
λικρινής, θα την έφερνα στη Βουλή, θα την κατέθετα στα Πρα-
κτικά για να µοιραστεί στους πολίτες και να τελειώνει συζήτηση
για το ποιοι είναι οι όροι πραγµατικά αυτής της παραχώρησης. 

Επίσης θα ήθελα µια δέσµευσή σας να γίνει πράγµατι αυτή η
υποχώρηση και αχρήµατη, καθώς έχουµε δει ότι έχει γίνει στο
παρελθόν. Είναι το µόνο πράγµα που κάνει ο Πρωθυπουργός για
την εκλογική του περιφέρεια. Ας γίνει σωστά.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κύριε Υφυπουργέ,
έχετε τον λόγο για να δευτερολογήσετε.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ (Υφυπουργός Υποδοµών και
Μεταφορών): Κύριε συνάδελφε, σας το είχα πει και στην προ-
ηγούµενη ερώτησή σας, το επαναλαµβάνω και σήµερα. Δεν εί-
µαστε διατεθειµένοι να διολισθήσουµε σε εγκαίνια εντυπω-
σιασµού, όπως ίσως υπονοήσατε, τα οποία στην ουσία πραγµα-
τοποιούνται πριν καν τελειώσει το απαραίτητο έργο. 

Επί του προκειµένου, όµως, υφίσταται µια πραγµατική ευκαι-
ρία ανάπτυξης της περιοχής µε τρόπο ξεκάθαρο και οργανω-
µένο. Αυτή είναι η βούληση της Κυβέρνησης και δεν θέλω να
υπάρχει καµµία παρερµηνεία σε αυτό. Αντί να αναγνωρίσετε την
αξία των ενεργειών που έγιναν από την πλευρά της Κυβέρνησης,
σήµερα µας καλείτε να συζητήσουµε όχι επί πραγµατικών δεδο-
µένων, αλλά σε σχέση µάλλον µε φανταστικούς εχθρούς.

Συγκεκριµένα, ρωτάτε και στην πρωτολογία σας αν ο χώρος
θα παραχωρηθεί σε εργολάβους. Η απάντηση, κύριε συνάδελφε,
είναι: Όχι. Παραχωρείται στον Δήµο Αγίων Αναργύρων-Καµατε-
ρού µέσω µίσθωσης. Ξεκάθαρο. Αυτός είναι ο όρος. Εφευρί-
σκετε µάλιστα έκταση-«φιλέτο» που θα παραχωρηθεί σε ιδιώτες.
Η απάντηση είναι πάλι πως όχι. Θα παραχωρηθούν µέσω µίσθω-
σης εξήντα δύο χιλιάδες τετραγωνικά µέτρα στους πολίτες µέσα
από τις ενέργειες του δήµου τους. 

Δαιµονοποιείτε µέσω της ερώτησής σας ένα χρηµατοδοτικό
εργαλείο, που είναι η σύµπραξη δηµοσίου και ιδιωτικού τοµέα,
το οποίο βεβαίως εξ όσων γνωρίζω δεν έχει καµµία εφαρµογή
στην παρούσα περίπτωση. Χρησιµοποιείτε επανειληµµένα το αί-
τηµα της δωρεάν παραχώρησης, τη στιγµή που η δηµοτική αρχή
υπεύθυνα και µε συγκεκριµένο σχέδιο ενεργειών και διαδικασιών
µελέτης εξέφρασε το ενδιαφέρον της για µίσθωση του χώρου.
Και αν θυµάµαι καλά, κύριε συνάδελφε, το αναφέρατε επίσης
στην ερώτησή σας, το µίσθωµα αναφέρεται σε περίπου 150 χι-
λιάδες ευρώ, δηλαδή περίπου 220 ευρώ ανά χίλια τετραγωνικά
µέτρα τον µήνα. Ως εκ τούτου δεν µπορεί να θεωρηθεί ότι οι δη-
µότες θα επιβαρυνθούν για την ανάπτυξη ενός πνεύµονα πρασί-
νου ο οποίος έχετε και εσείς αναγνωρίσει ότι έλειπε από τη
συγκεκριµένη περιοχή παρά µόνο στο ελάχιστο. 

Δηµιουργείτε εντυπώσεις για την ορολογία που χρησιµοποί-
ησε ο Πρωθυπουργός. Σας είπα και στην πρωτολογία ότι, τόσο
η ορολογία είναι ορθή όσο και ότι η παρούσα Κυβέρνηση ξεπερ-
νάει τα λόγια και τις, αν θέλετε, υποσχέσεις και βεβαίως δεν θα
προχωρούσαµε σε καµµία περίπτωση ούτε σε ανούσια εγκαίνια

µε βαµµένα χαρτόνια και ακίνητα βαγόνια, αλλά υλοποιούµε
πολύ συγκεκριµένα έργα. 

Ερωτάτε µάλιστα για τη µακέτα του έργου που εµφανίστηκε
την ηµέρα της εκδήλωσης µε παράλληλη εµφάνιση αγνώστου
ταυτότητας κτηρίων εκτός σχεδίου πόλεως. Απ’ όσο γνωρίζω,
κύριε συνάδελφε, δεν υπήρξε µακέτα, αλλά ένα σχεδιάγραµµα
ανάπτυξης του Δήµου Αγίων Αναργύρων-Καµατερού. Νοµίζω ότι
για τα περαιτέρω θα πρέπει να ρωτήσετε τη δηµοτική αρχή. 

Ας είµαστε, λοιπόν, παραγωγικοί ας αφήσουµε τους εντυπω-
σιασµούς. Σας καλώ πραγµατικά µε ειλικρίνεια και καλόπιστα να
παρακολουθείτε την ανάπλαση του χώρου -ούτως ή άλλως είναι
πλέον είναι στην αρµοδιότητα της δηµοτικής αρχής- και αν δια-
πιστώσετε προβλήµατα, είµαστε εδώ πραγµατικά να το συζητή-
σουµε και βεβαίως µέχρι τότε καλό είναι να µην εφευρίσκουµε
ούτε φανταστικούς εχθρούς ούτε βεβαίως µακέτες προβληµά-
των.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και εµείς ευχαριστού-

µε, κύριε Υπουργέ.
Συνεχίζουµε µε την τέταρτη µε αριθµό 3564/26-1-2021 ερώ-

τηση του κύκλου των αναφορών-ερωτήσεων του Βουλευτή Ηρα-
κλείου Κρήτης του Κινήµατος Αλλαγής κ. Βασιλείου Κεγκέρογ-
λου προς τον Υπουργό Υποδοµών και Μεταφορών, µε θέµα:
«Επίλυση προβληµάτων που προκαλούνται στην κοινότητα Αρ-
χαγγέλου του Δήµου Μινώα Πεδιάδας από την κατασκευή του
νέου αυτοκινητοδρόµου για το αεροδρόµιο».

Τον λόγο έχει για την πρωτολογία του ο κ. Κεγκέρογλου.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρό-

εδρε.
Κύριε Υπουργέ, όπως καταλαβαίνετε, δεν µπορώ παρά να σας

ζητήσω -εφόσον, βεβαίως, είστε σε θέση- να προβείτε σε δηλώ-
σεις σχετικά µε τα δηµοσιεύµατα που είδαµε να υπάρχουν στις
προχθεσινές εφηµερίδες σχετικά µε τη µη αποδοχή της πρότα-
σης της χώρας µας -του Υπουργείου Υποδοµών, εν προκειµένω-
να ενταχθεί ο Βόρειος Οδικός Άξονας Κρήτης στο Ταµείο Ανά-
καµψης. Αν έχετε κάποιο νέο, είναι ενδιαφέρον. Είναι σηµαντικό
αυτό που εκφράζεται και σήµερα ακόµα από όλους τους φορείς
της Κρήτης, µε αντιδράσεις για το θέµα και θα παρακαλούσα να
ενηµερώσετε.

Έρχοµαι τώρα στο θέµα της ερώτησης. Αφορά ουσιαστικά ένα
σύνολο οικισµών γύρω από το νέο αεροδρόµιο Καστελίου, που
διαταράσσεται µε την κατασκευή του έργου και συγκεκριµένα,
του αυτοκινητόδροµου που θα συνδέει το αεροδρόµιο µε τον Βό-
ρειο Οδικό Άξονα, η επικοινωνία ανάµεσα στους οικισµούς της
ίδιας κοινότητας. Είναι οι οικισµοί Σκλαβεροχώρι, Γαλενιανό, Αρ-
χάγγελος, Καρδουλιανό. Είναι µια κοινότητα που κόβεται στα
δύο κυριολεκτικά.

Αναφέρω χαρακτηριστικά από την επιστολή του Προέδρου της
Κοινότητας, του κ. Συριγωνάκη, ότι δηµιουργούνται προβλήµατα
ακόµα και σε σχέση µε το κοιµητήριο, αλλά και προβλήµατα που
έχουν να κάνουν µε τα αντιπληµµυρικά έργα, την αντιπληµµυρική
προστασία, η οποία είναι ανάγκη να υπάρξει. Η πρόσφατη πληµ-
µύρα του Νοεµβρίου έδειξε ότι χρειάζονται πρόσθετα µέτρα,
άρα, κατ’ αρχάς, µελέτη, προκειµένου να γίνουν τα αναγκαία
έργα.

Το συγκεκριµένο ερώτηµα είναι αν µπορεί να υπάρξει µετά τη
µελέτη -γιατί έχει ολοκληρωθεί η µελέτη- µια παρέµβαση, ούτως
ώστε χωρίς να αλλάζει η όδευση ή οποιαδήποτε άλλα χαρακτη-
ριστικά του έργου, να υπάρξει άµεση σύνδεση των οικισµών, όχι
µε µεγάλη διαδροµή, αλλά απευθείας µε µια κάτω διάβαση
πεζών και οχηµάτων, που να κρατήσει ζωντανή τη δραστηριό-
τητα, την επικοινωνία αυτής της µικρής τοπικής κοινωνίας που
κόβεται στα δύο.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κύριε Υπουργέ, έχετε

τον λόγο για να απαντήσετε.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ (Υφυπουργός Υποδοµών και

Μεταφορών): Κύριε συνάδελφε, κατ’ αρχάς, να απαντήσω στο
αρχικό σας ερώτηµα. Μέχρι στιγµής δεν υπάρχει καµµία επίσηµη
τέτοια ενηµέρωση όσον αφορά στα 800 εκατοµµύρια τα οποία
υπολογίζει η ελληνική Κυβέρνηση ότι θα ενταχθούν στο Ταµείο
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Ανάκαµψης ότι απορρίπτονται όσον αφορά τον ΒΟΑΚ. Διάβασα
και εγώ το δηµοσίευµα στον τοπικό Τύπο. Αυτήν τη στιγµή σας
λέω µε ρητό και κατηγορηµατικό τρόπο ότι επίσηµη τέτοια ενη-
µέρωση δεν έχουµε και αν θέλετε και την εκτίµησή µου, ούτε θα
έχουµε και εννοώ όσον αφορά το κοµµάτι της απόρριψης.

Όσον αφορά στο ζήτηµα της ερώτησής σας, όπως γνωρίζετε
ο οδικός σχεδιασµός της σύνδεσης του αεροδροµίου στο Κα-
στέλι µε τον ΒΟΑΚ έχει προβλεφθεί ήδη από το στάδιο των προ-
µελετών του έργου του αεροδροµίου και της σχετικής εγκε-
κριµένης Μελέτης Περιβαλλοντικών Επιπτώσεων, βάσει των
οποίων διενεργήθηκε και ο διαγωνισµός παραχώρησης και βε-
βαίως, συµπεριλαµβάνεται στο αντικείµενο της σύµβασης παρα-
χώρησης του έργου.

Σύµφωνα µε τον ανωτέρω οδικό σχεδιασµό, δηλαδή την προ-
µελέτη του οδικού δικτύου, στην ευρύτερη περιοχή των οικισµών
στους οποίους αναφέρεστε προβλέπεται, πρώτον, η κατασκευή
δύο κάτω διαβάσεων επί του αυτοκινητόδροµου, δηλαδή διαβά-
σεων που πηγαίνουν κάτω από τον αυτοκινητόδροµο, στις οποίες
θα γίνεται και η σύνδεση του αυτοκινητοδρόµου µε το παρά-
πλευρο οδικό δίκτυο.

Συγκεκριµένα, η κάτω διάβαση βρίσκεται σε απόσταση επτα-
κοσίων µέτρων προς βορρά, δηλαδή σε σχέση µε το κοιµητήριο
Αρχαγγέλου στη χιλιοµετρική θέση 12+700 και η δεύτερη κάτω
διάβαση σε απόσταση οκτακοσίων µέτρων προς νότο σε σχέση
µε το κοιµητήριο Αρχαγγέλου, δηλαδή στη χιλιοµετρική θέση
13+900. Επίσης, προβλέπεται η κατασκευή παράπλευρου οδι-
κού δικτύου επί του αυτοκινητοδρόµου, διά του οποίου γίνεται
και η σύνδεση µε το υφιστάµενο τοπικό δίκτυο γενικά και ειδικό-
τερα µε το κοιµητήριο Αρχαγγέλου.

Συνεπώς για να απαντήσω στην ερώτησή σας, υπάρχει η πρό-
βλεψη της σύνδεσης των οικισµών της Κοινότητας Αρχαγγέλου.
Μάλιστα, θα καταθέσω και έναν χάρτη στα Πρακτικά, για να κα-
ταλάβετε που αναφέρονται οι δύο διαβάσεις. Η σύνδεση, λοιπόν,
γίνεται τόσο µε τις κάτω διαβάσεις όσο και µε τις παράπλευρες
οδούς.

(Στο σηµείο αυτό ο Υφυπουργός Υποδοµών και Μεταφορών κ.
Ιωάννης Κεφαλογιάννης καταθέτει για τα Πρακτικά τον προανα-
φερθέντα χάρτη, ο οποίος βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος
Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της
Βουλής)

Άρα, θα ήθελα να παρακαλέσω να µεταφέρετε και στους κα-
τοίκους της Κοινότητας ότι η σύνδεση των οικισµών Σκλαβερο-
χωρίου, Γαλενιανού µε τον οικισµό Αρχαγγέλου και κατ’ επέ-
κταση, µε το κοιµητήριο Αρχαγγέλου όχι απλώς δεν αποκόπτον-
ται, αλλά αντίθετα, θα εξασφαλίζονται µε µια συνολική πορεία
περίπου χιλίων πεντακοσίων µέτρων µέσω των προβλεπόµενων
κάτω διαβάσεων, άρα και των παράπλευρων δικτύων του αυτο-
κινητοδρόµου.

Τέλος, τα συγκριµένα σηµεία επιλογής της θέσης και των κόµ-
βων σύνδεσης έγιναν µε τεχνικά κριτήρια και µε γνώµονα τη βέλ-
τιστη εξυπηρέτηση των παρόδιων περιοχών, αλλά βεβαίως και
για λόγους διασφάλισης της οδικής ασφάλειας.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και εµείς ευχαρι-

στούµε, κύριε Υπουργέ.
Τον λόγο έχει ο κ. Κεγκέρογλου για τη δευτερολογία του.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, µακάρι να µην υπάρξουν αρνητικές απαντή-

σεις. Εξάλλου, είναι ένα θέµα για το οποίο όλοι µε αγωνία περι-
µένουν την έναρξη επιτέλους των διαδικασιών που αφορούν
στον Βόρειο Οδικό Άξονα.

Ως προς την ερώτησή µας τώρα, κύριε Υπουργέ, εγώ ούτε από
τα χαρτιά, ούτε από την ενηµέρωση των υπηρεσιών, ούτε καν
από του αγαπητού Προέδρου της Κοινότητας την ενηµέρωση
έχω εικόνα. Έχω εικόνα, γιατί είµαι από εκεί.

Έχουµε, λοιπόν, τέσσερα χωριά τα οποία έχουν απόσταση µε-
ταξύ τους από εκατόν πενήντα µε διακόσια µέτρα µέχρι πεντα-
κόσια η µεγαλύτερη. Τι λέει το σχέδιο των µηχανικών; Λέει ότι
για να επικοινωνήσει ένα χωριό που σήµερα έχει εκατό µέτρα
απόσταση από το άλλο, θα πρέπει να διανύσει µια διαδροµή χίλια
πεντακόσια µέτρα, να πάει επτακόσια µέτρα, να βρει την υπόγεια

διάβαση, να ξαναγυρίσει άλλα επτακόσια µέτρα πίσω, για να συ-
ναντηθεί µε το άλλο χωριό, το οποίο σήµερα έχει εκατόν πενήντα
µέτρα.

Είναι ή δεν είναι διάσπαση της τοπικής κοινότητας, της τοπικής
κοινωνίας, αυτού του ζωντανού κυττάρου αυτή η διαδικασία;

Εγώ ζητάω το εξής απλό. Δεν ζητάω ούτε ανατροπή του σχε-
διασµού, προφανώς, ούτε τίποτα, διότι κάποιοι δεν έκαναν
σωστά τη δουλειά τους. Όταν αναρτήσατε τους περιβαλλοντι-
κούς όρους, προφανώς και δεν υπήρξε ενηµέρωση της τοπικής
κοινότητας. Κάποιοι, δεν ξέρω ποιοι. Αν είναι ο δήµος, αν είναι η
περιφέρεια, αν είναι η αποκεντρωµένη ή το Υπουργείο δεν το
ξέρω, αλλά κάποιοι δεν έκαναν σωστά τη δουλειά τους σίγουρα,
διότι δεν έκαναν τη συγκεκριµένη παρατήρηση.

Τι ζητάω; Επειδή η σύµβαση η οποία υπογράφηκε λέει µέσα -
και καλώς λέει- ότι έργα που δεν προβλέφθηκαν -γιατί αλίµονο
αν µπορούσαν σε µια σύµβαση να προβλεφθούν όλα τα έργα και
ιδιαίτερα, τα µικροέργα- µπορούν να ανατεθούν στην ανάδοχο
εταιρεία και το πρόσθετο κόστος φυσικά να βαρύνει το δηµόσιο,
ζητάω να µελετήσει η υπηρεσία µε τη δική σας παρότρυνση -
επειδή βλέπω ότι έχετε τη διάθεση να µη δηµιουργήσουµε πρό-
βληµα σε αυτή την τοπική κοινωνία- τη δηµιουργία µιας κάτω
διάβασης στην ήδη υφιστάµενη µελέτη για τον οδικό άξονα, η
οποία θα έχει διέλευση µικρών οχηµάτων, προφανώς, αλλά και
πεζών, για να µη διαταραχθεί η τοπική κοινωνική ζωή, η δραστη-
ριότητα και η επικοινωνία.

Δεν χρειάζεται να κάνουν χίλια πεντακόσια µέτρα µε τα πόδια
αυτοί που κάνουν σήµερα εκατό µέτρα. Το έχετε επισκεφτεί και
εσείς, όταν έγιναν τα εγκαίνια, αλλά δεν είχατε την ευκαιρία προ-
φανώς να πάτε στους οικισµούς. Να δείξετε καλή διάθεση σας
ζητάω και να εµπιστευτείτε αυτά τα οποία σας λέω. Δεν θέλω σή-
µερα να απαντήσετε. Όµως, θα ήθελα να δώσετε µια παραγγελία
για να γίνει αυτή η βελτίωση, εφόσον είναι τεχνικά δυνατή. Μπο-
ρεί να µας πουν ότι τεχνικά δεν είναι δυνατή. Θα µας το πουν,
όµως, οι µηχανικοί, εάν τους δώσουµε την παραγγελία.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και εµείς ευχαρι-

στούµε.
Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Εύλογο δεν είναι το αίτηµά µου,

κύριε Πρόεδρε;
ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ (Υφυπουργός Υποδοµών και

Μεταφορών): Κύριε συνάδελφε, εάν δει κάποιος τη γεωγραφία
της περιοχής, πραγµατικά θέλει µια ευρύτερη συζήτηση. Το τι
λάθη έγιναν και πώς εγκρίθηκαν οι περιβαλλοντικοί όροι, επίσης,
είναι µια άλλου είδους συζήτηση.

Εδώ πέρα, για να µας καταλάβουν και οι κάτοικοι που µας
ακούν, αλλά και οι συµπολίτες µας στην Κρήτη, µιλάµε για ένα
έργο το οποίο έχει ήδη εγκριθεί, ήδη έχει προχωρήσει και θα πω
µάλιστα ποιες ενέργειες έχουν ξεκινήσει για τις πρόδροµες ερ-
γασίες του αεροδροµίου. Σε καµµία περίπτωση, ακόµη και για
τις µελέτες, δεν σηµαίνει ότι ο µελετητής τα κατεβάζει από το
κεφάλι του. Υπάρχουν συγκεκριµένες προδιαγραφές, ειδικά σε
έναν αυτοκινητόδροµο -γιατί περί αυτοκινητοδρόµου πρόκειται-
και οι αποστάσεις µεταξύ διαβάσεων είναι πολύ συγκεκριµένες
τεχνικά.

Από εκεί και πέρα, επειδή αναφερθήκατε και σε ζητήµατα αν-
τιπληµµυρικών και πληµµυρικών φαινοµένων, νοµίζω ότι δεν θα
διαφωνήσετε ότι η Κυβέρνηση έδειξε πολύ γρήγορα αντανακλα-
στικά στα πρόσφατα γεγονότα που έπληξαν την Κρήτη. Συγκε-
κριµένα, όσον αφορά και στην περιοχή, ήδη έχουν εκτελεστεί και
εργασίες που αφορούν γεωτρήσεις και ερευνητικά φρεάτια στον
χώρο του αεροδροµίου, επίσης γεωτρήσεις και ερευνητικά φρε-
άτια στις οδικές συνδέσεις.

Να κάνω µια αναφορά και να σας πω, κύριε συνάδελφε, ότι
όσον αφορά συγκεκριµένα στον Δήµο Μινώα Πεδιάδας µετά τις
πληµµυρικές καταστροφές του Νοεµβρίου, δόθηκε 1 εκατοµµύ-
ριο ευρώ και επίσης, τις επόµενες ηµέρες θα υπογραφούν και
άλλα 2 εκατοµµύρια ευρώ, προκειµένου να αποκατασταθούν διά-
φορα πληµµυρικά φαινόµενα.

Οι ενέργειες που έχουν γίνει, οι πρόδροµες εργασίες, νοµίζω
ότι είναι γνωστές και αφορούν, µεταξύ άλλων, τη διαµόρφωση
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των προσβάσεων για τις εργοταξιακές εγκαταστάσεις του αερο-
δροµίου και της σύνδεσης µε το υπόλοιπο οδικό δίκτυο, εργα-
σίες διαµόρφωσης των εργοταξιακών χώρων, διαµόρφωση των
οδικών συνδέσεων, τοπογραφικές εργασίες. Δεν θα αναφερθώ
αναλυτικά.

Πάντως, στον χώρο του αεροδροµίου συνεχίζονται επίσης οι
εργασίες της κοπής δέντρων, µε την αποµάκρυνση των επικεί-
µενων και οι αρχαιολογικές τοµές και η διάνοιξη των οδικών συν-
δέσεων στον χώρο επέµβασης του έργου.

Όσον αφορά στις οδικές συνδέσεις, συνεχίζονται οι τοπογρα-
φικές εργασίες, η διαµόρφωση των εργοταξιακών χώρων και η
αφαίρεση των φυτικών και βεβαίως και οι αρχαιολογικές έρευνες
και επίσης, θα πραγµατοποιηθούν και κυκλοφοριακές ρυθµίσεις
και αυτό είναι σηµαντικό.

Σε σχέση µε προηγούµενες σηµαντικές υποχρεώσεις και τις
απαιτούµενες, βάσει του έργου, του παραχωρησιούχου, έχει ήδη
ξεκινήσει η διαδικασία εκπόνησης των µελετών για το αεροδρό-
µιο και για τις οδικές συνδέσεις. Συγκεκριµένα, έχουν υποβληθεί
γεωλογικές µελέτες, γεωτεχνικές µελέτες, υδρολογικές µελέτες,
προµελέτες οδοποιίας, προµελέτες υδραυλικών έργων και µε-
λέτη λειτουργικού σχεδιασµού εγκατάστασης και επεξεργασίας
των υγρών αποβλήτων.

Ως προς το πλαίσιο των συµβατικών υποχρεώσεων για τις
υδραυλικές αντιπληµµυρικές µελέτες προστασίας του αυτοκινη-
τοδρόµου, να είστε βέβαιος ότι θα συνεκτιµηθούν τυχόν πληµ-
µυρικά φαινόµενα, που εκδηλώνονται στην ευρύτερη περιοχή
πέριξ αυτού και βεβαίως, εφόσον υπάρξει ανάγκη, θα συµπερι-
ληφθεί και η αντιµετώπισή τους στον σχεδιασµό.

Επανέρχοµαι στο αρχικό σας ερώτηµα. Σας είπα ότι θα συνε-
κτιµηθούν όλοι οι παράγοντες. Θέλω, όµως, να είµαι ξεκάθαρος.
Είναι πολύ συγκεκριµένες οι προϋποθέσεις ακόµα και για αυτή
την, κατά τα άλλα, απλή διάβαση.

Σε κάθε περίπτωση, αν δεν υπάρξει κάποιο πρόβληµα, θα συ-
νεκτιµηθεί και το βλέπουµε. Μέχρι στιγµής, επαναλαµβάνω ότι
υπάρχουν αυτές οι δύο συνδέσεις. Πράγµατι, σε σχέση µε την
υπάρχουσα τοπική οδό, είναι µακρύτερα, αλλά από εκεί και
πέρα, επαναλαµβάνω ότι δεν είναι ότι ο µελετητής απλώς κάνει
κάτι το οποίο του ήρθε εκείνη τη στιγµή. Σίγουρα ένα µεγάλο τε-
χνικό έργο, όπως είναι ένας αυτοκινητόδροµος, µπορεί να προ-
καλέσει και στην πράξη κάποια προβλήµατα όσον αφορά την
καθηµερινότητα.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και εµείς ευχαρι-

στούµε, κύριε Υπουργέ.
Στις επόµενες δύο επίκαιρες ερωτήσεις θα απαντήσει ο Υφυ-

πουργός Προστασίας του Πολίτη, ο κ. Ελευθέριος Οικονόµου.
Προχωρούµε στη συζήτηση της όγδοης µε αριθµό 523/7-3-

2021 επίκαιρης ερώτησης δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Επι-
κρατείας του Κινήµατος Αλλαγής κ. Γεώργιου Καµίνη προς τον
Υπουργό Προστασίας του Πολίτη, µε θέµα: «Υποβάθµιση του σω-
φρονιστικού προσωπικού και της Υπηρεσίας Εξωτερικής Φρού-
ρησης των Καταστηµάτων Κράτησης - Κίνδυνος για την οµαλή
λειτουργία των υπηρεσιών και ανάγκη άµεσης ενίσχυσης».

Κύριε Καµίνη, έχετε τον λόγο για την πρωτολογία σας.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΜΙΝΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, τους µήνες Φεβρουάριο και Μάρτιο οι σωφρο-

νιστικοί υπάλληλοι και η εξωτερική φρουρά των φυλακών προ-
έβησαν σε εικοσιτετράωρες επαναλαµβανόµενες απεργιακές
κινητοποιήσεις. Κατά τη διάρκειά τους, έγιναν µόνο οι απαραί-
τητες µεταγωγές στα νοσοκοµεία και στα δικαστήρια, ενώ δεν
έγιναν επισκέψεις συγγενών κρατουµένων και συνηγόρων στις
φυλακές.

Το προσωπικό και των δύο υπηρεσιών αντιµετωπίζει πολύ σο-
βαρά και δυστυχώς, χρόνια προβλήµατα, που αφορούν στην
υποστελέχωση των υπηρεσιών, προβλήµατα απλήρωτης εργα-
σίας, προβλήµατα σε έλλειψη υλικοτεχνικού εξοπλισµού. Ακόµη
και τα αυτοκίνητα των µεταγωγών και γενικότερα, τα αυτοκίνητα
των υπηρεσιών αυτών είναι απολύτως απαρχαιωµένα.

Τους ανθρώπους αυτούς τους έχει πλέον καταβάλει ένα αί-
σθηµα κόπωσης και µαταίωσης, που έχει σοβαρές επιπτώσεις
στη λειτουργία των φυλακών. Όλα αυτά είναι παράδοξα, γιατί

ακριβώς η µεταφορά της αρµοδιότητας των φυλακών από το
Υπουργείο Δικαιοσύνης στο Υπουργείο Προστασίας του Πολίτη
έγινε για να αυξηθούν τα µέτρα ασφαλείας. Βλέπουµε να υπο-
βαθµίζονται ακριβώς οι υπηρεσίες εκείνες οι οποίες είναι επιφορ-
τισµένες µε την ασφάλεια των φυλακών και να χάνεται τεχνο-
γνωσία δεκαετιών που έχει συσσωρεύσει το προσωπικό αυτών
των υπηρεσιών.

Σας ρωτώ, λοιπόν, για πολλοστή φορά: Πότε αναµένεται να
ολοκληρωθεί η διαδικασία της προκήρυξης 6Κ/2018 και να εκδο-
θούν οριστικοί πίνακες; Πότε θα καλυφθούν οι οργανικές θέσεις
ανά υπηρεσία και ανά κατάστηµα κράτησης; Πώς σκοπεύετε να
λύσετε, επιτέλους, αυτό το τελείως ανορθολογικό πρόβληµα των
οφειλόµενων ρεπό και αδειών. Προτίθεστε, τέλος πάντων, επειδή
παραµένει χρόνια άλυτο αυτό το πρόβληµα, να προβείτε σε έναν
αποκαταστατικό µηχανισµό, αυξάνοντας τα κονδύλια που προ-
βλέπονται για αποζηµίωση της νυχτερινής και εξαιρέσιµης εργα-
σίας;

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και εµείς ευχαρι-

στούµε, κύριε Καµίνη.
Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο για την απάντησή σας.
ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ (Υφυπουργός Προστασίας του

Πολίτη): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, µε νέες αρµοδιότητες αντεγκλη-

µατικής και σωφρονιστικής πολιτικής, το Υπουργείο Προστασίας
του Πολίτη κλήθηκε να δώσει λύσεις σε πλήθος ζητηµάτων. Αυτά
στοιβάζονταν για χρόνια, προκαλώντας φαινόµενα βαθιάς δυσ-
λειτουργίας στο σωφρονιστικό σύστηµα της χώρας. Οι αιτίες
αυτών των χρόνιων παθογενειών εντοπίστηκαν έγκαιρα και βρι-
σκόµαστε πλέον στο στάδιο της σταδιακής θεραπείας τους.

Κορυφαίο ανάµεσα στα ζητήµατα αυτά είναι η αποκατάσταση
της αποτελεσµατικής λειτουργίας της Υπηρεσίας Εξωτερικής
Φρούρησης και του λοιπού σωφρονιστικού προσωπικού.

Όπως τόνισα ήδη κατά τη διάρκεια της συζήτησης και ψήφι-
σης στην Ολοµέλεια του Σώµατος, στις 9 Δεκεµβρίου 2020, του
σχεδίου νόµου του Υπουργείου Προστασίας του Πολίτη, σχετικά
µε το σωφρονιστικό σύστηµα, η ηγεσία του Υπουργείου έχει κα-
ταβάλει κάθε ανθρωπίνως δυνατή προσπάθεια για την ταχύτερη
δυνατή ολοκλήρωση της προκήρυξης 6Κ/2018. Όπως είχα επι-
σηµάνει τότε, επεξεργαζόµασταν ήδη νοµοθετική πρωτοβουλία
που θα επιτρέπει να παραλαµβάνουµε τµηµατικά νέο προσωπικό
από τον εν λόγω διαγωνισµό. Οµολογουµένως, αυτός έχει καθυ-
στερήσει απαράδεκτα, όχι όµως για λόγους που αφορούν κυ-
βερνητικούς χειρισµούς.

Εκτιµώ, λοιπόν, ότι το επόµενο σύντοµο χρονικό διάστηµα θα
βρισκόµαστε και πάλι ενώπιον του Σώµατος, αυτή τη φορά δί-
νοντας λύση σε ένα ακόµη εµπόδιο που κληρονοµήσαµε, συµ-
βάλλοντας έτσι στην εύρυθµη λειτουργία των σωφρονιστικών
καταστηµάτων και ταυτόχρονα, δίνοντας τέλος στην αγωνία εκα-
τοντάδων υποψηφίων, που αυτή τη στιγµή µας παρακολουθούν,
ελπίζοντας ότι και εσείς θα στηρίξετε αυτή την πρωτοβουλία µας.

Σε ό,τι αφορά την περαιτέρω ενίσχυση του προσωπικού στα
καταστήµατα κράτησης της χώρας, µέσα από την έκδοση νέων
προκηρύξεων έχω να σας πω τα εξής: Έχουµε ήδη υποβάλει αί-
τηµα για διακόσιες πενήντα οκτώ θέσεις διαφόρων κατηγοριών
και κλάδων, που θα επανδρώσουν το νέο κατάστηµα κράτησης
στον Νικηφόρο Δράµας. Αναµένουµε την έκδοση της εν λόγω
προκήρυξης από το Ανώτατο Συµβούλιο Επιλογής Προσωπικού.

Επιπρόσθετα, έχουµε ήδη εκκινήσει ανάλογες διαδικασίες για
την έκδοση προκήρυξης τριακοσίων ογδόντα µίας θέσεων µονί-
µων υπαλλήλων, διαφόρων κατηγοριών και κλάδων για τα κατα-
στήµατα κράτησης της χώρας.

Κατά συνέπεια, ο ισχυρισµός περί δήθεν αδιαφορίας από
πλευράς µας στην ανάγκη άµεσης ενίσχυσης σε σωφρονιστικό
προσωπικό και στελέχη για την Υπηρεσία Εξωτερικής Φρούρη-
σης είναι αβάσιµος. Γνωρίζετε πάρα πολύ καλά την αιτία της κα-
θυστέρησης, που ουσιαστικά είναι θέµα του ΑΣΕΠ.

Σε ό,τι αφορά ζητήµατα αποζηµίωσης των υπερωριών εργα-
σίας πέραν του πενθηµέρου, νυχτερινής εργασίας και εξαιρέσι-
µων ηµερών σε υπαλλήλους των καταστηµάτων κράτησης,
επίσης γνωρίζετε ότι το σύνολο των εγγεγραµµένων πιστώσεων,
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δηλαδή το 100% αυτών διατίθεται ήδη προς αυτόν τον σκοπό.
Ταυτόχρονα, καταβάλλεται διαρκής προσπάθεια στην κατεύ-

θυνση ενίσχυσης των αντίστοιχων κωδικών του προϋπολογισµού,
στο πλαίσιο βέβαια των υφιστάµενων δηµοσιονοµικών δυνατο-
τήτων.

Τέλος, ειδικότερα για το ζήτηµα αντικατάστασης των παλαιών
οχηµάτων των υπηρεσιών, θα ήθελα να σας ενηµερώσω ότι γί-
νονται διαρκείς προσπάθειες για εξασφάλιση της αναγκαίας χρη-
µατοδότησης από εθνικούς ή και ευρωπαϊκούς πόρους.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και εµείς ευχαριστού-

µε, κύριε Υπουργέ.
Κύριε Καµίνη, έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία σας.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΜΙΝΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Φαίνεται ότι ζούµε τη µέρα της µαρµότας εδώ πέρα. Αν κατά-

λαβα καλά, για την καθυστέρηση στην 6Κ/2018 φταίει το ΑΣΕΠ.
Αυτό µας λέτε. Δεν φταίει η Κυβέρνηση. Φταίει το ΑΣΕΠ.

Μου απαντήσατε τα ίδια που µου είχατε απαντήσει σε πρό-
σφατη ερώτησή µου για την 6Κ έναν χρόνο µετά, το 2019, όπου
είχα κάνει την αρχική ερώτηση.

Σχετικά µε τα οφειλόµενα ρεπό και τις άδειες, µας είχατε πει
ότι η Γενική Γραµµατεία Αντεγκληµατικής Πολιτικής έχει πλήρη
εικόνα. Με αυτή την εικόνα τι κάνει; Την κοιτάζει; Την εναλλα-
κτική λύση που σας έχουµε πει για την αποζηµίωση µε τα νυχτε-
ρινά και τις εξαιρέσιµες την έχετε σκεφθεί να την εφαρµόσετε;

Τα καταστήµατα κράτησης χρειάζονται φύλαξη είκοσι τέσσε-
ρις ώρες το εικοσιτετράωρο. Γι’ αυτό προβλέπονται τα νυχτερινά
και οι εξαιρέσιµες εργασίες και γι’ αυτό έχουν αποδεχθεί και οι
εργαζόµενοι αυτό το περίεργο καθεστώς πια των οφειλόµενων
αδειών και ρεπό. Ανέρχονται σε σαράντα χιλιάδες οι οφειλόµενες
µέρες κανονικής άδειας και περίπου ογδόντα χιλιάδες τα ρεπό.

Την ίδια στιγµή ακούµε για στενότητα των πλαισίων του προ-
ϋπολογισµού, αλλά βλέπουµε η µεν Γενική Γραµµατεία Αντεγ-
κληµατικής Πολιτικής να γιγαντώνεται, να δηµιουργούνται νέες
διευθύνσεις και νέες θέσεις, να προσλαµβάνει το Υπουργείο
Προστασίας του Πολίτη µεγάλο αριθµό προσωπικού για τη φύ-
λαξη των πανεπιστηµίων ή των µέσων µαζικής µεταφοράς ή δεν
ξέρω τι άλλο και για τις φυλακές να ακούµε διαρκώς ότι λεφτά
δεν υπάρχουν και την αοριστολογία ότι γίνονται προσπάθειες να
βρεθούν λεφτά στον προϋπολογισµό.

Ειδικά για τους εξωτερικούς φρουρούς, εκεί πια υπάρχει ένα
καθεστώς όχι µόνο κόπωσης, αλλά και µαταίωσης. Οι άνθρωποι
αυτοί ουσιαστικά δεν µπορούν να εξελιχθούν και ενώ υπάρχει το
π.δ.215/2006, που προβλέπει αντίστοιχες διατάξεις και ενώ
υπάρχει προϋπόθεση για εξετάσεις και φοίτηση σε σχολή.

Θέλω να σας πω, επίσης, ότι τόσο οι εξωτερικοί φύλακες όσο
και το σωφρονιστικό προσωπικό αισθάνονται πραγµατικά ταπει-
νωµένοι στα θέµατα της έλλειψης εξοπλισµού και ειδικά σε ό,τι
αφορά τα οχήµατα. Οι εξωτερικοί φρουροί µάς µίλησαν για εν-
δεχόµενο αντικατάστασης οχηµάτων µέσω ΕΣΠΑ. Είναι αλήθεια;

Κύριε Υπουργέ, εν µέσω πανδηµίας έχουµε µιλήσει και για το
θέµα της αποσυµφόρησης των φυλακών. Δεν λέµε να βγάλετε
έξω βαρυποινίτες, αλλά θα µπορούσατε να εξετάσετε και πάλι
το ενδεχόµενο να προχωρήσετε σε µια αποσυµφόρηση σε σχέση
µε αυτούς των οποίων πλησιάζει η έκτιση της ποινής στο τέλος
της, λόγου χάριν, ή αυτούς οι οποίοι έχουν ευάλωτη υγεία.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
Ως προς το θέµα της ερήµωσης των αγροτικών φυλακών και

το θέµα, επίσης, της αυστηροποίησης του καθεστώτος των
αδειών που έχετε εισαγάγει, οι σωφρονιστικοί υπάλληλοι έχουν
πλήρως διαφωνήσει. Θα θέλαµε να ακούσουµε κάποια στιγµή
έναν ολοκληρωµένο σχεδιασµό για τις φυλακές και όχι για νέες
φυλακές οι οποίες δηµιουργούνται και ακόµα δεν είναι καθόλου
βέβαιο αν µπορέσουν να λειτουργήσουν.

Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και εµείς ευχαρι-

στούµε.
Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία σας.
ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ (Υφυπουργός Προστασίας του

Πολίτη): Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, τα ζητή-
µατα που τίθενται µέσα από την υπό συζήτηση επίκαιρη ερώτηση
αποτελούν µέρος του πλαισίου µέσα στο οποίο καθηµερινά κα-
λούµαστε να υλοποιήσουµε τη χαραχθείσα από την Κυβέρνηση
σωφρονιστική πολιτική.

Γνωρίζετε, όµως και το γνωρίζετε πολύ καλά, κύριε Καµίνη,
επειδή επανειληµµένα επανέρχεστε στην 6Κ, ότι οι µόνοι που δεν
φταίµε γι’ αυτό είµαστε εµείς και κάνουµε υπεράνθρωπες προ-
σπάθειες να επισπεύσουµε τις διαδικασίες.

Γνωρίζετε ακόµα πάρα πολύ καλά ότι για την κατάσταση στην
οποία βρίσκεται σήµερα το σωφρονιστικό προσωπικό και οι
υπάλληλοι της εξωτερικής φύλαξης επίσης δεν έχουµε καµµία
ευθύνη, δηλαδή για την τόσο υψηλή λειψανδρία που υπάρχει,
δεδοµένου ότι λίγες µέρες πριν τις εκλογές ψηφίστηκαν διατά-
ξεις οι οποίες ουσιαστικά απογύµνωσαν εντελώς τις φυλακές, δί-
δοντας το δικαίωµα στους δηµοτικούς αστυνοµικούς που είχαν
µεταταχθεί να ξαναγυρίσουν πίσω, ως υπάλληλοι της υπηρεσίας,
χωρίς να έχει γίνει η αναγκαία πρόβλεψη αντικατάστασής τους.

Θέλω να τονίσω ότι η προσέγγισή µας επιχειρεί να δώσει µια
ολοκληρωµένη λύση στην κατεύθυνση αναβάθµισης των εν λόγω
υπηρεσιών και του έργου τους. Προς τον σκοπό αυτόν, δεν αγνο-
ούµε ούτε υποβαθµίζουµε καµµιά επισήµανση ή πρόταση που θα
οδηγήσει στην επίλυση των προβληµάτων, µε τα οποία διαχρο-
νικά δυστυχώς βρίσκονται αντιµέτωπα τα στελέχη που εργάζον-
ται στον χώρο των σωφρονιστικών καταστηµάτων. Δρούµε µε
ξεκάθαρη στοχοθέτηση, µε σταθερά βήµατα, αναζητώντας τις
βέλτιστες λύσεις, δεδοµένων πάντοτε των υφιστάµενων δηµο-
σιονοµικών δυνατοτήτων. Αγγίζουµε ζητήµατα που αποτελούσαν
πάγια και διαρκή αιτήµατα του συγκεκριµένου εργασιακού
χώρου, όπως είναι η υγειονοµική τους περίθαλψη, αλλά και η εκ-
παίδευση και επιµόρφωσή τους, µέσα από κατάλληλες δοµές και
προγράµµατα.

Ας γίνω εδώ λίγο πιο συγκεκριµένος. Σε ό,τι αφορά το πάγιο
αίτηµα των εργαζοµένων στα σωφρονιστικά καταστήµατα και
του προσωπικού της Υπηρεσίας Εξωτερικής Φρούρησης για
υγειονοµική κάλυψη από τα στρατιωτικά νοσοκοµεία, έχουµε ήδη
προβεί στις αναγκαίες ενέργειες ανάδειξης του ζητήµατος προς
το Υπουργείο Εθνικής Άµυνας. Αναµένουµε την τελική τοποθέ-
τησή του µετά την αρχικά θετική ανταπόκριση που είχαµε.

Εξίσου ιδιαίτερης προσοχής τυγχάνουν και τα ζητήµατα εκ-
παίδευσης των σωφρονιστικών υπαλλήλων και του προσωπικού
εξωτερικής φρούρησης. Οι αναγκαίες τεχνικές προετοιµασίες σε
κατάλληλη κτηριακή υποδοµή έχουν ήδη ολοκληρωθεί, όπως και
η προµήθεια του απαραίτητου µηχανολογικού και γραφειακού
εξοπλισµού. Η Ακαδηµία που θα λειτουργήσει για τον σκοπό
αυτόν στο Κατάστηµα Κράτησης Γυναικών Ελαιώνα Θηβών θα
έχει ως αποστολή την παροχή βασικής και διά βίου εκπαίδευσης,
επιµόρφωσης και µετεκπαίδευσης σε συνεργασία µε συναρµό-
διους φορείς. Ήδη έχει συγκροτηθεί ειδική οµάδα εργασίας για
την επεξεργασία, µελέτη και ανάπτυξη προγράµµατος σπουδών,
λαµβάνοντας υπ’ όψιν ευρωπαϊκά πρότυπα και διεθνείς πρακτι-
κές.

Καθίσταται, συνεπώς, σαφές και από αυτές τις παραµέτρους
ότι ούτε κάποιου είδους απαξίωση, αλλά ούτε και εγκατάλειψη
υφίστανται οι εργαζόµενοι στα σωφρονιστικά καταστήµατα. Ας
µην υιοθετούν ορισµένοι αβίαστα µια µηδενιστική προσέγγιση
στα πεπραγµένα της Κυβέρνησης, διότι τα ίδια τα στοιχεία και
γεγονότα τούς διαψεύδουν. Αυτό, ωστόσο, σε καµµία περίπτωση
δεν θα πρέπει να ερµηνευθεί ως ικανοποίησή µας έναντι των
αναγκών που εξακολουθούν να υφίστανται στις υπηρεσίες των
καταστηµάτων κράτησης.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, πορευόµαστε µε ρεαλισµό. Παρά
τα σηµαντικά βήµατα που έχουµε καταφέρει, αποµένουν αρκετά
ακόµη που θα εξασφαλίσουν το υψηλό επίπεδο λειτουργίας και
αποτελεσµατικότητας που έχουµε ως στόχο να πετύχουµε για
τις εν λόγω υπηρεσίες, οι οποίες οφείλω να πω ότι ήταν εντελώς
εγκαταλειµµένες στο παρελθόν. Ενδεχοµένως, σε κάποια άλλη
στιγµή θα άξιζε να κάνουµε µια σε βάθος συζήτηση για την κα-
τάσταση που τόσα χρόνια υπήρχε µέσα στο σωφρονιστικό σύ-
στηµα της χώρας. Έχουµε, όµως, πίστη στις δυνάµεις µας,
διαθέτουµε σχέδιο, υπευθυνότητα και το κατάλληλο ανθρώπινο
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δυναµικό στα σωφρονιστικά καταστήµατα, που µε αυταπάρνηση
και υψηλή αίσθηση του καθήκοντος, συµβάλλει καθηµερινά για
να πετύχουµε πολλά και σας διαβεβαιώ ότι θα τα καταφέρουµε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ευχαριστούµε, κύριε
Υπουργέ.

Προχωρούµε στη συζήτηση της δέκατης πέµπτης µε αριθµό
536/8-3-2021 επίκαιρης ερώτησης δεύτερου κύκλου του Βου-
λευτή Βοιωτίας του Κινήµατος Αλλαγής κ. Γεώργιου Μουλκιώτη
προς τον Υπουργό Προστασίας του Πολίτη, µε θέµα: «Επιτακτική
η επαρκής προστασία κρατουµένων και υπαλλήλων φυλακών της
χώρας».

Κύριε Μουλκιώτη, έχετε το λόγο για την πρωτολογία σας.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΟΥΛΚΙΩΤΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, θα ήθελα µισό δευτερόλεπτο πριν τοποθε-

τηθώ. Η 6Κ είναι η αχίλλειος πτέρνα του Υπουργείου σας. Κυ-
βερνάτε εσείς τώρα. Πράγµατι, ήταν εκκρεµότητα, όµως εσείς
κυβερνάτε τώρα. Δεν µπορεί αυτή η 6Κ µε όποιες συνέπειες έχει
να συνεχίζεται και να έχει δηµιουργήσει τόσα και τόσα προβλή-
µατα και µε δεδοµένο ότι είναι επιτυχόντες και παραµένουν σε
µια εκκρεµότητα αέναη. Πρέπει να βρεθεί λύση. Αυτό που είπατε
ότι δεν είναι κυβερνητική ευθύνη και είναι άλλου είδους ευθύνη,
δεν λέει τίποτα, γιατί η διελκυστίνδα συνεχίζεται και το πρόβληµα
υπάρχει. Συγγνώµη για την παρέµβαση, αλλά είναι ένα ζήτηµα
το οποίο εκφράζω και εγώ και µεταφέρω αυτό το οποίο βλέπω
και έχω υποχρέωση να το πω για να το λάβετε υπ’ όψιν σας.

Κύριε Υπουργέ, µιλάµε για επιτακτική ανάγκη για την επαρκή
προστασία των κρατουµένων και των υπαλλήλων των φυλακών
στη χώρα µας. Από το Μάρτη του 2020 γνωρίζετε ότι η Κοινο-
βουλευτική Οµάδα του Κινήµατος Αλλαγής έχει επανειληµµένα
τονίσει την ανάγκη λήψης µέτρων για την προστασία των κρα-
τουµένων και υπαλλήλων από τον κορωνοϊό. 

Μεταξύ αυτών, κύριε Υπουργέ, έχει τονιστεί η ανάγκη άµεσης
αποσυµφόρησης µε συγκεκριµένα κριτήρια, καθώς οι κρατούµε-
νοι στις ελληνικές φυλακές σήµερα ξεπερνούν κατά πολύ το
ανώτατο όριο χωρητικότητας. Μάλιστα σε κάποιες φυλακές σή-
µερα, κύριε Πρόεδρε, υπάρχουν κρεβάτια µε τριώροφη διάταξη
και τρεις κρατούµενοι διαβιούν σε κελιά κάτω από οκτώ τετρα-
γωνικά µέτρα και αναφέροµαι στην Αλικαρνασσό. 

Επίσης, έχει τονιστεί, κύριε Υπουργέ, η ενίσχυση µε ιατρικό
προσωπικό των καταστηµάτων κράτησης για λόγους επείγοντος
και κάλυψης των σηµαντικών ελλείψεων, των οποίων παρατη-
ρούνται. 

Επίσης, καθ’ όλη τη διάρκεια της πανδηµίας έχει τονιστεί ότι
επιβάλλεται η λήψη έγκαιρων και επαρκών µέτρων για την προ-
στασία της υγείας και την οµαλή λειτουργία των φυλακών µε επι-
τακτική ανάγκη τη διασφάλιση έγκαιρου εµβολιασµού τόσο για
τους υπαλλήλους όσο και για τους κρατούµενους προκειµένου
να µην έχουµε έκρηξη κρουσµάτων µε τις οποίες θα υπάρχουν
σίγουρα αρνητικές επιπτώσεις για τη δηµόσια υγεία, αλλά και
την επιβάρυνση του Εθνικού Συστήµατος Υγείας. 

Έχουµε τη γνώµη -και νοµίζω ότι δεν µπορείτε να πείτε και
εσείς κάτι άλλο και εσείς το υιοθετείτε- ότι η προστασία των
υπαλλήλων και των κρατουµένων και η προστασία της υγείας και
η ασφάλεια στις φυλακές προϋποθέτουν σίγουρα αξιοπρεπείς
και κατάλληλες συνθήκες για τον υπερπληθυσµό, την πρόληψη
και ορθολογική κατανοµή των κρατουµένων, τη διοικητική ανα-
διοργάνωση, αλλά και την επάρκεια και την αναβάθµιση του αν-
θρώπινου δυναµικού. 

Όπως επίσης, κύριε Υπουργέ, η Κυβέρνηση µέχρι σήµερα σ’
αυτό το θέµα υπάρχει σε µια κατάσταση όχι ικανοποιητική µε την
έννοια ότι υπάρχουν µείζονος σπουδαιότητας εκκρεµότητες που
είναι αρνητικές στην όλη διαδικασία. 

Και ερωτάσθε -και καταλήγω, κύριε Πρόεδρε- ποιο είναι το
άµεσο σχέδιό σας για να δοθεί τέλος σε αυτήν την αµέλεια που
υπάρχει, για να αναχαιτίσετε την πανδηµία στις φυλακές, αλλά
και να προστατεύσετε, όπως οφείλετε, κρατούµενους και υπαλ-
λήλους; Υπάρχει η πρόταση του Κινήµατος Αλλαγής, υπάρχει
στον σχεδιασµό σας η υιοθέτηση έστω και µέρους αυτής της
πρότασης;

Και τελευταία ερώτηση: Ποιος είναι ο άµεσος σχεδιασµός σας
για τις φυλακές όσον αφορά τον απαραίτητο συντονισµό για τον

σταδιακό εµβολιασµό του προσωπικού υγείας, κρατουµένων
αλλά και λοιπού προσωπικού; Υπάρχει και πάλι κάποιο σχετικό
σχεδιάγραµµα και χρονοδιάγραµµα;

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κύριε Υπουργέ, έχετε

τον λόγο.
ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ (Υφυπουργός Προστασίας του

Πολίτη): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, θα κάνω µια πολύ σύντοµη ανα-

φορά στην 6Κ. Έχουµε καταβάλλει υπεράνθρωπες προσπάθειες
να ξεπεράσουµε τα προβλήµατα και τις αδυναµίες του ΑΣΕΠ ως
προς τη διενέργεια των ψυχολογικών και ψυχοµετρικών δοκιµα-
σιών και των αθλητικών. Ευτυχώς µε πρωτοβουλίες που πήραµε
το Νοέµβριο πέρσι αυτά έχουν ξεπεραστεί και γι’ αυτό και ανήγ-
γειλα πριν ότι είµαστε σε θέση πολύ σύντοµα µε νοµοθετική πρω-
τοβουλία να το επιλύσουµε αυτό το θέµα σε συνεννόηση µε το
ΑΣΕΠ τουλάχιστον ως προς το να αρχίσουµε να προσλαµβά-
νουµε προσωπικό από τους πίνακες αυτούς που έχουν κριθεί
τουλάχιστον προσωρινά πριν την οριστικοποίησή τους. Διαφο-
ρετικά εάν δεν παίρναµε και αυτές πρωτοβουλίες η καθυστέρηση
µπορώ να πω θα ήταν ακόµα πάρα, πάρα πολύ µεγάλη. 

Δεν υπάρχει, όµως, η παραµικρή αµφιβολία ότι τους τελευταί-
ους µήνες και ιδιαίτερα εβδοµάδες διανύουµε µια ιδιαίτερα επώ-
δυνη περίοδο δοκιµασίας από την πανδηµία. Η αυξηµένη
ετοιµότητα του συνόλου του κρατικού µηχανισµού για την αντι-
µετώπιση του υψηλού ηµερήσιου αριθµού κρουσµάτων που πα-
ρατηρείται οφείλει να είναι παράγοντας καθησυχασµού, αλλά όχι
εφησυχασµού. 

Ειδικότερα για τους κρατουµένους, καθώς και για τους εργα-
ζόµενους στα καταστήµατα κράτησης της χώρας το Υπουργείο
Προστασίας του Πολίτη σε διαρκή συνεργασία µε τα συναρµόδια
Υπουργεία και φορείς εφαρµόζει από την πρώτη στιγµή ολοκλη-
ρωµένο σχεδιασµό προστασίας της υγείας τους, ο οποίος βρί-
σκεται στην πλήρη ανάπτυξη και θα ήθελα να σας δώσω τη
σηµερινή εικόνα. 

Έχουµε σαράντα έναν υπαλλήλους οι οποίοι είναι επιβεβαι-
ωµένα κρούσµατα COVID από πλευράς υπαλλήλων στα σωφρο-
νιστικά καταστήµατα συνολικά στη χώρα και από εντεκάµισι
χιλιάδες περίπου κρατούµενους έχουµε σήµερα σαράντα τρεις
κρατούµενους οι οποίοι είναι θετικοί, επιβεβαιωµένα κρούσµατα
στον κορωνοϊό. 

Είχαµε την ευκαιρία πριν λίγους µήνες να συζητήσουµε εκτε-
νώς ζητήµατα προστασίας από τον κορωνοϊό στα σωφρονιστικά
καταστήµατα της χώρας όπου µε αφορµή την επίκαιρη ερώτηση
του συναδέλφου σας, κ. Καµίνη, παρείχα πλήθος στοιχείων και
εγγράφων στο Σώµα από τα οποία µπορεί κάποιος εύκολα να
διαπιστώσει ότι οι ισχυρισµοί περί δήθεν εγκληµατικής αµέλειας
και αδυναµίας αναχαίτισης της πανδηµίας στα καταστήµατα κρά-
τησης από την Κυβέρνηση δεν ανταποκρίνονται στην πραγµατι-
κότητα. 

Προτού, λοιπόν, αναφερθώ σε ορισµένα σηµεία της υπό συ-
ζήτηση επίκαιρης ερώτησης θα ήθελα να σας καλέσω να µελε-
τήσετε τα έγγραφα, που έθεσα στη διάθεση του Σώµατος στις
13-11-2020, στα οποία περιέχεται πλήθος στοιχείων που πιστεύω
ότι θα αποτελέσουν πηγή ουσιαστικής πληροφόρησης σας για
τις πρωτοβουλίες και δράσεις του Υπουργείου Προστασίας του
Πολίτη µε στόχο την όσο το δυνατόν πληρέστερη υγειονοµική
προστασία στον χώρο των σωφρονιστικών καταστηµάτων.

Σε ότι αφορά ορισµένα επιµέρους ζητήµατα που αναδεικνύον-
ται µέσα από την υπό συζήτηση επίκαιρη ερώτηση θα ήθελα να
επισηµάνω τα εξής. Υπό αυτές τις εξαιρετικά δύσκολες συνθήκες
η εύρυθµη λειτουργία των καταστηµάτων κράτησης εξασφαλί-
ζεται µέσα από τη διαρκή και απαρέγκλιτη τήρηση του ειδικού
πρωτοκόλλου ενεργειών πρόληψης και διαχείρισης πιθανών
κρουσµάτων ασθενειών COVID-19 στα καταστήµατα κράτησης,
αλλά και την αδιάκοπη επαγρύπνηση και ενηµέρωση της Γενικής
Γραµµατείας Αντεγκληµατικής Πολιτικής. Την πληρότητα των
πρωτοβουλιών µπορείτε να διαπιστώσετε αν εξετάσετε τα επιµέ-
ρους µέτρα υγειονοµικής προστασίας που εφαρµόζονται από
την πρώτη στιγµή και τα οποία εκτείνονται σε ένα ευρύτατο
φάσµα και εµπλουτίζονται όταν και όπου απαιτηθεί σύµφωνα

9964 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



πάντοτε µε τις υποδείξεις του ΕΟΔΥ. 
Ενδεικτικά αναφέρω ορισµένα: Εντατικοποίηση των εργασιών

καθαριότητας και απολύµανσης σε όλους τους χώρους κράτη-
σης, κοινόχρηστους, καθώς και χώρους εργασίας του προσωπι-
κού. Πραγµατοποίηση εργασιών απολύµανσης, απεντόµωσης
και µυοκτονιών από εξειδικευµένα συνεργεία. Προµήθεια και δια-
νοµή υγειονοµικού υλικού. Διενέργεια διαγνωστικών ελέγχων ανί-
χνευσης κορωνοϊού. 

Θα ήθελα να σταθώ σε αυτό το τελευταίο, καθώς πραγµατικά
συντελείται µια διαρκής σηµαντική προσπάθεια στο σύνολο των
καταστηµάτων κράτησης όπου µέσα από την συνεχή διενέργεια
διαγνωστικών ελέγχων ανίχνευσης COVID-19 σε κρατούµενους
και εργαζόµενους, έχουµε καταφέρει έγκαιρα να εντοπίζουµε
τυχόν κρούσµατα και να προβαίνουµε σε ότι απαιτείται για την
προστασία τόσο των ίδιων όσο και του γενικότερου πληθυσµού.
Μέχρι την περασµένη Τρίτη 9-3 είχαν διενεργηθεί είκοσι µία χι-
λιάδες και δέκα χιλιάδες τετρακόσιοι τέτοιοι έλεγχοι για κρατού-
µενους και υπαλλήλους αντίστοιχα. 

Για το ζήτηµα της υπερπλήρωσης που παρατηρείται στα σω-
φρονιστικά καταστήµατα θέλω να σας διαβεβαιώσω ότι εξετά-
ζονται και αξιοποιούνται όλα τα διαθέσιµα µέτρα για την κατά το
δυνατόν ορθολογικότερη κατανοµή κρατουµένων σε αυτά µε
στόχο την προστασία της ζωής, της υγείας τους, αλλά και την
οµαλή τους επανένταξη. 

Ωστόσο, όπως έχω τονίσει ξανά σε τούτη την Αίθουσα η απο-
συµφόρηση που παρουσιάζεται ως η πλέον ενδεδειγµένη λύση
από ορισµένους για την αποτελεσµατική αναχαίτιση της πανδη-
µίας εντός των καταστηµάτων κράτησης µόνο ως µία εκ των πα-
ραµέτρων του ζητήµατος µπορεί ενδεχοµένως να χαρακτηριστεί
που φυσικά σε καµµία περίπτωση δεν θα λύσει ξαφνικά ως δια
µαγείας τα προβλήµατα της πανδηµίας σε αυτές τις δοµές. 

Θα ήθελα να ολοκληρώσω την πρώτη µου τοποθέτηση µε το
εξόχως σηµαντικό ζήτηµα των εµβολιασµών. Ας δούµε ορισµέ-
νους αριθµούς. Μέχρι το τέλος Φεβρουαρίου είχαν πραγµατο-
ποιηθεί τριακόσιοι πενήντα οκτώ εµβολιασµοί κρατουµένων και
εκατόν τριάντα τέσσερις εµβολιασµοί υπαλλήλων. Αξίζει να ση-
µειωθεί ότι µεταξύ των προαναφερθέντων υπαλλήλων συγκατα-
λέγονται και τριάντα δύο υγειονοµικοί υπάλληλοι, οι οποίοι
εργάζονται στα καταστήµατα κράτησης της χώρας στοιχεία των
οποίων αποτυπώνονται στον πίνακα που καταθέτω στα Πρακτικά. 

(Στο σηµείο αυτό ο Υφυπουργός Προστασίας του Πολίτη κ.
Ελευθέριος Οικονόµου, καταθέτει για τα Πρακτικά τον προανα-
φερθέντα πίνακα, ο οποίος βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος
Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της
Βουλής)

Θα ήθελα ακόµη να υπογραµµίσω ότι στο πλαίσιο των πρωτο-
βουλιών µας για την έγκαιρη ένταξη στο πρόγραµµα εµβολια-
σµών κρατουµένων και εργαζοµένων στα σωφρονιστικά κατα-
στήµατα ήδη έχει αποσταλεί σχετικό προς τους αρµόδιους φο-
ρείς έγγραφο, το οποίο θέτω και αυτό στη διάθεσή σας. 

(Στο σηµείο αυτό ο Υφυπουργός Προστασίας του Πολίτη κ.
Ελευθέριος Οικονόµου, καταθέτει για τα Πρακτικά το προανα-
φερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος
Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της
Βουλής)

Τέλος, δεδοµένου ότι βρίσκονται σε δοµές ιδιαίτερα υψηλού
κινδύνου διασποράς της πανδηµίας, έχουµε αιτηθεί στην Εθνική
Επιτροπή Εµβολιασµών την ένταξή τους στον µηχανισµό ανα-
πλήρωσης εµβολιασµού από αδιάθετες δόσεις εµβολίων, η
οποία το εξετάζει στη βάση των επιστηµονικών και επιδηµιολο-
γικών κριτηρίων.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ορίστε, κύριε Μουλ-

κιώτη, έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία σας.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΟΥΛΚΙΩΤΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κρατώ κατ’ αρχάς για την «6Κ» και εγώ και ο

συνάδελφός µου, στον οποίο απαντήσατε προηγουµένως, ο
φίλος µου ο Γιώργος Καµίνης, την απάντησή σας και ελπίζουµε
άµεσα να δούµε κάποια αποτελέσµατα σχετικά µε αυτό.

Δεν απαντήσατε, βεβαίως –και αποφύγατε µάλλον να απαντή-
σετε- αν έστω και εν µέρει µπορεί να υιοθετήσετε την αιτιολογη-

µένη και κοστολογηµένη και πλήρη πρόταση του Κινήµατος Αλ-
λαγής σε σχέση µε το ερώτηµα το οποίο σας τέθηκε και την
οποία θα καταθέσω στα Πρακτικά.

Για την πρώτη ερώτηση, κύριε Υπουργέ, είναι γνωστό ότι η δυ-
ναµικότητα των φυλακών είναι δέκα χιλιάδες εκατόν εβδοµήντα
πέντε άτοµα. Την 1η Μαρτίου του 2021 ο πληθυσµός των κρα-
τουµένων ήταν έντεκα χιλιάδες τριακόσια πενήντα άτοµα. Αυτό
σε κάποιους δεν φαίνεται µεγάλη διαφορά. Στην πράξη σηµαίνει
ότι σύµφωνα µε τα δικά σας τα στοιχεία, είκοσι τρεις από τις
τριάντα τέσσερις φυλακές έχουν υπερπληθυσµό, µε δεκατρείς
από αυτές να πλησιάζουν το 150% της χωρητικότητας, κάποιες
εξ αυτών να ξεπερνούν κατά πολύ και να πλησιάζουν το 200%
και δύο φυλακές να ξεπερνούν και το 200%. Και αναφέροµαι
στην Τρίπολη, τον Βόλο στη φυλακή των νέων. Δεν ξέρω, αν
κάνω λάθος, να µε διορθώσετε ή να διορθώσουµε συνολικά τα
δεδοµένα.

Το σωφρονιστικό προσωπικό τώρα των φυλακών έχει επανει-
ληµµένα ταχθεί -και το ξέρετε, κύριε Υπουργέ- υπέρ της αποσυµ-
φόρησης και ειδικά τώρα εν µέσω της πανδηµίας.

Είπατε ότι υπάρχει υπερπλήρωση των καταστηµάτων. Πώς κι-
νείται η Κυβέρνηση, το Υπουργείο σε αυτό το θέµα της υπερπλή-
ρωσης; Το να υπάρχουν οι διαπιστώσεις σε αυτή τη συγκυρία
νοµίζω ότι είναι µεγάλη πολυτέλεια. Με ποια έννοια το λέω; Ότι
χρειάζονται µέτρα και µέσα που θα έπρεπε να ληφθούν άµεσα,
ίσως και χθες. Το ζήτηµα των όποιων συνεπειών που οφείλονται
στην υπερπλήρωση είναι µείζονος σπουδαιότητος. Το υιοθετείτε,
πιστεύω, χωρίς αντίλογο. Όµως, είναι ένα ζήτηµα και είναι ένα
µείζον θέµα.

Για λόγους, λοιπόν, οµαλής λειτουργίας των φυλακών και ει-
δικά εν µέσω της πανδηµίας οι σωφρονιστικοί υπάλληλοι, κύριε
Υπουργέ, ήταν αντίθετοι σε πρόσφατη νοµοθεσία που υιοθετή-
σατε µε τον ν.4760/2020, µε τον οποίο αδειάζουν οι αγροτικές
φυλακές και οι κρατούµενοι επιστρέφουν πίσω στις κλειστές φυ-
λακές, που έχουν ήδη αυτές οι κλειστές φυλακές υπερπληθυσµό.
Δηλαδή, υπάρχει τέτοια αντίφαση; Τι λογική µπορεί να υπάρχει
σε αυτό;

Για λόγους, λοιπόν, οµαλής λειτουργίας των φυλακών, οι ίδιοι
οι υπάλληλοι –το ξέρετε- ήταν αντίθετοι και στην αυστηροποίηση
του καθεστώτος χορήγησης τακτικών αδειών σε κρατουµένους,
που επίσης µε τον ίδιο νόµο θεσπίσθηκε και νοµοθετήθηκε και
το γνωρίζετε πολύ καλά.

Σε σχέση µε το δεύτερο ερώτηµά µας, αναφέρατε κάποια
στοιχεία για τους εµβολιασµούς. Πράγµατι, είναι κάποια δεδο-
µένα νέα σε σχέση µε ό,τι ήταν µέχρι πριν λίγο, τα οποία τα λαµ-
βάνουµε υπ’ όψιν.

Όµως, κύριε Υπουργέ, όσον αφορά τους αριθµούς των εµβο-
λιασµών και τους αριθµούς των κρουσµάτων, όταν δώσατε µια
απάντηση πριν λίγο καιρό, στις 2 Μαρτίου 2021, αναφερόσασταν
σε τετρακόσιους κρατούµενους µε κορωνοϊό και εκατόν σαράντα
υπαλλήλους. Σε αυτούς τους εµβολιασµούς δεν µας ενδιαφέ-
ρουν, βέβαια, οι εµβολιασµοί που αφορούν άτοµα, προσωπικό
άλλων Υπουργείων, όπως στην περίπτωση των κατ’ επίσκεψη για-
τρών που ανήκουν στο Υπουργείο Υγείας. Μας ενδιαφέρει συγ-
κεκριµένα για εσάς το προσωπικό και οι κρατούµενοι που είναι
στη δική σας αρµοδιότητα.

Έχετε πει στην απάντηση την οποία επικαλέστηκα στις 2 Μαρ-
τίου 2021 ότι η Γενική Γραµµατεία Αντεγκληµατικής Πολιτικής
βρίσκεται σε συνεχή επικοινωνία µε διευθυντές όλων των κέν-
τρων κράτησης και τις διοικήσεις των υγειονοµικών περιφερειών
όπου υπάγονται.

Αυτό, κύριε Υπουργέ, τι σηµαίνει; Είναι ευθύνη των διευθυντών
να βρουν τρόπο να εµβολιαστούν οι κρατούµενοι και το προσω-
πικό; Μια διευκρίνιση επ’ αυτού του θέµατος θα ήταν πάρα πολύ
σηµαντική για τη συγκεκριµένη περίπτωση.

Και επίσης –επικαλούµαι πάλι την ίδια απάντηση- λέτε ότι η Γε-
νική Γραµµατέας είχε ζητήσει από τον Υφυπουργό Υγείας και την
Εθνική Επιτροπή Εµβολιασµών την ένταξη των εργαζοµένων των
κέντρων κράτησης στον µηχανισµό αναπλήρωσης εµβολιασµού
για τις αδιάθετες δόσεις εµβολίων κατά του COVID, επισηµαί-
νοντας, µάλιστα, ότι τα καταστήµατα κράτησης της χώρας απο-
τελούν ιδιαίτερα υψηλού κινδύνου δοµές. Πράγµατι!
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Τι απάντηση υπάρχει και έχετε πάρει επ’ αυτού του θέµατος,
σε σχέση µε την ερώτηση της Γενικής Γραµµατέως; Τι απάντηση
συγκεκριµένη έχουµε πάρει; Δεν τη γνωρίζουµε και µε δεδοµένη
την απάντηση που έχετε πάρει, τι ενέργειες θα κάνετε επ’ αυτών
των θεµάτων;

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε, κύριε Υπουργέ, για τον
χρόνο σας.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Γεώργιος Μουλκιώτης κατα-
θέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία
βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και εγώ ευχαριστώ,
κύριε Μουλκιώτη.

Ορίστε, κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ (Υφυπουργός Προστασίας του

Πολίτη): Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, θα είµαι ιδιαίτερα σύντο-
µος σε αυτή την τοποθέτησή µου.

Σε ό,τι αφορά, βεβαίως, το θέµα των εµβολιασµών, σας είπα
ότι είµαστε σε µια στενή συνεργασία µε το Υπουργείο Υγείας και
µε την αρµόδια Επιστηµονική Επιτροπή και την Εθνική Επιτροπή
Εµβολιασµών. Με βάση τα πρωτόκολλα και τις προτεραιότητες
που θέτει έχει εντάξει και το θέµα των σωφρονιστικών καταστη-
µάτων.

Βλέπετε, όµως, ότι –και αντιλαµβάνοµαι την αγωνία σας, όπως
είναι αγωνία όλων µας για µια ευαίσθητη οµάδα που διαβιεί υπό
δύσκολες συνθήκες- έχουµε κρατήσει -θα έλεγα- τουλάχιστον
µέχρι τώρα τον κορωνοϊό έξω από τις φυλακές µέσα από µία συ-
νεργασία και µέσα από τα µέτρα τα οποία έχουµε λάβει εγκαί-
ρως.

Και δεν είναι και το θέµα της αποσυµφόρησης, το οποίο επα-
νειληµµένα και µετ’ επιτάσεως θέτετε, αυτό που θα διασφαλίσει
ουσιαστικά τις φυλακές από τον κορωνοϊό, διότι οι φυλακές είναι
ανοιχτές, δέχονται επισκεπτήρια, είναι το σωφρονιστικό προσω-
πικό και οι υπάλληλοι εξωτερικής φρούρησης που πηγαινοέρ-
χονται και εν πάση περιπτώσει, υπάρχουν θέµατα τα οποία
δίδουν τη δυνατότητα να εισέλθει και ο κορωνοϊός στις φυλακές.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Β’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ)

Πρέπει, όµως, πραγµατικά να αναγνωρίσετε ότι όλο αυτό το
χρονικό διάστηµα έχουµε κρατήσει τις φυλακές σε πολύ ικανο-
ποιητικό επίπεδο, µε υπεράνθρωπες προσπάθειες που έχει κάνει
το σωφρονιστικό προσωπικό και οι υπάλληλοι, µε όλες αυτές
συνθήκες στις οποίες πριν αναφέρθηκε ο κ. Καµίνης, µε την έλ-
λειψη προσωπικού και µε µια σειρά δυσκολιών πραγµατικά. Και
οφείλουµε να τους ευχαριστήσουµε και δηµόσια για την προ-
σφορά τους αυτή, δεδοµένου ότι έχουµε κρατήσει τις φυλακές
σε ένα ικανοποιητικό επίπεδο από πλευράς αντιµετώπισης της
πανδηµίας. Και αυτό οφείλουµε να το αναγνωρίσουµε όλοι µας.

Η προστασία της υγείας των κρατουµένων και των εργαζοµέ-
νων στα σωφρονιστικά καταστήµατα αναµφίβολα βρίσκεται στην
κορυφή των προτεραιοτήτων για την Κυβέρνηση και ειδικότερα
για το Υπουργείο Προστασίας του Πολίτη. Καθηµερινά µήνες
τώρα, για περισσότερο από έναν χρόνο πλέον, έχουµε επικεν-
τρώσει όλες µας τις προσπάθειες να κρατήσουµε όρθιο το σω-
φρονιστικό σύστηµα απέναντι στην πρωτοφανή αυτή πανδηµία.
Έχουν επιτευχθεί πολλά σε σύντοµο χρονικό διάστηµα.

Αναµφισβήτητα, αποµένουν ακόµη σηµαντικά βήµατα στο µέ-
τωπο του εµβολιασµού. Σε συνεργασία µε την Εθνική Επιτροπή
Εµβολιασµών αναµένουµε τις σχετικές αποφάσεις και οδηγίες
της, όπως άλλωστε συµβαίνει για κάθε ειδικότερη πληθυσµιακή
οµάδα της χώρας µας.

Η πολιτική που ασκούµε πάνω στο φλέγον αυτό ζήτηµα απέχει
από τακτικές εντυπωσιασµού, διαθέτει συνοχή, συνέπεια και δεν
αφήνει κανένα ερώτηµα αναπάντητο, διαλύοντας έτσι και την πα-
ραµικρή καχυποψία ορισµένων.

Τα στοιχεία δε που σας ανέφερα σήµερα επιβεβαιώνουν αυτό
για το οποίο συζητάµε.

Θα σας καλούσα, λοιπόν, να παρακολουθείτε µε ιδιαίτερη προ-
σοχή το θέµα προστασίας κρατουµένων και εργαζοµένων στα
καταστήµατα κράτησης από τον κορωνοϊό, συνεισφέροντας κα-
θένας µας από την πλευρά του δηµιουργικά µε τον απαιτούµενο

ρεαλισµό για την ιδιαιτερότητα του θέµατος σε όλη αυτή την
προσπάθεια για την προάσπιση της ζωής και της υγείας όσων
ζουν ή εργάζονται στα σωφρονιστικά καταστήµατα της χώρας.
Το οφείλουµε αυτό στους κρατουµένους, το οφείλουµε στο προ-
σωπικό που εργάζεται εκεί, αλλά και στους συγγενείς τους απ’
έξω που αγωνιούν για αυτούς που είναι µέσα.

Όµως, τελειώνοντας, αναφέρω αυτό που είπα και στην αρχή,
ότι το θέµα της ασφάλειάς τους έναντι της πανδηµίας του κορω-
νοϊού αποτελεί υψηλή προτεραιότητα για όλους µας.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Και εγώ ευχαρι-

στώ, κύριε Υπουργέ.
Εισερχόµαστε τώρα στην επόµενη επίκαιρη ερώτηση, τη δεύ-

τερη µε αριθµό 519/5-3-2021 επίκαιρη ερώτηση πρώτου κύκλου
του Βουλευτή Χανίων του ΣΥΡΙΖΑ-Προοδευτική Συµµαχία κ. Παύ-
λου Πολάκη προς τον Υπουργό Υγείας, µε θέµα: «Επανεκκίνηση
της διαδικασίας και νέα υποβολή υποψηφιότητας για τη θέση
Προέδρου του Εποπτικού Συµβουλίου της Εθνικής Αρχής Ιατρι-
κώς Υποβοηθούµενης Αναπαραγωγής».

Ορίστε, κύριε Πολάκη, έχετε τον λόγο για την πρωτολογία
σας.

ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Ήρθα εδώ πίσω, προκειµένου να βγάλω τη µάσκα, γιατί δεν

µπορώ να µιλάω µε αυτήν.
Κύριε Υπουργέ, είναι η δεύτερη φορά που καταθέτω ερώτηση

για το θέµα αυτό. Η προηγούµενη ήταν στον Υπουργό Παιδείας,
που µου απάντησε και δεν µου απάντησε. Έχει δηµιουργηθεί ένα
πολύ σοβαρό πρόβληµα και το ξέρετε, κύριε Υπουργέ. Δεν
βλέπω, όµως, εδώ και έναν µήνα που έχει περάσει από την προ-
ηγούµενή µου ερώτηση να κάνετε κάτι για να το λύσετε. Τα λέω
σύντοµα. 

Στις 22 Οκτωβρίου, χρησιµοποιώντας µια γνωστή τακτική του
επιτελικού κράτους, αλλάξατε το Διοικητικό Συµβούλιο της Εθνι-
κής Αρχής Υποβοηθούµενης Αναπαραγωγής και το µετονοµά-
σατε σε «Εποπτικό Συµβούλιο». Αλλάξατε και τον αριθµό των
µελών. 

Αυτός ήταν ο τρόπος για να διώξετε τη διοίκηση που είχαµε
ορίσει εµείς, µε επικεφαλής την εξαίρετη καθηγήτρια Μαιευτι-
κής-Γυναικολογίας του Αττικού Νοσοκοµείου, την κ. Καραντα-
ρίδη, από Πρόεδρο της Αρχής, προκειµένου να φέρετε τον
εκλεκτό σας, όπως φάνηκε στην πορεία. 

Ψηφίσατε έναν νόµο που δεν είχε µεταβατική διάταξη και από
22-10 δεν έχουµε Εθνική Αρχή Υποβοηθούµενης Αναπαραγωγής,
προκειµένου να απαντήσει ή να καλύψει ή να επικυρώσει το αί-
τηµα του οποιοδήποτε πολίτη...

ΠΡΟΕΔΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κύριε Πολάκη, µε
συγχωρείτε που σας διακόπτω. Αν έχετε την καλυσύνη, βάλτε τη
µάσκα. 

ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: Είπα στην αρχή, κύριε Πρόεδρε, ότι ήρ-
θα εδώ πίσω για να µπορέσω να βγάλω τη µάσκα. 

ΠΡΟΕΔΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Στη δευτερολογία
σας ελάτε στο Βήµα να µιλήσετε. 

ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: Είµαι σε απόσταση. Τα ξέρω καλά, κύριε
Πρόεδρε. Μην αγχώνεστε. Είµαι σε απόσταση µεγαλύτερη των
δύο µέτρων από τον κοντινότερο συνάδελφο. Μην ανησυχείτε.
Ξέρουµε κι εµείς Ιατρική και πολύ καλύτερη από πολλούς που
έχετε στην Επιτροπή των Λοιµωξιολόγων. Εµείς έχουµε «παίξει»
µε βαρέως πάσχοντες, δεν τους έχουµε δει στο όνειρό µας. 

Έχετε αφήσει, λοιπόν, πάνω από δύο χιλιάδες αιτήµατα από
τότε, τα οποία δεν έχουν απάντηση. Ορίσατε στις 22 Γενάρη, µε
συνεδρίαση της Επιτροπής Θεσµών και Διαφάνειας, τον κ. Βρα-
χνή αναπληρωτή καθηγητή του Πανεπιστηµίου Αθηνών ως και-
νούργιο Πρόεδρο του Εποπτικού Συµβουλίου. 

Όπως, όµως, αποδείχτηκε και στη διάρκεια της συνεδρίασης,
αλλά και µε τα στοιχεία τα οποία προσκοµίσαµε µετά ως µέλη
του ΣΥΡΙΖΑ της Επιτροπής Θεσµών και Διαφάνειας, ο κ. Βραχνής
έχει χάσει τελεσίδικα και οριστικά τη θέση του ως αναπληρωτής
καθηγητής στο πανεπιστήµιο µε τελεσίδικη απόφαση του Διοι-
κητικού Εφετείου Αθηνών, την 2258/2020 -υπήρχαν κι άλλες δύο
πριν- και µε αντίστοιχες αποφάσεις του Συµβουλίου της Επικρα-
τείας, οι οποίες είναι όµως άµεσα εφαρµοστέες. 
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Αυτό το είδατε, το είδε και ο κ. Γεραπετρίτης που ήταν και δι-
κηγόρος του σε αυτή τη δικαστική διαµάχη και δεν προχωρήσατε
στην έκδοση ΦΕΚ για να τον ορίσετε ως Πρόεδρο της Αρχής. 

Εγώ ρώτησα τον Υπουργό Παιδείας εάν θα εφαρµόσουν την
απόφαση, που είναι άµεσα εκτελεστή, για να φύγει από το πανε-
πιστήµιο. Όµως, έναν µήνα µετά δεν έχετε επανεκκινήσει τη δια-
δικασία για να ορίσετε νέο πρόεδρο της Αρχής, ανεξάρτητα που
θα φύγει. Γιατί είναι εφαρµοστέα η απόφαση από το πανεπιστή-
µιο, είναι σαφές ότι δεν µπορεί να οριστεί. 

Απ’ ό,τι µε ενηµερώνουν, είναι πάνω από δύο χιλιάδες τα αιτή-
µατα τα οποία δεν µπορούν να πάρουν απάντηση. Ζευγάρια δη-
λαδή δεν µπορούν να πάρουν τη χρηµατοδότηση από τον
ΕΟΠΥΥ, προκειµένου να προχωρήσουν στην εξωσωµατική γονι-
µοποίηση που χρειάζεται για να αποκτήσουν παιδί. 

Επίσης, ένα άλλο γελοίο γεγονός το οποίο έγινε. Με το να έχει
µείνει η Αρχή ακέφαλη από 22 Οκτωβρίου, προχτές έπεσε η ιστο-
σελίδα και το email της επιτροπής, µε κίνδυνο να χαθούν και
πάρα πολλά αρχεία, γιατί δεν πληρώθηκε το domain name. Αυτό
δεν είναι επιτελικό κράτος, αυτό είναι η αχρηστία στο επιτελικό
κράτος.

Θέλω να µας πείτε τι θα κάνετε, αν θα ξεκινήσετε διαδικασία
για να ορίσετε αντικαταστάτη. Τα υπόλοιπα στη δευτερολογία
µου.

ΠΡΟΕΔΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Θα απαντήσει ο
Αναπληρωτής Υπουργός Υγείας κ. Κοντοζαµάνης. 

Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΝΤΟΖΑΜΑΝΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός

Υγείας): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδε. 
Κύριε Πολάκη, σε ό,τι αφορά το πρώτο σκέλος της ερώτησής

σας για την αλλαγή του θεσµικού πλαισίου λειτουργίας της επι-
τροπής της Αρχής Ιατρικώς Υποβοηθούµενης Αναπαραγωγής,
ήσασταν κι εσείς παρών, νοµίζω το θέµα εξαντλήθηκε στη συνε-
δρίαση του Ιανουαρίου, όπου είχαµε σε ακρόαση τους νέους
Προέδρους και Αντιπροέδρους της νέας αρχής. 

Δεν είµαι νοµικός, αλλά αντιλαµβάνοµαι από το περιεχόµενο
της ερώτησής σας ότι αυτή βασίζεται σε εσφαλµένη βάση. Το
λέω αυτό, γιατί έχει ακυρωθεί η εκλογή του κ. Βραχνή στη θέση
του επίκουρου καθηγητή, ενώ ο ίδιος βρίσκεται στη βαθµίδα του
αναπληρωτή καθηγητή, δηλαδή στη βαθµίδα που αποτελεί προ-
ϋπόθεση για την εκλογή του ως πρόεδρος στην Εθνική Αρχή
Υποβοηθούµενης Αναπαραγωγής. Η πράξη διορισµού του ως
αναπληρωτή καθηγητή δεν έχει ανακληθεί ούτε ακυρωθεί και
φέρει το τεκµήριο της αθωότητας. 

Το πιο εντυπωσιακό που προκύπτει από την ερώτησή σας είναι
ότι θέτετε το ζήτηµα της εκλογής του, αν και γνωρίζετε ότι η τε-
λική του εκλογή είχε ισχυροποιηθεί µε το νόµο Γαβρόγλου. Και
έρχεστε και µας εγκαλείτε για την επίπτωση µιας απόφασης η
οποία κρίνει το αποτέλεσµα της ερµηνείας του νόµου αυτού. 

Εποµένως, επιτρέψτε µου να πω ότι ο κ. Βραχνής πληροί όλα
τα τυπικά προσόντα προκειµένου να είναι Πρόεδρος της αρχής
αυτής. Υπάρχει η θετική γνώµη της αρµόδιας επιτροπής της Βου-
λής και είµαστε σε αναµονή έκδοσης του ΦΕΚ, προκειµένου η
αρχή αυτή να αναλάβει τα καθήκοντά της. 

Σας ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κύριε Πολάκη,

έχετε τρία λεπτά για τη δευτερολογία σας. 
ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: Κύριε Κοντοζαµάνη, σας παρακαλώ

ακούστε µε προσεχτικά. Εγώ δεν είµαι νοµικός, αλλά κοντεύω να
γίνω κοντεύω να πάρω και το µεταδιδακτορικό δίπλωµα. 

Καταλάβατε τι µου είπατε πριν; Αν ένας άνθρωπος είναι στο
γυµνάσιο και δεν έχει απολυτήριο δηµοτικού, εγώ κοιτάζω αν
είναι στο γυµνάσιο και όχι αν πέρασε το δηµοτικό. Αυτό µου λέτε
για τον κ. Βραχνή. 

Όσον αφορά τον κ. Βραχνή, ακυρώθηκε η εκλογή του στη
θέση του επίκουρου καθηγητή. Μην µου λέτε για τον νόµο του
Γαβρόγλου. Ήταν µία τροπολογία που αφορούσε τη σύνθεση
των εκλεκτορικών σωµάτων του 2012-2013, που έδωσε µία λύση
σε µια σειρά από ανθρώπους που είχαν ταλαιπωρηθεί γι’ αυτό
το θέµα και κόλλησε ο κ. Βραχνής, που είχε χάσει τη θέση του
τότε και έτσι επανήλθε. Έγινε προσφυγή από έναν συνυποψήφιό
του και τελεσίδικα, οριστικά και εφαρµοστέα πρέπει να απολυθεί

από το πανεπιστήµιο. Διότι ο κ. Βραχνής δεν εκλέχτηκε αναπλη-
ρωτής καθηγητής, εξελίχτηκε, ως πολύ καλά το ξέρω. Σε αυτά
που λέτε απαντάει το Συµβούλιο της Επικρατείας και το Διοικη-
τικό Εφετείο Αθηνών. 

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΝΤΟΖΑΜΑΝΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός
Υγείας): Δεν είναι έτσι. 

ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: Κύριε Κοντοζαµάνη, τα έχω δει πάρα
πολύ αναλυτικά. Έτσι είναι. 

Σας λέω το εξής. Αν, επειδή είναι ο κ. Γεραπατρίτης ο δικηγό-
ρος του, τελικά µετά από πολλή σκέψη αποφασίσατε να τον κά-
νετε Πρόεδρο της Αρχής, γιατί δεν τον έχετε κάνει εδώ και ένα
µήνα; Αν τελικά πήρατε την πολιτική απόφαση να τον κάνετε, να
ξέρετε ότι οποιαδήποτε απόφαση παίρνει, δεν θα ισχύει, µε βάση
τις τελεσίδικες και εφαρµοστέες δικαστικές αποφάσεις. Θα είναι
πρόκληση προς τον σεβασµό της δικαιοσύνης. Εµάς κατηγορού-
σατε για διάφορα τέτοια πράγµατα, αλλά εγώ βλέπω ότι, προ-
κειµένου να ορίσετε έναν εκλεκτό σας για συγκεκριµένους
λόγους, δεν ορρωδείτε προ ουδενός. 

Υπάρχουν τελεσίδικες αποφάσεις που τον διώχνουν από το
πανεπιστήµιο. Ορίστε κάποιον άλλο αντιπρόσωπο, γιατί κάθε
απόφαση που θα παίρνει δεν θα ισχύει και θα υπάρξει καινούργιο
µπλοκάρισµα της Εθνικής Αρχής Αναπαραγωγής. 

Μία τελευταία κουβέντα, διότι η κατάσταση έχει οξυνθεί πολύ
και εγώ θα σας το πω άλλη µια φορά. Σας το έχω πει πολλές
φορές και έχει να κάνει και µε το επιστηµονικό θέµα που θίξαµε
προηγουµένως. 

Κύριε Υπουργέ, ο ΕΜΑ ενέκρινε τη θεραπεία αντισωµάτων.
Την ενέκρινε και ο ΕΜΑ, πέρα από τον FDA. Εδώ γιατί δεν τη φέρ-
νετε; Η επιστηµονική επιτροπή λοιµωξιολόγων δεν έχει πάρει
ακόµα απόφαση γι’ αυτό; Δεν το κουβεντιάζει; Δεν το ξέρει; Δεν
είναι στον ορίζοντά της; 

Επίσης, δώσατε στον κ. Μητσοτάκη να πει κάποια πράγµατα
πριν. Τα ξέρω πολύ καλά γιατί έφαγα τη ζωή µου και την τρώω
κι ευτυχώς που φτιάξαµε το σύστηµα µε τη διακίνηση αυτή. Αφού
έχετε χίλια τετρακόσια κρεβάτια, κύριε Κοντοζαµάνη, µου εξη-
γείτε γιατί αυτή τη στιγµή που µιλάµε, τώρα, η λίστα του ΕΚΑΒ
είναι εκατόν τέσσερα άτοµα εδώ στην Αθήνα; Μου εξηγείτε γιατί
µη COVID περιστατικό που το αποδέχθηκαν στον ιδιωτικό τοµέα
χτες το πρωί, µέχρι πριν µία ώρα δεν είχε µεταφερθεί; Έχει µπλο-
κάρει το ΕΚΑΒ. Δεν µπορεί να τους µεταφέρει. Οδηγούµαστε σε
δραµατικές καταστάσεις.  

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ολοκληρώστε,
κύριε Πολάκη. 

ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Οδηγούµαστε σε

δραµατικές καταστάσεις. Στριφογυριστείτε. 
Κι εδώ δείχνει και αυτό το πράγµα που είπε ο Πέτσας ότι «θα

πατάγαµε λεφτά, αν φτιάχναµε µονάδες». Ένα από τα πρώτα
πράγµατα που είπα πέρυσι τον Μάρτη ήταν για τις ΜΕΘ. Και
αυτή τη στιγµή φαίνεται η ανεπάρκεια και η κακοµοιριά, η οποία
δεν σώζεται. Δεν σώζεται, κύριε Κοντοζαµάνη, µε το ότι βγαίνετε
και λέτε έχω χίλια διακόσια, χίλια τριακόσια, χίλια πεντακόσια,
γιατί αθροίζετε κρεβάτια ιδιωτικών ΜΕΘ, κρεβάτια µονάδων εγ-
καυµάτων, τα οποία όµως δεν µπορούν να νοσηλεύσουν αυτούς
τους ανθρώπους. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ολοκληρώστε,
κύριε Πολάκη. Έχετε φύγει από το θέµα της ερώτησης.

ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: Μην ταράζεστε, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Δεν ταράζοµαι κα-

θόλου. Ίσα-ίσα, άλλοι ταράζονται εδώ. 
ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: Εγώ καθόλου.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Το Προεδρείο

οφείλει να είναι πάντα ήρεµο και είναι πάντα ήρεµο. 
Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΝΤΟΖΑΜΑΝΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός

Υγείας): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Θα απαντήσω επί της ερωτήσεως. Κύριε Πολάκη, θέσατε κι

άλλα ζητήµατα εκτός της ερώτησης. Έχω απαντήσεις, αλλά θα
ήθελα να παραµείνω στη συγκεκριµένη ερώτηση την οποία θέ-
σατε και είµαστε στη διάθεσή σας να απαντήσουµε και για τα
επόµενα ερωτήµατα.
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Μας είπατε ότι περνάµε κάποιον στο λύκειο χωρίς να έχει πε-
ράσει πρώτα από το γυµνάσιο. Σας θυµίζω ότι επί των ηµερών
σας διορίσατε διοικητή σε νοσοκοµείο χωρίς πτυχίο. Και διορί-
στηκε ο διοικητής.

ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: Ποιον, κύριε Κοντοζαµάνη;
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΝΤΟΖΑΜΑΝΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός

Υγείας): Στη Νίκαια, κύριε Πολάκη. 
ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: Λέτε ψέµατα!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Μη διακόπτετε,

παρακαλώ.
Ελάτε, κύριε Υπουργέ.
ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: Λέτε ψέµατα! Πτυχίο είχε και µ’ αυτό διο-

ρίστηκε!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Δεν γράφονται

αυτά που λέτε τώρα.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΝΤΟΖΑΜΑΝΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός

Υγείας): Στον φάκελό του δεν βρέθηκαν διάφορα άλλα πράγ-
µατα. 

ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: Μεταπτυχιακό είπε ότι είχε και φάνηκε
µετά… 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κύριε Πολάκη, µη
διακόπτετε. 

Άδικα µιλάτε.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΝΤΟΖΑΜΑΝΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός

Υγείας): Εντάξει, το διορθώνω, κύριε Πολάκη. Ήταν ο τίτλος
σπουδών.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Αυτός είναι ο κοι-
νοβουλευτικός έλεγχος, κύριε Πολάκη. Ρωτάει ο Βουλευτής και
απαντάει ο Υπουργός. Σας παρακαλώ!

Ορίστε, κύριε Υπουργέ. 
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΝΤΟΖΑΜΑΝΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός

Υγείας): Στο σπίτι του κρεµασµένου δεν µιλάνε για σκοινί. 
ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ:...(Δεν ακούστηκε)
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΝΤΟΖΑΜΑΝΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός

Υγείας): Να, ποιοι πάνε στο λύκειο χωρίς να περάσουν το γυµνά-
σιο. 

ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ:…(Δεν ακούστηκε)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Να είστε πιο προ-

σεκτικός όταν µιλάτε. Αν και είστε προβλέψιµος, αλλά δεν έχει
σηµασία. 

Συνεχίστε, κύριε Υπουργέ. 
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΝΤΟΖΑΜΑΝΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός

Υγείας): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Επιτρέψτε µου να πω ότι ακολουθείτε πιστά το ρητό «η επα-

νάληψη είναι µήτηρ µαθήσεως». Όµως, για να βοηθήσει αυτή η
επανάληψη πρέπει κάποιος να θέλει να ακούσει. Σε αντίθετη πε-
ρίπτωση η επανάληψη δεν βοηθάει σε τίποτα. 

Λυπάµαι που θα το πω, δεν θέλετε να ακούσετε. Γιατί κάνατε
ερώτηση και στον κ. Συρίγο, τον Υφυπουργό Παιδείας και απάν-
τησε ο κ. Συρίγος ότι η απόφαση του Διοικητικού Εφετείου
αφορά αποκλειστικώς στην εκλογή του κ. Βραχνή ως επίκουρου
καθηγητή και όχι στην εκλογή του -δεν ήταν εξέλιξη- ως αναπλη-
ρωτή καθηγητή. 

ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ:...
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΝΤΟΖΑΜΑΝΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός

Υγείας): Κύριε Πολάκη,…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κύριε Υπουργέ,

µην απαντάτε. Συνεχίστε στην ερώτηση. 
ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ:…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Εσείς τα λέτε,

εσείς τ’ ακούτε.
Συνεχίστε, κύριε Υπουργέ.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΝΤΟΖΑΜΑΝΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός

Υγείας): Κύριε Πολάκη, θέλετε να λέτε τα δικά σας συνέχεια. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κύριε Υπουργέ,

µην κάνετε διάλογο, σας παρακαλώ πολύ.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΝΤΟΖΑΜΑΝΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός

Υγείας): Το ίδιο κάνατε και στη δική µου την περίπτωση που βγή-
κατε µε τίτλους στο διαδίκτυο και λέγατε για νέους µετακλητούς
υπαλλήλους στο γραφείο µου, που ήταν οι ίδιοι συνεργάτες που
είχα ως Υφυπουργός Υγείας. Και θα έπρεπε να το γνωρίζετε γιατί

έχετε διατελέσει Αναπληρωτής Υπουργός. Απλά σας ενδιαφέρει
να δηµιουργείτε εντυπώσεις.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ελάτε, κύριε Υ-
πουργέ, ολοκληρώστε.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΝΤΟΖΑΜΑΝΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός
Υγείας): Εποµένως, επαναλαµβάνω, ο κ. Βραχνής νοµίµως ορί-
στηκε Πρόεδρος της Αρχής. Έχετε ανάλογη απάντηση και από
το Υπουργείο Παιδείας. Νοµίζω ότι το θέµα έχει λήξει, κύριε Πρό-
εδρε.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Συνεχίζουµε µε

την έκτη µε αριθµό 512/1-3-2021 επίκαιρη ερώτηση πρώτου κύ-
κλου του Βουλευτή Β2’ Δυτικού Τοµέα Αθηνών του ΜέΡΑ25 κ.
Κρίτωνα Αρσένη προς τον Υπουργό Υγείας, µε θέµα: «Αττικό Νο-
σοκοµείο Χαϊδαρίου. Ο κορεσµός των ΜΕΘ αποκλείει πλέον
ασθενείς από τη διάσωση».

Και σε αυτήν θα απαντήσει ο Αναπληρωτής Υπουργός Υγείας,
κ. Βασίλειος Κοντοζαµάνης.

Κύριε Αρσένη, έχετε τον λόγο.
ΚΡΙΤΩΝ - ΗΛΙΑΣ ΑΡΣΕΝΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Αναπληρωτά Υπουργέ, την κατάσταση στο «Αττικόν» την

έχουµε συζητήσει επανειληµµένα. Έχει φτάσει  πλέον στο απρο-
χώρητο. Έχετε καταφέρει να µετατρέψετε και το µεγαλύτερο νο-
σοκοµείο των Βαλκανίων σε νοσοκοµείο αποκλειστικά COVID. 

Μέχρι πριν από λίγες µέρες πάνω από το ένα τρίτο των κλινών
που µπορούσε να έχει στη διάθεσή του το νοσοκοµείο δίνονται
για τον COVID, υπάρχουν εξήντα επτά ασθενείς σε ράντζα και
φορεία, µία ολόκληρη πτέρυγα νοσηλείας είναι σε αποµόνωση
λόγω εκτεταµένης µόλυνσης των ασθενών και του προσωπικού
της µε COVID. Τριάντα τρεις ασθενείς νοσηλεύονται στις τριάντα
τρεις κλίνες ΜΕΘ COVID, ενώ από τις υπόλοιπες δέκα αφήνετε
µόνο τρεις κλίνες πλέον Γενικής ΜΕΘ στη Μονάδα Εµφραγµά-
των. Την ίδια στιγµή κάνετε γενική εφηµερία του νοσοκοµείου
ανά τέσσερις µέρες. 

Και µε όλα αυτά εσείς επικαλείστε τη µεγάλη επιτυχία. Όπως
λέτε «τα έχουµε πάει πάρα πολύ καλά, καλύτερα από άλλες
χώρες». Αυτά που λέµε εµείς είναι πάντοτε προπαγάνδα και αν-
τιπολίτευση.

Να θυµίσω ότι στην Ελλάδα έχουµε, πέρα από τους θανάτους
COVID, για το 2020 αύξηση κατά έξι χιλιάδες θανάτους από τη
διαχείρισή σας. 

Να θυµίσω όσον αφορά στο Ιατρικό Κέντρο Περιστερίου, που
µπήκε, υποτίθεται, στη διαχείριση του δηµοσίου, µέσα από τις
συµφωνίες σας µε τον ιδιωτικό τοµέα, ότι κυριολεκτικά για να
µπει κάποιος εκεί µέσα πρέπει να έχει πάρει εξιτήριο. Χρειάζεται
να έχει καλό επίπεδο συνείδησης GCS, να είναι απύρετος, να
είναι αιµοδυναµικά σταθερός, να έχει ικανοποιητική οξυγόνωση.
Επιθυµητή α/α θώρακος χωρίς ακτινολογική επιδείνωση της
νόσου κατά την παρακολούθηση κ.λπ.. Πρέπει να είναι, πραγµα-
τικά, σε κατάσταση εξιτηρίου.

Με τη µεγάλη σας επιτυχία, κύριε Κοντοζαµάνη, τα κενά σε ει-
δικευόµενους, σε γιατρούς είναι πέντε χιλιάδες και είκοσι πέντε
χιλιάδες στο υπόλοιπο προσωπικό.

Επίσης, ακόµα και σήµερα δεν συνταγογραφείται το PCR
COVID test. 

Πραγµατικά, θέλουµε να µας πείτε πότε θα ξεκινήσετε να αν-
τιµετωπίζετε την επιδηµία, γιατί µέχρι στιγµής φαίνεται ότι ο
φόβος σας είναι να µην ενισχύσετε το δηµόσιο σύστηµα και δεν
µπορέσετε να το ιδιωτικοποιήσετε.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Και εγώ ευχαρι-

στώ, κύριε Αρσένη. 
Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΝΤΟΖΑΜΑΝΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός

Υγείας): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Αρσένη, επιτέλους είναι η πρώτη φορά που παραδέχε-

στε δηµοσίως ότι η Κυβέρνηση και το Υπουργείο Υγείας έχουν
σχέδιο για την αντιµετώπιση της πανδηµίας, γιατί µέχρι σήµερα
µας κατηγορούσατε ότι δεν είχαµε και πως βαδίζαµε στα τυφλά.
Βέβαια, αυτό οφείλεται στο ότι προσπαθείτε να δικαιολογήσετε
την αντιπολιτευτική σας παρουσία στο Κοινοβούλιο, συναγωνι-
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ζόµενοι στα ίσα τον ΣΥΡΙΖΑ. Χαρακτηρίζετε αυτόν τον σχεδιασµό
ως επικίνδυνο και για να δικαιολογήσετε αυτόν τον χαρακτηρι-
σµό καταφεύγετε σε ανακρίβειες. 

Ανακρίβεια πρώτη: Κλείσιµο της Γενικής ΜΕΘ. Δεν ισχύει, γιατί
αν ίσχυε, δεν θα νοσήλευε σήµερα σαράντα τρεις ασθενείς. Με-
τατρέψαµε χώρους στις Μονάδες Εντατικής Θεραπείας του Νο-
σοκοµείου «Ατττικόν» σε αποκλειστικής νοσηλείας ασθενών µε
κορωνοϊό. Ασθενείς είναι και αυτοί µε ανάγκη εντατικής νοση-
λείας σε ειδικά διαµορφωµένο περιβάλλον. Για τους ασθενείς
που δεν πάσχουν από κορωνοϊό, δεσµεύσαµε κλίνες εντατικής
θεραπείας στις ιδιωτικές κλινικές στο πλαίσιο της ευρύτερης συ-
νεργασίας και εµπλοκής του ιδιωτικού τοµέα για τη στήριξη του
Εθνικού Συστήµατος Υγείας. 

Ανακρίβεια δεύτερη: Ακύρωση σοβαρών χειρουργείων. Δεν
ισχύει φυσικά. Το έχουµε πει από την αρχή, από την πρώτη φάση
της πανδηµίας και το έχουµε καταστήσει σαφές, µε συγκεκριµέ-
νες οδηγίες, προς όλες τις δοµές του Εθνικού Συστήµατος
Υγείας. Βάσει των οδηγιών αυτών όλα τα επείγοντα περιστατικά
και τα σοβαρά, προγραµµατισµένα ή έκτακτα χειρουργεία υλο-
ποιούνται, όπως και πριν, χωρίς αναβολές και καθυστερήσεις.
Στο «Αττικό» κανένα ραντεβού ακτινοθεραπείας δεν έχει ακυρω-
θεί και κανένα καρδιοχειρουργικό ή άλλο περιστατικό δεν έχει
µείνει χωρίς να αντιµετωπιστεί. Όλοι οι εισερχόµενοι ασθενείς
στο Τµήµα Επειγόντων Περιστατικών αντιµετωπίζονται. Η πίεση
το τελευταίο χρονικό διάστηµα -το γνωρίζουµε όλοι- είναι µεγάλη
και είναι γεγονός ότι υπάρχει κόπωση σε όλο το προσωπικό του
νοσοκοµείου. Αυτό δεν συµβαίνει µόνο στο «Αττικό». Σε όλο το
Εθνικό Σύστηµα Υγείας έχουν υπερβάλλει εαυτούς και λογικό
είναι να υπάρχει κόπωση. 

Αναφερθήκατε, κύριε Αρσένη, στο Σωµατείο των Εργαζοµέ-
νων, το οποίο έχει όντως προχωρήσει σε ανακοινώσεις και κα-
ταγγελίες, στις οποίες η διοίκηση του νοσοκοµείου έχει
απαντήσει επαρκώς. Και δεν εννοώ µόνο µέσω γραπτών ανακοι-
νώσεων. Αυτό που θέλω να πω είναι ότι οι απαντήσεις δίνονται
µε πράξεις, µε την καθηµερινή διαχείριση της συνεχούς πίεσης
που δέχεται το νοσοκοµείο από την πανδηµία, µε πράξεις που
υλοποιούνται από τους γιατρούς, τους νοσηλευτές και το σύ-
νολο του προσωπικού στο νοσοκοµείο. Και το «Αττικό» αποτελεί,
για µία ακόµη φορά, το νοσοκοµείο πρώτης γραµµής στη µάχη
για την αναχαίτιση της  πανδηµίας. Για αυτό τον λόγο έχει επω-
µιστεί και µεγάλο βάρος και µεγάλη πίεση.

Από το σύνολο των εξακοσίων εβδοµήντα κλινών νοσηλείας
έχουν διατεθεί για την αποκλειστική νοσηλεία ασθενών µε κορω-
νοϊό εκατόν ενενήντα πέντε, λιγότερες, δηλαδή, από το 1/3 που
καταγγέλλετε. Οι κλίνες εντατικής θεραπείας είναι συνολικά σα-
ράντα οκτώ, από τις οποίες οι σαράντα τρεις διατίθενται για την
αποκλειστική νοσηλεία ασθενών µε κορωνοϊό. Η διαχείριση αυτή
των συνεχώς αυξανόµενων κρουσµάτων απαιτεί ιδιαίτερη έµ-
φαση στην αντιµετώπισή τους. 

Η εξέλιξη της πανδηµίας -και κρατήστε το αυτό- έχει σίγουρα
διαφοροποιήσει το µείγµα των ασθενών και το ανοσολογικό
φάσµα, µε αποτέλεσµα σήµερα το 40% µε 45% των προσερχό-
µενων ασθενών κατά τις ηµέρες εφηµερίας του νοσοκοµείου στο
Τµήµα Επειγόντων Περιστατικών να είναι ασθενείς µε κορωνοϊό.
Και το επιχειρησιακό σχέδιο του νοσοκοµείου είναι προσαρµο-
σµένο σε αυτήν την κατεύθυνση. 

Κλείνοντας, θα αναφέρω για πολλοστή φορά ότι η συνεργασία
µε τον ιδιωτικό τοµέα υπάρχει και έχει οριοθετηθεί εντός συγκε-
κριµένου πλαισίου, το οποίο διασφαλίζει τη στοχευµένη και απο-
τελεσµατική στήριξη του Εθνικού Συστήµατος Υγείας. 

Σε κάθε περίπτωση, σε µία τέτοια µάχη πρέπει όλοι να ανα-
γνωρίσουµε ότι το Εθνικό Σύστηµα Υγείας είναι ένα. Ο κρατικός
και ο ιδιωτικός τοµέας συναντώνται, προκειµένου όλοι µαζί να
δώσουµε τη µάχη κατά της πανδηµίας. Η ενίσχυση των νοσοκο-
µείων µε προσωπικό είναι συνεχής. Ειδικά για το «Αττικό» νοσο-
κοµείο προχωρήσαµε σε προσλήψεις προσωπικού επικουρικού,
τριάντα έξι γιατροί, ογδόντα νοσηλευτές, σαράντα δύο λοιπό
προσωπικό. Το 2020 προκηρύχθηκαν είκοσι τρεις θέσεις µόνιµου
προσωπικού για διάφορες ειδικότητες και δεκατέσσερις θέσεις
προκηρύχθηκαν πρόσφατα, στην προκήρυξη του 2021. 

Η ενίσχυση του συστήµατος υγείας µε νέες, σύγχρονες µονά-

δες εντατικής θεραπείας είναι σηµαντική. Περισσότερες από δια-
κόσιες πενήντα νέες κλίνες στα δηµόσια νοσοκοµεία έχουν κα-
τασκευαστεί και έχουν λειτουργήσει εκατόν πενήντα κλίνες που
παραλάβαµε χωρίς δυνατότητα λειτουργίας τον Ιούλιο του 2009
-είτε δεν υπήρχε προσωπικό είτε δεν υπήρχε εξοπλισµός- µε
αποτέλεσµα σήµερα να έχουµε φτάσει στα νούµερα τα οποία
όλοι γνωρίζουµε και να αντιµετωπίζουµε, πραγµατικά, µε επιτυ-
χία την πανδηµία.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ευχαριστούµε,

κύριε Υπουργέ, θα συνεχίσετε και στη δευτερολογία σας.
Κύριε Αρσένη, έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία σας. 
ΚΡΙΤΩΝ - ΗΛΙΑΣ ΑΡΣΕΝΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υφυπουργέ, κάποτε µας λέγατε για τους υπερδιπλασια-

σµούς των κλινών ΜΕΘ, ενώ τώρα πλέον παραδέχεστε ότι είναι
γύρω στις επτακόσιες είκοσι οι κλίνες ΜΕΘ. Πεντακόσιες εξήντα
ήταν πριν την πανδηµία. Αν βάλουµε και τις πενήντα της Βουλής
και δυο-τρεις χορηγίες, αυτά έγιναν, αυτά κάνατε τόσον καιρό.
8 εκατοµµύρια κόστισαν στη Βουλή οι πενήντα ΜΕΘ, 8 εκατοµ-
µύρια. Δεν είχατε 8 εκατοµµύρια; Κατά τη διάρκεια του καλοκαι-
ριού, µε την περίοδο χάριτος που είχατε, δεν είχατε 8 εκατοµ-
µύρια να δώσετε για να φτιάξετε ΜΕΘ; Δεν είχατε 160 εκατοµ-
µύρια για να φτιάξετε χίλιες ΜΕΘ; 

Ξέρετε πόσο κοστίζει κάθε µέρα καραντίνας, lockdown, µε
κλειστή την οικονοµία; Περίπου τόσο. Εσείς τσιγκουνευτήκατε -
µε στρατηγική βέβαια, δεν έγινε τυχαία- το κόστος στην οικονο-
µία µιας ηµέρας καραντίνας, και όλα αυτά για να µην ενισχύσετε
το δηµόσιο σύστηµα υγείας. Και τώρα προχωράτε για να µας
πείτε τι; Ότι συνεργάζεστε και αναλαµβάνει τα βάρη ο ιδιωτικός
τοµέας; Πώς; Με το Ιατρικό Κέντρο Περιστερίου πραγµατικά να
θέλει εξιτήριο από τον ασθενή, να αποδείξει ο ασθενής ότι δεν
έχει το παραµικρό πρόβληµα για να τον δεχθεί στο νοσοκοµείο;
Θα τα επαναλάβω. Ζητά καλό επίπεδο συνείδησης, να είναι απύ-
ρετος, να είναι αιµοδοτικά σταθεροί, χωρίς χρήση αγγειοσυσπα-
στικών ή ινοτρόπων, να έχουν ικανοποιητική οξυγόνωση, επι-
θυµητή η CT θώρακος, α/α θώρακος χωρίς ακτινολογική επιδεί-
νωση της νόσου κατά την παρακολούθηση, ABGs πριν τη µετα-
φορά του ασθενούς, καθώς και αντίγραφο του πλήρους ιατρικού
φακέλου από την κλινική από όπου διακοµίζεται, καθώς και τη-
λέφωνο επικοινωνίας για διευκρινίσεις. Αυτά είναι τα στοιχεία
που ζητούνται. 

Προσλάβατε βέβαια σε όλη αυτήν την κρίση τριακόσιους πε-
νήντα γιατρούς -αυτά είναι τα πραγµατικά νούµερα- όταν τα κενά
είναι πέντε χιλιάδες. Όσο για το πώς αντιµετωπίζετε τους για-
τρούς που καταγγέλλουν την εικόνα αυτήν, την αδιανόητη, ο κ.
Καταραχιάς χάνει τη δουλειά του -αν και δεν έχετε ακτινολόγους-
κι όµως απολύετε αυτούς που σας ενοχλούν, ΕΔΕ για τους υπό-
λοιπους και βέβαια απλήρωτες υπερωρίες, εργασιακή υπερεξόν-
τωση κ.λπ..

Αλλά αυτό που πραγµατικά κάποια στιγµή πρέπει να µας αι-
τιολογήσετε είναι τι έγινε µε αυτούς τους έξι χιλιάδες θανάτους.
Προκειµένου να αφήσετε σε κατάρρευση το Εθνικό Σύστηµα
Υγείας, για να ικανοποιήσετε την εµµονή σας στα σχέδια ιδιωτι-
κοποίησης της δηµόσιας υγείας, έχουµε φτάσει αυτήν τη στιγµή
να έχουµε, εκτός των θανάτων COVID, έξι χιλιάδες συνανθρώ-
πους µας παραπάνω που πέθαναν από ό,τι είχαν πεθάνει το
2019. Δικαιολογήστε µας κάποια στιγµή αυτούς τους έξι χιλιάδες
ανθρώπους γιατί τους χάσαµε. Για τις πολιτικές σας προφανώς.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ευχαριστώ, κύριε
Αρσένη.

Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία σας.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΝΤΟΖΑΜΑΝΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός

Υγείας): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Αρσένη, νοµίζω βρίσκεστε σε σύγχυση και αγνοείτε κά-

ποια πράγµατα. Πρώτον, κάντε σωστά το άθροισµα και δείτε
πόσες καινούργιες µονάδες εντατικής θεραπείας έχουν γίνει στο
σύστηµα υγείας και πόσες έχουν προστεθεί στη διάθεση του
Εθνικού Συστήµατος Υγείας, προκειµένου να αντιµετωπίσουµε
τα περιστατικά του κορωνοϊού. 

Δεύτερον, µιλάτε για ιδιωτικοποίηση του Εθνικού Συστήµατος
Υγείας και µάλιστα εν µέσω πανδηµίας. Πείτε µου ποιος συµπο-
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λίτης µας πλήρωσε ή πληρώνει, προκειµένου να νοσηλευτεί στην
περίοδο της πανδηµίας. Παρακαλώ πολύ να προσέχετε αυτά που
λέτε. 

Αναφερθήκατε σε συγκεκριµένη κλινική στο Περιστέρι, η
οποία θα λειτουργήσει υπό την επιστηµονική εποπτεία του «Ατ-
τικού». Γνωρίζουµε όλοι ότι υπάρχει πίεση, τι πρέπει να κάνουµε;
Θα συνεργαστούµε βεβαίως.

Αναφερθήκατε στα κενά τα οποία υπάρχουν. Τα έχουµε ξανα-
πεί. Περισσότερες από οκτώ χιλιάδες προσλήψεις επικουρικού
προσωπικού, δυόµισι χιλιάδες µόνιµο προσωπικό σε προκηρύ-
ξεις. Οι περισσότεροι από τις χίλιες τετρακόσιες είκοσι τρεις θέ-
σεις που προκηρύξαµε το 2020 η πλειονότητα αυτών έχει
αναλάβει υπηρεσία και συνεχίζουµε, προκηρύξεις του ΑΣΕΠ προ-
κειµένου να καλυφθούν τα κενά σε λοιπό προσωπικό και σε νο-
σηλευτικό, και βεβαίως σηµαντική ενίσχυση στο κοµµάτι της
κάλυψης των µεγάλων κενών στον νοσηλευτικό τοµέα. 

Το νοσοκοµείο «Αττικόν», όπως και όλες οι δοµές του Εθνικού
Συστήµατος Υγείας, παρέχουν υψηλού επιπέδου υπηρεσίες σε
όλη τη διάρκεια της πανδηµίας, από την έναρξη της πανδηµίας
και µέχρι σήµερα, και θα συνεχίσουµε να το κάνουµε και θα τα
καταφέρουµε. 

Αναφερθήκατε στους θανάτους. Δεν θέλω να ανοίξω µια κου-
βέντα η οποία έχει εξαντληθεί, νοµίζω, στο πλαίσιο της Εθνικής
Αντιπροσωπείας. Θάνατοι, δυστυχώς, έχουν συµβεί στη χώρα
µας από κορωνοϊό, όπως και σε άλλες χώρες, και σίγουρα άµα
δει κανείς τους δείκτες των θανάτων στη χώρα µας και τους συγ-
κρίνει µε τις υπόλοιπες χώρες είµαστε σε πολύ καλύτερη µοίρα.
Αλλά ας µην παίζουµε µε τους θανάτους. Το θέµα είναι να δούµε
και πόσες ζωές έχουµε σώσει και πόσοι συνάνθρωποί µας κατά-
φεραν και ξεπέρασαν τη µάχη αυτή που έδωσαν µε την πανδη-
µία. 

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ευχαριστώ πολύ,

κύριε Υπουργέ.
Προχωρούµε στη δεύτερη µε αριθµό 3669/29-1-2021 ερώτηση

εκ των αναφορών-ερωτήσεων του Βουλευτή Ηρακλείου του Κι-
νήµατος Αλλαγής κ. Βασίλειου Κεγκέρογλου προς τον Υπουργό
Υγείας, µε θέµα: «Προγραµµατισµός εµβολιασµών κατά του
COVID-19 στους τέσσερις νοµούς της Κρήτης». Θα απαντήσει ο
Αναπληρωτής Υπουργός Υγείας κ. Βασίλειος Κοντοζαµάνης.

Κύριε Κεγκέρογλου, έχετε τον λόγο.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, συζητήσαµε ξανά και νοµίζω ότι είναι αποδε-

κτό, σε µικρότερο ή σε µεγαλύτερο βαθµό, και από εσάς, ότι αν
το εθνικό σχέδιο εµβολιασµών είχε υποστεί τη βάσανο της συ-
ζήτησης, του διαλόγου, της καλύτερης επεξεργασίας, θα είχε λι-
γότερα λάθη. Είναι ενδεικτικό ότι, ενώ υποβάλαµε ερώτηση
περίπου στα µέσα του Ιανουαρίου για το πρόγραµµα εµβολια-
σµών, είναι σήµερα µέσα Μαρτίου για να συζητήσουµε. Είναι ένα
ζήτηµα που αφορά και το πώς αντιλαµβάνεστε τις προτάσεις, τα
ερωτήµατα και τον κοινοβουλευτικό έλεγχο της Αντιπολίτευσης.
Απορώ. Το λέω προκαταβολικά, διότι κάποια από τα ερωτήµατα
ίσως να έχουν απαντηθεί από την πράξη, θετικά είτε αρνητικά. 

Ρωτούσαµε λοιπόν τότε: Ποιος είναι ο σχεδιασµός της εµβο-
λιαστικής εκστρατείας του γενικού πληθυσµού ανά ηλικιακή
οµάδα και κατηγορία, µε τον αντίστοιχο χρονοπρογραµµατισµό
για κάθε έναν από τους τέσσερις νοµούς της Κρήτης, για την
Κρήτη; Πόσα από τα προβλεπόµενα εµβολιαστικά κέντρα στην
Κρήτη έχουν ενεργοποιηθεί; Πότε θα ξεκινήσουν οι εµβολιασµοί
στα κέντρα υγείας του νησιού; Υπάρχει πρόβλεψη για κινητά συ-
νεργεία, για µονάδες ηλικιωµένων ή αποµακρυσµένες, ορεινές
περιοχές; Τι εκτιµούν οι επιστήµονες για τα αυξηµένα κρούσµατα
µετάλλαξης στην Κρήτη και τις επιπτώσεις τους; Ήταν εκείνες
οι ηµέρες που ξεκίνησε το πρόβληµα στην Κρήτη. Τέλος, σε
ποιες ενέργειες θα προβείτε –µια γενική ερώτηση- σε ευρωπαϊκό
επίπεδο, ούτως ώστε να δούµε πώς θα ενταχθούν το ρωσικό και
άλλα εµβόλια στην ευρωπαϊκή αγορά και αν είναι αλήθεια το ότι
κάποιες χώρες της Ευρωπαϊκής Ένωσης, για κάποια εµβόλια
που ήρθαν µετά, κάνουν διµερείς συµφωνίες, όχι κατ’ ανάγκη
µέσα από το πλαίσιο της Ευρωπαϊκής Ένωσης; Αν είναι αλήθεια
αυτό, τι έχουµε κάνει εµείς ως χώρα σε αυτό το επίπεδο;

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κι εγώ ευχαριστώ,

κύριε Κεγκέρογλου, και για την τήρηση του χρόνου.
Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο. 
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΝΤΟΖΑΜΑΝΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός

Υγείας): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Κεγκέρογλου, αναφερθήκατε σε λάθη του εθνικού σχε-

δίου εµβολιασµών. Επιτρέψτε µου να πω ότι το σχέδιο αυτό εκ-
πονήθηκε υπό την καθοδήγηση της Εθνικής Επιτροπής Εµβο-
λιασµών, η οποία απαρτίζεται από επιστήµονες που γνωρίζουν
πώς πρέπει να διαµορφωθούν, πώς πρέπει να προγραµµατιστούν
οι εµβολιαστικές εκστρατείες. Αν δούµε τα προγράµµατα εµβο-
λιασµών στις υπόλοιπες χώρες της Ευρώπης, θα διαπιστώσετε
ότι δεν υπάρχουν µεγάλες διαφοροποιήσεις. Το εθνικό µας σχέ-
διο εµβολιασµού του πληθυσµού είναι πλήρες, άρτιο και µέχρι
στιγµής εξελίσσεται οµαλά. 

Στο πλαίσιο αυτό -το έχουµε πει πολλές φορές- µέσω της ευ-
ρωπαϊκής συµφωνίας -θα αναφερθώ και στο κινεζικό και στο ρω-
σικό εµβόλιο- έχουµε καταφέρει να διασφαλίσουµε δόσεις για
το σύνολο του πληθυσµού. Επειδή αναφερθήκατε σε ευάλωτες
οµάδες του πληθυσµού που αδυνατούν να µετακινηθούν προς
κάποιο εµβολιαστικό κέντρο, έχουµε πει ότι υπάρχει λύση στην
οποία θα προχωρήσουµε, έτσι ώστε να φτάσουµε στο τελευταίο
σηµείο της χώρας για να εµβολιάσουµε και τον τελευταίο συµ-
πολίτη µας.

Τώρα επιτρέψτε µου να πω το εξής. Μέχρι τις 10 Μαρτίου στο
πλαίσιο του προγράµµατος εµβολιασµού έχουν εµβολιαστεί
1,221 εκατοµµύριο συµπολίτες µας και οι οµάδες προτεραιότη-
τας για εµβολιασµό περιγράφονται µε σαφήνεια στο σχέδιο που
έχει δοθεί στη δηµοσιότητα. Αναφέρθηκα στην κοινή ευρωπαϊκή
προµήθεια των εµβολίων που µας έχει δώσει τη δυνατότητα να
εξασφαλίσουµε δόσεις για το σύνολο του πληθυσµού. Η Ελλάδα
αναµένεται να παραλάβει κατ’ ελάχιστον 7 εκατοµµύρια δόσεις
για το δεύτερο τρίµηνο του 2021 και περισσότερα από 10 εκα-
τοµµύρια δόσεις στο δεύτερο εξάµηνο του 2021. Άρα, υπάρχει
επάρκεια σε εµβόλια και δεν χρειάζεται να προσφύγουµε στο
ρωσικό και το κινεζικό. Δεν προσφεύγουµε σε αυτά και για έναν
παραπάνω λόγο, διότι δεν είναι εγκεκριµένα από την αρµόδια ευ-
ρωπαϊκή ρυθµιστική αρχή, που είναι ο Ευρωπαϊκός Οργανισµός
Φαρµάκων. 

Σε ό,τι αφορά την Κρήτη, ήδη λειτουργούν σαράντα εµβολια-
στικές γραµµές σε είκοσι δύο εµβολιαστικά κέντρα, µεταξύ των
οποίων περιλαµβάνονται και αρκετά κέντρα υγείας, και έχουν διε-
νεργηθεί εβδοµήντα µία χιλιάδες εξακόσιοι σαράντα δύο εµβο-
λιασµοί. Από τις 16 Μαρτίου θα λειτουργήσουν άλλες επτά
εµβολιαστικές γραµµές, δηλαδή συνολικά σαράντα επτά εµβο-
λιαστικές γραµµές σε είκοσι εννιά εµβολιαστικά κέντρα µε ηµε-
ρήσια δυναµικότητα δυόµισι χιλιάδων εµβολιασµών την ηµέρα.
Τα επιβεβαιωµένα ραντεβού για εµβολιασµό στην Κρήτη σήµερα
ανέρχονται σε εκατόν είκοσι επτά χιλιάδες επτακόσια πενήντα
δύο. Γνωρίζετε πολύ καλά ότι στη φαρέτρα µας έχουµε σήµερα
διαθέσιµα τρία εµβόλια, ενώ από τον Απρίλιο του 2021 θα έχουµε
στη διάθεσή µας και το τέταρτο πρόσφατα εγκεκριµένο εµβόλιο,
αυτό της «Johnson&Johnson».

Θέλω να σας διαβεβαιώσω ότι το Υπουργείο Υγείας σε πλήρη
συντονισµό µε το Υπουργείο Ψηφιακής Διακυβέρνησης και Προ-
στασίας του Πολίτη υλοποιεί µε διαφάνεια και στο ακέραιο το
εθνικό επιχειρησιακό σχέδιο, λαµβάνοντας τα απαραίτητα µέτρα
για τη διαφάνεια και την τήρηση προτεραιότητας των εµβολια-
σµών και προτεραιότητά µας είναι η προάσπιση της υγείας όλων
των Ελλήνων και βεβαίως ο εµβολιασµός του συνόλου του πλη-
θυσµού. 

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ευχαριστώ, κύριε

Υπουργέ.
Κύριε Κεγκέρογλου, έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία σας.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κατ’ αρχάς, είναι διαφορετικό πράγµα τα εµ-

βολιαστικά κέντρα και διαφορετικό οι γραµµές. Νοµίζω ότι είναι
κατανοητό, σκόπιµα όµως γίνεται αυτή τη σύγχυση. Αλλά η ουσία
είναι ποια; Ότι η κατανοµή της σταδιακής ένταξης εµβολιαστικών
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κέντρων στο σύστηµα µε την αρχική πρόβλεψη του αριθµού δεν
γίνεται µε γεωγραφική ισορροπία. Αυτή είναι η κριτική µας. Δη-
λαδή δεν βάλατε ορεινές και αποµακρυσµένες περιοχές στο σύ-
στηµα εξαρχής, αλλά έρχεστε εκ των υστέρων να το κάνετε. 

Στις επτά χθεσινές ανακοινώσεις -κάτω από την πίεση και της
ερώτησης πιστεύω, µη µου πείτε όχι, και είναι κι αυτό κάτι θετικό,
γιατί δείχνει ότι λαµβάνεται έστω και µε αυτόν τον τρόπο υπ’ όψιν
µια κοινοβουλευτική παρέµβαση- βάλατε τη Βιάνο, ορεινή πε-
ριοχή µε τον νόµο, βάλατε τα Ανώγεια, βάλατε τα Σφακιά. Καλά,
αυτά δεν έπρεπε να έχουν µπει από την αρχή; Αλλά αφήσατε
πάλι έξω το Οροπέδιο Λασιθίου, το Κέντρο Υγείας Τζερµιάδου.
Αφήσατε έξω την Κάντανο. Δείτε τον σχεδιασµό. Υπάρχει ανι-
σορροπία γεωγραφική από την αρχή. Καλύπτεται µε τα επτά κέν-
τρα που βάλατε τώρα, τα οποία ανακοινώσατε εχθές, σε έναν
βαθµό το µεγάλο κενό αυτής της ανισορροπίας. Όµως, είναι
ακόµα, σας λέω, δύο. Δείτε το Οροπέδιο Λασιθίου που είναι απο-
µονωµένο και µακρινό και επίσης την Κάντανο. Η Κάντανος έχει
πρόβληµα. Υπάρχουν και άλλες ανάγκες, αναφέροµαι όµως κυ-
ρίως σε αυτές που χτυπάει κόκκινο καµπανάκι. Δεν γίνεται. 

Έρχοµαι τώρα στο θέµα του προγράµµατος. Κατ’ αρχάς, εγώ
δεν είπα ότι είναι λάθος, είπα ότι τα λάθη θα ήταν λιγότερα. Προ-
σέχω τι λέω και ξέρω τι λέω. Θα ήταν λιγότερα. Και µην µου πείτε
ότι δεν υπάρχουν λάθη, γιατί όλα θα ήταν τέλεια, δεν είναι όµως
εκ του αποτελέσµατος. Υπάρχουν προβλήµατα και δεν ήταν δυ-
νατόν να µην υπάρχουν. Θα ήταν λιγότερα, είπα. Αλλά νοµίζατε
ότι απαντούσατε σε άλλους. Έχετε ίδια κόπια και απαντάτε µε
τον ίδιο τρόπο και σε άλλους. Εγώ σας ρώτησα άλλο πράγµα και
άλλη κριτική σας έκανα. 

Προχθές σας είπα για τους κατ’ εξαίρεση εµβολιασµούς, για
τα ρουσφέτια. Μου είπατε ότι είναι µεµονωµένα και λίγα. Έστω
και τα µεµονωµένα και τα λίγα έπρεπε να µου πείτε ότι θα τα στεί-
λετε στον εισαγγελέα, για να µην έχουµε κι άλλα. Είδατε πάλι δη-
µοσίευµα σήµερα, ο Δήµαρχος του Παλαιού Φαλήρου. Εδώ είναι
το δηµοσίευµα.

Θα σταθώ σε κάτι µαζικότερο και θέλω εξήγηση πειστική,
κύριε Υπουργέ. Στις 21 Φεβρουαρίου δώσατε στοιχεία εδώ στη
Βουλή σε ερώτηση της κ. Γιαννακοπούλου που αφορούν τους
µέχρι τότε εµβολιασµούς. Στα στοιχεία αυτά συµπεριλαµβάνεται,
µεταξύ άλλων, και ένα πλήθος πενήντα περίπου χιλιάδων εµβο-
λιασµένων ηλικίας εξήντα έως εξήντα τεσσάρων, που σηµαίνει
µε προτεραιότητα «Astra Zeneca», εκ των οποίων οι εννέα χιλιά-
δες τριακόσιοι δεκαεπτά έχουν κάνει και τη δεύτερη δόση, που
σηµαίνει τι; Στις ηλικίες εξήντα έως εξήντα τεσσάρων έχουν
κάνει τη δεύτερη δόση εννέα χιλιάδες τριακόσιοι δεκαεπτά άν-
θρωποι, άρα έχουν κάνει «Pfizer», δεν έχουν κάνει «Astra Zeneca»
στις 15 Φεβρουαρίου, δεύτερη δόση. Αυτοί όµως δεν περιλαµ-
βάνονται ούτε στο υγειονοµικό προσωπικό, ούτε στους στρατιω-
τικούς, ούτε στους αστυνοµικούς…

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΝΤΟΖΑΜΑΝΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός
Υγείας): Στο υγειονοµικό είναι. 

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Ε, πώς είναι στο υγειονοµικό,
αφού το υγειονοµικό το έχετε από κάτω; Κατ’ αρχάς, το υγειονο-
µικό δεν πήγε µε ηλικιακή κατηγορία. Άρα, λοιπόν, δεν είναι έτσι
τα πράγµατα. Αν είναι έτσι και µου δώσετε τα στοιχεία, ναι. Αλλά
αυτά τα δώσατε εσείς και είναι εννιά χιλιάδες άνθρωποι οι οποίοι
φαίνεται ότι µπήκαν σε µια άλλη κατηγορία. Αν πρέπει να µπουν,
βεβαίως να µπουν. Αλλά µε συγχωρείτε, περιµένει κόσµος µε τη
σειρά του υποµονετικά, σας το ξανάπα. 

Θέλω µια δέσµευση ότι όποιες περιπτώσεις συλλαµβάνετε -
και αποδείξατε ότι έχετε το σύστηµα να τους εντοπίζετε- θα
στέλνονται στον εισαγγελέα. Ποιοι; Όχι αυτοί που εµβολιάζονται
κατ’ ανάγκη, αλλά οι λειτουργοί που το κάνουν. 

Είπε προηγουµένως ο κ. Οικονόµου ότι σας έχει στείλει λίστες
από τις εξωτερικές φυλακές, τους σωφρονιστικούς υπαλλήλους
και τους άλλους να εµβολιαστούν. Και σας λέω εγώ, στις περι-
πτώσεις που έχουµε εµβόλια που υποτίθεται ότι θα χαθούν, γιατί
δεν καλείτε από αυτές τις λίστες, µόνο µπαίνουν οι επιτήδειοι
µέσα στις λίστες; Γιατί; Για ποιον λόγο;

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κι εγώ ευχαριστώ,

κύριε Κεγκέρογλου.

Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία σας.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΝΤΟΖΑΜΑΝΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός

Υγείας): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Κεγκέρογλου, απαντώ ένα προς ένα τα ερωτήµατά σας.

Αναφερθήκατε στο σταδιακό άνοιγµα των εµβολιαστικών κέν-
τρων. Μα, έτσι πρέπει να γίνει. Δεν έχουµε από την πρώτη ηµέρα
όλα τα εµβόλια στη διάθεσή µας. Και το έχουµε ξαναπεί: Τα εµ-
βολιαστικά κέντρα ανοίγουν όσο παραλαµβάνουµε περισσότερα
εµβόλια και ανοίγουµε τις ηλικιακές οµάδες και κλείνονται ραν-
τεβού. Τι θέλετε; Για επικοινωνιακούς λόγους να ανοίξουµε όλα
τα εµβολιαστικά κέντρα και να µην έχουµε εµβόλια; Εννοείται ότι
γίνεται σταδιακά.

Θα ανοίξουν και στην Κρήτη συγκεκριµένα εµβολιαστικά κέν-
τρα, όπως γνωρίζετε, τις επόµενες ηµέρες και υπάρχει προγραµ-
µατισµός και για την Κάνδανο. Δεν είναι δυνατόν να έχουµε σε
κάθε γωνία της χώρας εµβολιαστικό κέντρο.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Στις ορεινές περιοχές τελευταία
πάντα.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΝΤΟΖΑΜΑΝΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός
Υγείας): Γνωρίζετε πολύ καλά ότι πρόκειται για µία τεράστια επι-
χείρηση. Είναι ένα περίπλοκο σχέδιο. Έχουµε διαφορετικά εµ-
βόλια να διαχειριστούµε µε διαφορετικές συνθήκες φύλαξης και
διακίνησης. Σίγουρα υπάρχουν δυσκολίες. Όµως, είπαµε ότι θα
φτάσουµε τη µέγιστη παραγωγική δυνατότητα του συστήµατος
και µπορούµε να την αυξήσουµε και να ανοίξουµε και άλλα εµ-
βολιαστικά κέντρα αν χρειαστεί, εφόσον τα εµβόλια που έχουµε
αυξάνονται την επόµενη περίοδο, έτσι ώστε να µπορέσουµε να
εξυπηρετήσουµε περισσότερο πληθυσµό.

Σε ό,τι αφορά το ηλικιακό διάστηµα εξήντα µε εξήντα τέσσερα,
σας λέω ότι δεν είναι εννέα χιλιάδες εµβολιασµοί εκτός σειράς.
Προφανώς σίγουρα είναι -και µπορούµε να σας τα δώσουµε τα
στοιχεία- το υγειονοµικό προσωπικό, το οποίο εµβολιάστηκε.
Μου ζητάτε στοιχεία τη στιγµή που δεν τα λέτε µέσα στην ερώ-
τησή σας.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Εσείς τα καταθέσατε στις 21 Φε-
βρουαρίου στη Βουλή.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΝΤΟΖΑΜΑΝΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός
Υγείας): Εσείς είπατε ότι λάθη υπάρχουν. Μπορεί να έχουν κα-
ταγραφεί εκεί και ο πίνακας να έχει ένα λάθος. Όµως, σας λέω
ότι δεν είναι εννέα χιλιάδες εµβολιασµοί εκτός σειράς. Είναι το
υγειονοµικό προσωπικό που έχει εµβολιαστεί και έχει µπει σε
αυτή την κατηγορία. Δεν υπάρχει θέµα.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Στη «REALNEWS» δηµοσιεύ-
τηκε.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΝΤΟΖΑΜΑΝΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός
Υγείας): Είναι τα στοιχεία που καταθέσαµε στα πρακτικά της επι-
τροπής. Είναι ερώτηση της κ. Γιαννακοπούλου.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Ναι, µπράβο.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΝΤΟΖΑΜΑΝΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός

Υγείας): Μπορεί ένας πίνακας να έχει ένα λάθος, σας λέω, ή να
µην είχε µία διευκρίνιση. Σας λέω, όµως, ότι δεν υπάρχουν εννέα
χιλιάδες. Είναι το υγειονοµικό προσωπικό το οποίο εµβολιά-
στηκε.

Εσείς αναφέρατε τέσσερις, πέντε περιπτώσεις σε προηγού-
µενη ερώτησή σας για αυτούς που εµβολιάστηκαν εκτός σειράς.
Εγώ σας λέω ότι είναι είκοσι µε είκοσι πέντε. Δεν είναι εννέα χι-
λιάδες. Ακόµα και πενήντα ή εκατό να είναι, το ποσοστό αυτό
είναι ελάχιστο στο σύνολο των εµβολιασµών. Και σας είπα ότι
υπάρχουν οι ελεγκτικοί µηχανισµοί, προκειµένου να διαπιστώ-
σουµε τι έχει γίνει και βεβαίως επιβάλλονται οι ανάλογες κυρώ-
σεις. Έχουµε πει ότι είµαστε σαφείς σε αυτό το θέµα, όπως
έχουµε καταστήσει σαφές ότι θα επιβληθούν και οι ανάλογες κυ-
ρώσεις.

Τόσο η Εθνική Αρχή Διαφάνειας, όσο τα συστήµατα που διε-
ξάγουν ελέγχους καθηµερινά, όσο και τα συστήµατα πληροφο-
ρικής τα οποία έχουµε αναπτύξει µάς δίνουν τη δυνατότητα να
εντοπίζουµε τέτοιες περιπτώσεις και µπορούµε και τις εντοπί-
ζουµε.

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Επόµενη είναι η

πέµπτη µε αριθµό 3604/27-1-2021 ερώτηση του κύκλου αναφο-
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ρών-ερωτήσεων του Βουλευτή Εύβοιας του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευ-
τική Συµµαχία κ. Ευάγγελου Αποστόλου προς τον Υπουργό
Υγείας, µε θέµα: «Το Νοσοκοµείο Χαλκίδας αντιµετωπίζει τερά-
στιο πρόβληµα στελέχωσης σε ιατρικό και νοσηλευτικό προσω-
πικό».

Και σε αυτή την ερώτηση θα απαντήσει ο Αναπληρωτής Υ-
πουργός Υγείας κ. Κοντοζαµάνης.

Κύριε Αποστόλου, έχετε τον λόγο.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, πριν αναφερθώ στο τεράστιο πρόβληµα στε-

λέχωσης σε ιατρικό και νοσηλευτικό προσωπικό του Νοσοκο-
µείου Χαλκίδας, θα ήθελα να µου απαντήσετε για την τύχη της
βόµβας που εκτοξεύσατε µε τη γνωστή σας απόφαση να αυξή-
σετε αιφνίδια, χωρίς κανέναν σχεδιασµό, χωρίς καµµία προστα-
σία της κλίνες COVID-19 του Νοσοκοµείου Χαλκίδας από εξήντα
τέσσερις σε ενενήντα τέσσερις και µάλιστα τη στιγµή που µε-
γάλα νοσοκοµεία της Αθήνας δεν υπερβαίνουν τις πενήντα. 

Μάλιστα, για την άµεση εφαρµογή της απόφασης ζητήθηκε να
αδειάσουν κρεβάτια ακόµα και χειρουργηµένων ασθενών µε ευ-
θύνη διακοµιδής του ΕΚΑΒ σε άλλα νοσοκοµεία, δηµόσια και
ιδιωτικά, της Αθήνας. Η τεράστια αναστάτωση που προκλήθηκε
από την πρωτοβουλία, από την πρωτοφανή σας προχειρότητα,
σάς έκανε να παγώσετε την απόφαση.

Σας ερωτώ: Θα την εφαρµόσετε, τελικά, µετατρέποντας στην
πραγµατικότητα το Γενικό Νοσοκοµείο Χαλκίδας σε νοσοκοµείο
COVID-19, αφήνοντας χωρίς περίθαλψη όλους τους κατοίκους
του νοµού, αλλά και των γειτονικών περιοχών της χώρας; Να
απαντήσετε και να ξεκαθαρίσετε τη θέση σας.

Παράλληλα, βέβαια, θέτετε σε κίνδυνο όχι µόνο τα περιστατικά
που χρήζουν επείγουσας βοήθειας, αλλά και τη φροντίδα των
COVID-19 περιστατικών στο νοσοκοµείο, καθώς δεν προβλέπεται
η παραµικρή ενίσχυση µε το κατάλληλο προσωπικό στις ήδη ελά-
χιστες δυνάµεις του νοσοκοµείου.

Κύριε Υπουργέ, οι εργαζόµενοι κάνουν µεγάλες προσπάθειες
για τη λειτουργία µε την τωρινή συγκρότηση. Όµως, τους έχετε
κυριολεκτικά στύψει. Δεν αντέχουν άλλο. Στηρίξτε τους, επιτέ-
λους, µε τις απαραίτητες προσλήψεις σε ιατρικό και νοσηλευτικό
προσωπικό. Οι ανάγκες αυτή τη στιγµή είναι πολλές. Μόνο η κλι-
νική COVID-19 απλής νοσηλείας και µονάδας εντατικής θερα-
πείας για να ανταποκριθεί χρειάζεται τριάντα ακόµα άτοµα για
ιατρικό και νοσηλευτικό προσωπικό.

Ξεκαθαρίζουµε, κύριε Υπουργέ: Ασφαλώς και δεν είµαστε
εναντίον της περίθαλψης των περιστατικών κορωνοϊού στο Νο-
σοκοµείο Χαλκίδας, αλλά δεν µπορούµε να συζητούµε για µια
απόφαση -το επαναλαµβάνω- που απειλεί να µετατρέψει το Νο-
σοκοµείο Χαλκίδας σε αποκλειστικό νοσοκοµείο COVID-19.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κύριε Υπουργέ,
έχετε τον λόγο.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΝΤΟΖΑΜΑΝΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός
Υγείας): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.

Κύριε Αποστόλου, πριν λίγους µήνες που είχαµε την έξαρση
της πανδηµίας στη βόρεια Ελλάδα, η εντατική του Νοσοκοµείου
Χαλκίδας νοσήλευσε συµπολίτες µας από τη Θεσσαλονίκη. Στην
κρίσιµη αυτή µάχη της πανδηµίας το Εθνικό Σύστηµα Υγείας
είναι ενιαίο. Και µας λέτε τώρα να µην µεταφέρουµε περιστατικά
κορωνοϊού σε απόσταση µισής ώρας από την Αθήνα;

Γνωρίζετε ότι το πρωί σήµερα υπήρχαν δεκαοκτώ κλίνες κενές
στην κλινική COVID-19; Αν χρειαστεί, βεβαίως και θα µεταφέ-
ρουµε κόσµο και στη Χαλκίδα και οπουδήποτε αλλού χρειαστεί,
προκειµένου να µην αφήσουµε κανέναν συµπολίτη µας αβοή-
θητο.

Σε ό,τι αφορά το Νοσοκοµείο της Χαλκίδας, να σας θυµίσω ότι
η σηµερινή Κυβέρνηση το έθεσε σε λειτουργία. Και σε διάστηµα
λίγων µηνών λύθηκαν εκκρεµότητες και έγιναν ενέργειες που στα
τεσσεράµισι χρόνια της διακυβέρνησης της χώρας από τον ΣΥ-
ΡΙΖΑ παρέµειναν στάσιµες, µε αποτέλεσµα να λειτουργεί το νο-
σοκοµείο στις παλιές του εγκαταστάσεις και οι καινούργιες
νεόδµητες κτηριακές υποδοµές να παραµένουν αναξιοποίητες.

Οι δυνατότητες ανάπτυξης του νοσοκοµείου είναι σαφώς µε-
γαλύτερες. Όµως, µε τη λειτουργία του νοσοκοµείου έχουµε
δώσει αξία και νέα πνοή στην παροχή υπηρεσιών υγείας στην πε-

ριοχή της Εύβοιας. Έχουµε νέα τµήµατα και µονάδες και ο στό-
χος, η προοπτική είναι να ανοίγουµε ακόµα περισσότερα τµή-
µατα και µονάδες, όπως η Ψυχιατρική και η Πνευµονολογική
Κλινική.

Προβλήµατα, ελλείψεις και κενά υπήρχαν όλα τα χρόνια. Δεν
εµφανίστηκαν στο Εθνικό Σύστηµα Υγείας ούτε στο Νοσοκοµείο
Χαλκίδας τους τελευταίους είκοσι µήνες που η παρούσα Κυβέρ-
νηση έχει αναλάβει τη χώρα.

Και να σας θυµίσω πόσα προβλήµατα µας κληροδοτήσατε
εσείς και που σε µεγάλο βαθµό τα αντιµετωπίσαµε σε σύντοµο
χρονικό διάστηµα, µε προσλήψεις επικουρικού προσωπικού, εκα-
τόν πενήντα επτά στο σύνολο, µε µόνιµες θέσεις ιατρικού προ-
σωπικού που θα ενισχύσουµε ακόµη περισσότερο σε επόµενες
προκηρύξεις. Είχαµε είκοσι τρεις θέσεις γιατρών το 2020 εκ των
οποίων δεκαέξι έχουν ήδη αναλάβει υπηρεσία. Και ακόµη τέσσε-
ρις θ’ αναλάβουν αυτόν τον µήνα υπηρεσία, γιατί εκκρεµεί η έκ-
δοση του ΦΕΚ. 

Γνωρίζουµε όλοι ότι η λειτουργία του νοσοκοµείου είναι σε
νέες, µεγαλύτερες και σύγχρονες εγκαταστάσεις. Δηµιουργούν-
ται νέες απαιτήσεις και θ’ ανταποκριθούµε σε αυτές τις απαιτή-
σεις. 

Δουλεύουµε, ώστε η λειτουργία του νοσοκοµείου να φτάσει
στο µέγιστο δυνατό επίπεδο. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Αναπληρωτή Υπουργού)

Επιτρέψτε µου, κύριε Πρόεδρε, λαµβάνοντας ένα λεπτό από
τη δευτερολογία µου, ν’ αναφερθώ µε ακρίβεια στη σηµερινή κα-
τάσταση του νοσοκοµείου που απέχει πάρα πολύ, σε σχέση µε
όσα αναφέρετε στην ερώτησή σας. 

Το νέο νοσοκοµείο διαθέτει έξι πλήρως εξοπλισµένες µε τον
απαραίτητο εξοπλισµό χειρουργικές τράπεζες. Λειτουργούν σε
κανονικές συνθήκες οι τέσσερις, τρεις για τακτικά και µία για
έκτακτα περιστατικά. Γνωρίζουµε, βέβαια, ότι υπάρχει περιορι-
σµός των χειρουργείων τώρα λόγω της πανδηµίας. 

Ο µαγνητικός τοµογράφος έχει ξεκινήσει τη λειτουργία του
από τις αρχές Οκτωβρίου και εξυπηρετεί τόσο τους εσωτερικούς
όσο και τους εξωτερικούς ασθενείς. Οι κλινικές και τα τµήµατα
του νοσοκοµείου, από την πρώτη µέρα της µετεγκατάστασης και
λειτουργίας στα νέα κτήρια, είναι πλήρως αναπτυγµένα και λει-
τουργούν οι συγκεκριµένες κλινικές, όπως η Παθολογική, η Καρ-
διολογική, η Χειρουργική, η Ορθοπεδική, η Ουρολογική, η
Ηµερήσια Νοσηλεία, η Μαιευτική, η Παιδιατρική, η Εντατική Θε-
ραπεία, η Αυξηµένη Φροντίδα, ο Τεχνητός Νεφρός, η Μονάδα
Μεσογειακής Αναιµίας και το Ογκολογικό Τµήµα. 

Σας είπα ότι πρόθεσή µας είναι -και εργαζόµαστε προς αυτήν
την κατεύθυνση- ν’ αναπτύξουµε περισσότερες υπηρεσίες και
τµήµατα, όπως η Ψυχιατρική Κλινική και η Πνευµονολογική Κλι-
νική. Έχουµε καταστήσει σαφές ότι θ’ αναπτυχθούν αυτές οι κλι-
νικές. Ειδικά για την Πνευµονολογική, έχουµε στο δυναµικό τρεις
πνευµονολόγους, που παρέχουν τις υπηρεσίες τους στη Μονάδα
COVID αυτή τη στιγµή και θα µπορέσουµε, όταν ξεπεράσουµε
την πανδηµία, να προχωρήσουµε στη λειτουργία της Πνευµονο-
λογικής Κλινικής. 

Απ’ όλα όσα ανέφερα, κύριε Αποστόλου, προκύπτει ότι ούτε
ελάχιστες προσλήψεις, αλλά ούτε και τεράστιες ελλείψεις υπάρ-
χουν σε επίπεδο προσωπικού, όπως επίσης δεν προκύπτει και η
προβληµατική λειτουργία του Νοσοκοµείου Χαλκίδας. 

Άλλωστε, η λειτουργία τόσο του εµβολιασµού κέντρου, όσο
και η διάθεση κλινών για τη νοσηλεία ασθενών COVID, οι οποίες
συνοδεύτηκαν µε την απαιτούµενη ενίσχυση σε προσωπικό, µέσα
ατοµικής προστασίας και ό,τι άλλο ζητήθηκε αποδεικνύουν τις
δυνατότητες που έχει το νοσοκοµείο, να ανταποκριθεί σε συνθή-
κες αυξηµένης πίεσης. 

Θα ήθελα να πω και µια τελευταία κουβέντα. Θα επανέλθω σε
αυτό που ανέφερα στην αρχή, για την ανάπτυξη κλινών COVID.
Στο πλαίσιο του σχεδιασµού µας για την αντιµετώπιση της παν-
δηµίας, ζητήθηκε πράγµατι από το νοσοκοµείο να αυξήσει τις
κλίνες νοσηλείας ασθενών µε κορωνοϊό, έτσι ώστε εάν χρειαστεί
αυτό το νοσοκοµείο που βρίσκεται πολύ κοντά στην Αθήνα να
βοηθήσει την Αττική που δέχεται µεγάλη πίεση. 

Επαναλαµβάνω ότι στις έκτακτες συνθήκες, το Εθνικό Σύ-
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στηµα Υγείας λειτουργεί ενιαία, µε όλα τα νοσοκοµεία ως ένα
νοσοκοµείο. Η κάθε πολιτική ηγεσία πρέπει να φροντίζει να πα-
ρέχει όλα τα εφόδια προκειµένου τα νοσοκοµεία αυτά να αντα-
ποκρίνονται στις αυξηµένες απαιτήσεις. 

Γνωρίζουµε πολύ καλά ότι υπάρχει αυξηµένη πίεση στο προ-
σωπικό. Υπάρχει κόπωση. Είµαστε, όµως, βέβαιοι ότι όλοι µαζί
θα τα καταφέρουµε. Βρισκόµαστε στο τέλος της διαδροµής. Μια
µικρή προσπάθεια χρειάζεται ακόµα, έτσι ώστε να µπορέσουµε
να ξεπεράσουµε τη δύσκολη αυτή συγκυρία. 

Δεν κάνουµε καµµία εξαίρεση και δεν λειτουργούµε µε δύο ή
περισσότερες ταχύτητες. Ό,τι ζητήθηκε για την ενίσχυση του Νο-
σοκοµείου Χαλκίδας δόθηκε τόσο σε προσωπικό, όσο και σε
υγειονοµικό υλικό, µέσα ατοµικής προστασίας, χωρίς δεύτερες
σκέψεις.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ευχαριστώ, κύριε

Υπουργέ. 
Κύριε Αποστόλου, έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία σας. 
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ: Κύριε Υπουργέ, αυτό που κάνατε,

να παραποιείτε τα ερωτήµατα και να µην απαντάτε ουσιαστικά
σε αυτό που σας περιέγραψα δεν µπορώ να το χαρακτηρίσω. 

Ήδη η Κλινική COVID στη Χαλκίδα, νοσηλείας και εντατικής
θεραπείας µε εξήντα τέσσερις κλίνες και δώδεκα µονάδες εντα-
τικής θεραπείας λειτουργεί. Βεβαίως, αυτό που λέµε εµείς γι’
αυτήν τη λειτουργία δεν σηµαίνει ότι δεν θέλουµε να λειτουργή-
σει η συγκεκριµένη κλινική. Λειτουργεί και καταβάλλουµε µεγά-
λες προσπάθειες. 

Πού είναι το πρόβληµα; Το πρόβληµα είναι στο ότι ξαφνικά
λέτε άλλες τριάντα κλίνες -πουθενά δεν υπάρχουν ενενήντα τέσ-
σερις κλίνες σε όλη την Ελλάδα- και ταυτόχρονα, λέτε σε ασθε-
νείς χειρουργηµένους: «Ετοιµαστείτε να φύγετε για νοσοκοµεία
της Αθήνας». Καταλαβαίνετε λοιπόν τι σηµαίνει αυτό για την πε-
ριοχή; Αυτόµατα οι κάτοικοι της Εύβοιας, ιδιαίτερα της ορεινής,
που κάνουν δυόµισι και τρεις ώρες για να έρθουν στη Χαλκίδα,
πού θα πάνε; Υπάρχει ένα τεράστιο πρόβληµα εάν προχωρήσετε
σ’ αυτήν τη διαδικασία.

Αυτά, όµως, σας τα λέγαµε και πριν, όταν έγινε η µεταφορά
του Νοσοκοµείου της Χαλκίδας. Σας τα λέγαµε, όµως και αργό-
τερα, όταν πρόχειρα σχεδιάσατε και υλοποιήσατε τη µονάδα τη
συγκεκριµένη που σας είπα, µάλιστα, χωρίς προσωπικό. Έχουν
φτάσει οι ίδιοι οι εργαζόµενοι να εκτελούν την εφηµερία τους
στο παθολογικό, αλλά να παρακολουθούν και ασθενείς και στο
τµήµα COVID. Καταλαβαίνετε τί δηµιουργείτε ως εικόνα; 

Εµείς θέλουµε να βοηθήσουµε. Σας είχαµε πει τότε στη µετα-
φορά, ότι για δηµιουργία κλινικής COVID υπάρχουν προϋποθέ-
σεις στο παλιό νοσοκοµείο. Εάν χρησιµοποιούσατε ειδικά τον
τρίτο όροφο που ήταν το καρδιοχειρουργικό και το παθολογικό,
µπορούσε να στεγάσει πάρα πολλές κλίνες. Δεν το κάνατε. Δεν
µας ακούσατε. Σας το είχα πει το συγκεκριµένο παράδειγµα και
σε µια ερώτηση που είχαµε τον Νοέµβριο, να προχωρήσετε προς
τα εκεί. Δεν το κάνατε. Χάθηκε πολύτιµος χρόνος. Ειλικρινά,
έχετε χάσει κάθε δυνατότητα για σχεδιασµό και υλοποίηση
πραγµάτων που θα είναι χρήσιµα. Πάει αυτή η ευκαιρία, τη χά-
σατε.

Υπάρχουν, όµως, δυνατότητες και σε επίπεδο περιφέρειας.
Υπάρχουν νοσοκοµεία αυτή την ώρα που µπορούν να συµβάλουν
στην ανάγκη, που όντως υπάρχει, για κλινικές COVID. Όχι, όµως,
να προχωράτε σε κινήσεις σαν κι αυτή που ουσιαστικά -και αυτό
µας είπατε µε την απάντησή σας σήµερα- φέρνουν αναστάτωση. 

Παγώσατε τη σχετική διαδικασία; Αν τη παγώσατε, αυτό ση-
µαίνει ότι το έχετε στον νου σας. Ξεκαθαρίστε ότι δεν συµφω-
νούµε, δεδοµένου ότι δυνατότητες τέτοιες υπάρχουν σε όλη την
Ελλάδα και ιδιαίτερα, στην Αττική. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ευχαριστώ, κύριε
Αποστόλου. 

Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία σας. 
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΝΤΟΖΑΜΑΝΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός

Υγείας): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Αποστόλου, είστε από την Εύβοια και φαντάζοµαι ότι

γνωρίζετε ότι το νέο Νοσοκοµείο είναι διπλάσιο από το παλιό.
Ωραίες είναι οι ασκήσεις επί χάρτου και οι θεωρίες, το θέµα

όµως είναι τι γίνεται στην πράξη. 
Μας λέτε να πάµε στο παλαιό νοσοκοµείο. Με τι προσωπικό

να πάµε; 
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ: Δεν σας το λέω αυτό για τώρα,

κύριε Υπουργέ.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΝΤΟΖΑΜΑΝΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός

Υγείας): Αφήστε µε να µιλήσω. 
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ: Σας το έλεγα τότε, πριν γίνει η µε-

ταφορά. 
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΝΤΟΖΑΜΑΝΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός

Υγείας): Μα, φτιάξαµε καινούργιο νοσοκοµείο, κύριε Αποστόλου. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ρητορική ήταν η

ερώτηση. Μη διακόπτετε.
Συνεχίστε, κύριε Υπουργέ. 
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΝΤΟΖΑΜΑΝΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός

Υγείας): Σε ό,τι αφορά το νοσοκοµείο και τη συµβολή του στη
διαχείριση των περιστατικών, σας είπα ότι σήµερα το πρωί η κλι-
νική COVID είχε δεκαοκτώ κενές κλίνες. Εφόσον παραστεί
ανάγκη, θα µεταφέρουµε ασθενείς από την Αθήνα στη Χαλκίδα.
Εµείς είµαστε υποχρεωµένοι, να σχεδιάσουµε -και αυτό έχουµε
κάνει- έχοντας στο νου µας το πιο ακραίο σενάριο. Γι’ αυτό και
το σχέδιο, το οποίο αναφέρεστε είδε το φως της δηµοσιότητας.
Δεν µετακινήθηκε κάποιος ασθενής από τη Χαλκίδα σε άλλο νο-
σοκοµείο.

Όµως, πρέπει να είµαστε προετοιµασµένοι σας λέω για το πιο
ακραίο σενάριο.

Και να σας πω και θα το επαναλάβω ότι εφόσον χρειαστεί, θα
διακοµιστούν ασθενείς από την Αθήνα στο νοσοκοµείο της Θεσ-
σαλονίκης.

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ευχαριστώ πολύ,

κύριε Υπουργέ. 
Εισερχόµαστε τώρα στις επόµενες ερωτήσεις, στις οποίες θα

απαντήσει ο Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων κ.
Σπυρίδων - Παναγιώτης Λιβανός.

Θα συζητηθεί η δεύτερη µε αριθµό 520/5-3-2021 επίκαιρη ερώ-
τηση δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Ροδόπης του ΣΥΡΙΖΑ -
Προοδευτική Συµµαχία κ. Δηµητρίου (Τάκη) Χαρίτου προς τον
Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων, µε θέµα: «Στήριξη
της καπνοκαλλιέργειας στη Θράκη λόγω της πανδηµίας και των
χαµηλών τιµών».

Κύριε Χαρίτο, έχετε τον λόγο.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΧΑΡΙΤΟΥ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, µια δυναµική καλλιέργεια σε εβδοµήντα χιλιά-

δες στρέµµατα, µε παραγωγή οχτώ χιλιάδων τόνων καπνού
τύπου µπασµά µε καθαρά εξαγωγικό προσανατολισµό, που συγ-
κρατεί τον κοινωνικό ιστό, αφού απασχολεί επτά χιλιάδες οικο-
γένειες και συµβάλλει στην τοπική οικονοµία, αυτή η καλλιέργεια,
κύριε Υπουργέ, σήµερα είναι υπό κατάρρευση µε τους χιλιάδες
παραγωγούς να βρίσκονται σε απόγνωση και σε αδυναµία να τη
συνεχίσουν.

Η φετινή χρονιά ίσως αποτελεί την πιο καθοριστική για το µέλ-
λον της καλλιέργειας και των παραγωγών. 

Το ήδη βαρύ κλίµα που υπήρχε, επιτάχυναν οι συνθήκες της
πανδηµίας, γιατί, όπως λένε, κύριε Υπουργέ, ήταν στραβό το
κλίµα, το έφαγε και µέσα στην πανδηµία η έλλειψη ρευστότητας,
αφού η πλειοψηφία των παραγωγών είναι εκτός επιστρεπτέας
προκαταβολής και µαζί µε την αδυναµία εισόδου εποχικών ερ-
γατών είχε σαν αποτέλεσµα τη µείωση του όγκου της παραγω-
γής και κατ’ επέκταση του εισοδήµατος των παραγωγών.

Δεν έφταναν όλα αυτά. Όπως µε πληροφόρησε η διοίκηση του
συνεταιρισµού, έπεσαν και θύµατα των εκβιασµών και της ασυ-
δοσίας των εταιρειών µεταποίησης. Καπνός εξαιρετικής ποιότη-
τας αγοράστηκε 380 έως 440 κατά µέσο όρο το κιλό. Οι τιµές
ήταν 50 λεπτά κάτω από το περσινό κόστος παραγωγής.

Κύριε Υπουργέ, ακόµα οι παραγωγοί περιµένουν την ενίσχυση
από την Κυβέρνηση µέσω των κρατικών οικονοµικών ενισχύσεων
για την καταστροφή της παραγωγής του 2018 λόγω των ιώσεων.

Σας κατέθεσε ο Συνεταιρισµός του Καπνού ολοκληρωµένο φά-
κελο. Σας άνοιξε τον δρόµο η προηγούµενη κυβέρνηση. Ο προ-
κάτοχός σας από εκείνη τη θέση είχε δεσµευτεί για τη σύσταση
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ειδικής επιστηµονικής επιτροπής για την έκδοση πορίσµατος έν-
ταξης των καπνών στο πρόγραµµα. Θα σας την καταθέσω στα
Πρακτικά. 

Τίποτα από όλα αυτά δεν έγινε, κύριε Υπουργέ. Αποζηµίωση
1,5 εκατοµµυρίου ευρώ για το πράσινο σκουλήκι είχε υποσχεθεί
στους βαµβακοπαραγωγούς της Ροδόπης. Ακόµα το περιµένουν.
Ο Πρόεδρος της Καπνικής και των ευρωπαίων καπνοπαραγωγών
σε πρόσφατες δηλώσεις του ανέφερε: «Είχαµε συµφωνήσει µε
τον κ. Βορίδη αποζηµίωση λόγω COVID 120 ευρώ το στρέµµα»

Τι γίνεται, κύριε Υπουργέ; Όταν αλλάζει ο Υπουργός, αλλά-
ζουν τα δεδοµένα, αλλάζουν τα στοιχεία στα Υπουργεία;

Σας ρωτώ, λοιπόν, ευθέως αν έχετε την πρόθεση να στηρίξετε
την καπνοκαλλιέργεια στη Θράκη, αν θα την εντάξετε για στή-
ριξη στο εθνικό στρατηγικό σχέδιο της νέας ΚΑΠ, αφού, ως γνω-
στόν, συµβάλλει στην απασχόληση στην περιοχή και, βέβαια,
δίνει ώθηση στην τοπική οικονοµία και ανάπτυξη.

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Και εγώ ευχαρι-

στώ, κύριε Χαρίτο.
Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΣΠΗΛΙΟΣ) ΛΙΒΑΝΟΣ (Υπουργός

Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων): Ευχαριστώ, κύριε Πρό-
εδρε.

Κύριε Βουλευτά, γνωρίζω από πρώτο χέρι τη σκληρή δουλειά
και τον µόχθο των ανθρώπων του καπνού, προκειµένου να µπο-
ρέσουν να συντηρήσουν τους ίδιους και τις οικογένειές τους µε
τις µικρές καλλιέργειες που έχουνε σε όλη την Ελλάδα, αλλά και
στην περιοχή που εκπροσωπείτε.

Λόγω και της καταγωγής µου από την Αιτωλοακαρνανία, που
προόδευσε κατ’ ουσίαν στο σύνολό της χάριν της καλλιέργειας
του καπνού, σε ό,τι αφορά το ζήτηµα της καλλιέργειάς του και
της στήριξης των καπνοπαραγωγών µας σε όλη την Ελλάδα είµαι
ιδιαίτερα ευαίσθητος.

Παράλληλα, δηλωµένη πρόθεση της Κυβέρνησής µας, όπως
και του προκατόχου µου, όπως είπατε, είναι να στηρίξει κάθε πα-
ραγωγό που δοκιµάζεται από την πανδηµία ανάλογα, βεβαίως,
από τα δηµοσιονοµικά της πατρίδας µας.

Η πρόθεση αυτή ενισχύεται έτι περισσότερο όταν αφορά ακρι-
τικές περιοχές της Ελλάδας. όπου η µέριµνα και η φροντίδα της
πολιτείας εξ ορισµού πρέπει να είναι µεγαλύτερη.

Στην ερώτησή σας αναφέρετε ότι υπάρχει αδυναµία εισόδου
εποχικών εργατών για να µαζέψουµε τα καπνά. Πέρσι στη χώρα
µας εισήλθαν πάνω από δέκα χιλιάδες εποχικοί εργάτες µέσω
της διαδικασίας της ανάκλησης, πολλοί εκ των οποίων εργάστη-
καν στην περιοχή της Θράκης. Και χθες, µάλιστα, το απόγευµα,
µετά από πολύ µεγάλο αγώνα εµού προσωπικά, των συνεργατών
µου, αλλά και του Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφί-
µων συνολικά, σε συνεργασία µε τέσσερα ακόµα Υπουργεία φέ-
ραµε και προτείναµε προς ψήφιση και ψηφίστηκε τελικά από την
Πλειοψηφία η διάταξη για τον τρόπο που φέτος οι εργάτες γης
θα εισέλθουν και πάλι στη χώρα µας για να συνδράµουν τους
Έλληνες παραγωγούς.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει προειδοποιητικό το κουδούνι λήξεως
του χρόνου οµιλίας του κυρίου Υπουργού)

Αν µου επιτρέπετε, κύριε Πρόεδρε, να πάρω λίγο χρόνο και
από τη δευτερολογία µου.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Δεν τελείωσε
ακόµη ο χρόνος σας.

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΣΠΗΛΙΟΣ) ΛΙΒΑΝΟΣ (Υπουργός
Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων): Αυτή η διάταξη εξασφα-
λίζει όλες τις αναγκαίες προβλέψεις της πολιτικής προστασίας
για την τήρηση των µέτρων κατά του COVID. Είναι µια διάταξη
εξαιρετικά σηµαντική, αφού θα επιτρέψει την είσοδο χιλιάδων
εργατών γης που θα εργαστούν στα σπαράγγια, στα ροδάκινα,
σε πολλές καλλιέργειες και, βεβαίως, στα καπνά της Θράκης.

Είναι µια διάταξη, όµως, αγαπητέ συνάδελφε, που νοµίζω ότι
εσείς δεν την ψηφίσατε χθες και είναι ενδιαφέρον να µας πείτε
το γιατί, αν και φαντάζοµαι ότι θα συµφωνείτε, απλά ίσως για λό-
γους πρακτικούς δεν το κάνατε. Όµως, στη δευτερολογία σας
µπορείτε να µου απαντήσετε και εµένα γιατί δεν την ψηφίσατε -
όχι εσείς, το κόµµα σας συνολικά, αλλά και εσείς µαζί του- και

να σας ακούσουν και οι καπνοπαραγωγοί στη Θράκη.
Αναφέρατε, επίσης, ότι έµειναν οι παραγωγοί εκτός επιστρε-

πτέας προκαταβολής.
Σύµφωνα µε τα στοιχεία, για να απαντήσω στην ερώτησή σας,

που πήρα από το Υπουργείο Οικονοµικών, έχουν λάβει 475.000
ευρώ τριακόσιοι παραγωγοί από τις επιστρεπτέες 1 ως 5, ενώ θα
λάβουν ακόµα περισσότεροι από την επιστρεπτέα 6.

Αναφέρετε, επίσης, τη µη ένταξη των καπνοπαραγωγών της
Θράκης στα ΚΟΕ παρά του ότι είχαν υποβάλει πλήρη φάκελο.

Επί κυβερνήσεως ΣΥΡΙΖΑ τον Ιούνιο του 2019 συστάθηκε στον
ΕΛΓΑ επί προεδρίας του κ. Κουρεµπέ η σχετική συντονιστική επι-
τροπή που εισηγήθηκε αρνητικά για την κάλυψη των ζηµιών
αυτών.

Σας καταθέτω για να το δείτε, αν δεν το έχετε ήδη, το σχετικό
πόρισµα προς ενηµέρωσή σας.

Μην εγκαλείτε, λοιπόν, αγαπητέ συνάδελφε, που ξέρω τους
ήπιους τόνους σας, οπότε µην παρασύρεστε από διάθεση αντι-
κυβερνητική, την Κυβέρνηση για κάτι που οι αρµόδιοι τότε, πριν
δύο χρόνια -άνθρωποι επικεφαλής, τους οποίους η δική σας κυ-
βέρνηση, ο κ. Τσίπρας, είχε διορίσει- αρνήθηκαν να δώσουν. Μην
εγκαλείτε εµάς σήµερα.

Αντιλαµβάνοµαι την αγωνία σας για την ενίσχυση των καπνο-
παραγωγών. Όπως σας είπα, είµαι και ο ίδιος, αλλά συνολικά και
η Κυβέρνησή µας, κοινωνοί της ίδιας αγωνίας. Για αυτό εξετά-
ζουµε στο πλαίσιο της πολιτικής µας να µη µείνει κανένας Έλλη-
νας παραγωγός χωρίς τη στήριξη της πολιτείας.

Όπως έχω ήδη πει και ίσως σας το έχουν µεταφέρει σε δύο
συναντήσεις -τηλεδιασκέψεις, δυστυχώς, δεν ήταν από κοντά
λόγω των συνθηκών- µε τους καπνοπαραγωγούς της Θράκης ότι
είµαστε σε συνεχή επαφή και συνεργασία µε τον Αναπληρωτή
Υπουργό Οικονοµικών, ώστε να πετύχουµε την έγκριση της ενί-
σχυσης του de minimis προς τους καλλιεργητές της ποικιλίας
Βιρτζίνια, στην οποία αναφέρεστε. Νοµίζω ότι είµαστε σε καλό
δρόµο και το προχωράµε. Αυτό σας είχε υποσχεθεί και ο προκά-
τοχός µου και αυτό συνεχίζουµε.

Οι δυσκολίες οι οποίες αντιµετωπίζουµε είναι το προφανές.
Παρότι δανειζόµαστε µε πολύ χαµηλά επιτόκια λόγω της αξιοπι-
στίας που έχει χτίσει η Κυβέρνηση του Κυριάκου Μητσοτάκη, τα
δηµοσιονοµικά της χώρας είναι εξαιρετικά δύσκολα και προσπα-
θούµε να διαχειριζόµαστε τα χρήµατα µε τον καλύτερο τρόπο
και αυτό έχει καθυστερήσεις. Όµως, έχουµε, όπως είπα, το ίδιο
ενδιαφέρον µε εσάς και νοµίζω ότι είµαστε σε πολύ καλό δρόµο
για να δοθούν αυτά τα χρήµατα.

(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης και Τρο-
φίµων κ. Σπυρίδων - Παναγιώτης (Σπήλιος) Λιβανός καταθέτει
για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία βρίσκον-
ται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στε-
νογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Πολύ ωραία. Τα
υπόλοιπα, κύριε Υπουργέ, στη δευτερολογία σας. 

Κύριε Χαρίτου, έχετε το λόγο. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΧΑΡΙΤΟΥ: Κύριε Υπουργέ, σας άκουσα πράγ-

µατι µε πολλή προσοχή, αλλά χαίροµαι που λέτε ότι είστε από
περιοχή που γνωρίζει για τα καπνά. Ωστόσο, πρέπει να ξέρετε
ότι στην περιοχή µου έχουµε ανατολικού τύπου Μπασµά και όχι
Βιρτζίνια. Σας το λέω γιατί µάλλον λάθος καταλάβατε. Εγώ σας
έθεσα ένα πολύ, µα πολύ συγκεκριµένο ερώτηµα, δηλαδή εάν
θα στηρίξετε λόγω COVID την καπνοκαλλιέργεια στη Θράκη που
καταρρέει. 

Καµµία συγκεκριµένη δέσµευση, κύριε Υπουργέ, δεν αναλά-
βατε. Και το λέω διότι, ενώ συνοµιλείτε µε την κοινοπραξία, µε
το συνεταιρισµό, ενώ λέτε ότι τους ακούτε, στο τέλος δεν δε-
σµεύεστε συγκεκριµένα. Για άλλες καλλιέργειες, κύριε Υπουργέ,
όπως τις δενδρώδεις ήσασταν ιδιαίτερα γαλαντόµοι. Φαίνεται
πως εκεί υπάρχει µεγαλύτερη εκλογική πελατεία. 

Όµως, εδώ υπάρχει πρόβληµα, κύριε Υπουργέ, και πρέπει να
το αντιληφθείτε, δηλαδή να αντιληφθείτε ότι πραγµατικά είναι
πολύ κρίσιµη η χρονιά. Ή θα υπάρξει στήριξη τη φετινή χρονιά
ή, αν δεν υπάρξει, καταρρέει, κύριε Υπουργέ, η καλλιέργεια. Την
εγκαταλείπει µαζικά ο κόσµος, καθώς δεν αντέχουν οι καλλιερ-
γητές µόνοι τους να την σηκώσουν στις αδύναµες πλάτες τους. 

9974 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



Οι εταιρείες µεταποίησης πήραν, ως γνωστόν, κοψοχρονιά
φέτος εξαιρετικής ποιότητας καπνά –γιατί γνωρίζετε και πρέπει
να γνωρίζετε ότι είναι σε πρόγραµµα ολοκληρωµένης διαχείρι-
σης, όπου αξιοποιούν δύο προγράµµατα ψηφιακής, ευφυούς γε-
ωργίας- κι εσείς λέτε ότι το σκέφτεστε. 

Δεν υπάρχει επόµενη µέρα, δεν υπάρχει αύριο, αν δεν υπάρξει
σήµερα στήριξη, κύριε Υπουργέ. Το λέω αυτό, γιατί πολύ ωραία
ακούγονται αυτά που είπατε και λυπάµαι ειλικρινά. Εσείς κάνετε
αντιπολίτευση στην Αντιπολίτευση, κύριε Υπουργέ. Δεν είναι δυ-
νατόν να τα λέτε αυτά. 

Σας είπα ότι το Φεβρουάριο του 2020, στις 12 Φεβρουαρίου,
από τη θέση που κάθεστε εσείς, ο τότε Υπουργός κ. Βορίδης δε-
σµεύθηκε σε συζήτηση εδώ στη Βουλή ότι θα συγκροτήσει ειδική
επιστηµονική επιτροπή, για να µπορέσει πράγµατι να υπάρξει πό-
ρισµα, έτσι ώστε να ενταχθούν στο πρόγραµµα. 

Κι εσείς τι µου απαντήσατε; Μου απαντήσατε για την επιστη-
µονική επιτροπή του ΕΛΓΑ και σε αυτό κάνατε µια λαθροχειρία,
γιατί όταν το απέρριψε η επιστηµονική επιτροπή του ΕΛΓΑ το Νο-
έµβριο του 2019, δεν ήταν κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ, εσείς ήσα-
σταν. 

Καταλαβαίνετε, λοιπόν, ότι επιτέλους πρέπει να το σκεφτείτε
πολύ σοβαρά. Υπάρχει µεγάλη ανάγκη στήριξης όχι µόνο άµεσα,
αλλά να υπάρξει και ένα σοβαρό σχέδιο, έτσι ώστε πράγµατι
αυτή η καλλιέργεια να στηριχθεί, να ενταχθεί στο στρατηγικό
σχέδιο που είναι υπό συζήτηση, γιατί, κύριε Υπουργέ, όχι µόνο
συµβάλλει στην απασχόληση, αλλά συµβάλλει πολύ και στην το-
πική οικονοµία.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ευχαριστώ, κύριε
Χαρίτου.

Κύριε Υπουργέ, έχετε το λόγο για τη δευτερολογία σας. 
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΣΠΗΛΙΟΣ) ΛΙΒΑΝΟΣ (Υπουργός

Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων): Αντιλαµβάνοµαι ότι θέ-
λετε να σηκώσετε τους τόνους, αλλά δεν µπορείτε γιατί έχουµε
µια καλή σχέση από το παρελθόν. Οπότε η αντιπαράθεσή µας
µπορεί να µείνει µέσα στα κοινοβουλευτικά πλαίσια. 

Έχετε δίκιο σε αυτό που λέτε. Δεν έγινε ποτέ αυτή η επιτροπή,
εγώ δηλαδή δεν την βρήκα φθάνοντας εκεί. Αυτό δεν σηµαίνει
ότι δεν υπάρχει πρόθεση και ότι δεν αντιλαµβανόµαστε πως πρέ-
πει να βοηθήσουµε την ιδιαίτερα ευαίσθητη περιοχή σας, ειδικά
µε τις συνθήκες που γίνεται η καλλιέργεια εκεί, µε τον µικρό
κλήρο, µε τους ανθρώπους που έχουν τις ιδιαιτερότητές τους
και οι οποίοι βρίσκονται σε αυτό τον παραγωγικό τοµέα. 

Στο πλαίσιο αυτό σας εξήγησα και πριν ότι κάνουµε το παν δυ-
νατόν, για να τα καταφέρουµε. Η ενηµέρωσή µου είναι ότι έχετε
στη Θράκη και κάποιες καλλιέργειες µε Βιρτζίνια, γι’ αυτό και τις
ανέφερα. Αντιλαµβάνοµαι ότι ο Μπασµάς είναι η καλλιέργεια, την
οποία κατά κύριο λόγο έχετε και αναφέρθηκα σε αυτή, διότι εκεί
έχουµε τη δυνατότητα σήµερα να την χρηµατοδοτήσουµε.

Είπα και στους συντοπίτες σας, όταν βρεθήκαµε στις δύο τη-
λεδιασκέψεις, ότι θα το προσπαθήσουµε. Όµως, µην προσπα-
θείτε να δηµιουργήσετε µια κατάσταση κοινωνικού αυτοµατισ-
µού. Μην προσπαθείτε να βάλετε τους µεν παραγωγούς έναντι
των δε. 

Εµείς δεν κάνουµε αυτό το διαχωρισµό και βεβαίως σε καµµία
περίπτωση –ίσως σας ξέφυγε- δεν έχουµε τη µατιά µας σε ψη-
φοθηρικές λογικές, όταν προσπαθούµε να στηρίξουµε το σύνολο
των Ελλήνων που βάλλονται σε όλους τους κλάδους και ιδιαί-
τερα στον ευαίσθητο κλάδο των παραγωγών.

Οι δενδρώδεις καλλιέργειες χρειάζονται τη στήριξή τους. Τα
καπνά χρειάζονται τη στήριξή τους. Πολλές άλλες καλλιέργειες
που προσπαθούµε να βοηθήσουµε, χρειάζονται τη στήριξή τους.
Όµως, όλα πρέπει να γίνονται µε βάση τα δεδοµένα της τεκµη-
ρίωσης και πάντοτε να έχουµε στο νου µας ότι τα δηµοσιονοµικά
της χώρας –δεν φταίµε εµείς ή εσείς, οι δυο µας, γι’ αυτό- είναι
αυτά. Όσο και αν προσπαθούµε να τα βελτιώσουµε, είναι συγκε-
κριµένα. 

Άρα µέσα σε αυτό το πλαίσιο και µέσα σε ένα πνεύµα συνολι-
κής κοινωνικής πολιτικής που προσπαθούµε να αναπτύξουµε,
όπως σας είπα και πριν, βλέπουµε µε ιδιαίτερη αγωνία και ενδια-
φέρον το θέµα και µακάρι να καταφέρουµε όσο πιο γρήγορα να
συνδράµουµε ακόµα περισσότερο και τα καπνά τα δικά σας. 

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κι εγώ ευχαριστώ,

κύριε Υπουργέ. 
Θα συζητηθεί τώρα η τρίτη µε αριθµό 516/4-3-2021 επίκαιρη

ερώτηση δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Χαλκιδικής του Κινή-
µατος Αλλαγής κ. Απόστολου Πάνα προς τον Υπουργό Αγροτι-
κής Ανάπτυξης και Τροφίµων, µε θέµα: «Κατασκευή φράγµατος
Νέας Τρίγλιας».

Και στην ερώτηση αυτή θα απαντήσει ο Υπουργός Αγροτικής
Ανάπτυξης και Τροφίµων κ. Λιβανός. 

Κύριε Πάνα, έχετε το λόγο για την πρωτολογία σας. 
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΠΑΝΑΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, γνωρίζετε ήδη τον καθοριστικό ρόλο που δια-

δραµατίζει στην οικονοµία της Χαλκιδικής η ενασχόληση των κα-
τοίκων µε τον πρωτογενή τοµέα. Ωστόσο, σηµαντικό πρόβληµα
για την περιοχή µας αποτελεί η διαχείριση υδάτων. Τα επόµενα
χρόνια, µάλιστα, αναµένεται να υπάρξουν ακόµα πιο έντονα προ-
βλήµατα ύδρευσης και άρδευσης εξαιτίας της κλιµατικής αλλα-
γής και της εντατικοποίησης της αγροτικής δραστηριότητας.

Επιπλέον, γνωρίζετε καλά ότι η βασική και γνωστή καλλιέργεια
του Νοµού µας είναι η ελιά Χαλκιδικής, η οποία χρειάζεται µε-
γάλη ποσότητα κυβικών νερού, ειδικότερα κατά τους θερινούς
µήνες, όπου εκεί αυξάνεται σηµαντικά η ζήτηση λόγω της τουρι-
στικής περιόδου. Μπορείτε, εποµένως, να αντιληφθείτε το πόσο
σηµαντική είναι η ερώτηση που σας κάνω σήµερα. 

Προς ενηµέρωσή σας, κύριε Υπουργέ, σας πληροφορώ πως
ο Δήµος Προποντίδας είχε ολοκληρώσει τις απαραίτητες ενέρ-
γειες για την κατασκευή του έργου του φράγµατος και του σχε-
τικού ταµιευτήρα στη θέση «Πλατάνια» της Δηµοτικής Κοινότη-
τας Τρίγλιας από το 2014, όπου κατέθεσε και τη σχετική µελέτη
του έργου. 

Δεδοµένου, λοιπόν, ότι το έργο πληρούσε όλες τις απαιτού-
µενες προϋποθέσεις ένταξης, ανακοινώθηκε ότι χρηµατοδοτείται
περίπου µε 6 εκατοµµύρια ευρώ το 2019. Όµως, έως και σήµερα
υπάρχουν κάποιες καθυστερήσεις, καθώς µόλις τον Ιούνιο υπο-
γράφηκε από τον πρώην Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και Τρο-
φίµων η απόφαση για αναγκαστική απαλλοτρίωση. 

Κύριε Υπουργέ, λαµβάνοντας υπ’ όψιν σας ότι το συγκεκρι-
µένο έργο θα συµβάλει και θα λύσει µεγάλα προβλήµατα άρδευ-
σης που αντιµετωπίζουν οι συντοπίτες µου στη Νέα Τρίγλια και
στην ευρύτερη περιοχή, σας ρωτώ:

Σε τι στάδιο βρίσκεται η κατασκευή του φράγµατος της Νέας
Τρίγλιας Χαλκιδικής; Ποιο είναι το εκτιµώµενο χρονοδιάγραµµα
υλοποίησης του εν λόγω έργου και ποιες ενέργειες µπορούν να
πραγµατοποιηθούν για την επίσπευση του;

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κι εγώ ευχαριστώ,

κύριε Πάνα. 
Κύριε Υπουργέ, έχετε το λόγο. 
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΣΠΗΛΙΟΣ) ΛΙΒΑΝΟΣ (Υπουργός

Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων): Όχι εντάξει, εδώ δεν έχω
τόσα πολλά να πω, κύριε Πρόεδρε. 

Αγαπητέ κύριε Πάνα, έχετε δίκιο ότι γενικότερα η διαχείριση
των φυσικών πόρων και ιδιαίτερα βέβαια των υδάτινων είναι εξαι-
ρετικά σηµαντική και είναι και βασικός άξονας της δικής µας πο-
λιτικής στο Υπουργείο, όπως σας έχω πει άλλωστε και στην
πρόσφατη συνάντηση που είχαµε. 

Συγκεκριµένα, τα εγγειοβελτιωτικά έργα αποτελούν βασικό
µας στόχο για την εξασφάλιση και εξοικονόµηση του νερού και
των αρδευτικών αναγκών, την ορθολογική διαχείριση των πόρων
και τη µέριµνα για την ποιότητα των αρδευτικών νερών και την
προστασία του εδάφους. 

Ακριβώς επειδή είναι τόσο σηµαντικός αυτός ο άξονας, όπως
και εσείς αναφέρατε, έχουµε εντάξει, µε κυρίαρχο ρόλο στο πρό-
γραµµά µας για το Ταµείο Ανάκαµψης, τα εγγειοβελτιωτικά έργα
και µάλιστα, µε µια πρωτοπόρα µεθοδολογία των ΣΔΙΤ και συγ-
χρηµατοδότησης και δουλεύουµε πολύ εντατικά πάνω σε αυτό,
ούτως ώστε να µπορέσουµε να προχωρήσουµε αρκετά από αυτά
τα οποία είναι βαλτωµένα επί δεκαετίες στη χώρα µας. 

Είπατε τα στοιχεία για το έργο στη θέση Πλατάνια, το Φράγµα
και τον Ταµιευτήρα για τετρακόσιες σαράντα χιλιάδες κυβικά
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µέτρα και, όπως πολύ σωστά είπατε, έχει προϋπολογισµό
6.205.000 ευρώ. 

Υπήρξε µία καθυστέρηση, η οποία δεν ήταν από υπαιτιότητα
του κράτους, ήταν από υπαιτιότητα της εταιρείας που είχε ανα-
λάβει να ολοκληρώσει τη διαδικασία, γι’ αυτό και η αρµόδια υπη-
ρεσία αιτήθηκε την ένταξη αυτών των απαλλοτριώσεων και
αυτού του έργου συνολικά σε µια διαδικασία fast track, η οποία
εγκρίθηκε πράγµατι µε απόφαση του Υπουργικού Συµβουλίου
στις 29 Απριλίου του 2020 και όπως πολύ σωστά είπατε, ο προ-
κάτοχός µου Υπουργός το υπέγραψε τον Ιούνιο. 

Από τότε το έργο είναι σε πλήρη εξέλιξη. Δεν το έχω επισκε-
φθεί, αλλά έτσι µε ενηµέρωσαν οι υπηρεσίες. Εύχοµαι σύντοµα
να το επισκεφθούµε και µαζί και πολύ καλά κάνετε και µας βάζετε
την ερώτηση, ούτως ώστε να ενηµερωθεί και ο κόσµος στην πε-
ριοχή σας. 

Σε αυτή τη φάση, λοιπόν, υλοποιείται ο διαγωνισµός για την
ανάδειξη του ανεξάρτητου εκτιµητή για τις αποζηµιώσεις και ως
προς το χρονοδιάγραµµα, σε αδρές γραµµές, αντιλαµβάνοµαι
ότι περίπου σε ένα τετράµηνο µε πεντάµηνο θα έχει ξεκινήσει. 

Στο πλαίσιο αυτό, έχω το ενηµερωτικό µε όλα τα στάδια τα
οποία µας έδωσαν µέχρι την τελική υπογραφή, που είναι είκοσι
τέσσερα βήµατα, από την υπηρεσία και τον προϊστάµενο διευ-
θυντή. Είναι στη διάθεσή σας, αν θέλετε να τα δείτε και να συζη-
τήσετε και µε τους συµπολίτες σας εκεί. 

Και εµείς βεβαίως στο Υπουργείο είµαστε στη διάθεσή σας για
οποιαδήποτε άλλη ερώτηση ή ενηµέρωση ή και κάποια ιδέα, η
οποία θα µπορούσε να µας κάνει να τρέξουµε πιο γρήγορα το
έργο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ευχαριστώ πολύ,
κύριε Υπουργέ. 

Κύριε Πάνα, έχετε τρία λεπτά για τη δευτερολογία σας.
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΠΑΝΑΣ: Κύριε Υπουργέ, µε ικανοποιεί ιδιαίτερα

η δέουσα προσοχή µε την οποία αντιµετωπίζετε τα εγγειοβελ-
τιωτικά έργα και πιο συγκεκριµένα το έργο του Φράγµατος στη
Νέα Τρίγλια. 

Είναι πάρα πολύ σηµαντικό -και θέλω να το καταθέσω- ότι από
την πρώτη στιγµή σταθήκατε αρωγός σε προγραµµατισµό και σε
σχεδιασµό και στο κοµµάτι του Ταµείου Ανάκαµψης για τέτοια
έργα, καθώς εντοπίσατε ένα πολύ σηµαντικό θέµα που αυτή τη
στιγµή αφορά όλη τη χώρα, το ότι το θέµα της ύδρευσης και της
άρδευσης πραγµατικά είναι ένα από τα µέγιστα ζητήµατα αυτή
τη στιγµή, που θα αποτελέσουν την παραγωγική διαδικασία της
χώρας µας. 

Γνωρίζω, λοιπόν, ήδη πως οι διαδικασίες δηµοπράτησης έχουν
τρέξει. Επίσης γνωρίζετε καλά πως το έργο εντάσσεται στις δια-
δικασίες του άρθρου 7Α του ν.2882/01. Σύµφωνα µε αυτό, προ-
κειµένου να εκτελεστούν έργα γενικότερης σηµασίας για την
οικονοµία της χώρας, δίνεται η δυνατότητα να επιτραπεί η πραγ-
µατοποίηση εργασιών και πριν από τον προσδιορισµό και την κα-
ταβολή της αποζηµίωσης. Είναι ένα πολύ σηµαντικό σηµείο που
θα ήθελα να το δούµε και µαζί.

Και να ξέρετε ότι η υλοποίηση του συγκεκριµένου φράγµατος
µπορεί να παίξει πάρα πολύ σηµαντικό ρόλο στην περιοχή της
Νέας Τρίγλιας. Κρατώ ότι για πρώτη φορά έχουµε µία συγκεκρι-
µένη δέσµευση σε χρονικό επίπεδο και αυτό είναι πάρα πολύ ση-
µαντικό για τους κατοίκους της Νέας Τρίγλιας, για τους
κατοίκους του Δήµου Προποντίδας και γενικότερα για τους κα-
τοίκους της Χαλκιδικής. 

Κρατώ λοιπόν το χρονοδιάγραµµά σας. Εύχοµαι να υλοποι-
ηθεί. Προφανώς και θα χρησιµοποιήσω τα είκοσι τέσσερα στοι-
χεία, τα οποία µας δώσατε αυτή τη στιγµή, γιατί ο κόσµος θέλει
να ενηµερωθεί και γι’ αυτό τον λόγο έγιναν οι επίκαιρες ερωτή-
σεις και φυσικά είµαι εδώ να συµβάλω και εγώ στον πολύ αξιό-
λογο προγραµµατισµό που έχετε καταρτίσει ως τώρα και στο
κοµµάτι του Ταµείου Ανάκαµψης για τέτοια έργα. 

Καταλήγω µε το εξής. Το µεγάλο αυτό έργο της κατασκευής
του Φράγµατος της Τρίγλιας είναι ένα ζήτηµα το οποίο ενδιαφέ-
ρει τους Τριγλιανούς, αλλά και την ευρύτερη περιοχή, καθώς όλα
αυτά τα χρόνια περιµένουν µε πολύ κόπο αυτό το έργο, και η Τρί-
γλια και ο Δήµος Προποντίδας, που µε τη σειρά του έχει κάνει
πολλές ενέργειες. Σας προσκαλώ να το δούµε και από κοντά. 

Ευχαριστώ πολύ, να είστε καλά.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ευχαριστώ, κύριε

Πάνα. 
Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία σας. 
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΣΠΗΛΙΟΣ) ΛΙΒΑΝΟΣ (Υπουργός

Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων): Με µεγάλη χαρά, αγα-
πητέ συνάδελφε, αποδέχοµαι την πρόσκλησή σας και θέλω να
έρθω να επισκεφθούµε µαζί και την περιοχή και το συγκεκριµένο
έργο. 

Όπως σας είπα και η υπηρεσία µας και εγώ προσωπικά είµα-
στε στη διάθεσή σας για να δουλέψουµε µε οποιοδήποτε τρόπο,
πιθανόν και µε την υπόδειξη που κάνατε για ταχύτερες διαδικα-
σίες. Έχουµε συζητήσει και στο παρελθόν και αντιλαµβάνοµαι
τη σφαιρική σας άποψη για την ανάπτυξη. 

Νοµίζω ότι όλη αυτή η συζήτηση για τη διαχείριση των υδάτι-
νων πόρων, την καλλιέργεια του πρωτογενούς τοµέα και συγκε-
κριµένα της ελιάς της Χαλκιδικής, που µπορεί να συνδυαστεί
εξαιρετικά και µε τον τουρισµό που έχετε στη Χαλκιδική -και
ξέρω πόσο αγωνίζεστε και γι’ αυτό- και η συνολική προσέγγιση
την οποία έχετε στο νου σας, καλύπτει απόλυτα και τη δική µας
άποψη για τη βιώσιµη ανάπτυξη και κυρίως τη διάθεσή µας να
µπορέσουµε να ενοποιήσουµε τις πολιτικές µας, έτσι ώστε η πα-
ραγωγή στον αγροδιατροφικό τοµέα και ιδιαίτερα σε προϊόντα
τα οποία είναι εξαγώγιµα, να συνδυαστεί πολύ καλά µε το τουρι-
στικό προϊόν, να αυξήσουµε τον χρόνο διαµονής των τουριστών
στις τουριστικές περιοχές, τις δικές µας και να το συνδέσουµε
µε τα αγροτικά µας προϊόντα, έτσι ώστε να δώσουµε σε αυτά και
µια ιδιαίτερη προστιθέµενη αξία. 

Προϋπόθεση για όλα αυτά είναι, όπως είπαµε, το νερό, γιατί
ό,τι κάνει το αίµα για το σώµα µας, το ίδιο κάνει και το νερό για
την παραγωγή. Άρα, είµαστε στη σωστή κατεύθυνση, είµαστε
στην ίδια κατεύθυνση και µε µεγάλη χαρά, όπως είπα και πριν,
να συνεργαστούµε περαιτέρω. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ευχαριστώ, κύριε
Υπουργέ.

Επόµενη είναι η πέµπτη µε αριθµό 518/4-3-2021 επίκαιρη ερώ-
τηση δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Σερρών της Ελληνικής
Λύσης κ. Κωνσταντίνου Μπούµπα προς τον Υπουργό Αγροτικής
Ανάπτυξης και Τροφίµων, µε θέµα: «Αδιάθετη τεράστια ποσό-
τητα πατάτας στην Άνω Βροντού Σερρών».

Και σε αυτή την ερώτηση θα απαντήσει ο κ. Λιβανός.
Κύριε Μπούµπα, έχετε τον λόγο για την πρωτολογία σας. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΟΥΜΠΑΣ: Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε

Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, καταγόµαστε από νοµούς αγροτοκτηνοτροφι-

κούς. Είναι από τους µεγαλύτερους γεωγραφικά στην Ελλάδα
και ο Νοµός Αιτωλοακαρνανίας, από όπου κατάγεστε, και ο
Νοµός Σερρών. Τα προβλήµατα τα γνωρίζετε.

Υπάρχουν όµως αυτή τη στιγµή άνθρωποι που βιώνουν το δικό
τους οικονοµικό δράµα. Είναι σε µια οικονοµική απόγνωση. Και
πρέπει να δούµε και πατριωτικά και ηθικά αυτό το ζήτηµα. Αφορά
την ορεινή κοινότητα της Άνω Βροντούς, µια κοινότητα σε ένα
υψόµετρο περίπου χιλίων εκατόν πενήντα µέτρων, που είναι και
το υψηλότερο παραδοσιακό γραφικό χωριό σε ολόκληρη την
ανατολική Μακεδονία, όπως και η κοινότητα της Ορεινής Σερρών
και οι κοινότητες της Κάτω Βροντούς, Περιθωρίου και Νευροκο-
πίου Δράµας. 

Υπάρχει µια µεγάλη ποσότητα αδιάθετης πατάτας αυτή τη
στιγµή, κυρίως στην Άνω Βροντού, όπου οι άνθρωποι δεν ξέρουν
αν θα µπορούν να πάρουν πατατόσπορο για τη νέα καλλιεργη-
τική περίοδο, για τη λεγόµενη ανοιξιάτικη πατάτα. Αυτό το γεώ-
µηλο λοιπόν, που είναι πλούσιο σε θρεπτικές ουσίες πρέπει να
βρούµε τον τρόπο να το διαθέσουµε στην αγορά.

Για να µην κρυβόµαστε, λόγω της Συνθήκης GATT και λόγω
της Κοινής Αγροτικής Πολιτικής, γίνονται αθρόες εισαγωγές
ξένων προϊόντων, µεταξύ αυτών αιγυπτιακής και τουρκικής πα-
τάτας. Όµως, δεν είναι µόνο αυτό, αλλά και το ότι είναι αναµε-
µειγµένες στα σουπερµάρκετ, που δεν µπορούµε να τα ελέγ-
ξουµε, και τις λανσάρουν στον καταναλωτή ως ελληνικές, ενώ
δεν είναι. Είναι αιγυπτιακές ή τούρκικες ή γαλλικές, αλλά εν πάση
περιπτώσει, οι γαλλικές έχουν και κάποια ταµπελάκια. Οι άνθρω-
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ποι, λοιπόν, δεν ξέρουν τι να κάνουν. Για να το πω στην καθοµι-
λουµένη, αυτή τη στιγµή δεν έχουν πάρει ευρώ τσακιστό από την
«κορωνοενίσχυση». 

Ξέρω ότι ο φάκελος έχει φύγει από εσάς, όπως έχετε πει ως
Υπουργός. Πού «κόλλησε»; Στον κ. Σταϊκούρα; Γιατί δεν έχουν
πάρει έστω και ένα ευρώ ούτε για την ανοιξιάτικη ούτε για τη
φθινοπωρινή πατάτα; Εδώ µιλάµε για πώληση πατάτας στα 0,10,
0,12 λεπτά. Αυτή τη στιγµή, µιλάµε για ένα κόστος που είναι
πάνω από 0,25 λεπτά, άρα µιλάµε για 800 ευρώ το στρέµµα, άρα
έχουν καλύψει µέχρι τώρα περίπου 200 µε 300 ευρώ. Οπότε,
ακόµα κι αν πάρουν την «κορωνοενίσχυση», η οποία µπορεί να
κυµανθεί µέχρι και 250 ευρώ, πάλι µέσα θα είναι. 

Κάθε τζάκι που καπνίζει τώρα στην Άνω Βροντού βιώνει το δικό
του δράµα. Έχουν περίπου δέκα χιλιάδες τόνους αδιάθετης πα-
τάτας. Πώς, λοιπόν, τώρα αυτοί οι άνθρωποι θα πληρώσουν τους
εµπόρους για τα λιπάσµατα, για τις οργανικές ύλες και για τα
ιχνοστοιχεία που θέλουν; 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Πώς θα πληρώσουν το ρεύµα που χρωστάνε, ενώ τους παίρ-
νουν κι από πάνω τηλέφωνα και οι εισπρακτικές και δεν ξέρουν
τι να κάνουν σε αυτόν τον δυσπρόσιτο χώρο, όπως τον βιώνουν
εκεί; Διότι φέτος η εστίαση είναι κλειστή, το 70%-80% δεν µπορεί
να διαθέσει την πατάτα, µε αποτέλεσµα να υπάρχουν πάρα πολ-
λοί αδιάθετοι τόνοι. Αν δίναµε κάποια βαρύτητα για µία εβδο-
µάδα καταναλωτικά, θα το είχαµε λύσει το πρόβληµα για τις
αποθήκες τους. 

Και ξέρετε, σε αυτό το φυτό της πατάτας ο βολβός είναι που
τρώγεται και όχι ο καρπός, το ελληνικό κατά τα άλλα γεώµηλο ή
κατά τη γαλλική ονοµασία…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κύριε Μπούµπα,
θα συνεχίσετε και στη δευτερολογία σας. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΟΥΜΠΑΣ: Ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε.
Θα πρέπει να βρούµε έναν τρόπο, λοιπόν, γιατί αυτή τη στιγµή

αυτές οι οικογένειες µας παρακολουθούν, κύριε Υπουργέ, και
κρέµονται από τα χείλη σας. Δώστε τους µια υπόσχεση και όχι
απλά υπόσχεση, αλλά βρείτε τους µια λύση εντός εύλογου χρο-
νικού διαστήµατος για να διαθέσουν την πατάτα. Θα είναι ο Ελ-
ληνικός Στρατός; Θα είναι τα ελληνικά νοσοκοµεία; Θα είναι
κάποιες κατασκηνώσεις που έχουν φαγητό; Βρείτε έναν τρόπο,
πάντως, γιατί πατάτα είναι και τρώγεται, για να µπορέσουν οι άν-
θρωποι αυτοί να κοιµούνται λίγο ήσυχοι, γιατί είναι πραγµατικά
στενοχωρηµένοι.

Σας ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κι εγώ σας ευχα-

ριστώ, κύριε Μπούµπα. 
Ορίστε, κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο για την πρωτολογία

σας. 
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΣΠΗΛΙΟΣ) ΛΙΒΑΝΟΣ (Υπουργός

Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων): Κύριε Μπούµπα, ξέρετε
την εκτίµηση που σας έχω, όπως ξέρετε και τον χαρακτήρα µου.
Δεν µπορώ να δώσω υποσχέσεις τις οποίες δεν µπορώ να υλο-
ποιήσω. Αντιλαµβάνοµαι πλήρως την αγωνία σας, όπως και αυτή
των συµπολιτών µας στις περιοχές που περιγράψατε πριν, τις
οποίες δεν γνωρίζω από κοντά. Εύχοµαι σύντοµα να πάµε µαζί
να γνωριστούµε και µε τους ανθρώπους. 

Ξέρετε πολύ καλά ότι καθ’ όλη τη διάρκεια αυτής της πανδη-
µίας που µαστίζει την πατρίδα µας, αλλά και ολόκληρο τον κόσµο
η προσπάθεια της Κυβέρνησής µας είναι να κάνουµε το παν δυ-
νατόν µε σοβαρότητα και σχέδιο, έτσι ώστε να φτάσουν τα χρή-
µατα τα οποία έχουµε και να καλύψουµε όσο το δυνατόν
περισσότερους συµπολίτες µας που έχουν πρόβληµα και ιδιαί-
τερα στον πρωτογενή τοµέα και βεβαίως και στις Σέρρες, τις
οποίες τιµώ και για την ιστορία τους και για τα προβλήµατα που
αντιµετωπίζουν, αλλά και για την παραγωγική τους ικανότητα. 

Ως προς την πατάτα συνολικά τώρα και στο πλαίσιο αυτού του
διχτιού προστασίας που προσπαθούµε να απλώσουµε σε όλους
τους παραγωγούς µας, έχουµε ήδη χορηγήσει 12.445.000 ευρώ.
Από αυτά, µε βάση τα στοιχεία που έχουµε στην υπηρεσία, οι πα-
ραγωγοί στον νοµό σας έχουν λάβει 45.386 ευρώ. Πιθανότατα
αυτά να µην αρκούν και να µην µπορούν να καλύψουν όλες τις

ανάγκες. Πάντως, αυτά είναι τα δεδοµένα, γιατί σε µια απο-
στροφή του λόγου σας είπατε ότι δεν έχει έρθει καµµία «κορω-
νοενίσχυση» προς την ανοιξιάτικη πατάτα.

Επιπλέον, επειδή, όπως γνωρίζετε και όπως βιώνουµε όλοι, η
πανδηµία συνεχίζεται, έχουµε αποστείλει στην Ευρωπαϊκή Επι-
τροπή αίτηµα για χορήγηση ενίσχυσης και στη φθινοπωρινή πα-
τάτα, κάτι που έχει εγκριθεί. Απλά εκκρεµεί στο Υπουργείο
Οικονοµικών -όχι έτσι όπως το είπατε εσείς, ότι κάποιος διαφω-
νεί- η έγκριση. Βέβαια, βρισκόµαστε σε διαρκή συνεργασία µαζί
τους, ώστε να ολοκληρώσουµε και την προσπάθεια αυτή που
έχουµε ξεκινήσει και στην οποία και εσείς, φαντάζοµαι, θα συνη-
γορήσετε, προκειµένου να ενισχύσουµε επιπλέον τους παραγω-
γούς. 

Είµαι αισιόδοξος ότι µέσα στις επόµενες µέρες θα ολοκληρω-
θεί αυτή η διαδικασία και σε έναν άλλο διάλογό µας ή κατ’ ιδίαν,
για να µπορείτε να µιλήσετε και εσείς µε τους παραγωγούς στον
τόπο σας, θα σας πω και συγκεκριµένα τα νούµερα που θα έχουν
εγκριθεί τελικά, γιατί δεν θέλω να πω κάτι σήµερα το οποίο αύριο
µπορεί να είναι κάπως διαφοροποιηµένο. Όµως, είµαι αισιόδοξος
ότι µέσα στις επόµενες µέρες θα έχουµε να σας πούµε κάτι πε-
ρισσότερο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ορίστε, κύριε
Μπούµπα, έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία σας. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΟΥΜΠΑΣ: Κύριε Υπουργέ, όπως ορθά
λέτε, δεν θέλουµε υποσχέσεις του αέρα. Θέλουµε scripta ma-
nent, γραπτές διαβεβαιώσεις. Εγώ θα µεταφέρω αυτήν την αι-
σιοδοξία, διότι αυτοί οι άνθρωποι µας παρακολουθούν. Όµως,
επί του πρακτέου, κάντε κάποιες ενέργειες µε τον κ. Παναγιωτό-
πουλο. 

Δεν θα σας υποδείξω εγώ, αλλά κάντε ενέργειες µε το Υπουρ-
γείο Εθνικής Άµυνας. Ας πάρει ο Στρατός µερικούς τόνους. Επί-
σης, συνεργαστείτε µε τον κ. Κικίλια για να πάρουν και τα
νοσοκοµεία. Δώστε, δηλαδή, και τέτοιου είδους ευέλικτες λύ-
σεις, γιατί µιλάµε για ένα ελληνικό προϊόν, µιλάµε για την ελλη-
νική κίτρινη πατάτα της Άνω Βροντούς, που είναι θρεπτικότατη
και µε ποιοτικά χαρακτηριστικά, ώστε να µπορέσουν να ορθοπο-
δήσουν τάχιστα αυτοί οι άνθρωποι τόσο της ορεινής, όσο και των
άλλων κοινοτήτων. 

Πληθυσµιακά δεν είναι πολλοί οι αγρότες. Όµως, πρέπει να εί-
µαστε αρωγοί, πολλώ δε µάλλον εσείς ως Υπουργός Αγροτικής
Ανάπτυξης -και είστε- και να αγκαλιάσουµε και τον τελευταίο
αγρότη και κτηνοτρόφο στον πρωτογενή τοµέα. Έχουµε πρωτο-
γενή τοµέα, η πατάτα τρώγεται ποικιλοτρόπως και είναι ευρείας
κατανάλωσης. 

Ωστόσο, θα πρέπει να είµαστε ρεαλιστές. Δεν µπορούµε να
ελέγξουµε τα σουπερµάρκετ. Εκεί η πατάτα είναι αναµεµειγµένη,
υπάρχουν παράνοµες ελληνοποιήσεις, ενώ υπάρχουν και εισα-
γωγές από Αίγυπτο, από Τουρκία και από οπουδήποτε αλλού.
Αυτά είναι γνωστά. Μακάρι να το καθυστερούσατε για άλλους
λόγους. Η Ευρωπαϊκή Ένωση δίνει τέτοιες δυνατότητες. Ξέρω
ότι θα το τρέξετε. Όµως, πιέστε για να βρούµε κάποιες άλλες
διεξόδους, ώστε να µπορέσουν οι άνθρωποι να σπείρουν. Έρχε-
ται πατατόσπορος να αγοράσουν. 

Ξέρετε, η πατάτα κινδυνεύει από τον περονόσπορο και τους
µύκητες όσο είναι έγκλειστη και πέφτουν οι θερµοκρασίες. Είναι
ένας βολβός που χρήζει ιδιαίτερης καλλιέργειας. Δεν θέλει πολύ
νερό, θέλει καλές καιρικές συνθήκες, µαλακό χώµα, να είναι έξω
από ξένα σώµατα και καλές συνθήκες για να µπορέσει να είναι
στις αποθήκες. 

Όσο, λοιπόν, ανεβαίνει η θερµοκρασία, χτυπάνε οι µύκητες και
ενδεχοµένως και ο περονόσπορος µπορεί να σαπίσει. Άρα, πρέ-
πει να κινηθούµε γρήγορα, εντός δύο εβδοµάδων. Κάντε κάποιες
ενέργειες µε τους συναδέλφους σας Υπουργούς, τους κυβερνη-
τικούς, µήπως µπορέσει να καταναλωθεί εκεί, να τρώει ο Στρα-
τός, το Ναυτικό και η Αεροπορία ελληνική πατάτα. Γιατί να τρώει
αιγυπτιακή; Επίσης, τα νοσοκοµεία ας πάρουν ελληνική πατάτα
για το µενού των ασθενών, όπως και κάποιοι παιδικοί σταθµοί
στους δήµους. Επιπλέον, οι µεγάλοι δήµοι έχουν κοινωνικά συσ-
σίτια. Πάρτε τον Δήµαρχο Αθηναίων, τον κ. Μπακογιάννη, όπως
και τον Δήµαρχο Θεσσαλονίκης, τον κ. Ζέρβα, ώστε να πάρουν
ελληνική πατάτα για τα κοινωνικά συσσίτια, για τους άπορους.
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Θα πρέπει, λοιπόν, να βρούµε κάποιες γρήγορες λύσεις για
να µπορέσουν οι άνθρωποι να πάρουν έστω και αυτά που είναι
από µέσα, να πάρουν τον πατατόσπορο, να πληρώσουν τις υπο-
χρεώσεις σε εφόδια, φάρµακα, λιπάσµατα, όπως και τις άλλες
τρέχουσες οικογενειακές υποχρεώσεις, προκειµένου να βγουν
από αυτό το οικονοµικό τέλµα, από αυτό το οικονοµικό αδιέξοδο.
Δεν µπορούµε να µιλάµε για πρωτογενή τοµέα και να αφήνουµε
αδιάθετους δέκα χιλιάδες τόνους ελληνικής πατάτας. Πρέπει να
«σπάσουµε το κεφάλι µας» για να βρούµε τρόπο να τη διαθέ-
σουµε εγχώρια. 

Και κάτι ακόµα. Εγώ δεν είπα ότι διαφωνείτε, αλλά σπρώξτε
λίγο αυτόν το φάκελο στον κ. Σταϊκούρα. Μου λένε οι πατατοπα-
ραγωγοί της Άνω Βροντούς, µπορεί κάποιοι άλλοι συντοπίτες
µου στις Σέρρες να πήραν, ότι από την Άνοιξη δεν έχουν πάρει
«κορωνοενίσχυση». Σπρώξτε, λοιπόν, λίγο αυτόν τον φάκελο που
τον έχετε υπογράψει από τον κ. Σταϊκούρα, ώστε να φύγει και να
πάρουν κάποια ενίσχυση αυτοί οι άνθρωποι και να µπορέσουν να
πάρουν µια αναπνοή. 

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Σας ευχαριστώ κι

εγώ, κύριε Μπούµπα. 
Ορίστε, κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.   
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΣΠΗΛΙΟΣ) ΛΙΒΑΝΟΣ (Υπουργός

Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων): Δεν έχω να προσθέσω
πολλά. Αντιλαµβάνοµαι την αγωνία σας και συµµερίζοµαι τον
πόνο σας για τους ανθρώπους οι οποίοι ταλαιπωρούνται. Πρέπει,
όµως, να έχουµε τη συνολική εικόνα πάντα στον νου µας. 

Δεν είναι κακή αυτή η ιδέα. Δεν γνωρίζω ακριβώς πώς γίνονται
οι προµήθειες για τα νοσοκοµεία και για τον Στρατό. Εγώ θα το
µεταφέρω στους συναδέλφους Υπουργούς. Είναι µία καλή δηµι-
ουργική ιδέα, αλλά δεν γνωρίζω αν υπάρχει κάποια διαδικασία
την οποία ακολουθούν.

Όσον αφορά σε αυτό το οποίο θίξατε σε σχέση µε τις ελληνο-
ποιήσεις και τους ελέγχους, είναι δεδοµένο ότι µπορούµε να κά-
νουµε πολλά περισσότερα. Η δική µας η Κυβέρνηση έχει
προσπαθήσει πολύ και σε νοµοθετικό πλαίσιο και στην αγορά να
κάνουµε βήµατα προς την κατεύθυνση που θέλουµε και είναι και
δική µου προτεραιότητα, γιατί το έχω αντιµετωπίσει και εγώ και
ως άνθρωπος της αγοράς και ως Βουλευτής µιας περιοχής που
παράγει προϊόντα και φθείρεται πολύ, πλήττεται από τις παρά-
νοµες εισαγωγές, τις ελληνοποιήσεις και ούτω καθεξής. Οπότε
και εκεί είναι καλοδεχούµενες οι σκέψεις σας και οι προτάσεις
σας για το πώς µπορούµε να ενισχύσουµε τον ελεγκτικό µηχανι-
σµό.

Θα ήθελα απλά να επισηµάνω για άλλη µία φορά ότι, όπως
σας είπα και πριν, δεν ξέρω γιατί σας λένε κάποιοι συντοπίτες
σας ότι δεν έχει δοθεί ενίσχυση. Έχει δοθεί ενίσχυση. Σας είπα
ότι είναι περίπου 12,5 εκατοµµύρια ευρώ. Αυτό, βέβαια, δεν ση-
µαίνει ότι δεν αντιλαµβανόµαστε τα προβλήµατα που προκύ-
πτουν προοδευτικά, όσο συνεχίζεται ο κορωνοϊός. Γι’ αυτό σας
είπα ότι είµαστε σε καλό δρόµο και ολοκληρώνουµε αυτή τη δια-
δικασία. Μην ανησυχείτε, σπρώχνουµε πολύ τον φάκελο καθη-
µερινά προς τα εκεί.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Επόµενη είναι η

δέκατη τρίτη µε αριθµό 534/8-3-2021 επίκαιρη ερώτηση δεύτε-
ρου κύκλου της Βουλευτού Β’ Πειραιώς του Κοµµουνιστικού
Κόµµατος Ελλάδας κ. Διαµάντως Μανωλάκου προς τον Υπουργό
Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων, µε θέµα: «Ανάγκη στήριξης
των καλλιεργητών οινοποιήσιµων σταφυλιών και των µικρών και
συνεταιριστικών οινοποιείων που πλήττονται από τις συνέπειες
της πανδηµίας».

Και σ’ αυτή θα απαντήσει ο Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων κ. Λιβανός.

Ορίστε, κυρία Μανωλάκου, έχετε τον λόγο για την πρωτολογία
σας.

ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, η πανδηµία και το
lockdown έχει θύµατα τόσο σε ανθρώπινες ζωές που είναι το ου-
σιαστικότερο και, δυστυχώς, το αναντικατάστατο, αλλά έχει θύ-
µατα και στην αγροτική οικονοµία. Ένας κλάδος που είναι σε
κρίση είναι ο αµπελοοινικός. Δυστυχώς, η αναστολή λειτουργίας

της εστίασης σηµαίνει µείωση της κατανάλωσης κρασιού, ρεκόρ
στα αποθέµατα, µεγάλη πτώση στις τιµές των σταφυλιών οινο-
ποιίας. Και οι παραγωγοί, οι αµπελουργοί δεν µπορούν να καλύ-
ψουν ούτε το κόστος παραγωγής µε τέτοιες τιµές. Όµως, να σας
πω ότι και η απληρωσιά πάει σύννεφο!

Η απάντηση της Κυβέρνησης στις ερωτήσεις που κάναµε και
τον Σεπτέµβριο και τον Δεκέµβριο του 2020 ήταν ότι παρακολου-
θεί το πρόβληµα µε τη µείωση των τιµών και ότι θα υπάρξει σχε-
τική παρέµβαση. Όµως, να σας πω, ακόµα περιµένουµε!

Οι αµπελουργοί, παρά τη δραµατική µείωση στο εισόδηµά
τους, ουσιαστικά δεν έτυχαν καµµίας αποζηµίωσης, παρά ελάχι-
στα. Μιλάµε ότι όσοι εντάχθηκαν στο µέτρο της επιστρεπτέας
προκαταβολής είναι µόλις το 5% των αµπελουργών. Τι πήραν κα-
θαρό στο χέρι; Πήραν µόλις 500 ευρώ, δηλαδή τίποτα!

Σε ό,τι αφορά την αποσυµφόρηση των αποθεµάτων, η ΚΕΟ-
ΣΟΕ εκτιµά ότι ό,τι µέτρα πήραν µέχρι τώρα από την Κυβέρνηση
–περίπου 21 εκατοµµύρια ευρώ στοίχισαν- ήταν ανεπαρκή και
καθυστερηµένα για την οµαλοποίηση της κατάστασης. Ιδιαίτερη
δυσκολία εντοπίζεται στα συνεταιριστικά και τα πιο µικρά και όχι
τόσο στις µεγάλες οινοποιητικές επιχειρήσεις που συµπιέζουν
τις τιµές. Τα συνεταιριστικά δεν συµπιέζουν την τιµή που δίνουν
στον αµπελουργό.

(Στο σηµείο αυτό κτυπά το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
Τι ζητάµε; Μάλιστα, το ζητάνε και οι αµπελουργοί και το συνε-

ταιριστικό κίνηµα. Ζητάµε αναπλήρωση στο χαµένο εισόδηµα
των καλλιεργητών οινοποιήσιµων σταφυλιών. Έχει δοθεί σε άλ-
λους κλάδους. Πρέπει να εξασφαλιστεί έγκαιρα η χρηµατοδό-
τηση και η υλοποίηση µέτρων αποσυµφόρησης, µε κριτήρια
διαφοροποιηµένα –αυτό το τονίζω- που θα λαµβάνουν υπ’ όψιν
και την τιµή που έχουν καταβάλει τα µικρά οινοποιεία στους πα-
ραγωγούς, αλλά κυρίως τα συνεταιριστικά. 

Τρίτον, πρέπει να πιέσετε για να διεκδικήσετε επιπλέον κονδύ-
λια από την Ευρωπαϊκή Ένωση. Το ζητάνε κι άλλες οινοποιητικές
χώρες για τη στήριξη των καλλιεργητών οινοποιήσιµων σταφυ-
λιών και των µικρών συνεταιριστικών οινοποιείων που πλήττονται
από τις συνέπειες της πανδηµίας.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ορίστε, κύριε Υ-
πουργέ, έχετε τον λόγο για την πρωτολογία σας.

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΣΠΗΛΙΟΣ) ΛΙΒΑΝΟΣ (Υπουργός
Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων): Ευχαριστώ, κύριε Πρό-
εδρε.

Παρ’ όλες µας τις ιδεολογικές διαφορές, γνωρίζετε καλά, αγα-
πητή συνάδελφε, ότι και εσείς και εµείς έχουµε την αντίστοιχη
κοινωνική ευαισθησία και προσπαθούµε στο µέτρο του δυνατού
και µετά, όπως µας επιτρέπει το δηµοσιονοµικό πλαίσιο στο
οποίο ζούµε, να καλύπτουµε όσο περισσότερους Έλληνες και
Ελληνίδες εργαζοµένους στην πατρίδα µας και, βεβαίως, τον
πρωτογενή τοµέα.

Γλαφυρά και ορθά παρουσιάσατε το τι γίνεται και στον αµπε-
λοοινικό κλάδο, ο οποίος δοκιµάζεται και αυτός σκληρά από την
πανδηµία, όπως άλλωστε και πολλοί άλλοι στον πρωτογενή
τοµέα. Δεν ξέρω γιατί λέτε ότι δεν έχετε δει πουθενά την ενί-
σχυση του τοµέα αυτού, για τον οποίο και οι δύο ανησυχούµε,
από την πλευρά της πολιτείας, διότι την προηγούµενη χρονιά
τρέξαµε δύο προγράµµατα. Το ένα δεν είχε τρέξει ποτέ, το άλλο
είχε τρέξει µόνο το 2006. Υλοποιήσαµε, λοιπόν, το πρόγραµµα
του «Πράσινου Τρύγου», µε το οποίο τριακόσιοι εξήντα πέντε δι-
καιούχοι έλαβαν συνολικά ποσό πάνω από 1 εκατοµµύριο ευρώ
και οι συνολικές εκτάσεις που εντάχθηκαν στον τρύγο ήταν 3.600
στρέµµατα παραγωγής. Παράλληλα, έτρεξε και το πρόγραµµα
της «Απόσταξης Κρίσης», στο οποίο εντάχθηκαν εκατόν είκοσι
πέντε συνολικά δικαιούχοι, παίρνοντας 20 εκατοµµύρια ευρώ.
Δεν ξέρω πώς δεν τα έχετε αυτά εντοπίσει. 

Φέτος, τα κονδύλια του Εθνικού Φακέλου για να ενισχύσουµε
την παραγωγή στο κρασί, από 23.963.000 ευρώ που ήταν πέρυσι,
θα µειωθούν κατά 933.000 ευρώ. Άρα, εκεί θα έχουµε όντως µία
µείωση. Αυτά είναι ευρωπαϊκά και η χώρα µας ήδη µαζί µε άλλες
χώρες της Ευρωπαϊκής Ένωσης –το έθεσα και εγώ προσωπικά
στο τελευταίο Συµβούλιο Υπουργών- έχουµε στείλει το αίτηµα
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για αύξηση των ποσών για το τρέχον έτος. Από τα χρήµατα αυτά
θα τρέξουµε το πρόγραµµα του «Πράσινου Τρύγου», την ανα-
διάρθρωση, τις επενδύσεις, τις προωθήσεις, την ενηµέρωση
προς τους παραγωγούς και την απόσταξη.

Αναµένουµε στο πλαίσιο αυτό και µία επιπλέον χρηµατοδό-
τηση από τον κρατικό προϋπολογισµό, ώστε να έχουµε αντί-
στοιχα και τους διαθέσιµους εθνικούς πόρους για να χρηµατο-
δοτήσουµε αυτό το πρόγραµµα.

Παράλληλα, στην επιτροπή κάνουµε την προσπάθειά µας ώστε
να αλλάξει η αναλογία συµµετοχής στα µέτρα ενίσχυσης από
80% εθνικά και 20% ενωσιακά, στο 90% εθνικά και 10% ενω-
σιακά.

Επιπλέον, οι καλλιεργητές σταφυλιών µε αριθµούς ΚΑΔ 0121
έχουν ενταχθεί στις επιστρεπτέες προκαταβολές του Υπουρ-
γείου Οικονοµικών, όπου τρεις χιλιάδες διακόσιοι είκοσι δύο δι-
καιούχοι εισέπραξαν συνολικά το ποσό των 5,5 εκατοµµυρίων
ευρώ –και κάτι παραπάνω- µε µέσο όρο ανά δικαιούχο τα 1734
ευρώ.

Σ’ αυτό το πλαίσιο, λοιπόν, νοµίζω ότι έχουµε κοινή αντίληψη
και αγωνία για τους παραγωγούς µας στον οινικό κλάδο, πλην
όµως έχουµε µία διαφορετική οπτική. Εσείς δεν βλέπετε όλα
αυτά τα χρήµατα που µόλις σας περιέγραψα ότι έχουν δοθεί στη
διάρκεια του κορωνοϊού, ενώ εγώ σας τα είπα συγκεκριµένα και
µπορούµε να τα συζητήσουµε αν θέλετε και κατ’ ιδίαν κάποια
άλλη στιγµή, για να ενηµερώσετε και τους ανθρώπους µε τους
οποίους συζητάτε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ευχαριστώ, κύριε
Υπουργέ.

Ορίστε, κυρία Μανωλάκου, έχετε τον λόγο για τη δευτερολο-
γία σας. 

ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Κύριε Υπουργέ, έχουµε κοινωνική
ευαισθησία, µόνο που αυτό πρέπει να φαίνεται έµπρακτα και
εσάς η πολιτική σας, η ευαισθησία σας εκφράζεται σε όλο της
το µεγαλείο στους επιχειρηµατικούς οµίλους και όχι στην αγρο-
τιά και αυτό το δείχνουν τα στοιχεία και η φτωχοποίηση των
αγροτών. Τι να κάνουµε; Τα ίδια τα στοιχεία τα δείχνουν αυτά. 

Σε ό,τι αφορά τον πράσινο τρύγο και την απόσταξη, σας δια-
βάζω επίσηµα τα στοιχεία που έχετε και εσείς και εµείς και είναι
της ΚΕΣΟΕ. Σας το διαβάζω γιατί έχετε και εσείς το ίδιο, δεν αλ-
λοιώνω τίποτε. «Το µέτρο της πράσινης συγκοµιδής εφαρµό-
στηκε καθυστερηµένα, µικρή συµµετοχή των αµπελοκαλ-
λιεργητών, γιατί η αποζηµίωση δεν ήταν ρεαλιστική, ήταν ανα-
ξιοπρεπέστατη».

Η απόσταξη κρίσης, ενώ αποτέλεσε ένα ισχυρό όπλο για την
αποσυµφόρηση, ενώ θεωρείται ότι συνέβαλε στην οµαλοποίηση
της λειτουργίας -το υιοθέτησαν το µέτρο- δεν είχε καθολική επί-
δραση στον τοµέα, λαµβάνοντας υπόψη τον όγκο των αποθεµά-
των στις 31 Ιουλίου του 2020. 

Τα αποθέµατα ιστορικά είναι τα µεγαλύτερα που έχουµε ποτέ.
Συνεπώς, εάν πάµε µε τα ίδια µέτρα και τα ίδια σταθµά, δεν πρό-
κειται να έχουµε απόδοση, δεν λύνεται το πρόβληµα.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Ε’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΟΔΥΣΣΕΑΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ)

Σας το λέω γιατί οι δεξαµενές είναι φουλαριστές, πρέπει να
ξαλαφρώσουν στην κυριολεξία και δεν µπορεί να µένουµε µόνο
στις διαπιστώσεις. Ότι ήταν αναποτελεσµατικά τα µέτρα, ήταν.
Τι σας ζητάνε; Εφαρµογή στο µέτρο 21. 

Επίσης, στο µέτρο του κρατικού προϋπολογισµού πρέπει να
είσαστε απλόχεροι σε αυτήν τη φάση για να µην καταστραφεί ο
αµπελουργικός τοµέας και σε τελευταία ανάλυση τίποτε δεν µας
απαντήσατε για την ιδιαίτερη ενίσχυση που πρέπει να έχουν τα
συνεταιριστικά οινοποιεία, δεδοµένου ότι έδωσαν τιµές πολύ κα-
λύτερες και µε αυτήν την έννοια πρέπει να υπάρξει µια προνο-
µιακή µεταχείριση.

Σε ό,τι αφορά την επιστροφή, µιλάµε για ποσά τα οποία δεν
πρέπει ούτε καν να αναφέρονται. Μιλάω για τα 500 ευρώ της επι-
στροφής.

Τελικά πρέπει να πιέσετε –σας το λέω- και στην Ευρωπαϊκή
Ένωση σε συντονισµό µε άλλες αµπελουργικές χώρες στο να
µπουν από τον κοινοτικό προϋπολογισµό. Το λέω αυτό γιατί και
η Ευρωκοινοβουλευτική Οµάδα του ΚΚΕ καταθέτει ερώτηση σε

αυτήν την κατεύθυνση, δηλαδή από τον κοινοτικό προϋπολογι-
σµό, αλλά πρέπει να υπάρξει απλοχεριά και από τον κρατικό προ-
ϋπολογισµό.

Να κάνω µια διαπίστωση. Τελικά φαίνεται πολύ καθαρά και σε
αυτό το κοµµάτι ότι ο καπιταλιστικός τρόπος παραγωγής δεν
µπορεί να λύσει τέτοια προβλήµατα. Αντίθετα θα διαιωνίζονται,
γιατί δεν µπορείτε να κάνετε κεντρικό σχεδιασµό και εδώ, αν θέ-
λετε, φαίνεται και η υπεροχή του σοσιαλιστικού τρόπου παρα-
γωγής.

Περιµένω, λοιπόν, στη δευτερολογία σας να µας πείτε συγκε-
κριµένα τα ποσά, συγκεκριµένα αποθέµατα που θα πρέπει να
απελευθερωθούν και να σας πω και κάτι άλλο; Η απόσταξη µε
το να γίνει γενναία, δεν θα πάει χαµένη. Μεταποίηση θα είναι, θα
πάνε για αντισηπτικά, θα πάνε για οινόπνευµα και στη φάση που
είµαστε µε την πανδηµία χρειάζονται και µπορούν να τροφοδο-
τήσουν και νοσοκοµεία και σχολεία.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-
στούµε.

Παρακαλώ, κύριε Υπουργέ.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΣΠΗΛΙΟΣ) ΛΙΒΑΝΟΣ (Υπουργός

Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων): Ευχαριστώ, κύριε Πρό-
εδρε.

Παρότι είµαστε µαζί σε αυτήν τη διεκδίκηση στα ευρωπαϊκά
φόρα, σας το είπα και πριν ότι χαίροµαι που έχουν καταθέσει και
οι εκπρόσωποί σας στο Ευρωκοινοβούλιο την ερώτηση στην κα-
τεύθυνση που λειτουργούµε και εµείς και σας είπα ότι λειτούρ-
γησα και εγώ στο τελευταίο Συµβούλιο Υπουργών Αγροτικής
Ανάπτυξης. Δεν µπορώ να µην πω βέβαια ότι ζητάτε χρήµατα
από έναν Οργανισµό που εσείς δεν αναγνωρίζετε και εν πάση πε-
ριπτώσει …

ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Οι λαοί διεκδικούν…
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΣΠΗΛΙΟΣ) ΛΙΒΑΝΟΣ (Υπουργός

Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων): …αποδέχονται αυτό το
καπιταλιστικό σύστηµα το οποίο εσείς µάχεστε και όπως σας
έχουµε πει πολλές φορές, δεν θέλουµε να σας πείσουµε, έχουµε
διαφορετικές απόψεις, απλά δεν µας έχετε κάνει και ποτέ τη
χάρη να µας πείτε πού και πότε εφαρµόζονται αποτελεσµατικά
αυτά τα συστήµατα τα οποία εσείς ευαγγελίζεστε και πώς για τη
συγκεκριµένη εφαρµογή αυτού του συστήµατος που πιστεύετε
ότι είναι καλύτερο από αυτό το οποίο πιστεύουµε εµείς, πώς θα
µπορούσαµε να το χρησιµοποιήσουµε συγκεκριµένα, αφού θέ-
λετε συγκεκριµένα µέτρα και ποσά, για να κάνουµε µια διαφορε-
τική πολιτική, έστω όπως την ονοµάζετε εσείς σοσιαλιστική και
να στηρίξουµε τους Έλληνες παραγωγούς και στον αµπελουρ-
γικό τοµέα και σε άλλους.

Νοµίζω ότι κάποιες στιγµές υπερβάλλετε λίγο και µιλάτε θεω-
ρητικά, χωρίς να µπορείτε να προσεγγίσετε την πραγµατικότητα
και κυρίως χωρίς να σκέφτεστε ότι µε αυτόν τον τρόπο οµιλίας
δηµιουργείτε και έναν κοινωνικό αυτοµατισµό στη λογική τού «εν-
τάξει, να δώσουµε περισσότερα, ας πούµε, αν είχαµε και αν εί-
χαµε τη δυνατότητα να τα βρούµε, στους αµπελουργούς». Στους
υπόλοιπους παραγωγούς; Δεν πρέπει να δώσουµε και εκεί;

ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Βεβαίως.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΣΠΗΛΙΟΣ) ΛΙΒΑΝΟΣ (Υπουργός

Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων): Δεν πρέπει, λοιπόν, να
έχουµε ένα συντεταγµένο σχέδιο και αυτό κάνει αυτή η Κυβέρ-
νηση και το γνωρίζετε, να προσπαθεί να δώσει και να στηρίξει
αυτούς που έχουν τη µεγαλύτερη ανάγκη και αυτούς που έχουν
βληθεί περισσότερο τα προϊόντα τους;

Προφανώς και συµφώνησα µαζί σας και σας απάντησα θετικά
στην πρωτολογία µου. Ο αµπελουργικός κλάδος είναι ένας τέ-
τοιος κλάδος.

Επειδή έχω συζητήσει όµως µε τη Διεπαγγελµατική που εκ-
προσωπείται και η ΚΕΣΟΕ µέσα, δεν νοµίζω ότι έχουµε τέτοια
διάσταση απόψεων. Αντιθέτως, τώρα συµφωνήσατε και εσείς ότι
υπάρχουν αυτά τα στοιχεία που σας είπα. Μπορεί για εσάς να
µην είναι αρκετά αυτά τα χρήµατα που δώσαµε ή αυτά που προ-
γραµµατίζουµε να δώσουµε, αλλά στην πρωτολογία σας είχατε
πει ότι δεν έχουν πάρει τίποτε, µετά είπατε ότι είναι λίγα. 

ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Ανεπαρκή είπα.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΣΠΗΛΙΟΣ) ΛΙΒΑΝΟΣ (Υπουργός
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Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων): Ανεπαρκή. Μακάρι να
ήταν περισσότερα. Καλή τη πίστει έχουµε συζητήσει πολλές
φορές, αν έχετε τρόπους να µπορέσουµε να πάρουµε περισσό-
τερα, να το κάνουµε. Και σας είπα ότι στον αγώνα αυτόν και την
επόµενη εβδοµάδα που θα είµαι στις Βρυξέλλες, αν γίνει δια
ζώσης το Συµβούλιο, θα ξαναθέσουµε το θέµα και χαίροµαι που
και οι Ευρωβουλευτές σας είναι στην ίδια κατεύθυνση.

Όσον αφορά στα συνεταιριστικά σχήµατα, µου είπε και ο συ-
νεργάτης µου ότι στις περισσότερες των περιπτώσεων υπάρχει
µια ενίσχυση 10% παραπάνω, ακριβώς για τα συνεταιριστικά
σχήµατα. Στην χρηµατοδότησή τους, όµως, στο πλαίσιο αυτό,
δεν ξέρω αν είναι εφικτό και δεν ξέρω εάν θα ήταν και σωστό να
διαχωρίσουµε τους παραγωγούς. 

Εν πάση περιπτώσει, όµως, να δούµε και εµείς αν έχουµε
αυτήν τη δυνατότητα και να το συζητήσουµε. 

ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Κύριε Υπουργέ, ζητάµε 150 ευρώ
ανά στρέµµα στα αµπέλια.

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΣΠΗΛΙΟΣ) ΛΙΒΑΝΟΣ (Υπουργός
Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων): Σύµφωνοι. Δεν ξέρω ποια
είναι αυτή η αναγωγή, µπορούµε να το µετρήσουµε, αλλά πρέπει
να δούµε και από πού θα βρούµε τα χρήµατα για να τα δώσουµε.
Αν µπορείτε, να µας βοηθήσετε και σε αυτό, γιατί το να ζητάµε
είναι εύκολο. Το να βρίσκουµε τα χρήµατα για να τα δώσουµε
είναι κοµµατάκι πιο δύσκολο. 

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κύριε Υ-

πουργέ, σας ευχαριστώ. 
Θέλω να σας θυµίσω ότι η ηγεσία σας στο Υπουργείο µού είχε

υποσχεθεί πριν έναν µήνα να κάνει µία σύσκεψη για τη Βυτίνα.
Το ξεχάσατε. Έχετε πολλά στο µυαλό σας. Σας το θυµίζω.

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΣΠΗΛΙΟΣ) ΛΙΒΑΝΟΣ (Υπουργός
Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων): Όχι, δεν το έχω ξεχάσει.
Αντιθέτως, ενηµερώθηκα κιόλας και κατάλαβα πόσο δίκιο έχετε
για το θέµα της Βυτίνας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ωραία. 
Θα συνεχίσουµε τώρα µε τη δέκατη έβδοµη µε αριθµό 540/8-

3-2021 επίκαιρη ερώτηση δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Β2’
Δυτικού Τοµέα Αθηνών του ΜέΡΑ25 κ. Κρίτωνα Αρσένη προς τον
Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων, µε θέµα: «Αρ-
κούδα: κυβερνητικό πλήγµα στην προστασία της η κατάργηση
της Δράσης 4.4.1».

Κύριε Αρσένη, έχετε τον λόγο για την πρωτολογία σας.
ΚΡΙΤΩΝ - ΗΛΙΑΣ ΑΡΣΕΝΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, καλό ξεκίνηµα στα καθήκοντά σας. Είναι η

πρώτη φορά που µιλάµε στη Βουλή µε τις νέες σας αρµοδιότη-
τες. Τώρα που θα πάτε στις Βρυξέλλες µε τον νέο σας ρόλο, ρω-
τήστε αν µπορείτε και τους άλλους Υπουργούς Αγροτικής
Ανάπτυξης και Γεωργίας αν υπάρχει άλλη χώρα που να µην ενι-
σχύει τους κτηνοτρόφους και µελισσοκόµους και αγρότες µε
µέτρα προστασίας απέναντι στις ζηµιές που κάνουν τα µεγάλα
θηλαστικά. Βέβαια, φαντάζοµαι ότι ξέρετε την απάντηση, γιατί
τον Νοέµβριο του 2018 ήταν που οι Επίτροποι Περιβάλλοντος
και Αγροτικής Ανάπτυξης απηύθυναν ανοιχτή επιστολή σε όλους
τους Υπουργούς Περιβάλλοντος και Αγροτικής Ανάπτυξης των
κρατών-µελών της Ευρωπαϊκής Ένωσης, καλώντας τους να ανα-
λάβουν πρωτοβουλίες για την ενίσχυση της προσπάθειας για την
υποστήριξη της συνύπαρξης των µεγάλων σαρκοφάγων µε
αγροτικές και κτηνοτροφικές καλλιέργειες και δραστηριότητες,
ενώ στο πλαίσιο επίσης της Ευρωπαϊκής Επιτροπής έχουµε τις
κατευθύνσεις που ανακοίνωσε για να εντάξουν µέτρα πρόληψης
ζηµιών, όπως µη παραγωγικές επενδύσεις για την εγκατάσταση
προστατευτικών περιφράξεων ή σκύλους φύλαξης κοπαδιών στο
Πρόγραµµα Αγροτικής Ανάπτυξης. 

Ζητάµε µέτρα προστασίας των κτηνοτρόφων και των µελισσο-
κόµων, κύριε Υπουργέ, απέναντι στην αρκούδα και στον λύκο,
µέτρα προστασίας που προφανώς προστατεύουν και την αρ-
κούδα και τον λύκο, γιατί αλλιώς αρχίζει και δηµιουργείται µια
νοοτροπία τού να σκοτώνεις αυτά τα προστατευόµενα είδη.
Υπήρχαν τέτοια µέτρα µετά από πίεση της Ευρωπαϊκής Επιτρο-
πής στην κυρία Αθανασοπούλου από το Υπουργείο σας, από την
DG ENV. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Παρα-
καλώ, ολοκληρώστε, κύριε συνάδελφε.

ΚΡΙΤΩΝ - ΗΛΙΑΣ ΑΡΣΕΝΗΣ: Ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε.
Μετά από πίεση φτάσαµε το 2013 για πρώτη φορά να εντάσ-

σεται αυτό το µέτρο εκτάκτως και για έξι µήνες µόνο. Αυτή η έν-
ταξη δυστυχώς διήρκεσε πολύ λίγο, εντάχθηκε µεν στην επόµενη
προγραµµατική περίοδο, χωρίς ποτέ να ανοίξει η χρηµατοδό-
τηση και τώρα το απεντάσσετε κιόλας στη µεταβατική περίοδο.
Πραγµατικά αναρωτιόµαστε πού είναι η µέριµνά σας για τους
αγρότες, κτηνοτρόφους, µελισσοκόµους, πού είναι η µέριµνά
σας για τη βιοποικιλότητα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-
στώ, κύριε συνάδελφε.

Παρακαλώ να είµαστε εντός των χρόνων και για τους συνα-
δέλφους και για να προχωρήσει η διαδικασία.

Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο για τρία λεπτά. 
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΣΠΗΛΙΟΣ) ΛΙΒΑΝΟΣ (Υπουργός

Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων): Ευχαριστώ, κύριε Πρό-
εδρε.

Αγαπητέ κύριε Αρσένη, ευχαριστώ πολύ για την ερώτηση και
για τα λόγια σας. Το ξέρετε -γιατί τα έχουµε κουβεντιάσει εκτός
Αιθούσης- ότι η θέση µας συµπίπτει ως προς το πώς αντιλαµβα-
νόµαστε την ανάπτυξη και αυτή η άποψή µας είναι συνυφασµένη
µε τη βιώσιµη συνύπαρξη µε το περιβάλλον. 

Συγκεκριµένα, το πρόγραµµα στο οποίο αναφέρεστε, πράγ-
µατι είχε ενταχθεί στο Πρόγραµµα Αγροτικής Ανάπτυξης 2014-
2020, όµως µε βάση τα στοιχεία που µας έδωσε η υπηρεσία για
να κάνουµε αυτήν τη συζήτηση, δεν ενεργοποιήθηκε καθότι δεν
υπήρξαν καθόλου -κανένα από ό,τι µου είπανε- θεσµικά αιτήµατα
από πλευράς των παραγωγών, των κτηνοτρόφων, των αγροτών
για να ενεργοποιηθεί. Αυτό είναι ένα στοιχείο που πρέπει να το
έχουµε στο µυαλό µας όταν κάνουµε αυτήν τη συζήτηση.

Με την επέλευση της πανδηµίας, που δηµιούργησε τεράστιες
ανάγκες, όπως συζητάµε εδώ και πολλή ώρα µε άλλους συνα-
δέλφους στην Αίθουσα για τη στήριξη των παραγωγών µας, οι
υπηρεσίες του Υπουργείου και η πολιτική ηγεσία, πριν πάω εγώ
εκεί, προχώρησε υποβάλλοντας σχετικά αιτήµατα στην Ευρω-
παϊκή Επιτροπή, ώστε να µπορέσει να µεταφέρει αρκετά κονδύ-
λια, µεταξύ αυτών και το συγκεκριµένο, από τα µέτρα του ΠΑΑ
για τη στήριξη των παραγωγών µας. Αυτή ήταν µια πολιτική επι-
λογή. Οµολογώ ότι το ίδιο θα έκανα κι εγώ και πιστεύω ότι το
ίδιο θα κάνατε κι εσείς, ειδικά σε προγράµµατα τα οποία δεν
είχαν αίτηµα συµµετοχής. 

Η πρόταση αυτή λοιπόν, ετοιµάστηκε και τέθηκε σε διαβού-
λευση τον Νοέµβριο του 2020 και πράγµατι απεντάχθηκε µε την
τελευταία τροποποίηση, η οποία εγκρίθηκε κιόλας από την Ευ-
ρωπαϊκή Επιτροπή. Άρα ήταν σύµφωνοι οι Ευρωπαίοι, τους οποί-
ους επικαλεστήκατε να ρωτήσω µεθαύριο. Εγκρίθηκε στις 9
Μαρτίου του 2021. Έτσι, το Υπουργείο Αγροτικής Ανάπτυξης µε
τη σύµφωνη γνώµη –επαναλαµβάνω- της Επιτροπής, µετέφερε
κονδύλια και µπόρεσε να χρηµατοδοτήσει το µεγάλο µέτρο των
126 εκατοµµυρίων ευρώ για τη στήριξη του ελαιολάδου, το οποίο
έτυχε τεράστιας υποστήριξης, εν αντιθέσει µε αυτό το οποίο συ-
ζητάµε, που πράγµατι έχει αυτήν τη διάσταση που είπατε -και
συµφωνώ µαζί σας- αφού κατατέθηκαν εκεί εκατόν σαράντα τέσ-
σερις χιλιάδες τριακόσιες πενήντα τέσσερις αιτήσεις και το συ-
νολικό ποσό, όπως σας είπα, ήταν σχεδόν 127 εκατοµµύρια. 

Αυτό βέβαια δεν σηµαίνει -και σας το λέω ειλικρινέστατα- ότι
υποβαθµίζουµε ως Κυβέρνηση την ανάγκη της προστασίας και
των θηλαστικών και βεβαίως των µεγάλων θηλαστικών, για τα
οποία κι εσείς ενδιαφέρεστε, ούτε επιδιώκουµε να δηµιουργή-
σουµε µια σύγκρουση µεταξύ των παραγωγών και των ζώων. 

Ακριβώς γι’ αυτό και µε τη δική σας συνδροµή και τη δική σας
παρότρυνση, η θέση µου είναι ότι θα προσπαθήσουµε να το εν-
τάξουµε αυτό και θα το εντάξουµε στη νέα προγραµµατική πε-
ρίοδο που σχεδιάζουµε για το 2023-2027. Στόχος και δικός σας
και δικός µας αυτήν τη φορά θα είναι -και εκεί µπορούµε να λει-
τουργήσουµε θετικά µαζί για να ενηµερώσουµε τους ανθρώπους
τους οποίους επικαλείστε αυτήν τη στιγµή- να λειτουργήσει
πραγµατικά και τελικά να συνδράµει στον στόχο της προστασίας
των ζώων και της βιώσιµης ανάπτυξης και της βιοποικιλότητας,
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όπως είπατε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κύριε Αρ-

σένη, έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία σας.
ΚΡΙΤΩΝ - ΗΛΙΑΣ ΑΡΣΕΝΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, δεν αρνούµαι ότι έχει κάποια σηµασία η δέ-

σµευση για το 2023-2027, αλλά, ξέρετε, εδώ πέρα είχε ενταχθεί
στο 2014-2020 και απεντάχθηκε. Τώρα, το να µας λέτε ότι απλά
θα δεσµευθείτε ότι θα ξαναενταχθεί, όταν δεν υπάρχει στη µε-
ταβατική περίοδο, δεν αρκεί. Λέτε ότι δεν είχατε αιτήµατα. Κι
όµως, αν δούµε τις ζηµιές από τον ΕΛΓΑ από τον λύκο και την
αρκούδα, έχουµε επταψήφιους αριθµούς. Είναι πάνω από 1 εκα-
τοµµύριο τον χρόνο. Για την ακρίβεια –και δεν έχω τα τελευταία
στοιχεία, θα τα ζητήσουµε µε αίτηση κατάθεσης εγγράφων, έχω
τα στοιχεία µέχρι το 2016- είναι και αρκετά αυξανόµενα χρονιά
µε τη χρονιά, καθώς οι πολιτικές του παρελθόντος για την προ-
στασία του λύκου και της αρκούδας οδήγησαν σε αύξηση του
λύκου και της αρκούδας. Μόνο ο λύκος συνέβαλε σε ζηµιές άνω
του 1 εκατοµµυρίου από µόνος του, συµπληρωµατικά τού τι έγινε
µε την αρκούδα. Οπότε δεν χρειάζεται πάντοτε να βλέπουµε τα
αιτήµατα µόνο. Μπορούµε να βλέπουµε και τις ζηµιές, τα αιτή-
µατα για οικονοµική ενίσχυση. 

Αυτήν τη στιγµή έχει τελειώσει η διαβούλευση του σχεδίου
δράσης για την αρκούδα. Είναι στην τελευταία φάση της θεσµο-
θέτησης. Στις απόλυτες δύο προτεραιότητες για άµεση εφαρ-
µογή είναι τα σκυλιά φύλαξης -το οποίο επίσης δεν προχωράτε-
και οι ηλεκτροφόρες περιφράξεις. Τι άλλο πρέπει να γίνει; Δη-
λαδή η Επιτροπή σάς στέλνει επιστολές και υπάρχει πλέον ξεκά-
θαρη υποχρέωση από το σχέδιο δράσης για την αρκούδα. Είναι
αυτονόητο και κοινή λογική. Για ποιον λόγο να αφήνετε τους κτη-
νοτρόφους και τους µελισσοκόµους και τους υπόλοιπους παρα-
γωγούς απροστάτευτους και να αφήνετε τελικά να δηµιουργείται
µια ένταση µεταξύ του ανθρώπου και της αρκούδας, οδηγώντας
προφανώς σε ζηµιά της βιοποικιλότητας; Διπλή ζηµιά σε παρα-
γωγή και βιοποικιλότητα. 

Εµείς θα προχωρήσουµε και µε κατάθεση ΑΚΕ για τα τελευ-
ταία στοιχεία της ζηµιάς από άγρια ζώα, εκτός αν τα έχετε µαζί
σας. Εγώ αυτήν τη στιγµή έχω µέχρι και το ’16 τα στοιχεία, που
είναι πολύ µεγάλα νούµερα αποζηµιώσεων. 

Θεωρώ ότι αυτή η πληγή πρέπει να σταµατήσει. Είναι θέµα
προστασίας των δηµόσιων οικονοµικών και των χρηµάτων των
φορολογουµένων. Δεν είναι δυνατόν να πληρώνουµε πάνω από
ένα εκατοµµύριο ευρώ τον χρόνο, όταν µε ένα πρόγραµµα λίγων
εκατοµµυρίων θα είχαµε λύσει µια και για πάντα αυτό το ζήτηµα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-
στούµε, κύριε συνάδελφε.

Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΣΠΗΛΙΟΣ) ΛΙΒΑΝΟΣ (Υπουργός

Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων): Να σας πω. Δεν σας ται-
ριάζει τώρα να αντιστρέφετε τα λόγια µου για να δείξετε ότι εµείς
θέλουµε να δηµιουργήσουµε αυτόν τον διχασµό. Το αντίθετο θέ-
λουµε.

Σας είπα και πριν ότι απεντάχθηκε το έργο, γιατί δεν υπήρχαν
αιτήµατα. Και απεντάχθηκε το έργο, επειδή υπήρχαν πάρα πολύ
µεγάλες ανάγκες, έτσι ώστε να χρηµατοδοτήσουµε παραγωγούς
οι οποίοι εβλήθηκαν βάναυσα από τον κορωνοϊό. Συγκεκριµένα,
τα χρήµατα αυτά σας είπα ότι πήγαν προς τους ελαιοπαραγω-
γούς ελαιοποιήσιµης ελιάς. Διαφωνείτε µε αυτό; Φαντάζοµαι ότι
όχι. 

ΚΡΙΤΩΝ - ΗΛΙΑΣ ΑΡΣΕΝΗΣ: ... (Δεν ακούστηκε)
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΣΠΗΛΙΟΣ) ΛΙΒΑΝΟΣ (Υπουργός

Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων): Απαντήστε, δεν µε πει-
ράζει εµένα. Είµαστε υπέρ του διαλόγου. Εµείς, λοιπόν, κάναµε
µία επιλογή. 

ΚΡΙΤΩΝ - ΗΛΙΑΣ ΑΡΣΕΝΗΣ: ... (Δεν ακούστηκε)
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΣΠΗΛΙΟΣ) ΛΙΒΑΝΟΣ (Υπουργός

Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων): Απαντήστε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Δεν γίνεται

αυτό, να κάνουµε πέντε κύκλους. Δεν γίνεται. 
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΣΠΗΛΙΟΣ) ΛΙΒΑΝΟΣ (Υπουργός

Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων): Θα τελειώσουµε, Πρό-
εδρε, δεν έχω πολλά να πω.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Έχω εγώ.
Μα, δεν γίνεται αυτό, κύριε Αρσένη. Αν συνεχίζεται αυτό, τότε ο
κάθε Βουλευτής θα κάνει κύκλο µε τον Υπουργό. Ε, καθίστε σε
µια Αίθουσα και πείτε τα. 

ΚΡΙΤΩΝ - ΗΛΙΑΣ ΑΡΣΕΝΗΣ: Σε κάθε περίπτωση, είναι πολύ
µικρό το ποσό.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ωραία. Ευ-
χαριστούµε. Καθίστε. 

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΣΠΗΛΙΟΣ) ΛΙΒΑΝΟΣ (Υπουργός
Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων): Εντάξει, αυτήν τη στιγµή
όµως σας εξήγησα και πριν ότι αυτή η διαδικασία έχει ολοκλη-
ρωθεί. Άρα, εγώ και να ήθελα, δεν µπορώ να το αλλάξω. Αυτό
που µπορούµε να κάνουµε είναι να δούµε τι θα κάνουµε από εδώ
και µπρος, δηλαδή αν µπορούµε να το εντάξουµε. Εκεί σας είπα
ότι θέλω να δουλέψουµε µαζί και να το εντάξουµε και να δούµε
και τα ποσά. 

Δυστυχώς δεν µου έχει δώσει και µένα ο ΕΛΓΑ το συνολικό
ποσό των αποζηµιώσεων. Πράγµατι υπήρχαν κάποια αιτήµατα
προς τα εκεί. Προφανώς οι ίδιοι άνθρωποι οι οποίοι είχαν αυτά
τα πλήγµατα πήγαν στον ΕΛΓΑ να αποζηµιωθούν, αλλά όταν
έτρεχε το πρόγραµµα, δεν πήγαν να ενταχθούν στο πρόγραµµα
για να προστατευθούν. Αυτό τώρα είναι µια παθογένεια την
οποία πρέπει να τη σκεφτούµε και να τη διαχειριστούµε. 

ΚΡΙΤΩΝ - ΗΛΙΑΣ ΑΡΣΕΝΗΣ: Δεν «έτρεχε» το πρόγραµµα.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΣΠΗΛΙΟΣ) ΛΙΒΑΝΟΣ (Υπουργός

Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων): Όχι, πριν σταµατήσει να
τρέχει, έτρεχε το πρόγραµµα. Αυτή είναι τουλάχιστον η ενηµέ-
ρωση την οποία έχω πάρει. 

Εν πάση περιπτώσει, αν έχετε κάποια άλλη σκέψη για το τι θα
µπορούσαµε να κάνουµε άµεσα, είµαι στη διάθεσή σας να τη συ-
ζητήσουµε. Σας λέω ότι για το επόµενο πρόγραµµα το οποίο σχε-
διάζουµε τώρα, γιατί δεν µπορούµε να γυρίσουµε τον χρόνο
πίσω, η πρόθεσή µας είναι να το εντάξουµε. 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-

στούµε.
Συνεχίζουµε µε την ένατη µε αριθµό 533/8-3-2021 επίκαιρη

ερώτηση δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Β3’ Νότιου Τοµέα Αθη-
νών του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Χρήστου Κα-
τσώτη προς τον Υπουργό Εργασίας και Κοινωνικών Υποθέσεων,
µε θέµα: «Μέτρα στήριξης για τους διπλωµατούχους ξεναγούς».

Θα απαντήσει ο Υφυπουργός Εργασίας και Κοινωνικών Υπο-
θέσεων κ. Παναγιώτης Τσακλόγλου. 

Κύριε Κατσώτη, έχετε τον λόγο για δύο λεπτά παρακαλώ.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΤΣΩΤΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Από τον Νοέµβρη του 2019 οι διπλωµατούχοι ξεναγοί, όπως

και η πλειοψηφία των εργαζόµενων στον τουρισµό, είναι χωρίς
δουλειά. Με το τέλος της τουριστικής σεζόν, οι χαµηλόµισθοι ξε-
ναγοί υπάγονται στην τρίµηνη επιδότηση του ΟΑΕΔ, η οποία κα-
ταβάλλεται βέβαια αφού κατατεθούν τα ένσηµα του προηγού-
µενου έτους. Ωστόσο, επειδή τα ένσηµα αυτά δεν είναι µηχανο-
γραφηµένα, αλλά καταµετρώνται από έναν µόλις υπάλληλο του
ΕΦΚΑ στο κατάστηµα Συντάγµατος, η καταµέτρηση καθυστέ-
ρησε, µε αποτέλεσµα το βοήθηµα του έτους του 2019, το οποίο
υπό κανονικές συνθήκες καταβάλλεται τον Ιανουάριο του επόµε-
νου έτους, να καταβληθεί τον Ιούνιο του 2020, σε αρκετούς δε
µόλις σχεδόν τον Οκτώβριο.

Μετά το ξέσπασµα της πανδηµίας και τον πρώτο εγκλεισµό
από τον Μάρτιο έως τον Απρίλιο του 2020, καταβλήθηκε η απο-
ζηµίωση ειδικού σκοπού οκτακοσίων ευρώ, που δεν συνοδευόταν
από ένσηµα, όπως και στους υπόλοιπους εργαζόµενους βέβαια.
Επιπλέον, µια σειρά από µέτρα και ρυθµίσεις κατά την περσινή
τουριστική περίοδο κατέστησαν αδύνατη τη δηµιουργία οµάδων
ξεναγήσεων, αυτά τα µέτρα που απαγόρευαν πάνω από τριαν-
ταπέντε άτοµα, δεκαεπτά σε αρχαιολογικούς χώρους, εννιά σε
µουσεία. Τελικά από τον Οκτώβριο υπήρξε απαγόρευση οµαδι-
κών ξεναγήσεων, µε αποτέλεσµα οι διπλωµατούχοι ξεναγοί να
µην µπορέσουν να εργαστούν. 

Τον Σεπτέµβρη και Οκτώβρη µαζί µε καλλιτέχνες και εργαζό-
µενους στον πολιτισµό έλαβαν για κάθε µήνα 534 ευρώ αποζη-
µίωση ειδικού σκοπού, καθώς και πενήντα ένσηµα, τα οποία
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απαιτούνται ως ελάχιστο για την περίθαλψη και ασφαλιστική κά-
λυψη του 2021. Έτσι, οι διπλωµατούχοι ξεναγοί, αν και ανήκουν
σε πληττόµενες από την πανδηµία οµάδες εργαζοµένων, έλαβαν
για όλο το 2020 το πενιχρό ποσό των 1.868 ευρώ, ενώ η ΑΠΔ για
τα ένσηµα των εργαζοµένων από το Υπουργείο Εργασίας δεν
έχει κατατεθεί ακόµα. Πέρα από το γεγονός ότι αδυνατούν να
καλύψουν στοιχειώδεις ανάγκες για τους ίδιους και τις οικογέ-
νειές τους, δεν έχει ακόµα διασφαλιστεί η ασφαλιστική τους κά-
λυψη για το 2021. 

Τα ερωτήµατα είναι συγκεκριµένα, κύριε Υπουργέ. Να κατα-
τεθεί άµεσα από το Υπουργείο Εργασίας η ΑΠΔ των πενήντα εν-
σήµων, προκειµένου να υπάρξει πλήρης ασφαλιστική κάλυψη.
Να καταβληθεί η αποζηµίωση ειδικού σκοπού για τους µήνες του
2020 κατά τους οποίους δεν εργάσθηκαν ούτε έλαβαν άλλη οι-
κονοµική ενίσχυση. Να ανασταλούν για όλους οι πληρωµές προς
το δηµόσιο, τις τράπεζες, για ρεύµα, νερό, τηλεπικοινωνίες που
κόβονται τώρα σε πολύ κόσµο και να στελεχωθεί το Τµήµα Ξε-
ναγών του ΕΦΚΑ ώστε να µηχανογραφηθούν τα ένσηµα. Και βέ-
βαια να τηρηθούν όλα εκείνα τα µέτρα, τα υγειονοµικά
πρωτόκολλα …

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-
στούµε, κύριε συνάδελφε.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΤΣΩΤΗΣ: …προκειµένου να εξασφαλιστούν οι
συνθήκες εργασίας που δεν θέτουν σε κίνδυνο τους εργαζοµέ-
νους. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ελάτε,
κύριε Υπουργέ, για τρία λεπτά. 

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΤΣΑΚΛΟΓΛΟΥ (Υφυπουργός Εργασίας και
Κοινωνικών Υποθέσεων): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε, και ευχα-
ριστώ και τον κ. Κατσώτη.

Κύριε Κατσώτη, βρισκόµαστε πλέον εν µέσω του τρίτου κύµα-
τος της πανδηµίας και θέλω να πιστεύω ότι µε τους εµβολια-
σµούς οι οποίοι προχωρούν µε επιταχυνόµενο ρυθµό η οικο-
νοµική δραστηριότητα θα αρχίσει να επανέρχεται σε κάποιου εί-
δους κανονικότητα µέσα στους επόµενους µήνες. Ωστόσο, είναι
πολύ πιθανό ότι η οικονοµία θα συνεχίσει να έχει ανάγκη τη στή-
ριξη του κράτους για αρκετό καιρό ακόµα, αφού ορισµένοι κλά-
δοι επλήγησαν πραγµατικά βάναυσα από τον περιορισµό της
οικονοµικής και κοινωνικής δραστηριότητας. 

Η Κυβέρνηση έχει αναπτύξει και υλοποιήσει το µεγαλύτερο και
µαζικότερο πρόγραµµα στήριξης εργαζοµένων και ανέργων των
τελευταίων δεκαετιών. Μέχρι στιγµής έχουν δαπανηθεί 6,4 δισε-
κατοµµύρια ευρώ που κάλυψαν περίπου 3 εκατοµµύρια δικαιού-
χους τόσο σε οριζόντια όσο και σε στοχευµένα µέτρα σε
συγκεκριµένες κατηγορίες. Σε αυτά τα µέτρα περιλαµβάνονται
3,2 δισεκατοµµύρια ευρώ για απευθείας στήριξη µισθών, ενά-
µιση δισεκατοµµύριο για κάλυψη ασφαλιστικών εισφορών, ενώ
έχει δαπανηθεί και άλλο ενάµιση δισεκατοµµύριο ευρώ µέσω δια-
φόρων δράσεων, όπως επιδόµατα ανεργίας και όλα αυτά παρά
τους ισχυρούς περιορισµούς που επιβάλλει το υψηλό δηµοσιο-
νοµικό χρέος της χώρας.

Ένας από τους κλάδους που επλήγησαν σε µεγάλο βαθµό
είναι και ο τουρισµός. Γι’ αυτόν τον λόγο η Κυβέρνηση έχει ήδη
κατευθύνει ένα σηµαντικό µέρος των διαθέσιµων πόρων σε
µέτρα στήριξης επιχειρήσεων και εργαζοµένων του τουριστικού
κλάδου. Πιο συγκεκριµένα και ξεκινώντας από τα πιο πρόσφατα
µέτρα που έχουν ληφθεί, από τις 25 Φεβρουαρίου έως τις 15
Μαρτίου έχει δοθεί η δυνατότητα υποβολής µονοµερών υπεύθυ-
νων δηλώσεων για τη λήψη της αποζηµίωσης ειδικού σκοπού
ύψους 534 ευρώ τον µήνα για τους µήνες Ιανουάριο και Φε-
βρουάριο του 2021 σε κατηγορίες εργαζοµένων που σχετίζονται
µε τον τουρισµό, όπως είναι οι ξεναγοί που αναφέρεται στην
ερώτησή σας, οι τουριστικοί συνοδοί και οι εργαζόµενοι που
απασχολήθηκαν σε ταξιδιωτικά γραφεία, υπηρεσίες κρατήσεων
και συναφείς δραστηριότητες κατά την τουριστική περίοδο του
2019 και δεν επαναπροσλήφθηκαν κατά την τουριστική περίοδο
του 2020, καθώς και οι εργαζόµενοι που απασχολήθηκαν σε χει-
µερινά τουριστικά καταλύµατα και χιονοδροµικά κέντρα από τον
Οκτώβριο του 2019 έως τον Μάρτιο του 2020 και δεν επανα-
προσλήφθηκαν την επόµενη περίοδο. 

Όπως αναφέρετε και εσείς στο κείµενο της ερώτησής σας, για

τους µήνες Σεπτέµβριο και Οκτώβριο του 2020 προβλέφθηκε χο-
ρήγηση αποζηµίωσης ειδικού σκοπού ύψους 534 ευρώ τον µήνα
σε ξεναγούς που είναι υπόχρεοι ασφαλιστικών εισφορών στον
ΕΦΚΑ, καθώς και για πρόσωπα που αποφοίτησαν εντός του 2019
από τις διετούς φοίτησης σχολές ξεναγών που διαθέτουν ξενα-
γική ιδιότητα. 

Επίσης, ως προς την ασφαλιστική ικανότητα, θα ήθελα να το-
νίσω ότι το Υπουργείο Εργασίας προέβη σε µία κοµβικής σηµα-
σίας επιλογή διασφαλίζοντας την πρόσβαση σε υπηρεσίες
υγείας σε όλους τους ασφαλισµένους του e-ΕΦΚΑ και τα µέλη
των οικογενειών τους, ανεξαρτήτως των προϋποθέσεων ασφα-
λιστικής ικανότητας που προβλέπει η νοµοθεσία. Έτσι, δεν είναι
απαραίτητα ούτε τα 50 ευρώ για το 2020 για την ανανέωση της
ασφαλιστικής ικανότητας. Με το µέτρο αυτό κανένας πολίτης
δεν µένει ακάλυπτος και εξασφαλίζεται η πλήρης ιατροφαρµα-
κευτική περίθαλψη όλων των εργαζοµένων και των µελών των οι-
κογενειών τους. 

Με τη ρύθµιση αυτή η Κυβέρνηση δείχνει έµπρακτα ότι έχει
πλήρη αντίληψη των συνθηκών της αγοράς εργασίας και της κοι-
νωνίας και αποδεικνύει πως στέκεται δίπλα σε όσους το έχουν
ανάγκη. Αντιλαµβανόµαστε τις δυσκολίες που έχει δηµιουργήσει
η πανδηµία και τα µέτρα περιορισµού αυτής, δεν αδιαφορούµε
και ανταποκρινόµαστε άµεσα και αποτελεσµατικά, όπως και
οφείλουµε άλλωστε. Τα µέτρα ενίσχυσης και στήριξης, όµως, δεν
σταµατούν εδώ. Όπως σηµείωσα και προηγουµένως, συνεχί-
ζουµε σχεδιάζοντας την επόµενη µέρα µετά την πανδηµία, η
οποία θέλω να ελπίζω ότι είναι κοντά.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-

στώ.
Κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΤΣΩΤΗΣ: Κύριε Υπουργέ, τα ερωτήµατα είναι

συγκεκριµένα. Οι απαντήσεις που δώσατε γενικές και αόριστες,
όπως συνηθίζεται άλλωστε όχι µόνο από εσάς, αλλά από όλους
τους Υπουργούς.

Στο πρώτο ερώτηµα για την πλήρη ασφαλιστική κάλυψη, τι
προβλέψατε; Κάλυψη σε είδος. Μόνο αυτή είναι η κάλυψη που
παρέχετε. Μπορείτε να µας απαντήσετε για µία εργαζόµενη γυ-
ναίκα, που στον κλάδο είναι H πλειοψηφία -όχι µόνο στους ξενα-
γούς αλλά και στον τουρισµό-, που έµεινε έγκυος και δεν είχε τις
διακόσιες ηµέρες ασφάλισης πριν τον τοκετό, λόγω της κατά-
στασης, αν θα δικαιωθεί άδειας, θα δικαιωθεί των επιδοµάτων
κυοφορίας και λοχείας; Η παροχή των επιδοµάτων αυτών απαιτεί
ενεργή εργασιακή σχέση. Οι εργαζόµενοι αυτοί που πλήττονται
µε κλειστές επιχειρήσεις, µε κλειστό το επάγγελµα µε απόφαση
της Κυβέρνησης, πώς θεωρούνται από την Κυβέρνηση; Ως έχον-
τες ενεργή εργασιακή σχέση ή άνεργοι;

Οφείλετε, λοιπόν, να απαντήσετε. Οι πενήντα ηµέρες ασφάλι-
σης ως προϋπόθεση ασφαλιστικής κάλυψης µόνο για είδος, είναι
αλήθεια µέτρο στήριξης των εργαζοµένων;

Για το δεύτερο ερώτηµα, για την καταβολή αποζηµίωσης ειδι-
κού σκοπού για τους µήνες που δεν εργάστηκαν, Μάιο µε Δεκέµ-
βριο, όπως και για το 2021 µέχρι τη σηµερινή εργασία, δεν µας
απαντήσατε, η καταβολή των 1.868 ευρώ για το 2020, θεωρείται
από εσάς προστασία των εργαζοµένων, δηλαδή τα 5 έως 7 ευρώ
την ηµέρα; Τι χρέη δηµιουργεί όλη αυτή η κατάσταση στους ερ-
γαζόµενους; Πώς µπορούν να πληρώσουν αυτοί οι εργαζόµενοι
ρεύµα, νερό, τηλέφωνο; Πώς µπορούν να τραφούν; Πώς µπο-
ρούν να πάρουν γάλα για τα παιδιά τους; Πώς είναι δυνατόν;
Πάνω στα συγκεκριµένα αυτά ερωτήµατα δεν απαντάτε. 

Και λέτε και το άλλο. Το τµήµα της ασφάλισης στο Σύνταγµα,
το είδατε; Το διερευνήσατε; Μπορεί, πράγµατι, αυτό το τµήµα
να προχωρήσει στη µηχανογράφηση των ενσήµων τους; Είναι
ένα ζήτηµα που οι ίδιοι σήµερα έχουν ανάγκη να προχωρήσει,
γιατί βρίσκονται µέσα σε έναν κυκεώνα. Πάνω σε αυτά τα συγ-
κεκριµένα ερωτήµατα θα θέλαµε την απάντηση, που δυστυχώς
δεν την είχαµε.

Επίσης, για τα µέτρα υγείας και ασφάλειας στους χώρους
δουλειάς -µιλάµε για τους αρχαιολογικούς χώρους-, τι πρότεινε
το Υπουργείο; Πώς θα ελέγξει το ΚΕΠΕ; Πάνω σε ποια πρωτό-
κολλα θα πάει να ελέγξει αν, πράγµατι, τηρούνται τα µέτρα
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υγείας και ασφάλειας για τους ξεναγούς; Πάνω σε αυτά δεν
υπήρξαν απαντήσεις.

Γι’ αυτό λέµε ότι απαντήσατε γενικά και αόριστα, µε το πλαίσιο
αυτό που λέτε για το τι έκανε η Κυβέρνηση, πόσα µέτρα πήρε,
για ποιους τα πήρε κ.λπ.. Εδώ, όµως, για το συγκεκριµένο θέµα,
δυστυχώς, απάντηση δεν πήραµε.

Είπατε και για τους τουριστικούς υπαλλήλους. Εδώ έχουµε έγ-
γραφο, κύριε Υπουργέ -θα σας το δώσω, γιατί θα καταθέσουµε
και αναφορά-, από το σωµατείο των εργαζοµένων στην Κέρκυρα
που λέει πως παρότι λύσατε το θέµα, υποτίθεται, µε τους εργα-
ζόµενους στα τουριστικά γραφεία, το πληροφοριακό σύστηµα
«ΕΡΓΑΝΗ» δεν δέχεται τις αιτήσεις των νεοεισερχοµένων στον
κλάδο, οι οποίοι από το 2019 δεν δουλεύουν και είναι χωρίς
καµία προστασία.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-
στούµε.

Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΤΣΑΚΛΟΓΛΟΥ (Υφυπουργός Εργασίας και

Κοινωνικών Υποθέσεων): Κύριε Κατσώτη, σας ευχαριστώ πολύ.
Έχω απαντήσει και άλλες φορές σε δικές σας ερωτήσεις. Μου

έκανε εντύπωση, διότι συνήθως είσαστε πολύ προσεκτικός και
τεκµηριωµένος σε αυτό που λέτε. Δεν έχετε δίκιο εδώ.

Σας απάντησα τελείως ξεκάθαρα για τα ιατροφαρµακευτικά
ότι έχει πλήρη κάλυψη και δεν χρειάζονται ούτε καν τα πενήντα
ένσηµα, τα οποία αναφέρατε. 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΤΣΩΤΗΣ: Μα, είναι σε είδος η κάλυψη, κύριε
Υπουργέ.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΤΣΑΚΛΟΓΛΟΥ (Υφυπουργός Εργασίας και
Κοινωνικών Υποθέσεων): Το δεύτερο θέµα το οποίο αναφέ-
ρατε, τα 534 ευρώ είναι µε ασφαλιστική κάλυψη. Οπότε, νοµίζω
ότι στα δύο από τα ερωτήµατά σας ήδη απάντησα προηγουµέ-
νως.

Στη δευτερολογία µου θα ήθελα να καλύψω σύντοµα τόσο το
ζήτηµα της στήριξης των υγειονοµικών πρωτοκόλλων που ανα-
φέρετε στην ερώτησή σας και των συνθηκών εργασίας που έχετε
συµπεριλάβει, όσο και το ζήτηµα της στελέχωσης του e-ΕΦΚΑ.
Στο Υπουργείο Εργασίας έχουµε θέσει ως κορυφαίο ζήτηµα,
πέραν της διατήρησης των θέσεων εργασίας, την προστασία των
εργαζοµένων από τον κορωνοϊό. Γι’ αυτόν τον λόγο, το Σώµα Επι-
θεώρησης Εργασίας µε αρµόδιες υγειονοµικές υπηρεσίες της
τοπικής αυτοδιοίκησης, της Ελληνικής Αστυνοµίας, του Λιµενι-
κού και της Εθνικής Αρχής Διαφάνειας διενεργούν συνεχείς
ελέγχους για την τήρηση των µέτρων προστασίας και των µέ-
τρων κατά της διασποράς του κορωνοϊού. Και προφανώς,
ενεργό ρόλο σε όλη αυτή τη διαδικασία έχει και ο ΕΟΔΥ στη δια-
χείριση των ύποπτων κρουσµάτων, τη διενέργεια τεστ κ.λπ..

Τα στοιχεία για τους ελέγχους και τα πρόστιµα που έχουν επι-
βληθεί από τους επιθεωρητές του ΣΕΠΕ από την αρχή της παν-
δηµίας -νοµίζω είχα αναφερθεί σε αυτά διεξοδικά σε δική σας
ερώτηση, την οποία απάντησα την προηγούµενη µόλις εβδο-
µάδα- είναι χαρακτηριστικά της βαρύτητας που δίνει η Κυβέρ-
νηση στην τήρηση των µέτρων προστασίας και υγιεινής.

Επιπρόσθετα, δεν θα πρέπει να ξεχνάµε ότι υπάρχει και η εµ-
πειρία του περσινού καλοκαιριού, η οποία, παρά τη µεγάλη
πτώση της τουριστικής δραστηριότητας, έδειξε ότι έχουµε τη δυ-
νατότητα να ανοίξουµε τον τουρισµό και τις συναφείς δραστη-
ριότητες µε ασφάλεια για όλους τους εργαζόµενους, αλλά και
τους επισκέπτες τουρίστες, πάντα, όµως, µε µεγάλη προσοχή
και σχολαστική τήρηση των σχετικών υγειονοµικών κανόνων.

Κλείνοντας, για το κοµµάτι της στελέχωσης, που επίσης θέ-
τετε, θα ήθελα να αναφερθώ στον προγραµµατισµό των προσ-
λήψεων του ΕΦΚΑ. Μέσω του ετήσιου προγραµµατισµού προσ-
λήψεων για το 2020 έχουν εγκριθεί ογδόντα έξι προσλήψεις τα-
κτικού προσωπικού, ενώ για τον αντίστοιχο του 2021 έχουν εγ-
κριθεί και άλλες εκατό θέσεις για την κάλυψη αναγκών του
φορέα.

Κατ’ επέκταση, ακόµη και σε αυτές τις συνθήκες που βιώ-
νουµε, προσπαθούµε να στελεχώσουµε όσο καλύτερα γίνεται
τον ΕΦΚΑ, µε στόχο την αποτελεσµατικότερη και ταχύτερη εξυ-
πηρέτηση και τη λιγότερη ταλαιπωρία των ασφαλισµένων, προ-
φανώς και των κατηγοριών τις οποίες αναφέρατε.

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-

στούµε.
Συνεχίζουµε µε τη δωδέκατη µε αριθµό 524/8-3-2021 επίκαιρη

ερώτηση δευτέρου κύκλου του Βουλευτή Βοιωτίας του Κινήµα-
τος Αλλαγής κ. Γεώργιου Μουλκιώτη προς τον Υπουργό Εργα-
σίας και Κοινωνικών Υποθέσεων, µε θέµα: «Αδικαιολόγητη καθυ-
στέρηση εφαρµογής του ν.4670/2020 για τους άνω των τριάντα
ετών ασφάλισης συνταξιούχους».

Κύριε συνάδελφε, παρακαλώ, έχετε τον λόγο για την πρωτο-
λογία σας.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΟΥΛΚΙΩΤΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Πρόεδρε, η ερώτησή µας προς τον κύριο Υπουργό αφο-

ρά την αδικαιολόγητη καθυστέρηση εφαρµογής του ν.4670/2020
για τους πάνω από τα τριάντα χρόνια ασφάλισης συνταξιούχους.

Έναν χρόνο, κύριε Υπουργέ, µετά την ψήφιση του ν.4670/2020
το σχετικό λογισµικό του e-ΕΦΚΑ για τον επανυπολογισµό των
συντάξεων για τους άνω των τριάντα ετών ασφάλισης και την κα-
ταβολή των διορθωµένων ποσών συντάξεων παραµένει, δυστυ-
χώς, ζητούµενο. Μέχρι σήµερα, τουλάχιστον, δεν υπάρχει καµµία
επίσηµη ενηµέρωση και καµµία πληροφόρηση.

Είναι γνωστό ότι για όσους έχουν συνταξιοδοτηθεί µε περισ-
σότερα από τριάντα έτη ασφάλισης, ο συντελεστής της αναπλή-
ρωσης του ανταποδοτικού ποσού της σύνταξης αυξάνεται κατά
0,56% στα τριάντα ένα χρόνια, κατά 3,5% στα τριάντα πέντε χρό-
νια κ.ο.κ.. Επιπλέον, η αναπροσαρµογή-αύξηση του συντελεστή
αναπλήρωσης ανατρέχει από 1η Οκτωβρίου 2019, σύµφωνα µε
τη σχετική απόφαση του Συµβουλίου της Επικρατείας, το οποίο
διόρθωσε την αυθαιρεσία του ν.4387/2016 και γι’ αυτό αναγκα-
στικά συµπεριελήφθη στον ν.4670/2020.

Τον Φεβρουαρίο του 2020 που ψηφίστηκε ο νόµος έως και σή-
µερα, αν και έχουν περάσει παραπάνω από δώδεκα µήνες, κύριε
Υπουργέ, ακόµα, δυστυχώς, δεν έχει ολοκληρωθεί το σχετικό λο-
γισµικό, για να µπει σε εφαρµογή ο σχετικός επανυπολογισµός
των συντάξεων. Οι αρχικές εξαγγελίες-υποσχέσεις είχαν ένα
χρονοδιάγραµµα, τον µήνα Δεκέµβριο του 2020. Δυστυχώς,
µέχρι τώρα δεν έχει υλοποιηθεί.

Και ερωτάστε συγκεκριµένα: Ποιο είναι το καινούργιο χρονο-
διάγραµµα εφαρµογής και πληρωµής των αναδροµικών των συν-
ταξιούχων µε ηµεροµηνία έναρξης συνταξιοδότησης από 13
Μαΐου 2016 και εφεξής;

Δεύτερον, ποιο είναι το αντίστοιχο χρονοδιάγραµµα για τον
επανυπολογισµό των συντάξεων πριν από τις 13 Μαΐου 2016 συν-
ταξιούχων και καταβολής των αναδροµικών τυχόν προσωπικής
διαφοράς που υπάρχει και απορρέει από αυτήν τη διάταξη;

Τέλος, µπορείτε να µας πείτε συγκεκριµένα πόσοι είναι αυτοί
οι συνταξιούχοι πριν και µετά τον ν.4387/2016 που δικαιούνται
αναδροµικά, λόγω εφαρµογής του παραπάνω νοµοθετικού πλαι-
σίου, συνολικά και ανά πρώην ασφαλιστικό ταµείο;

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Παρα-

καλώ, κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΤΣΑΚΛΟΓΛΟΥ (Υφυπουργός Εργασίας και

Κοινωνικών Υποθέσεων): Ευχαριστώ και πάλι, κύριε Πρόεδρε,
όπως επίσης και τον κ. Μουλκιώτη.

Με την ερώτησή σας, κύριε Μουλκιώτη, επαναφέρετε στον δη-
µόσιο διάλογο ένα ζήτηµα µε το οποίο απασχολούµαστε καθη-
µερινά στο Υπουργείο Εργασίας. Τόσο οι εκκρεµείς συντάξεις,
όσο και γενικότερα οι εκκρεµότητες που προκύπτουν από την
πολυνοµοθεσία που διέπει το καθεστώς απονοµής συντάξεων
στη χώρα αποτελούν για την ηγεσία του Υπουργείου µας ζήτηµα
πραγµατικά πρώτης προτεραιότητας. Μάλιστα, πριν από δύο
ηµέρες και συγκεκριµένα, την Τετάρτη 10 Μαρτίου 2021, δόθηκε
σε λειτουργία η πλατφόρµα για την ψηφιακή αίτηση χορήγησης
προκαταβολής σύνταξης. Η πλατφόρµα είναι διαθέσιµη, µέσω
της ενιαίας ψηφιακής πύλης του δηµοσίου, το Gov.gr, καθώς και
µέσω της επίσηµης ιστοσελίδας του e-ΕΦΚΑ.

Σε σχέση µε το ερώτηµά σας, οι συνταξιούχοι στους οποίους
αναφέρεστε, ανήκουν σε δύο κατηγορίες: Σε εκείνους των
οποίων οι συντάξεις απονεµήθηκαν πριν από τον νόµο Κατρούγ-
καλου, δηλαδή 13 Μαΐου 2016, και σε εκείνους των οποίων οι
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συντάξεις απονεµήθηκαν µετά απ’ αυτήν την ηµεροµηνία. Μάλι-
στα, σε αυτή την τελευταία κατηγορία υπάρχει ακόµα ένας δια-
χωρισµός µεταξύ αυτών που ξεκίνησαν να πληρώνονται πριν και
µετά την 1η Οκτωβρίου 2019.

Για τις συντάξεις µε έναρξη πληρωµής από 1η Οκτωβρίου 2019
και εντεύθεν, από τις 13 Ιανουαρίου 2021 έχει ήδη τεθεί σε πα-
ραγωγική διαδικασία η σχετική εφαρµογή. Τα ποσά των συντά-
ξεων υπολογίζονται µε τα αυξηµένα ποσοστά αναπλήρωσης και
καταβάλλονται ήδη µε τις συντάξεις του τρέχοντος µηνός, του
Μαρτίου 2021. Τα δικαιούµενα αναδροµικά θα καταβληθούν σε
µία επόµενη καταβολή της σύνταξης. Αυτά, όµως, είναι υπολο-
γισµένα.

Για τη δεύτερη, τώρα, κατηγορία, δηλαδή εκείνων που η
έναρξη πληρωµής τους είναι από 13 Μαΐου 2016 έως 30 Σεπτεµ-
βρίου 2019, σύµφωνα µε τις διαβεβαιώσεις που έλαβα από τη δι-
οίκηση του ΕΦΚΑ, η σχετική εφαρµογή βρίσκεται στο τελικό
στάδιο υλοποίησης, δηλαδή έχουν ολοκληρωθεί τα τεστ κ.ο.κ.,
µε χρονικό ορίζοντα πληρωµής τους εντός του επόµενου διµή-
νου. 

Τώρα, όσον αφορά τις περιπτώσεις των συνταξιούχων που
έχουν το δικαίωµα πριν από τις 13 Μαΐου 2016, καταβάλλεται
κάθε δυνατή προσπάθεια, ώστε πολύ σύντοµα να καταστεί δυ-
νατός η επανυπολογισµός και γι’ αυτήν την κατηγορία των ασφα-
λισµένων. Μάλιστα, σε αυτή την τελευταία κατηγορία, µόλις χθες
υπέγραψα τη σχετική υπουργική απόφαση, δηλαδή για τον επα-
νυπολογισµό.

Η υπουργική απόφαση που υπεγράφη αφορά σε κύριες συν-
τάξεις δηµοσίου και ιδιωτικού τοµέα. Αποτελείται από επτά
άρθρα, τα οποία αφορούν στο πεδίο εφαρµογής της, στους κα-
νόνες αναπροσαρµογής των συντάξεων, στις συντάξιµες αποδο-
χές, τα ποσοστά αναπλήρωσης, τα έτη ασφάλισης, τον
προσδιορισµό της καταβλητέας από την 1η Οκτωβρίου 2019 σύν-
ταξης και τη διαδικασία αναπροσαρµογής.

Κάθε συνταξιούχους προ του 2016 θα λαµβάνει τουλάχιστον
όσα ελάµβανε, αν όχι περισσότερα. Για όσους έχουν πάνω από
τριάντα έτη ασφάλισης θα αναπροσαρµοστούν προς τα πάνω οι
ανταποδοτικές τους συντάξεις. Μερίδα αυτών θα δει και αύξηση
στα καθαρά καταβαλλόµενα ποσά σύνταξης, ενώ σε άλλους θα
περιοριστεί το ποσό της λεγόµενης προσωπικής διαφοράς. 

Τυχόν αναδροµικά που θα προκύψουν για τους συνταξιούχους
για το διάστηµα µετά τον Οκτώβριο του 2019 µέχρι την περίοδο
αναπροσαρµογής, αυτά θα καταβληθούν εφάπαξ. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υφυπουργού) 

Για το δεύτερο σκέλος του ερωτήµατος σας, επειδή έχει τε-
λειώσει ο χρόνος µου, θα αναφερθώ στην δευτερολογία µου.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κύριε συ-
νάδελφε, έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία σας. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΟΥΛΚΙΩΤΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Δεν θα πούµε εµείς ότι δεν σας απασχολεί το θέµα, εσάς του-

λάχιστον, γιατί θεωρούµε ότι το έχετε κληρονοµήσει και είναι η
αχίλλειος πτέρνα της διαδικασίας, όταν υπάρχει ένα συνταξιο-
δοτικό καινούργιο και υπάρχουν υποσχέσεις κατ’ επανάληψη της
Κυβέρνησης. Εύχοµαι, επειδή είπατε ότι είναι πρώτη προτεραι-
ότητα, να έχουµε άµεσες λύσεις. 

Όµως, µε αυτά που είπατε, θεωρούµε ότι τέλος Μαΐου όλες
αυτές οι κατηγορίες θα αρχίσουν να πληρώνονται; 

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΤΣΑΚΛΟΓΛΟΥ (Υφυπουργός Εργασίας και
Κοινωνικών Υποθέσεων): Η µία πληρώνεται ήδη, η άλλη… 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΟΥΛΚΙΩΤΗΣ: Είναι αντιληπτό. Η µία που πληρώ-
νεται ήδη δεν τη συζητάω. 

Οι υπόλοιπες δύο κατηγορίες;  
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΤΣΑΚΛΟΓΛΟΥ (Υφυπουργός Εργασίας και

Κοινωνικών Υποθέσεων): Οι δύο από τις τρεις, ναι, για την τρίτη
προσπαθούµε. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΟΥΛΚΙΩΤΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, πρέπει να έχουµε
σαφή εικόνα και απάντηση, µε την έννοια ότι υπάρχει ένα πέπλο,
όχι µυστηρίου, αλλά ασάφειας γενικότερης. Υπάρχουν συνεχή
δηµοσιεύµατα. Υπάρχει και στον κόσµο, στους συνταξιούχους
µία σύγχυση.  

Μου είπατε για τις δύο κατηγορίες και ότι για την τρίτη κατη-

γορία πολεµάτε, απ’ ό,τι καταλαβαίνω. 
Βλέπουµε, λοιπόν, σε σχέση µε ό,τι µας λέτε ότι µόνο ένα

τµήµα ικανοποιείται αυτή τη στιγµή. Εποµένως, είµαστε σε ανα-
µονή για τα άλλα δύο τµήµατα. 

Εύχοµαι και ελπίζω στα τέλη του µήνα Μαΐου να µην έρθω πάλι
στη δύσκολη θέση να εκφράσω το ίδιο ερώτηµα -γιατί τους συν-
ταξιούχους εκφράζουµε- γι’ αυτό, το οποίο έπρεπε να έχει γίνει
εδώ και ένα χρόνο περίπου και δεν έχει γίνει. 

Πιστεύω και ελπίζω, λοιπόν, ότι αυτό το οποίο είπατε και υπό-
σχεστε σήµερα στη Βουλή για τις δύο κατηγορίες να έχει υλο-
ποιηθεί. Για την τρίτη κατηγορία θα θέλαµε να ακούσουµε σε
ποιο στάδιο είναι, κύριε Υπουργέ. Πώς είναι εκεί η κατάσταση
περίπου; Πώς την προσδιορίζετε, µε την έννοια ότι κάτι πρέπει
να υπάρχει; Διότι ο ψηφιακός ΕΦΚΑ, δώδεκα µήνες µετά την ψή-
φιση, δυστυχώς, δεν είναι σε εφαρµογή, ούτε τα νέα αυξηµένα
ποσοστά αναπλήρωσης, ούτε το νέο ποσοστό περικοπής, ούτε
τακτοποιεί και υλοποιεί σε περίπτωση µη δήλωσης απασχόλησης
συνταξιούχου τα πρόστιµα. 

Με άλλα λόγια, καταθέτει ένας αίτηση συνταξιοδότησης µε
τον ν.4670 και η σύνταξή του υπολογίζεται µε βάση τον νόµο Κα-
τρούγκαλου. Είναι µία κατάσταση δυσµενής.

Με την εγκύκλιο του Υπουργείου, κύριε Υπουργέ, για τον επα-
νυπολογισµό των συντάξεων µε τον ν.4670 υπάρχει ένα πρό-
βληµα: Όσοι συνταξιοδοτήθηκαν πριν τις 13 Μαΐου 2016 µε τον
νόµο Κατρούγκαλου και κατέθεσαν πρόσθετο χρόνο ασφάλισης
άνω των τριάντα χρόνων µετά τις 13 Μαΐου 2016, αυτόν τον
χρόνο δεν τον προσµετρά το σύστηµα. Έτσι, ο επανυπολογι-
σµούς γι’ αυτούς θα αφήσει αυτόν τον χρόνο ασφάλισης εκτός
του επανυπολογισµού του ν.4670/2020. Αυτό είναι ένα ζήτηµα,
το οποίο είναι υπαρκτό και υπάρχει µεγάλο πρόβληµα.

Επίσης, να σας πω ενδεικτικά ότι στο τέως ΤΑΠ-ΟΤΕ υπάρχουν
περίπου χίλιοι τριακόσιοι συνταξιούχοι που έχουν καταθέσει πρό-
σθετο χρόνο -δύο, τρία, τέσσερα χρόνια- µετά τη συνταξιοδό-
τησή τους και µετά τις 13 Μαΐου 2016 και σύµφωνα µε την
εγκύκλιο µένουν κι αυτοί απ’ έξω. 

Αυτά είναι ζητήµατα, τα οποία πρέπει να τα δει το Υπουργείο,
διότι παραµένουν σε εκκρεµότητα και δηµιουργούνται προβλή-
µατα στους συνταξιούχους. 

Επίσης, δεν έχει τακτοποιηθεί και το απαραίτητο λογισµικό.
Περίπου εξήντα πέντε χιλιάδες συνταξιούχοι είναι µε παράλληλη
ασφάλιση. Είναι γιατροί, δικηγόροι, µηχανικοί. Το έχουµε πει κι
άλλη φορά εδώ. Υπάρχει ζήτηµα γι’ αυτές τις κατηγορίες και πε-
ριµένουν µάταια την σύνταξή τους. 

Αυτά είναι ζητήµατα, τα οποία, κύριε Υπουργέ, απασχολούν
τους πάντες. Τα δηµοσιεύµατα πάνε κι έρχονται. Τα βλέπετε κι
εσείς ο ίδιος στο Υπουργείο. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή) 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Παρα-
καλώ, ολοκληρώστε. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΟΥΛΚΙΩΤΗΣ: Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε. 
Εγώ θα σας τα καταθέσω. Ενδεικτικά να πω ότι στις 20 Φε-

βρουαρίου έχουµε δηµοσίευµα για το πότε θα µπουν τα αναδρο-
µικά. Στις 9 Μαρτίου του 2021 έχουµε δηµοσίευµα για το πότε
θα µπουν τα αναδροµικά. Πρόσφατα πάλι, έχουµε το θέµα του
πότε θα δοθούν τα αναδροµικά. Υπάρχει σύγχυση. Δεν αρµόζει
σε κανέναν να υπάρχει σύγχυση στους ασφαλισµένους µε τα
τόσα προβλήµατα τα οποία έχουν. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Γεώργιος Μουλκιώτης κατα-

θέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία
βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κύριε
Υπουργέ, έχετε τον λόγο. 

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΤΣΑΚΛΟΓΛΟΥ (Υφυπουργός Εργασίας και
Κοινωνικών Υποθέσεων): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

Κύριε Μουλκιώτη, κατ’ αρχάς, θέσατε ορισµένα ζητήµατα που
δεν τα είχατε στην ερώτησή σας και προφανώς, δεν είµαι προ-
ετοιµασµένος να σας απαντήσω επ’ αυτών. Αν θέλετε, δώστε µου
στοιχεία και θα µπορέσω να σας δώσω τη σχετική πληροφόρηση.

9984 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



Για το κύριο θέµα, το οποίο είπατε, να είστε απολύτως σίγου-
ρος ότι εργαζόµαστε καθηµερινά για την επίλυση ακριβώς αυτών
των προβληµάτων. Αναγνωρίζουµε και εµείς ότι αυτά είναι τα µε-
γάλα προβλήµατα και σε αυτά στρέφουµε την προσοχή µας. Κα-
ταλαβαίνουµε ότι τα προβλήµατα αυτά ταλαιπωρούν τους πο-
λίτες εδώ και πολλά χρόνια και πραγµατικά, πρέπει να κάνουµε
κάτι για την επίλυσή τους. 

Στην ερώτησή σας ζητάτε να γνωρίσετε τον αριθµό των συν-
ταξιούχων που επηρεάζονται από την εφαρµογή των επανυπο-
λογισµών. 

Σύµφωνα µε τα στοιχεία που µου έδωσε ο e-ΕΦΚΑ, οι συντα-
ξιούχοι που επηρεάζονται από την εφαρµογή αυτών των διατά-
ξεων και τους είχε απονεµηθεί σύνταξη πριν από τον νόµο
Κατρούγκαλου, δηλαδή πριν τις 13 Μαΐου 2016, ανέρχονται σε
επτακόσιες πενήντα εξακόσιες πενήντα τρεις χιλιάδες, ενώ εκεί-
νοι, των οποίων οι συντάξεις αποδόθηκαν µετά την ψήφιση του
νόµου Κατρούγκαλου και δικαιούνται αναδροµικά, είναι εκατόν
σαράντα εννέα χιλιάδες είκοσι πέντε άτοµα. 

Οι επανυπολογισµοί για όλες αυτές τις κατηγορίες συνταξιού-
χων είναι στην πραγµατικότητα το τελευταίο σηµαντικό βήµα
συµµόρφωσης µε τις αποφάσεις του Συµβουλίου της Επικρα-
τείας του Σεπτεµβρίου του 2019 και σε συνδυασµό µε τα υπό-
λοιπα πρόσφατα µέτρα επιτάχυνσης απονοµής των συντάξεων
συµπληρώνουν το πλέγµα ενεργειών της Κυβέρνησης και του
Υπουργείου προς την οµαλοποίηση της λειτουργίας του ασφα-
λιστικού µας συστήµατος. 

Προφανώς, µπορεί κανείς να µιλήσει και για λάθη και για κα-
θυστερήσεις και για αστοχίες. Αναγνωρίζουµε ότι οι καθυστερή-
σεις συνολικά στο θέµα των συνταξιοδοτικών εκκρεµοτήτων
σίγουρα δεν περιποιεί τιµή για κανέναν απ’ όλους τους εµπλεκό-
µενους. 

Ωστόσο, θέλω να σας διαβεβαιώσω, κύριε Μουλκιώτη, ότι κά-
νουµε οτιδήποτε είναι ανθρωπίνως δυνατό, ώστε σύντοµα η κα-
τάσταση να βελτιωθεί τόσο για τους ασφαλισµένους όσο και για
τους συνταξιούχους, µε διαρθρωτικές κινήσεις, στις οποίες ήδη
έχουµε προβεί και συνεχίζουµε να προβαίνουµε. 

Ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Η πρώτη

µε αριθµό 3441/21-1-2021 ερώτηση του κύκλου αναφορών-ερω-
τήσεων της Βουλευτού Καβάλας του ΣΥΡΙΖΑ-Προοδευτική Συµ-
µαχία κ. Σουλτάνας (Τάνιας) Ελευθεριάδου προς τον Υπουργό
Εργασίας και Κοινωνικών Υποθέσεων, µε θέµα: «Χαρακτηρισµός
των επιχειρήσεων που δραστηριοποιούνται στο εργοστάσιο Λι-
πασµατοβιοµηχανίας Νέας Καρβάλης Καβάλας ως συνυπεύθυ-
νων» και η τρίτη µε αριθµό 3697/29-1-2021 ερώτηση του κύκλου
αναφορών-ερωτήσεων της Βουλευτού Καβάλας του ΣΥΡΙΖΑ-
Προοδευτική Συµµαχία κ. Σουλτάνας (Τάνιας) Ελευθεριάδου
προς τον Υπουργό Εργασίας και Κοινωνικών Υποθέσεων, µε
θέµα: «Καταχρηστική χρήση σύµβασης ορισµένου χρόνου
(Άρθρο 8 παρ. 3 Ν. 2112/1920 - προστασία έναντι της κατάχρη-
σης που προκύπτει από την αδικαιολόγητη -άνευ αντικειµενικού
λόγου - χρήση συµβάσεων ορισµένου χρόνου) από την εργοδο-
σία του εργοστασίου Λιπασµάτων Καβάλας», οι οποίες αναφέ-
ρονται στο ίδιο θέµα, θα συζητηθούν ταυτόχρονα, χωρίς να
επηρεάζονται τα δικαιώµατα της οµιλήτριας ως προς τον χρόνο
οµιλίας της, σε εφαρµογή της διάταξης της παραγράφου 4 του
άρθρου 131 του Κανονισµού της Βουλής.

Κυρία συνάδελφε, έχετε τον λόγο τέσσερα λεπτά για την πρω-
τολογία σας. 

ΣΟΥΛΤΑΝΑ ΕΛΕΥΘΕΡΙΑΔΟΥ: Κύριε Υπουργέ, συζητάµε σή-
µερα δύο ερωτήσεις που εδώ και καιρό σας έχω υποβάλει και
δεν έχουν απαντηθεί. Η πρώτη αφορά την εξασφάλιση χρηµατι-
κών απαιτήσεων του e-ΕΦΚΑ και η άλλη τη διασφάλιση των ερ-
γασιακών δικαιωµάτων εκατοντάδων εργαζοµένων. Το κοινό σε
αυτές τις ερωτήσεις δεν είναι το θέµα τους, αλλά το υποκείµενο
της παραβατικής συµπεριφοράς, δηλαδή ο κ. Λαυρέντης Λαυ-
ρεντιάδης, ο οποίος, όπως γνωρίζετε πολύ καλά, εκµεταλλεύεται
το µοναδικό εργοστάσιο λιπασµάτων στην Καβάλα. Εσείς του το
παραχωρήσατε το 2008, αφού τον υποδεχτήκατε µετά βαΐων και
κλάδων στην πόλη µου. 

Σας τα ξαναλέω, λοιπόν, ακόµα µια φορά. Τα έχουµε πει. 

Το 2015, ο κ. Λαυρεντιάδης, όντας µπροστά σε διαταγές πλη-
ρωµής τραπεζών, αλλά και υπέρογκων χρεών και φοβούµενος
ότι ο ΣΥΡΙΖΑ θα ελέγξει όλα αυτά και θα διεκδικήσει την αποπλη-
ρωµή τους και ενδεχοµένως θα έχανε και το εργοστάσιο, άρχισε
να εµφανίζει αλλοδαπές νεοϊδρυθείσες εταιρείες, οι οποίες δεν
είχαν στο παρελθόν καµµία δραστηριότητα, κανένα περιουσιακό
στοιχείο, κανέναν εργαζόµενο, είχαν µηδαµινό κεφάλαιο και
άφησε την ELFE κουφάρι και µεταβίβασε την άδεια λειτουργίας
του εργοστασίου σ’ αυτές, µε κίνδυνο να µην αποπληρωθούν τα
εκατοντάδες εκατοµµύρια ευρώ χρέη της ELFE προς το δηµό-
σιο, προς το ΕΦΚΑ και προς τις τράπεζες.

Ο ΣΥΡΙΖΑ τότε, θέλοντας να εξασφαλίσει ότι τα χρέη προς τον
e-ΕΦΚΑ θα πληρωθούν, µε την υπ’ αριθµόν Γ99/3.1.2017 από-
φαση του ΚΕΑΟ µετά από σχετική έρευνα και σύµφωνα µε την
υπ’ αριθµόν 732/1995 Γνωµοδότηση του Νοµικού Συµβουλίου
του Κράτους και την εγκύκλιο 1796 του ΕΦΚΑ, αποφάσισε ότι
όλες οι εταιρείες που δραστηριοποιούνται στο εργοστάσιο χα-
ρακτηρίζονται ως συνυπεύθυνες για τα χρέη τους, καθώς προ-
έκυψε µετά από έρευνα ότι έχουν την ίδια δραστηριότητα,
λειτουργούν στον ίδιο εργασιακό χώρο και εξυπηρετούν τα ίδια
επιχειρηµατικά συµφέροντα.

Διετάχθη αµέσως, λοιπόν, επί ΣΥΡΙΖΑ να καταχωρηθεί η συγ-
κεκριµένη πληροφορία στο Μητρώο Εργοδοτών του Ολοκληρω-
µένου Πληροφοριακού Συστήµατος, σύµφωνα µε τα οριζόµενα
στην εγκύκλιο 97/2011, καθιστώντας συνυπεύθυνες τις ανωτέρω
επιχειρήσεις για τις ληξιπρόθεσµες οφειλές τους που υπήρχαν
ή θα υπάρξουν στο µέλλον.

Από την έκδοση αυτής της απόφασης έχουν δηµιουργηθεί και
εµφανιστεί στο εργοστάσιο άλλες τρεις εταιρείες: Η «ΛΙΠΑ-
ΣΜΑΤΑ ΚΑΒΑΛΑΣ ΛΤΔ. ΥΠΟΚΑΤΑΣΤΗΜΑ ΑΛΛΟΔΑΠΗΣ», η
«REVERA HOLDINGS LTD» και η «CERTORIUS LTD».

Κατά συνέπεια, εφόσον πληρούνται οι προϋποθέσεις που πλη-
ρούνταν και στο παρελθόν και χαρακτηρίστηκαν οι προηγούµε-
νες εταιρείες συνυπεύθυνες -και όντως πληρούνται, γιατί και
αυτές οι εταιρείες έχουν κοινή έδρα: Πεντέλης 24, Παλαιό Φά-
ληρο Αττικής, εκεί που έχει έδρα και η «ELFE ABEE», δεν είχαν
καµµία δραστηριότητα, κανέναν εργαζόµενο κ.λπ.-, σας ρωτάµε
αν ισχύουν οι αποφάσεις του 2017 του ΚΕΑΟ και του e-ΕΦΚΑ, αν
έχει ασκηθεί προσφυγή εναντίον τους και το αποτέλεσµα αυτής,
σε ποιο ύψος ανέρχονται σήµερα τα χρέη όλων αυτών των εται-
ρειών, αν θα προχωρήσετε σε νέα απόφαση χαρακτηρισµού ως
συνυπεύθυνων και των τριών νέων εταιρειών;

Η δεύτερη ερώτησή µου αφορά την καταχρηστική χρήση των
συµβάσεων ορισµένου χρόνου από τον κ. Λαυρεντιάδη.

Συνήθως, κύριε Υπουργέ, ερχόµαστε εδώ και µιλάµε για ερ-
γαζοµένους δύο ταχυτήτων, για αυτούς που απολαµβάνουν τους
κανόνες του Εργατικού Δικαίου και εργάζονται µε συµβάσεις
πλήρους απασχόλησης και για αυτούς που επειδή ο εργοδότης
τους θεωρεί ότι δεν καλύπτουν πάγιες και διαρκείς ανάγκες ή
µάλλον υποστηρίζει ψευδώς ότι δεν καλύπτουν πάγιες και διαρ-
κείς ανάγκες, εργάζονται υπό καθεστώς δουλείας µε συµβάσεις
γαλέρας.

Ποτέ, όµως, έως σήµερα στην Ελλάδα -ποτέ και γι’ αυτό επι-
µένουµε- δεν τόλµησε κανένας εργοδότης να λειτουργήσει χη-
µική βιοµηχανία, ολόκληρο εργοστάσιο πεντακοσίων εργαζο-
µένων, µόνο µε εργαζόµενους που έχουν υπογράψει συµβάσεις
ορισµένου χρόνου. Ποτέ δεν έχει γίνει αυτό! Αυτό το τόλµησε
µόνο ο κ. Λαυρεντιάδης, µε τη δική σας ανοχή, χωρίς να δικαιο-
λογείται ούτε από τη µορφή και το είδος της επιχείρησης, καθώς
µιλάµε για χηµική βιοµηχανία, ούτε να υπάρχουν ειδικοί λόγοι ή
ανάγκες.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κυρία συ-
νάδελφε, έχετε και τη δευτερολογία σας.

ΣΟΥΛΤΑΝΑ ΕΛΕΥΘΕΡΙΑΔΟΥ: Εποµένως, ρωτάµε, εφόσον
έχετε επιβεβαιώσει, απ’ ό,τι γνωρίζω, την παραβατική αυτή συµ-
περιφορά, τι θα κάνει το Υπουργείο σας για να επέλθει η εργα-
σιακή οµαλότητα στο εργοστάσιο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-
στούµε.
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Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΤΣΑΚΛΟΓΛΟΥ (Υφυπουργός Εργασίας και

Κοινωνικών Υποθέσεων): Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Αξιότιµη κυρία Ελευθεριάδου, στην πρωτολογία µου θα ανα-

φερθώ στο πρώτο από τα δύο ζητήµατα, το οποίο θέτει η ερώ-
τησή σας, δηλαδή σε όλα αυτά περί συνυπευθυνότητας. Τα
εργασιακά θα τα καλύψω στη δευτερολογία.

Το θέµα το οποίο θέτετε στη δηµόσια συζήτηση και αφορά τις
επιχειρήσεις που δραστηριοποιούνται στο εργοστάσιο Λιπασµα-
τοβιοµηχανίας της Νέας Καρβάλης Καβάλας έχει απασχολήσει
ειδικά τα τέσσερα τελευταία χρόνια πολλές φορές τις εµπλεκό-
µενες υπηρεσίες.

Στο ερώτηµά σας περί συνυπευθυνότητας των επιχειρήσεων
σε σχέση µε τις ασφαλιστικές τους υποχρεώσεις θέτετε έξι υπο-
ερωτήσεις, στις οποίες θα απαντήσω σύµφωνα µε την ενηµέ-
ρωση που µας παρείχαν οι αρµόδιες διευθύνσεις του e-ΕΦΚΑ και
του ΚΕΑΟ και σύµφωνα µε τη Γνωµοδότηση 732/1995 του Νοµι-
κού Συµβουλίου του Κράτους.

Σύµφωνα µε την ενηµέρωση που έχουµε από τη Γενική Διεύ-
θυνση Ελέγχων του ΕΦΚΑ, ήδη από 14-1-2020 έχει ενηµερωθεί
η Βουλή σε απάντηση αντίστοιχης ερώτησης. Δηλαδή, έχει δοθεί
εντολή για διενέργεια ελέγχου στις αναφερόµενες στην ερώτησή
σας εταιρείες, προκειµένου να εκδοθούν από τις αρµόδιες υπη-
ρεσίες του ΕΦΚΑ αποφάσεις σχετικά µε τη συνυπευθυνότητα
αυτών των επιχειρήσεων.

Αποτέλεσµα του ελέγχου των εταιρειών ήταν η έκδοση απόφα-
σης του Διευθυντή του Β’ Τοπικού Υποκαταστήµατος Μισθωτών
Αττικής και Νότιου Τοµέα µε έδρα την Καλλιθέα περί συνυπευθυ-
νότητας επτά συνολικά εταιρειών, συµπεριλαµβανοµένων και των
εταιρειών «ΛΙΠΑΣΜΑΤΑ ΚΑΒΑΛΑΣ ΛΤΔ. ΥΠΟΚΑΤΑΣΤΗΜΑ ΑΛΛΟ-
ΔΑΠΗΣ» και «REVERA HOLDINGS LTD ATHENS» και η απόφαση
αυτή παραµένει σε ισχύ.

Επιπλέον, η απόφαση συνυπευθυνότητας που έχει εκδώσει το
Β’ Τοπικό Υποκατάστηµα Μισθωτών Αττικής Αθηνών-Νότιου
Τοµέα είναι σε ισχύ, καθώς έχει ασκηθεί ένσταση στην Τοπική
Διοικητική Επιτροπή από τις συνυπεύθυνες εταιρείες, αλλά έχει
εκδοθεί απορριπτική απόφαση.

Επίσης, η απόφαση συνυπευθυνότητας του ΣΤ’ Υποκαταστή-
µατος Μισθωτών Αττικής-Πειραιώς-Νήσων µε έδρα τον Πειραιά
είναι και αυτή σε ισχύ. Οι εν λόγω εταιρείες προσέφυγαν στο Δι-
οικητικό Πρωτοδικείο Πειραιά µε ηµεροµηνία εκδίκασης 3-11-
2020, χωρίς, ωστόσο, µέχρι σήµερα να έχει κοινοποιηθεί καµµία
σχετική απόφαση.

Στην εταιρεία «CERTORIUS LTD. Υποκαταστήµατα Ελλάδας»,
η οποία έκανε έναρξη λειτουργίας στο σύστηµα TAXIS στις 5-10-
2020 και στον ΕΦΚΑ στις 25-11-2020 έχει ήδη δοθεί εντολή στα
αρµόδια περιφερειακά ελεγκτικά κέντρα ασφάλισης Αττικής και
Κεντρικής Μακεδονίας να διενεργήσουν έλεγχο και να διαβιβά-
σουν τα αποτελέσµατα του ελέγχου τους στο Β’ Τοπικό Υποκα-
τάστηµα Μισθωτών Αττικής-Νήσων-Νότιου Τοµέα, το οποίο είναι
αρµόδιο για την έκδοση ή µη της απόφασης συνυπευθυνότητας.

Στη συνέχεια θα αναφερθώ στο ζήτηµα των βεβαιωµένων
οφειλών προς τα ασφαλιστικά ταµεία, καθώς και στα µέτρα που
έχουν ήδη ληφθεί για την είσπραξη αυτών των οφειλών από τρεις
εταιρείες.

Τα «ΛΙΠΑΣΜΑΤΑ ΚΑΒΑΛΑΣ ΛΤΔ. ΥΠΟΚΑΤΑΣΤΗΜΑ ΑΛΛΟΔΑ-
ΠΗΣ» έχει οφειλές 1.018.568 ευρώ. Έκανε έναρξη TAXIS στις 13-
12-2019 και στον ΕΦΚΑ στις 18-12-2019. Έχει µπει σε ρύθµιση,
την οποία, όµως, έχασε τον Ιούνιο του 2020. Αναγκαστικά µέτρα
είσπραξης, όµως, δεν ελήφθησαν από τον ΚΕΑΟ στο πλαίσιο της
κατάστασης έκτακτων συνθηκών, στην οποία περιήλθε η χώρα
από την πανδηµία και τις συνεχιζόµενες παρατάσεις αναστολής
διενέργειας πράξεων αναγκαστικής εκτέλεσης.

Η «REVERA HOLDINGS LTD-ATHENS» έχει οφειλές 3.433.556
ευρώ. Οι οφειλές είχαν ενταχθεί σε ρύθµιση, την οποία έχασε ο
οφειλέτης τον Αύγουστο του 2020. Και σε αυτήν την περίπτωση
ισχύουν αυτά που είπα προηγουµένως.

Η τρίτη εταιρεία, η «CERTORIUS LTD», δεν έχει βεβαιωµένες
οφειλές. Σύµφωνα µε τον ΣΕΠΕ, έκανε έναρξη λειτουργίας στο
TAXIS στις 15-10-2020 και έναρξη στον ΕΦΚΑ στις 25-11-2020.

Τέλος, όσον αφορά τα περί χαρακτηρισµού των επιχειρήσεών

«PFIC LTD» και «ΕΛΛΑΓΡΟΛΙΠ. Ανώνυµη Βιοµηχανική και Εµπο-
ρική Εταιρεία» ως συνυπεύθυνων, το θέµα εξετάζεται από τη Γε-
νική Διεύθυνση Εισφορών και Ελέγχων του ΕΦΚΑ. Από τα
στοιχεία των αρµοδίων υπηρεσιών προκύπτει ότι τα χρέη που
έχουν ήδη δηµιουργηθεί είναι υψηλά και φαίνεται ότι δηµιουρ-
γούνται µε συστηµατικό τρόπο. Σε κάθε περίπτωση µέχρι σήµερα
έχουν διενεργηθεί όλοι οι απαιτούµενοι έλεγχοι του ΕΦΚΑ και
του ΚΕΑΟ και οι αρµόδιες υπηρεσίες θα προχωρήσουν στη λήψη
των αναγκαστικών µέτρων είσπραξης των ασφαλιστικών εισφο-
ρών αµέσως µόλις λήξει η κατάσταση των έκτακτων συνθηκών
της πανδηµίας του COVID-19.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κυρία συ-

νάδελφε, έχετε τον λόγο.
ΣΟΥΛΤΑΝΑ ΕΛΕΥΘΕΡΙΑΔΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, θέλω να κάνω

επί της διαδικασίας µια παρατήρηση. Δεν είναι σωστή αυτή η δια-
δικασία. Δεν µπορεί να απαντά στην πρωτολογία του ο κύριος
Υπουργός στη µια ερώτηση και στη δευτερολογία του στην άλλη,
διότι εγώ δεν έχω τριτολογία για να απαντήσω στη δεύτερη ερώ-
τησή µου και είπατε ότι δεν θα χάσουµε κανένα δικαίωµα. Να θυ-
µίσω ότι ήταν αίτηµα του Υπουργού να συζητήσουµε µαζί τις δύο
ερωτήσεις.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Μπορώ να
σας πω κάτι; Εµείς δεν µπορούµε να πούµε ούτε στον Βουλευτή
ούτε στον Υπουργό ούτε για την ερώτηση ούτε για την απάν-
τηση.

ΣΟΥΛΤΑΝΑ ΕΛΕΥΘΕΡΙΑΔΟΥ: Καταλαβαίνετε, όµως, ότι εδώ
παραβιάζεται η διαδικασία. Εγώ συµφώνησα να συζητηθούν µαζί
οι ερωτήσεις. Εγώ, όµως, δεν θα έχω την ευκαιρία να ανταπαν-
τήσω µε δευτερολογία στη δεύτερη ερώτησή µου, η οποία είναι
πάρα πολύ σηµαντική.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Δυστυχώς,
ως Βουλευτές ποτέ δεν είχαµε αυτήν την ευκαιρία.

Παρακαλώ, έχετε τον λόγο.
ΣΟΥΛΤΑΝΑ ΕΛΕΥΘΕΡΙΑΔΟΥ: Κύριε Υπουργέ, νοµίζω ότι κα-

ταλαβαίνετε. Εγώ θα προτιµήσω να ακούσω και τη δεύτερη
απάντησή σας και να σας δοθεί λίγο περισσότερος χρόνος και
για τη δεύτερη ερώτηση, για να έχω και εγώ το δικαίωµα να σας
απαντήσω.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κυρία συ-
νάδελφε, δεν γίνεται αυτό που λέτε. Προχωρήστε, σας παρα-
καλώ.

ΣΟΥΛΤΑΝΑ ΕΛΕΥΘΕΡΙΑΔΟΥ: Δεν γίνεται αυτό, µου λέτε,
αλλά δεν µπορεί να γίνεται και αυτό το οποίο τώρα γίνεται.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Σας παρα-
καλώ.

ΣΟΥΛΤΑΝΑ ΕΛΕΥΘΕΡΙΑΔΟΥ: Εγώ συµφώνησα να συζητη-
θούν µαζί οι ερωτήσεις.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Σας παρα-
καλώ. Έτσι και αλλιώς, δυστυχώς ή ευτυχώς, οι Υπουργοί έχουν
πάντα αυτή τη δυνατότητα µε όλες τις Κυβερνήσεις…

ΣΟΥΛΤΑΝΑ ΕΛΕΥΘΕΡΙΑΔΟΥ: Έτσι κι αλλιώς, έχετε αποφασί-
σει προφανώς ότι δεν θα παίρνουµε απαντήσεις. Αυτό έχετε απο-
φασίσει.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Οι κυβερ-
νήσεις, όπως και η προηγούµενη κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ έτσι
συµπεριφερόταν, µε τον ίδιο τρόπο. Ο Υπουργός µιλούσε. Άλλοι
Υπουργοί απαντούσαν, άλλοι δεν απαντούσαν.

ΣΟΥΛΤΑΝΑ ΕΛΕΥΘΕΡΙΑΔΟΥ: Ναι, αλλά είπατε στην αρχή ότι
δεν θα χάσουµε κανένα δικαίωµα από την ταυτόχρονη συζήτηση
των δύο ερωτήσεων.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Μα, αυτό
το αποφασίσατε, το συναποφασίσατε. Σας παρακαλώ, προχω-
ρήστε στη δευτερολογία σας, να απαντήσει ο Υπουργός. Σε ό,τι
δεν έχει απαντήσει, κάνετε ξανά ερώτηση.

ΣΟΥΛΤΑΝΑ ΕΛΕΥΘΕΡΙΑΔΟΥ: Θα κάνω ξανά ερώτηση. Να
είναι σίγουρος ο Υπουργός.

Κύριε Υπουργέ, δεν κατάλαβα πολύ αυτά που είπατε. Θα τα
διαβάσω προφανώς στα Πρακτικά.

Σας ενηµερώνω ότι, επειδή µου είπατε ότι έχουν χαθεί ρυθµί-
σεις, η «ELFE ABEE» είναι ένα κουφάρι και δεν έχει καµµία δρα-
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στηριότητα. Σας εφιστώ την προσοχή ότι χρωστάει εκατοµµύρια
στον ΕΦΚΑ.

Η εταιρεία «ΛΙΠΑΣΜΑΤΑ ΝΕΑΣ ΚΑΡΒΑΛΗΣ ΑΕ» δεν έχει, επί-
σης, καµµία δραστηριότητα και έχει εξαφανιστεί από το εργο-
στάσιο.

Η «CENTROFARO SERVICES LTD», επίσης, δεν έχει καµµία
δραστηριότητα και έχει εξαφανιστεί από το εργοστάσιο και η
«REVERA HOLDINGS LTD», επίσης δεν έχει καµµία δραστηριό-
τητα και έχει εξαφανιστεί από το εργοστάσιο. Και αν άκουσα
καλά, είπατε ότι έχουν εκατοµµύρια χρέη και έχουν κάνει ρυθµί-
σεις, τις οποίες έχουν χάσει.

Σας το λέω να γραφτεί στα Πρακτικά, κινηθείτε γρήγορα και
κινηθείτε, για να γίνουν συνυπεύθυνες και οι καινούργιες εται-
ρείες για τα χρέη τους. 

Τι να σας πω τώρα; Είναι γνωστό τοις πάσι πλέον το τι συµβαί-
νει στο εργοστάσιο και είναι γνωστό, επίσης, ότι το κόµµα σας
έχει ταυτιστεί διαχρονικά µε τον κ. Λαυρεντιάδη τόσο σε κεντρικό
επίπεδο όσο και σε τοπικό, όχι µόνο µε τη στήριξή του, αλλά και
µε την κάλυψή του στις παραβατικές συµπεριφορές. 

Ελπίζω να µε διαψεύσετε στη δευτερολογία σας, αν και δεν θα
έχω τη δυνατότητα να σας ανταπαντήσω. Όµως, εάν στη δευτε-
ρολογία σας µου διαβάσετε το έγγραφο που στείλατε µε αριθµό
πρωτοκόλλου 164Ε9/3.3.21 και όχι να µου απαντήσετε για το τι
θα κάνετε για τους εκατοντάδες εργαζόµενους του εργοστα-
σίου, τότε σας λέω ότι δεν έχω ανάγκη να µου εξηγήσετε το
νόµο.

Μου στείλατε δήθεν µια απάντηση, στην οποία µου αναφέρετε
αποσπάσµατα από αποφάσεις δικαστικές ή από βιβλία νοµικής
για το τι ισχύει στις συµβάσεις ορισµένου χρόνου. Και στο τέλος
τι λέτε; Στο τέλος αποδέχεστε ότι υπάρχει παραβατική συµπερι-
φορά στο εργοστάσιο. Αναφέρεστε σε µια απάντηση του ΣΕΠΕ
που λέει ότι όντως όλοι οι εργαζόµενοι του εργοστασίου εργά-
ζονται µε συµβάσεις ορισµένου χρόνου. 

Επίσης, τι άλλο λέτε; Λέτε ότι το ΣΕΠΕ δεν έχει πάρει καµµία
καταγγελία. Το ΣΕΠΕ σας βεβαιώνει ότι πεντακόσια άτοµα σε χη-
µική βιοµηχανία εργάζονται µε συµβάσεις ορισµένου χρόνου,
αλλά δεν έχει πάρει καµµία καταγγελία. Το γνωρίζει εδώ και έξι
χρόνια, αλλά δεν έχει πάρει καµµία καταγγελία!

Κι εσείς τι µου λέτε, προφανώς, αναφερόµενος σε κάποια δι-
καστική απόφαση; Ότι πάνω απ’ όλα είναι και η ιδιωτική διαπραγ-
µάτευση, όταν συνάπτουµε µια σύµβαση. Δηλαδή, τι µου λέτε;
Ότι ο εργαζόµενος, που φοβάται ότι αν δεν υπογράψει τη σύµ-
βαση θα απολυθεί, έχει τα ίδια δικαιώµατα, έχει την ίδια δύναµη
µε τον κ. Λαυρεντιάδη! Μου λέτε ότι όλοι αυτοί οι εργαζόµενοι
µέσα στο εργοστάσιο θέλουν να είναι µε συµβάσεις ορισµένου
χρόνου, να µην έχουν κανένα δικαίωµα εργασιακό! Γιατί για συµ-
βάσεις γαλέρας πρόκειται, τις έχω δει –και θα σας τις καταθέσω
στην επόµενη ερώτηση γιατί είµαι βέβαιη ότι δεν θα µου απαν-
τήσετε σήµερα- και το Υπουργείο δεν θα κάνει απολύτως τίποτα. 

Εγώ περιµένω λοιπόν να ακούσω, ακόµη και αν η διαδικασία
δεν είναι σωστή, τι θα κάνετε. Το εργοστάσιο είναι χηµική βιοµη-
χανία υψηλής επικινδυνότητας και δεν έχει ούτε έναν εργαζό-
µενο µε σύµβαση αορίστου χρόνου. Ούτε έναν! Αυτό είναι
πρωτοφανές για τα ελληνικά δεδοµένα. 

Θα τολµήσετε να πάτε τον κ. Λαυρεντιάδη σε µια διαδικασία,
σε έναν δρόµο νοµιµότητας ή θα αφήσετε τους εργαζόµενους
έρµαια, επειδή δεν πάνε να καταγγείλουν στο ΣΕΠΕ Καβάλας; 

Ξέρουµε πάρα πολύ καλά τι κάνει το ΣΕΠΕ Καβάλας. Το ΣΕΠΕ
Καβάλας έχει αυτή τη στιγµή εκατοντάδες υπεύθυνες δηλώσεις
που ζητάνε την ποινική δίωξη του κ. Λαυρεντιάδη και δεν τις πάει
στον εισαγγελέα –αυτή τη στιγµή που µιλάµε!- και θα τις κατα-
θέσω στο Υπουργείο αυτές τις υπεύθυνες δηλώσεις να δω αν
εσείς θα τις πάτε στον εισαγγελέα

Πρέπει να δοθεί µια λύση στο θέµα του εργοστασίου. Ο κ.
Λαυρεντιάδης µπορεί να έχει τις δικές του απόψεις για το πώς
θέλει να συµπεριφέρεται στους εργαζόµενούς του. Τις έχουµε
δει άλλωστε τις συµπεριφορές του και στην «ALAPIS» και σε
άλλες εταιρείες. 

Όµως, εσείς είστε Υπουργείο Εργασίας και αυτό δηµιουργεί
ένα κακό προηγούµενο, ένα πολύ κακό προηγούµενο και κατα-
πατά όλους τους κανόνες του εργατικού δικαίου. Θέλω µια απάν-

τηση. Το ΣΕΠΕ Καβάλας σας επιβεβαίωσε τη δική µου –εντός ει-
σαγωγικών- «καταγγελία». Θέλω να µου πείτε τι θα κάνει το
Υπουργείο σας.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-

στούµε. 
Κύριε Υπουργέ, έχετε το λόγο. 
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΤΣΑΚΛΟΓΛΟΥ (Υφυπουργός Εργασίας και

Κοινωνικών Υποθέσεων): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρία Ελευθεριάδου, δεν θα κάνω δίκη προθέσεων. Θα κοι-

τάξω να απαντήσω στις ερωτήσεις, τις οποίες µου θέσατε και
σύµφωνα µε τα στοιχεία τα οποία έχω πάρει από τις υπηρεσίες.

Σύµφωνα µε τα στοιχεία του συστήµατος «ΕΡΓΑΝΗ», όλοι οι
εργαζόµενοι που απασχολούνται στις τέσσερις εταιρείες, τις
οποίες αναφέρετε στην ερώτησή σας, δηλαδή την «PFIC LTD»,
τα «ΛΙΠΑΣΜΑΤΑ ΚΑΒΑΛΑΣ ΥΠΟΚΑΤΑΣΤΗΜΑΤΑ ΑΛΛΟΔΑΠΗΣ»,
τη «CERTORIUS LTD» και την «ΕΛΛΑΓΡΟΛΙΠ ΑΒΕΕ» εργάζονται
µε συµβάσεις πλήρους απασχόλησης. 

Συνολικά στις τρεις από τις τέσσερις εταιρείες απασχολούνται
εξακόσια εβδοµήντα έξι άτοµα µε συµβάσεις πλήρους απασχό-
λησης στην περιοχή της Καβάλας, ενώ η τέταρτη επιχείρηση, η
«ΕΛΛΑΓΡΟΛΙΠ ΑΒΕΕ», απασχολεί πενήντα δύο άτοµα µε συµβά-
σεις πλήρους απασχόλησης, αλλά σύµφωνα µε τον τελευταίο
έλεγχο του ΣΕΠΕ κανείς από αυτούς δεν απασχολείται στις εγ-
καταστάσεις του εργοστασίου στην Καβάλα. 

Η αναλυτική εικόνα για το είδος των συµβάσεων εργασίας, µε
το οποίο έχουν γίνει οι σχετικές προσλήψεις, σύµφωνα µε έλεγχο
που διενήργησε µόλις χθες το αρµόδιο Τµήµα της Επιθεώρησης
Εργασίας της Καβάλας στο χώρο του εργοστασίου λιπασµάτων
της Νέας Καρβάλης είναι –και δεν είναι µακριά από αυτά τα
οποία είπε προηγουµένως η κ. Ελευθεριάδου- η ακόλουθη:

Η «PFIC LTD» απασχολεί σήµερα ογδόντα δύο εργαζοµένους,
ένας εργαζόµενος µόνο µε σύµβαση αορίστου χρόνου και
ογδόντα ένας µε σύµβαση ορισµένου χρόνου διάρκειας από
τρεις µήνες έως δυόµισι χρόνια. Ως προς τον έλεγχο των συµ-
βάσεων, δεν διαπιστώθηκε οι συµβάσεις να ξεπερνούν τα τρία
χρόνια, που είναι το όριο το οποίο επιβάλλει ο νόµος. 

Στα «ΛΙΠΑΣΜΑΤΑ ΚΑΒΑΛΑΣ ΥΠΟΚΑΤΑΣΤΗΜΑΤΑ ΑΛΛΟΔΑ-
ΠΗΣ» εκατόν τριάντα δύο εργαζόµενοι έχουν υπογράψει συµβά-
σεις ορισµένου χρόνου διάρκειας από τρεις µήνες έως ένα
χρόνο. Η έναρξη των συµβάσεων είναι από 1-1-2020 και η έναρξη
των εργασιών της επιχείρησης στον ΕΦΚΑ έγινε στις 18-12-2019.

Η «CERTORIUS LTD» απασχολεί τετρακόσιους εξήντα δύο ερ-
γαζόµενους. Όλοι οι εργαζόµενοι έχουν υπογράψει συµβάσεις
ορισµένου χρόνου από τρεις µήνες έως ένα χρόνο µε πλήρη
απασχόληση. Η έναρξη των συµβάσεων είναι από 1η Ιανουαρίου
του 2021. Η εταιρεία έκανε έναρξη εργασιών της στον ΕΦΚΑ
µόλις πριν από τρεισήµισι µήνες και συγκεκριµένα στις 25-11-
2020.

Τέλος, η τέταρτη εταιρεία, η «ΕΛΛΑΓΡΟΛΙΠ ΑΒΕΕ», στην οποία
αναφέρεστε στην ερώτησή σας, σύµφωνα µε χθεσινή έρευνα του
ΣΕΠΕ δεν απασχολεί προσωπικό στις εγκαταστάσεις της Καβά-
λας, όπως είπα και προηγουµένως. Το προσωπικό είναι πενήντα
δύο άτοµα και απασχολούνται σε γραφεία της επιχείρησης στην
Αθήνα. Σύµφωνα µε το σύστηµα «ΕΡΓΑΝΗ», οι δώδεκα εργαζό-
µενοι έχουν συµβάσεις αορίστου χρόνου και οι σαράντα συµβά-
σεις ορισµένου χρόνου. 

Όλες ανεξαιρέτως οι συµβάσεις, όπως είπα και προηγουµέ-
νως, είναι πλήρους απασχόλησης. Δεν υπάρχει δηλαδή σύµβαση
µερικής αλλά ούτε και εκ περιτροπής εργασίας. 

Επίσης, µέχρι σήµερα δεν έχουν υποβληθεί καταγγελίες στην
τοπική υπηρεσία της Επιθεώρησης Εργασίας της Καβάλας ούτε
έχουν διενεργηθεί εργατικές διαφορές µε αντικείµενο τις συµ-
βάσεις εργασίας των εργαζοµένων. Από τα στοιχεία ελέγχων του
ΣΕΠΕ προκύπτει ότι η εταιρεία κινείται εντός των ορίων της νο-
µιµότητας. 

Τέλος, σύµφωνα µε τα στοιχεία του ΣΕΠΕ, έχουν γίνει από το
2015 µέχρι τώρα συνολικά πενήντα επτά έλεγχοι από τους επι-
θεωρητές εργασίας στις εγκαταστάσεις των επιχειρήσεων που
δραστηριοποιούνται στα Λιπάσµατα Καβάλας. 

Με τα π.δ.8/2003 και 180/2004 καθώς και µε το ν.3986/2011
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προβλέπονται προστατευτικές διατάξεις για τους εργαζόµενους
µε συµβάσεις ορισµένου χρόνου. Πιο συγκεκριµένα, ορίζεται
ρητά ότι η χωρίς περιορισµό ανανέωση συµβάσεων εργασίας
ορισµένου χρόνου είναι επιτρεπτή αν δικαιολογείται από αντικει-
µενικό λόγο. Και αντικειµενικός λόγος, σύµφωνα µε το νόµο, υφί-
σταται αν αυτός δικαιολογείται από τη µορφή, το είδος ή τη
δραστηριότητα της επιχείρησης ή από ειδικούς λόγους ή ανάγ-
κες, όπως η εκτέλεση εργασιών παροδικού χαρακτήρα ή η προ-
σωρινή σώρευση εργασίας ή γίνεται για την πραγµατοποίηση
συγκεκριµένου έργου. 

Επίσης, καθιερώνει µαχητό τεκµήριο υπέρ του εργαζοµένου
ότι καλύπτει πάγιες και διαρκείς ανάγκες της επιχείρησης, µε
αποτέλεσµα τη µετατροπή των συµβάσεων αυτών σε συµβάσεις
ή σχέσεις εργασίας αορίστου χρόνου, σε περίπτωση που η διάρ-
κεια των διαδοχικών συµβάσεων ή σχέσεων εργασίας υπερβαίνει
συνολικά τα τρία έτη ή όταν ο αριθµός των ανανεώσεων των συµ-
βάσεων στο ίδιο χρονικό διάστηµα υπερβαίνει τις τρεις. Σε αυτήν
την περίπτωση, το βάρος της ανταπόδειξης το φέρει ο εργοδό-
της.

Επίσης, ορίζεται ότι οι συµβάσεις ορισµένου χρόνου θεωρούν-
ται διαδοχικές, όταν δεν µεσολαβεί µεταξύ τους διάστηµα το
οποίο να είναι µεγαλύτερο των σαράντα πέντε ηµερολογιακών
ηµερών.

Κατά συνέπεια, µε βάση τις πρακτικές των υφιστάµενων επι-
χειρήσεων δεν προκύπτει ότι, τύποις τουλάχιστον, αυτές παρα-
βιάζουν τη σχετική νοµοθεσία. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Συνεχί-

ζουµε µε την τρίτη µε αριθµό 513/2-3-2021 επίκαιρη ερώτηση
πρώτου κύκλου του Βουλευτή Χαλκιδικής του Κινήµατος Αλλα-
γής κ. Απόστολου Πάνα προς τον Υπουργό Οικονοµικών, µε
θέµα: «Καταβολή των αποζηµιώσεων στις επιχειρήσεις της Χαλ-
κιδικής που επλήγησαν από τη θεοµηνία της 10ης Ιουλίου του
2019».

Στην ερώτηση θα απαντήσει ο Υφυπουργός Οικονοµικών κ. Γε-
ώργιος Ζαββός.

Κύριε Πάνα, έχετε τον λόγο για την πρωτολογία σας. 
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΠΑΝΑΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Η θεοµηνία της 10ης Ιουλίου του 2019 ήταν ένα µοναδικό φαι-

νόµενο στη Χαλκιδική. Προκλήθηκαν εκτεταµένες καταστροφές
σε κατοίκους, καλλιέργειες της Χαλκιδικής και ανυπολόγιστες
ζηµιές σε µεγάλο αριθµό επιχειρήσεων και γι’ αυτό το θέµα ήρ-
θαµε σήµερα εδώ, κύριε Υφυπουργέ, για να συζητήσουµε. 

Παρά τα µέτρα που εξήγγειλαν τα αρµόδια Υπουργεία για τη
στήριξη των πληγέντων κατοίκων και επιχειρήσεων της Χαλκιδι-
κής και παρά το ότι σχεδόν έχουν περάσει δύο έτη από τη θεο-
µηνία, τα σχετικά κονδύλια δεν έχουν εκταµιευθεί ακόµα. 

Ερωτηµατικά, επίσης, προκαλεί και το γεγονός ότι ενώ µετέ-
βησαν στις περιοχές και διενήργησαν τις απαιτούµενες αυτοψίες
κλιµάκια της Γενικής Διεύθυνσης Αποκατάστασης Επιπτώσεων
Φυσικών Καταστροφών και της Διεύθυνσης Αποκατάστασης Επι-
πτώσεων Φυσικών Καταστροφών Βορείου Ελλάδας, µέχρι στιγ-
µής καµµία επιχείρηση δεν έχει εισπράξει αποζηµίωση για τις
ζηµιές που υπέστη. 

Εδώ πρέπει να τονίσουµε, κύριε Υπουργέ, πως οι περισσότε-
ροι από τους πληγέντες δανείστηκαν, για να συνεχίσουν απρό-
σκοπτα την οικονοµική τους δραστηριότητα και προσπαθούν µε
κάθε τρόπο να επιβιώσουν, έχοντας να αντιµετωπίσουν και τα
πρωτοφανή προβλήµατα που προκαλεί η πανδηµία. 

Την παραπάνω δυσχερή κατάσταση έχω τονίσει και µε ανάλο-
γες κοινοβουλευτικές µου παρεµβάσεις, ζητώντας την άµεση κα-
ταβολή των αποζηµιώσεων των πληγέντων του 2019 και των
επιχειρήσεών τους. 

Για τους παραπάνω λόγους, κύριε Υπουργέ, σας ρωτώ: Σε
ποια φάση βρίσκεται η διαδικασία της καταβολής των αποζηµιώ-
σεων των επιχειρήσεων που επλήγησαν από τη θεοµηνία του
2019 στη Χαλκιδική; Προτίθεστε να επισπεύσετε τη διαδικασία
για να εκταµιευθούν άµεσα τα σχετικά κονδύλια και να δοθούν
οι αποζηµιώσεις στους δικαιούχους;

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κύριε Υ-

πουργέ, έχετε τον λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΖΑΒΒΟΣ (Υφυπουργός Οικονοµικών): Κύριε Πρό-

εδρε, σας ευχαριστώ. 
Κύριε Βουλευτά, είναι έντονα, ακόµα και σήµερα, αποτυπωµέ-

νες στο µυαλό µας οι σκηνές αυτής πραγµατικά της βιβλικής κα-
ταστροφής που έγινε στη Χαλκιδική τον Ιούλιο του 2019,
ιδιαίτερα µέσα στο καλοκαίρι, και µας θυµίζει πολύ ζοφερά αυτή
την περίοδο που ζήσαµε. 

Ακριβώς γι’ αυτήν τη φυσική καταστροφή η Διεύθυνση Αποκα-
τάστασης Φυσικών Καταστροφών Κεντρικής Ελλάδος, που είναι
αρµόδια υπηρεσία, έχει εκδώσει από τις 5 Νοεµβρίου του 2019
τη σχετική ΚΥΑ. Με βάση αυτήν οριοθετούνται οι περιοχές της
Χαλκιδικής και καθορίζονται οι όροι και οι προϋποθέσεις χορή-
γησης στεγαστικής συνδροµής στους ιδιοκτήτες των κτιρίων που
έχουν πληγεί. Σε αυτά συµπεριλαµβάνονται και τα κτήρια που
ανήκουν σε επιχειρήσεις για την αποκατάσταση των ζηµιών τους.
Επίσης, έχουν εκδοθεί όλες οι απαιτούµενες υπουργικές αποφά-
σεις που αφορούν στις προθεσµίες και στη διαδικασία χορήγη-
σης της δικαστικής συνδροµής. 

Μέχρι σήµερα έχουν υποβληθεί στη Διεύθυνση Αποκατάστα-
σης Φυσικών Καταστροφών Βορείου Ελλάδος διακόσιες εβδο-
µήντα αιτήσεις για έκδοση άδειας επισκευής, από τις οποίες οι
δώδεκα αφορούν σε κτήρια που ανήκουν σε επιχειρήσεις. 

Όπως µας ενηµερώνει η Γενική Διεύθυνση Αποκατάστασης
Επιπτώσεων Φυσικών Καταστροφών του Υπουργείου Υποδοµών,
η πλειοψηφία των αιτήσεων υποβλήθηκε µόνο τον Δεκέµβριο του
2020 και τον Ιανουάριο του 2021, πριν τη λήξη των προθεσµιών
και οι περισσότερες από αυτές, που συµπεριλαµβάνουν και τα
κτήρια των επιχειρήσεων, παρουσιάζουν βασικές ελλείψεις. Και
τι εννοώ ελλείψεις; Ελλείψεις που αφορούν σε δικαιολογητικά
για την απόδειξη του µη δασικού χαρακτήρα του ακινήτου και
απόδειξη της ιδιοκτησίας. Αυτά είναι βασικά στοιχεία προφανώς
για να µπορέσει κάποιος να ζητήσει την αποζηµίωση. 

Η Διεύθυνση Αποκατάστασης Επιπτώσεων Φυσικών Κατα-
στροφών Βορείου Ελλάδος καταβάλλει προσπάθειες για την έκ-
δοση των αδειών επισκευής, που δεν παρουσιάζουν προβλήµατα
Δασαρχείου και ιδιοκτησιακά, προκειµένου να συµπληρωθούν οι
ελλείψεις και να διενεργηθεί αυτοψία στα κτήρια τα οποία απο-
τελούν µόνιµες κατοικίες και επιχειρήσεις. 

Όσον αφορά στις αρµοδιότητες του Υπουργείου Οικονοµικών,
που είναι και αρµόδιο, όπως ξέρετε, για την αποζηµίωση επιχει-
ρήσεων από θεοµηνίες, κατ’ εφαρµογή του άρθρου 36 του
ν.2459/1997 και µετά από έκδοση ΚΥΑ των Υπουργών Οικονοµι-
κών, Ανάπτυξης και Υποδοµών, θα ήθελα να σας ενηµερώσω για
τα εξής.

Η Περιφέρεια Κεντρικής Μακεδονίας απέστειλε στις 27 Ια-
νουαρίου του 2021 καταστάσεις επιχειρήσεων που έχουν υπο-
στεί ζηµιές σε αυτή τη θεοµηνία για την οποία µιλούµε. Το
έγγραφο περιελάµβανε αριθµό πρωτοκόλλου 25 Ιανουαρίου του
2021 από το Υπουργείο Οικονοµικών και η Διεύθυνση Χρηµατο-
οικονοµικής Πολιτικής επεξεργάζεται αυτές τις καταστάσεις,
ακριβώς για να προχωρήσει στην έκδοση της σχετικής ΚΥΑ για
τις αποζηµιώσεις. 

Εποµένως, κύριε Βουλευτά, θα πρέπει να αναµένετε πολύ σύν-
τοµα ότι θα εκδοθεί η ΚΥΑ και προφανώς θα αποζηµιωθούν οι
πληγέντες. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κύριε συ-
νάδελφε, έχετε τον λόγο.

ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΠΑΝΑΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Υπουργέ. Με τη
σχετική σας τοποθέτηση µού δίνετε τη δυνατότητα να τονίσω
πως, έπειτα από την καταστροφική θεοµηνία στη Χαλκιδική, µε-
σολάβησαν και σε µετέπειτα χρονικά διαστήµατα και άλλα έκτα-
κτα, έντονα και ακραία φαινόµενα, όπως και σε άλλες περιοχές
της χώρας. 

Χαρακτηριστικά αναφέρω την κακοκαιρία «Θάλεια», τον κυ-
κλώνα «Ιανό», τον «Ηφαιστίωνα». Εκεί διαπιστώνουµε ότι η κρα-
τική αρωγή ήταν άµεση, καθώς εκταµιεύτηκαν σε µικρό χρονικό
διάστηµα, στις περιοχές αυτές, αποζηµιώσεις, ενώ κάτι τέτοιο
δυστυχώς δεν συνέβη στη Χαλκιδική. Αυτή είναι µια πραγµατικό-
τητα. 

Είναι κατανοητό και το αναγνωρίζω ότι καταβάλλετε από την
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πλευρά σας κάθε δυνατή προσπάθεια για να αντιµετωπιστούν τα
προβλήµατα που προκύπτουν, όµως η πραγµατικότητα για τη
Χαλκιδική αυτή τη στιγµή είναι διαφορετική. 

Εγώ κρατώ στην προκειµένη περίπτωση τη δική σας δέ-
σµευση, από τη θεσµική θέση την οποία έχετε, ότι θα προχωρή-
σουν αυτές οι αποζηµιώσεις όσο πιο σύντοµα γίνεται. Γιατί όπως
αντιλαµβάνεστε, κύριε Υπουργέ, η Χαλκιδική βρίσκεται και σή-
µερα, µε το νέο lockdown, οκτώ µήνες διαρκώς σε µια τέτοια κα-
τάσταση. 

Οι επιχειρηµατίες και όλες αυτές οι επιχειρήσεις, οι οποίες
έχουν πληγεί, αλλά και οι µόνιµες κατοικίες χρειάζονται µέχρι και
το τελευταίο ευρώ, γιατί είναι πολύ δύσκολο να επιβιώσουν.
Όταν έχουν υποστεί µία τέτοια µεγάλη καταστροφή και καθώς
τα προβλήµατα διογκώνονται µέσω του κορωνοϊού, είναι ανα-
γκαίο να υπάρξει άµεση αρωγή του κράτους. 

Εγώ από τη σηµερινή µας κουβέντα θέλω να πιστεύω ότι, ανε-
ξαρτήτως των τεχνικών δυσκολιών που υπάρχουν µέσω της πε-
ριφέρειας, θα εκδοθεί από εσάς η ΚΥΑ για τις επιχειρήσεις
αυτές, όσο πιο άµεσα και όσο πιο σύντοµα, προκειµένου να πά-
ρουν τις αποζηµιώσεις τους. Και αυτό βέβαια είναι ένα πάγιο αί-
τηµα, όχι µόνο δικό µου, αλλά και θεσµικών φορέων στη
Χαλκιδική, οι οποίοι έχουν τοποθετηθεί ανάλογα και περιµένουν
τις δικές σας απαντήσεις. 

Σας ευχαριστώ πάρα πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κύριε

Υπουργέ, έχετε τον λόγο. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΖΑΒΒΟΣ (Υφυπουργός Οικονοµικών): Σας ευχα-

ριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Βουλευτά, όπως σας εξήγησα στην πρωτολογία µου,

έχουν γίνει αυτή τη στιγµή όλες οι αναγκαίες ενέργειες και επί-
σης επιταχύνονται -και τυχαίνει να είναι η διεύθυνση υπό την επο-
πτεία µου- όλα αυτά που χρειάζονται να γίνουν, ώστε να δοθεί
σε πολύ σύντοµο χρονικό διάστηµα η αποζηµίωση. 

Αντιλαµβάνεστε όµως ότι αυτή η σειρά των περίφηµων δικαιο-
λογητικών δεν υπάρχει και είναι αυτή ακριβώς που έχει καθυστε-
ρήσει και τις Υπηρεσίες και της Περιφέρειας Κεντρικής Μακε-
δονίας, που µας τα έστειλε στις 27 Ιανουαρίου. 

Μου δίνετε την ευκαιρία στη δευτερολογία µου να επισηµάνω
τι έχουµε κάνει και εµείς ως Υπουργείο Οικονοµικών, στο πλαίσιο
των αρµοδιοτήτων µας, για να βελτιώσουµε ακριβώς το θεσµικό
πλαίσιο, ώστε να µπορέσει να απλουστευθεί και να επιταχυνθεί
η διαδικασία επιχορήγησης των επιχειρήσεων που επλήγησαν.

Η καταστροφή της Χαλκιδικής έγινε, όπως θα θυµάστε, λίγες
µέρες ακριβώς µετά την ανάληψη της διακυβέρνησης από τη
Νέα Δηµοκρατία. Μέχρι τότε το θεσµικό πλαίσιο που ίσχυε για
τις αποζηµιώσεις ήταν να καταβάλλονται µετά από χρόνια, όπως
συµβαίνει και τώρα στην περίπτωση της Χαλκιδικής, όπου έχει
περάσει πάνω από ένας χρόνος, ενώ για άλλες περιπτώσεις φυ-
σικών καταστροφών έχουν περάσει και περισσότερα χρόνια. 

Εµείς, µε τροποποίηση του θεσµικού πλαισίου, που κάναµε
στις 28 Σεπτεµβρίου του 2020, δώσαµε ακριβώς τη δυνατότητα
σε εξαιρετικές περιπτώσεις, όπου έχουµε σηµαντικές και εκτε-
ταµένες ζηµιές, τόσο σε αριθµό επιχειρήσεων που επλήγησαν
όσο και στο µέγεθος της καταστροφής, να µπορεί να παρέχεται
προκαταβολή έναντι του συνολικού ποσού της επιχορήγησης. 

Για την επιτάχυνση της διαδικασίας, η τροποποίηση αυτή δίνει
τη δυνατότητα σε κάθε περιφέρεια να υποβάλλει ανά δεκαπεν-
θήµερο στην αρµόδια διεύθυνση του Υπουργείου Οικονοµικών
καταστάσεις µε επιχειρήσεις που επλήγησαν και για τις οποίες
έχει ολοκληρωθεί η εκτίµηση και η καταγραφή των ζηµιών, ώστε
να εκδίδονται συνεχώς και αδιάλειπτα ΚΥΑ επιχορήγησης επιχει-
ρήσεων, ανάλογα µε την πρόοδο καταγραφής ζηµιών από την
Επιτροπή, όπως έγινε για παράδειγµα και στην περίπτωση του
«Ιανού». 

Ακόµα δώσαµε τη δυνατότητα στελέχωσης των επιτροπών των
περιφερειών που προβαίνουν στην εκτίµηση και καταγραφή ζη-
µιών σε επιχειρήσεις που επλήγησαν από θεοµηνίες και µε υπαλ-
λήλους υπηρεσιών του δηµοσίου τοµέα, µελετών του Τεχνικού
Επιµελητηρίου Ελλάδος, του Οικονοµικού Επιµελητηρίου Ελλά-
δος, καθώς και του Γεωτεχνικού Επιµελητηρίου Ελλάδος. Με τη
συµµετοχή όλων αυτών των µελών που έχουν εξειδικευµένες

γνώσεις γίνεται δυνατή η ταχύτερη και πληρέστερη καταγραφή
και εκτίµηση των ζηµιών και συνεπώς η ταχύτερη καταβολή των
σχετικών αποζηµιώσεων. 

Ακόµα, για τη µεγαλύτερη και την καλύτερη εξυπηρέτηση των
πολιτών απαιτείται πια η προσκόµιση πιστοποιητικού Πρωτοδι-
κείου για µη πτώχευση που έχει εκδοθεί µέσα στους τρεις τελευ-
ταίους µήνες και όχι στον ένα µήνα, όπως ίσχυε πρωτύτερα. 

Σε κάθε περίπτωση, επαναλαµβάνω και πάλι και σας διαβεβαι-
ώνω ότι καταβάλλουµε κάθε δυνατή προσπάθεια, ώστε και στην
περίπτωση της Χαλκιδικής που επλήγη πολύ σοβαρά τότε να κα-
ταβληθούν το συντοµότερο δυνατόν οι αποζηµιώσεις στους πλη-
γέντες.

Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-

στούµε, κύριε Υπουργέ. 
Συνεχίζουµε µε την πρώτη µε αριθµό 514/4-3-2021 επίκαιρη

ερώτηση πρώτου κύκλου του Βουλευτού Μεσσηνίας της Νέας
Δηµοκρατίας κ. Ιωάννη Λαµπρόπουλου προς τον Υπουργό Περι-
βάλλοντος και Ενέργειας, µε θέµα: «Δασικοί Χάρτες». 

Ορίστε, κύριε Λαµπρόπουλε, έχετε τον λόγο για την πρωτολο-
γία σας. 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΛΑΜΠΡΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υφυπουργέ, το πρόβληµα των δήθεν «δασικών» είναι µε-

γάλο και ταλαιπωρεί πάρα πολύ κόσµο σε όλη την Ελλάδα. Και
λέω «δήθεν δασικών», διότι όταν ένα κτήµα, ένα αγρόκτηµα εγ-
καταλειφθεί λίγο ή λόγω έλλειψης µηχανικής καλλιέργειας φυ-
τρώσουν κάποιες αφάνες, κάποια σχίνα, κάποια βάτα, έρχεται το
Δασαρχείο και λέει ότι είναι δασικό. 

Με αυτόν τον τρόπο οι Μανιάτες έχουν χάσει τις περιουσίες
τους. Δεν γνωρίζουν τίποτα οι άνθρωποι σήµερα. Και αυτό δεν
συµβαίνει µόνο στη Μάνη, αλλά και σε άλλες πολλές περιοχές
του Νοµού Μεσσηνίας. Αν ο ΣΥΡΙΖΑ είχε δεχθεί και είχε τροπο-
ποιηθεί το άρθρο 24 του Συντάγµατος και µάλιστα και µε την τε-
λευταία τροποποίηση που έγινε, θα είχαν λυθεί πολλά, πολλά
προβλήµατα. Δυστυχώς δεν δέχτηκε, ενώ τα έκανε και θάλασσα
µε τους δασικούς χάρτες και τώρα τα πληρώνει ο κοσµάκης. 

Έχω λοιπόν, κύριε Υπουργέ, να σας απευθύνω εν συντοµία κά-
ποια ερωτήµατα και να είστε σίγουρος πως ο κόσµος περιµένει
απαντήσεις. Και είµαι βέβαιος ότι έχετε και τη γνώση, αλλά και
την καλή διάθεση να απαντήσετε και να δώσετε ελπίδα στον
κόσµο.

Πρώτον, θα θεσπιστούν νέες ρυθµίσεις για την επίλυση των
προβληµάτων των πολιτών που σχετίζονται µε τις ιδιοκτησίες
τους, ιδιαίτερα στις γεωργικές περιοχές της χώρας; 

Δεύτερον, θα εξευρεθούν λύσεις µε τους δασωµένους αγ-
ρούς, δηλαδή µε τις πρώην καλλιεργούµενες εκτάσεις που µε-
ταγενέστερα δασώθηκαν και σήµερα επέχουν τη µορφή δάσους
ή δασικής έκτασης; Έχουν µέσα µαντριά, έχουν ελιές, έχουν κα-
ρυδιές. Φαίνεται ότι εκεί υπήρχε καλλιέργεια. Όλη, µα όλη η
Μάνη εκκαλιεργείτο. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Τρίτον, ο νόµος προβλέπει την υποχρεωτική ύπαρξη τίτλων
ιδιοκτησίας πριν από την 8-8-2004. Θα αλλάξει αυτό γι’ αυτούς
που δεν κατέχουν έγγραφο τίτλο πριν από την παραπάνω ηµε-
ροµηνία; Τι θα γίνει στις πάµπολλες περιπτώσεις που η µεταβί-
βαση ακινήτων έχει γίνει άτυπα ή διά λόγου ή ακόµη και µε
άτυπες παραχωρήσεις από γονείς σε τέκνα; Δεν υπάρχει που-
θενά στη Μάνη συµβόλαιο, κύριε Υπουργέ. Δεν µπορεί, δεν µπο-
ρούσε να υπάρξει. 

Τέταρτον…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κύριε συ-

νάδελφε, µπορείτε να συνεχίσετε στη δευτερολογία σας. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΛΑΜΠΡΟΠΟΥΛΟΣ: Θα πάρω ένα λεπτό από τη δευ-

τερολογία µου, κύριε Πρόεδρε. 
Τέταρτον, θα δοθεί το δικαίωµα υποβολής αιτήµατος πρόδη-

λων σφαλµάτων, ώστε πολλοί πολίτες να µπορούν να διεκδική-
σουν τα όποια δικαιώµατά τους επί του θεµατικού περιεχοµένου
των νέων δασικών χαρτών;

Πέµπτον, γιατί δεν λαµβάνονται ως κυρίαρχο στοιχείο οι αερο-
φωτογραφίες του 1975 και ως συµβουλευτικές αυτές του 1945;
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Έκτον, θα γίνονται δεκτές από τις δασικές υπηρεσίες οι δη-
λώσεις χρησικτησίας; 

Έβδοµον, θα επιλυθεί το θέµα της υποστελέχωσης των περι-
φερειακών δασικών υπηρεσιών µε µόνιµα στελέχη; Στη Μεσση-
νία έχουν να εκδικάσουν γύρω στις δεκαέξι χιλιάδες αντιρρήσεις.
Πώς να τα βγάλουν πέρα αυτοί οι άνθρωποι; Πρέπει να προσλη-
φθεί προσωπικό, πρέπει να ληφθούν µέτρα, πρέπει να δώσουµε
λύσεις, κύριε Υπουργέ. 

Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε και για την ανοχή σας. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Παρα-

καλώ, κύριε συνάδελφε. 
Ορίστε, κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος και Ενέρ-

γειας): Αγαπητέ, κύριε Λαµπρόπουλε, σας ευχαριστώ για την
ερώτηση. Θέσατε σηµαντικά ζητήµατα και είµαι εδώ για να τα
απαντήσω όλα. Σαφέστατα κατανοώ πλήρως το ενδιαφέρον σας
για τα ζητήµατα που αναδείξατε, τα οποία σε µεγάλο βαθµό, ξέ-
ρετε, εµφανίζονται και σε άλλα µέρη της Ελλάδας και όχι µόνο
στη Μάνη. 

Πρώτα απ’ όλα, θα ήθελα να σας διαβεβαιώσω ότι εργαζόµα-
στε, έτσι ώστε όχι µόνο για τη Μάνη, αλλά και για οποιοδήποτε
άλλο µέρος της Ελλάδος να πετύχουµε αυτό που είναι το συν-
ταγµατικώς αυτονόητο, δηλαδή και το δάσος -και αυτή είναι η
έννοια του δασικού χάρτη- να προστατεύσουµε, κάτι που λέει το
Σύνταγµα, ως έναν δηµόσιο φυσικό πόρο, αλλά σαφέστατα να
προστατέψουµε και να κατοχυρώσουµε τα νόµιµα δικαιώµατα
των ιδιοκτητών γης και των αγροτών. Αυτός, άλλωστε, είναι και
ο στόχος του ν.4685/2020 που ψηφίσαµε µαζί πέρυσι.

Χάρη σ’ αυτόν τον νόµο ξεµπλοκάραµε πάρα πολλές διαδικα-
σίες διότι, όπως πολύ σωστά είπατε, η κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ
τα είχε κάνει, ας το πούµε όπως το είπατε και εσείς, µπάχαλο
στους δασικούς χάρτες. Για το 52% των αναρτηµένων επί ΣΥ-
ΡΙΖΑ δασικών χαρτών είχαν κατατεθεί εκατόν ογδόντα χιλιάδες
αντιρρήσεις και θα χρειαζόταν περίπου είκοσι ή στην καλύτερη
περίπτωση δεκαπέντε έτη για να εξεταστούν οι µισοί χάρτες. 

Σήµερα λοιπόν, κύριε Λαµπρόπουλε, εγώ σας ανακοινώνω ότι
έχουµε αναρτήσει το 100% της ελληνικής επικράτειας, δηλαδή
έχουµε κάνει ένα πολύ µεγάλο βήµα προς την επίλυση των ζητη-
µάτων που εσείς αναφέρατε.

Πιο συγκεκριµένα, αναφέρατε τους δασωµένους αγρούς. Βε-
βαίως υπάρχει θέµα, διότι όντως µετά το 1945 πάρα πολλοί συµ-
πατριώτες µας εγκατέλειψαν τα χωριά και δασώθηκαν τα
χωράφια τους, µε αποτέλεσµα τώρα να εµφανίζονται ως δασω-
µένα µε διάφορες επιπτώσεις πάνω στην ιδιοκτησία αυτή. Όµως,
δεν πρόκειται να το αφήσουµε έτσι αυτό το ζήτηµα. 

Σας ενηµερώνω επίσης, αγαπητέ, κύριε συνάδελφε, κύριε Λαµ-
πρόπουλε, ότι στο Υπουργείο µας, στο Υπουργείο Περιβάλλον-
τος δηλαδή, έχουµε συστήσει µία οµάδα εργασίας εν είδει
νοµοπαρασκευαστικής που αποτελείται από έγκριτους νοµικούς,
δασολόγους και µελετητές της αγοράς, έτσι ώστε να δώσουµε
λύσεις σε πολλά από αυτά, αν όχι σε όλα, τα προβλήµατα που
θέσατε. 

Για παράδειγµα, εξετάζουµε τη διαδικασία επιτάχυνσης των
ενεργειών για απόδοση χαρακτήρα, όσον αφορά δηλαδή τους
δασωµένους αγρούς. Βασιζόµαστε στο άρθρο 67 του ν.998/
1979, όπου βεβαίως εκεί ορίζει ρητά το άρθρο ότι επιτρέπεται η
δενδροκοµική αγροτική καλλιέργεια και σε δασωµένους αγρούς. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υφυπουργού)

Βλέπουµε αυτό το ζήτηµα, όπως επίσης βλέπουµε, αγαπητέ
κύριε Λαµπρόπουλε, και το πρόβληµα των εκχερσωµένων πρώην
δασικών εκτάσεων και για τα τελευταία εβδοµήντα, ογδόντα χρό-
νια καλλιεργούµενων εκτάσεων.

Όσον αφορά για το δικαίωµα υποβολής αντιρρήσεων στην πα-
ρούσα φάση, οι χάρτες οι οποίοι έχουν κυρωθεί, ακόµα δηλαδή
και να είναι «κλειδωµένοι», σήµερα και κατά τη διάρκεια εξέλιξης
της διαδικασίας του έργου των δασικών χαρτών θα επιτρέπεται,
και επιτρέπεται, η υποβολή αντίρρησης µε τη διαδικασία του
προδήλως σφάλµατος ατελώς, χωρίς να πληρώσει τίποτε ο πο-
λίτης.

Άρα και για τα κοµµάτια των δασικών χαρτών που δεν εµφανί-

στηκαν στις τελευταίες αναρτήσεις, δεδοµένου ότι στην προ-
ηγούµενη διαδικασία ανάρτησης δεν είχε κατατεθεί καµµία αν-
τίρρηση, ακόµα όµως και γι’ αυτά τα «κλειδωµένα», ας τα πούµε
έτσι, κοµµάτια του χάρτη µπορούν οι άνθρωποι που µένουν στη
Μάνη, στη Μεσσηνία και οπουδήποτε στην Ελλάδα να κινήσουν
ατελώς τη διαδικασία του προδήλου σφάλµατος. Και η δασική
υπηρεσία της αποκεντρωµένης διοίκησης είναι υποχρεωµένη να
διορθώσει τον χάρτη παίρνοντας τα στοιχεία που εισφέρει ο πο-
λίτης. 

Όσον αφορά την υποστελέχωση που είπατε, θα σας πω πολύ
γρήγορα ότι προχωράµε αφ’ ενός στην πρόσληψη επτακοσίων
ανθρώπων για τις δασικές υπηρεσίες. Οι διακόσιοι πενήντα θα
είναι δασολόγοι, οι εκατόν πενήντα θα είναι διοικητικοί και οι υπό-
λοιποι θα είναι δασοπόνοι. Αυτοί οι επτακόσιοι άνθρωποι θα στε-
λεχώσουν τις δασικές υπηρεσίες των αποκεντρωµένων διοική-
σεων, έτσι ώστε να εισφέρουν, να βοηθήσουν στο έργο των δα-
σικών χαρτών. 

Επίσης, αναφέρατε έναν µεγάλο αριθµό αντιρρήσεων στην πε-
ριοχή σας. Οι επιτροπές εξέτασης των αντιρρήσεων δεν θα είναι
µόνες τους εκεί. Σηµειώνω εδώ ότι αυτές οι επιτροπές αποτε-
λούνται από τρία άτοµα, από έναν νοµικό ως Πρόεδρο, έναν µη-
χανικό και έναν δασολόγο. Αυτές, λοιπόν, οι επιτροπές εξέτασης
των αντιρρήσεων δεν θα εξετάσουν µία, µία αυτές τις χιλιάδες
κατατεθειµένες αντιρρήσεις που είπατε, αλλά θα πάρουν σχεδόν
έτοιµη την εργασία, ταξινοµηµένη ανά αντίρρηση, ανά κατηγορία
αντιρρήσεως και έτσι θα εξεταστούν και θα λυθούν πάρα πολύ
γρήγορα όλες οι αντιρρήσεις. 

Τα υπόλοιπα θα τα πω στη δευτερολογία µου, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-

στούµε, κύριε Υπουργέ.
Ορίστε, κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΛΑΜΠΡΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Υφυπουργέ, οφείλω να σας ευχαριστήσω, γιατί σε λίγο

χρόνο που έχετε πάει στο Υφυπουργείο σας και µε τις αρµοδιό-
τητες που έχετε, επειδή ασχολούµαι πολλά χρόνια µε τα δασικά,
κατάλαβα ότι έχετε µελετήσει, έχετε σκύψει πράγµατι επάνω στα
προβλήµατα και είστε έτοιµοι να δώσετε λύσεις.

Το ότι θα φτιάξετε µία επιτροπή η οποία θα τα µελετήσει όλα
είναι ακόµα πιο θετικό. Τα ερωτήµατα είναι συγκεκριµένα. Και
εγώ χαίροµαι επιπλέον διότι το έχετε πλήρως καταλάβει το θέµα.
Υπάρχουν άνθρωποι που έχουν ένα κτήµα που το έφτιαξε ο πα-
τέρας τους, ο παππούς τους, µε πολύ αίµα. Ξέρουµε εµείς που
καταγόµαστε από χωριά πώς έφτιαχναν τα κτήµατα µε τον
κασµά, µε το τσεκούρι. Πάλευαν όλη µέρα για να φτιάξουν ένα
κτήµα. Έτσι έγινε η ελληνική ύπαιθρος. Έτσι αυξήθηκε το αγρο-
τικό εισόδηµα. Έγιναν περιουσίες σε είκοσι, τριάντα χρόνια. Και
θα έρθει τώρα το κράτος να του λέει «Ξέρεις, φέρε το εδώ, δεν
είναι δικό σου»; Μα, είναι παράλογα πράγµατα αυτά! Μπορεί να
έχει δέκα στρέµµατα και στη µέση να υπάρχει µία τούφα και να
του λέει «Όχι, δεν είναι δικό σου, είναι δασικό»!

Αυτά τα πράγµατα πρέπει να τα λύσουµε. Θα αναπνεύσει ο κό-
σµος. Θα χαρεί ο κόσµος, θα ανακουφιστεί, γιατί ο Έλληνας είναι
δεµένος µε αυτό που κληρονόµησε από τον πατέρα του, από τον
παππού του.

Σας λέω ότι η Μάνη αγωνιά. Απ’ έξω από τα χωριά, λίγα µέτρα
από τα σπίτια τους, δεν ορίζουν τίποτα. Και δεν είναι µόνο η
Μάνη. Υπάρχουν και πολλές περιοχές της Μεσσηνίας και της Ελ-
λάδας, όπως σωστά το είπατε.

Σας ευχαριστώ και πάλι. Πιστεύω ότι θα δώσετε τις λύσεις που
πρέπει. Εδώ πρέπει να είµαστε όλοι µονιασµένοι και όλοι να συ-
ναινέσουµε. Δεν πρέπει να το δουν κάποιοι πολιτικά το θέµα και
να είναι αρνητικοί, γιατί όλοι ταλαιπωρούνται, ακόµα και ψηφο-
φόροι του ΣΥΡΙΖΑ και της Αριστεράς, αλλά και ψηφοφόροι που
ανήκουν σε όλα τα κόµµατα. Είναι ένα πρόβληµα που ταλαιπωρεί
την ύπαιθρο.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Να είστε

καλά.
Ορίστε, κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο. Ελπίζω, όµως, να είστε

µέσα στον χρόνο. Πήραµε πέντε λεπτά…
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος και Ενέρ-
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γειας): Βεβαίως, βεβαίως. Επειδή πήρα και περισσότερο χρόνο
στην πρωτολογία, θα είµαι και πιο σύντοµος τώρα.

Κύριε Λαµπρόπουλε, τα αναφέρετε πάρα πολύ σωστά τα θέ-
µατα. Θέσατε ακριβώς τις βάσεις και το περίγραµµα του ζητή-
µατος. Οι δασικοί χάρτες δεν έρχονται να προκαλέσουν
προβλήµατα ούτε γεννώνται προβλήµατα από τους δασικούς
χάρτες. Οι δασικοί χάρτες είναι η αφορµή –να το πω έτσι- για να
εµφανιστούν στην επιφάνεια προβλήµατα πολλών δεκαετιών.
Αυτά που αναφέρατε όπως ακριβώς τα αναφέρατε, ισχύουν από
τη δεκαετία του 1950 µέχρι και σήµερα. Όσο δε για τη Μάνη,
υπάρχουν ζητήµατα που έχουν τις ρίζες τους πολύ πιο παλιά,
από το 1870 και µετά. 

Άρα, θέλω να σας διαβεβαιώσω ότι εµείς κατάµατα βλέπουµε
όλα αυτά τα ζητήµατα και θα δώσουµε λύση σε όλα. Ειδικά για
την περιοχή της Μάνης που αναφέρετε, σύµφωνα µε το άρθρο
62 του ν.998/1979, ως γνωστόν έχει εξαιρεθεί από την υποχρέ-
ωση, το βάρος απόδειξης δηλαδή, εµπραγµάτων ή µη δικαιωµά-
των. Για να το πω πιο απλά, στη Μάνη, όπως και σε άλλες
περιοχές, στην Κρήτη, στο Ιόνιο, στα νησιά, στις Κυκλάδες, στα
νησιά του βόρειου Αιγαίου, δεν ισχύει το τεκµήριο κυριότητας
υπέρ του δηµοσίου. 

Βεβαίως, γνωρίζουµε ότι στη Μάνη, όπως και σε άλλες περιο-
χές της χώρας, υπήρχε ενδεχοµένως µία διαφορετική παράδοση
της ιδιοκτησίας. Έχουµε περιπτώσεις –και γι’ αυτό λέω ότι τώρα
οι δασικοί χάρτες είναι η αφορµή για να έρθουν στην επιφάνεια
άλυτα προβλήµατα έως τώρα για πολλές δεκαετίες- όπου έχουν
καεί τα Υποθηκοφυλακεία και έτσι στερούνται τίτλων στα χέρια
τους οι ιδιοκτήτες γης.

Θέλω να σας διαβεβαιώσω, λοιπόν, κύριε Λαµπρόπουλε, ότι
το Υπουργείο Περιβάλλοντος και η Κυβέρνηση θα διασφαλίσει
µε κάθε τρόπο τα νόµιµα δικαιώµατα του οποιουδήποτε είτε κα-
τέχει γη, είτε την καλλιεργεί, είτε είναι κτηνοτρόφος, είτε είναι
αγρότης. 

Και ιδιαίτερα για τη Μάνη, γνωρίζουµε τα θέµατα, γιατί και
εσείς, άλλωστε –µου επιτρέπετε να το πω δηµοσίως, χαριτολο-
γώντας το λέω- δεν µας έχετε αφήσει σε ησυχία, καθώς διαρκώς
µεταφέρετε τα προβλήµατα και του Νοµού Μεσσηνίας. Μας φέρ-
νετε περιπτώσεις. Όπως θα έχετε διακρίνει, φαντάζοµαι, κάθε
φορά εµείς απαντούµε και τα βάζουµε τα θέµατα στη σειρά τους.
Όπως σας είπα πριν, έχουµε αυτήν την οµάδα εργασίας, την
οποία έχουµε τροφοδοτήσει µε ό,τι µας έχετε στείλει και εσείς
και άλλοι συνάδελφοι από όλα τα κόµµατα, διότι θέλουµε, όπως
σας είπα, να λύσουµε τα προβλήµατα. Τα κοιτάµε κατάµατα και
ας είναι προβλήµατα εκατόν πενήντα ετών. 

Αυτή η Κυβέρνηση ήρθε να λύσει προβλήµατα, να διασφαλίσει
τα συµφέροντα των ανθρώπων που ζουν από τη γη τους και σα-
φέστατα να προστατεύσει το δάσος, διότι το δάσος και το τοπίο
το ελληνικό δίνει την υπεραξία σε οτιδήποτε κάνουµε σε αυτόν
τον τόπο.

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Συνεχί-

ζουµε µε την πρώτη µε αριθµό 517/4-3-2021 επίκαιρη ερώτηση
δεύτερου κύκλου του Β’ Αντιπροέδρου της Βουλής και Βουλευτή
Λέσβου της Νέας Δηµοκρατίας κ. Χαράλαµπου Αθανασίου προς
τον Υπουργό Περιβάλλοντος και Ενέργειας, µε θέµα: «Ζητήµατα
που ανακύπτουν στον Νοµό Λέσβου και όχι µόνο από την ανάρ-
τηση των δασικών χαρτών».

Ορίστε, κύριε Αντιπρόεδρε, έχετε τον λόγο για την πρωτολο-
γία σας.

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ (Β’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):
Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

Κατ’ αρχάς, κύριε Υπουργέ, οφείλω να τονίσω ότι µόλις ανα-
λάβατε τα καθήκοντά σας στο Υπουργείο Ενέργειας και Περι-
βάλλοντος, αµέσως αντιληφθήκατε αυτό το ζωτικό πρόβληµα
που απασχολεί όλη την Ελλάδα και προσφέρατε ευήκοον ους σε
όλους τους Βουλευτές από όλη τη χώρα, για να ακούσετε τα
προβλήµατα που έχουν δηµιουργηθεί. Και αυτό εµείς πρέπει να
σας το αναγνωρίσουµε.

Τώρα, ως προς την ερώτηση, µε την πρόσφατη ανάρτηση των
δασικών χαρτών παρουσιάζονται τα κάτωθι προβλήµατα σε
πολλά µέρη της Ελλάδος, αλλά θα περιοριστώ στην ιδιαίτερη πε-

ριοχή µου, τον Νοµό Λέσβου. Το 60% των εκτάσεων του νησιού
της Λέσβου και το 40% της Χίου έχουν χαρακτηριστεί ως δασικές
χορτολιβαδικές εκτάσεις. Το µεγαλύτερο ποσοστό από αυτές τις
εκτάσεις είναι ιδιωτικές εκτάσεις, οι λεγόµενοι «γεωργικοί βο-
σκότοποι», που εδώ και εκατοντάδες χρόνια καλλιεργούνται µε
κτηνοτροφικά φυτά και χρησιµοποιούνται στη συνέχεια ως βο-
σκότοποι ή αποκλειστικά για βόσκηση των αιγοπροβάτων.

Υπάρχουν ιδιωτικές εκτάσεις µε καλλιέργειες ελαιών. Μάλιστα,
πολλές εκτάσεις από αυτές, κύριε Υπουργέ, επειδή έχουν µπει
στο βιολογικό πρόγραµµα, απαγορεύεται να ραντίσουν. Με το
να µην ραντίζονται, αναπτύσσονται τα λεγόµενα «ζιζάνια πόα»,
δηλαδή οι θάµνοι οι µικροί οι οποίοι δηµιουργούν την εντύπωση
ότι πρόκειται για δασική ή χορτολιβαδική έκταση, πράγµα το
οποίο βεβαίως δεν ανταποκρίνεται στην πραγµατικότητα.

Σε πολλές περιπτώσεις, επίσης, τελεσίδικες αποφάσεις δικα-
στηρίων, αλλά και τελεσίδικες αποφάσεις Επιτροπών Χαρακτη-
ρισµού που αποχαρακτηρίζουν µία έκταση ως δασική ή
χορτολιβαδική, δεν έχουν ληφθεί καν υπ’ όψιν στους χάρτες που
έχουν αναρτηθεί.

Επιπρόσθετα, παρατηρείται σοβαρό ζήτηµα όσον αφορά τον
χαρακτηρισµό και το ιδιοκτησιακό καθεστώς των χερσωµένων
εκτάσεων και των δασωµένων αγρών. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπά το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Αντιπροέδρου)

Ένα λεπτό, κύριε Πρόεδρε. Θα πάρω και τη δευτερολογία
µου.

Τα παραπάνω δηµιουργούν σοβαρά θέµατα σύγχυσης µεταξύ
των εκατοντάδων ιδιοκτητών αρκετών χιλιάδων στρεµµάτων
στον Νοµό Λέσβου, που καλούνται ουσιαστικά να διεκδικήσουν
µε µακροχρόνιες και δαπανηρές διαδικασίες την περιουσία τους
που κατέχουν συνεχώς και αδιαλείπτως ολόκληρες γενιές.

Και αυτό γιατί ο χαρακτηρισµός µίας έκτασης ως χορτολιβα-
δικής έκτασης απαιτεί σύµφωνα µε την κείµενη νοµοθεσία από
τους ιδιοκτήτες την ύπαρξη, κατοχή δηλαδή, ισχυρών τίτλων κυ-
ριότητας, όπως είναι οι κλήροι, οι ανταλλάξιµες γαίες και ο εποι-
κισµός. Δεν έχει ληφθεί υπ’ όψιν ο παράγωγος τρόπος κτήσεως
κυριότητας που είναι οι κληρονοµιές, οι γονικές παροχές, οι αγο-
ραπωλησίες. Δεν έχουν ληφθεί υπ’ όψιν. Και ακόµα δεν έχουν
ληφθεί υπ’ όψιν, όταν αυτοί οι παράγωγοι τρόποι άγονται µέχρι
και την κτήση τίτλου πρωτότυπου, δηλαδή µε έκτακτη χρησικτη-
σία, πράγµα το οποίο είναι πρωτοφανές για τη βασική µας νοµο-
θεσία και νοµολογία.

Γι’ αυτό, κύριε Υπουργέ, το ερώτηµα είναι ποιες πρωτοβουλίες
σκοπεύει να πάρει το Υπουργείο Περιβάλλοντος και Ενέργειας,
προκειµένου να αντιµετωπιστούν τα θέµατα που ανακύπτουν,
ούτως ώστε να µη χαθεί καµµία ιδιοκτησία, είτε από τους ιδιο-
κτήτες, είτε από τους αγρότες.

Κατά δεύτερον, υπάρχει ένα λεπτό θέµα, κύριε Υπουργέ, το
οποίο το έχουµε συζητήσει και νοµίζω ότι θα µας απαντήσετε σή-
µερα. Δεν πρέπει να χάσει κανείς τις επιδοτήσεις που παίρνει
από τον ΟΠΕΚΕΠΕ λόγω αυτής της κατάστασης η οποία δηµι-
ουργήθηκε µε τους δασικούς χάρτες.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ορίστε,

κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος και Ενέρ-

γειας): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Αγαπητέ κύριε Πρόεδρε, η ερώτησή σας είναι πολύ ουσια-

στική. Θα ξεκινήσω λέγοντάς σας αυτό το οποίο αρχικά σκεφτό-
µουν να σας το πω στο τέλος ως κατακλείδα. Οι ιδιοκτήτες που
κατέχουν, οι αγρότες που καλλιεργούν εδώ και χρόνια εκτάσεις,
όπως αναφέρατε, από πάππου προς πάππου, σε καµµία περί-
πτωση δεν πρόκειται να υποστούν τον παραµικρό κίνδυνο. Καµ-
µία περιουσία δεν θα θιγεί. Καµµία αγροτική εκµετάλλευση δεν
πρόκειται να θιγεί. Εµείς θα τηρήσουµε τη νοµιµότητα και θα
προστατεύσουµε τα νόµιµα δικαιώµατα του οποιουδήποτε.

Όσον αφορά το ΟΠΕΚΕΠΕ και τις επιδοτήσεις, είµαστε κατη-
γορηµατικοί: Δεν πρόκειται να θιγεί κανένας ή καµµία από το κα-
θεστώς των δασικών χαρτών έτσι όπως εξελίσσεται έναντι των
επιδοτήσεων.

Είπα νωρίτερα και στον αγαπητό συνάδελφο, κ. Λαµπρόπουλο,
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κύριε Πρόεδρε, ότι έχουµε φτιάξει µία οµάδα εργασίας στην νο-
µοπαρασκευαστική στο Υπουργείο που έχει πάρει και εξετάζει
όλα αυτά τα ζητήµατα που αναφέρατε µε δύο τρόπους και θε-
µατικά και οριζοντίως, όπως εκχερσωµένοι αγροί, δασωµένοι
αγροί, τι γίνεται µε το ζήτηµα της ιδιοκτησίας του ιδιώτη πολίτη
έναντι του δηµοσίου εκεί που υπάρχει ή δεν υπάρχει το τεκµήριο
κυριότητας για λογαριασµό του δηµοσίου. Όλα αυτά τα εξετάζει
αυτή η επιτροπή. Και βεβαίως εναρµονιζόµενοι και µε το Σύν-
ταγµα και µε τις αποφάσεις του Συµβουλίου της Επικρατείας θα
µας δώσει τις νοµικές της προτάσεις έτσι ώστε να κλείσουµε
αυτά τα ζητήµατα τα οποία εκκρεµούν εδώ και δεκαετίες. Έλεγα
πριν ότι αντιµετωπίζουµε και έρχονται στην επιφάνεια ζητήµατα
που έχουν τη ρίζα τους στο 1850. 

Για την Λέσβο ιδιαίτερα θέλω να σας πω το εξής: Αναφέρω ότι
το 60% των εκτάσεων στη Λέσβο και το 40% στη Λήµνο έχουν
χαρακτηριστεί ως δασικές και χορτολιβαδικές και πως το µεγα-
λύτερο ποσοστό από αυτές τις εκτάσεις αποτελούν ιδιωτικές
εκτάσεις. Κυρίως είναι βοσκότοποι ή καλλιέργειες µε κτηνοτρο-
φικά φυτά. Οι δασικοί χάρτες λοιπόν, απεικονίζουν τα όρια των
εκτάσεων δασικού χαρακτήρα και έχουν καταρτιστεί µε βάση –
εσείς τα ξέρετε επίσης εξαιρετικά καλά- µε βάση το ενιαίο χαρ-
τογραφικό υπόβαθρο κτηµατολογίου. 

Όπως είναι αναµενόµενο ένα µεγάλο ποσοστό της επικράτειας
εµφανίζεται ως δασικού χαρακτήρα. Αρκεί να αντιληφθούµε ότι
η τελευταία απογραφή δασών που δηµοσιεύτηκε το 1992 έδινε
κάλυψη άνω του 50% της επικράτειας από δάση χωρίς να συµ-
περιλαµβάνονται σε αυτά οι δασικές και οι χορτολιβαδικές εκτά-
σεις. 

Σε ό,τι αφορά στα νησιά του αιγαίου είµαστε απολύτως γνώ-
στες του γεγονότος ότι λόγω της µορφολογίας τους και των χρή-
σεων της γης διαχρονικά καλύπτονται από χορτολίβαδα. Τα
θιγόµενα προβλήµατα αναφορικά µε τους δασωµένους αγρούς
και τις ιδιωτικές χορτολιβαδικές εκτάσεις δεν προέκυψαν φυσικά
από την ανάρτηση του δασικού χάρτη, απλώς αφορούν θέµατα
που προϋπήρχαν και έχουν τη βάση τους και στην εγκατάλειψη
εκτάσεων που καλλιεργούνταν στο παρελθόν καθώς και στην έλ-
λειψη της ψηφιακής βάσης αποτύπωσης των τίτλων που έχουν
εκδοθεί από την υπηρεσία διαχείρισης ανταλλαξίµων µουσουλ-
µανικών κτηµάτων. 

Οι χορτολιβαδικές εκτάσεις που κατά κόρον εντοπίζονται στα
νησιά του Αιγαίου και ιδιαίτερα -όπως αναφέρατε- στη Λέσβο και
τη Λήµνο, αποδεικνύεται µε κάποιον από τους τρόπους του άρ-
θρου 10 του ν.3280/2003 ότι πρόκειται περί ιδιωτικών εκτάσεων.
Και σε αυτή την περίπτωση εάν υπάρχει αυτή η αντιστοιχία, βε-
βαίως ο χαρακτηρισµός τους θα πρέπει να αλλάξει, να πάει σε
άλλης µορφής δηλαδή Α/Α µε την ένδειξη ότι πρόκειται για ιδιω-
τικές χορτολιβαδικές εκτάσεις, όπως και εσείς αναφέρετε πάρα
πολύ εύστοχα.

Πρόκειται για ένα πάρα πολύ δύσκολο και πολύπλοκο έργο η
ανάρτηση και η ολοκλήρωση της ανάρτησης και µετά σε δεύτερο
στάδιο της κύρωσης των δασικών χαρτών. Ανέφερα νωρίτερα,
κύριε Πρόεδρε, ότι είµαστε στην ευχάριστη θέση να αναφέρουµε
ότι αυτές τις ηµέρες φτάσαµε στην ανάρτηση του 100% της ελ-
ληνικής επικράτειας. Είναι ένα πάρα πολύ µεγάλο βήµα. Όπου
υπάρχουν προβλήµατα, σας πληροφορώ ότι είµαστε γνώστες
γιατί συνεχώς βρισκόµαστε σε επικοινωνία µε τις αποκεντρωµέ-
νες διοικήσεις και τις δασικές υπηρεσίες, τα καταγράφουµε και
θα δώσουµε λύση σε όλα εναρµονιζόµενοι πάντοτε βεβαίως µε
το Σύνταγµα, τους νόµους και τις αποφάσεις του Συµβουλίου
της Επικρατείας. 

Θέλω να πω λοιπόν, ότι αντιλαµβάνοµαι τα ιδιαίτερα ζητήµατα
της Λέσβου, όπως νωρίτερα απαντούσα σε µια επίκαιρη ερώ-
τηση του συναδέλφου µας για τη Μάνη. Αντιλαµβάνοµαι επίσης
ότι υπάρχει δυστυχώς και µία παραπληροφόρηση έξω που οδη-
γεί τον κόσµο να φοβάται ότι θα θιγούν τα ιδιοκτησιακά του δι-
καιώµατα. Είµαστε ξεκάθαροι. Κανένα νόµιµο ιδιοκτησιακό
δικαίωµα µε τους τρόπους που αναφέρατε όπως πηγάζει, δεν
πρέπει να θιγεί, κανείς αγρότης δεν θα χάσει τις επιδοτήσεις του,
κανενός αγρότη, κτηνοτρόφου ή ιδιοκτήτη γης δεν θα θιγεί το
νόµιµο δικαίωµά του και η νόµιµη ιδιοκτησία τους. Σε αυτό είµα-
στε κατηγορηµατικοί και βεβαίως είµαστε πάντοτε στη διάθεσή

σας να απαντούµε στις ερωτήσεις αυτές και σε δεύτερο στάδιο
όταν φτάσουµε και στην κύρωση των δασικών χαρτών.

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-

στούµε.
Τον λόγο έχει ο κ. Αθανασίου.
ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ (Β’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. Αν και έχει καλύψει ο κύριος Υπουρ-
γός τα περισσότερα, θα µου επιτρέψετε να κάνω µερικές προ-
τάσεις. 

Κύριε Υπουργέ µε ικανοποίηση σας άκουσα και τις πρωτοβου-
λίες που σκοπεύετε να πάρετε για να µη χαθούν περιουσίες, κα-
ταστρέφουν οικογένειες και πληγεί ανεπανόρθωτα ο πρωτο-
γενής τοµέας και εντεύθεν η οικονοµική ζωή των αγροτών µας
και ειδικά των κατοίκων των νησιών µας.

Είπατε ότι θα συστήσετε νοµοπαρασκευαστική επιτροπή η
οποία θα επεξεργαστεί νοµοσχέδιο.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος και Ενέρ-
γειας): Ήδη το κάνουµε. 

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ (Β’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):
Πολύ ωραία, πολύ σωστό αυτό που κάνετε και δεν το συζητώ.
Αυτό είναι και η φιλοσοφία της Κυβέρνησής µας και του Πρωθυ-
πουργού ότι τα θέµατα αυτά πρέπει να λύνονται µε κατανόηση,
να ακούµε τους τη φωνή και των Βουλευτών αλλά και της κοινω-
νίας ούτως ώστε να προχωρούµε. 

Είναι επιτακτικό λοιπόν σήµερα και για έναν λόγο παραπάνω
κύριε Υπουργέ. Νοµίζω το ξέρετε, αλλά πρέπει να το πω για την
ανάγκη των Πρακτικών. Εν όψει του ότι από προχειρότητα οι σχε-
τικές υπουργικές αποφάσεις της κυβέρνησης ΣΥΡΙΖΑ που αφο-
ρούσαν προηγούµενες απόπειρες ολοκλήρωσης της διαδικασίας
ανάρτησης και κύρωσης των δασικών χαρτών ακυρώθηκαν από
το Συµβούλιο της Επικρατείας και αναφέροµαι στην 685/2019 και
710/2020 αποφάσεις του Σ.τ.Ε., του Συµβούλιο της Επικρατείας
που ακύρωσαν υπουργικές αποφάσεις του 2017. Αυτές αφορού-
σαν, η µεν πρώτη στην εξαίρεση από την ανάρτηση των οικιστι-
κών πυκνώσεων, δηλαδή, εάν σε µία περιοχή η οποία είναι και
δασική µπορούµε να αναγείρουµε οικοδοµή ή όχι και η δεύτερη
στις εκχερσώσεις για αγροτική καλλιέργεια, γιατί δεν είχαν εκ-
δοθεί οι απαραίτητες κατά νόµο διοικητικές πράξεις. 

Κύριε Υπουργέ, είναι γεγονός ότι µε το ν.4685/2020 προσπά-
θησε η Κυβέρνησή µας –η Κυβέρνησή µας τον ψήφισε- να συµ-
µαζέψει τα πράγµατα δίνοντας λύσεις. Όµως θεωρώ ότι µε τη
νοµοθετική ρύθµιση που προγραµµατίζεται πρέπει να επιλυθούν
τα εξής ζητήµατα και είµαι βέβαιος ότι θα το κάνετε. Το πρώτο –
ήδη το είπατε- είναι οι τίτλοι κυριότητας. Δεν θα περιοριστούµε
µονάχα στους ισχυρούς τίτλους όπως τους ανέφερα πριν, αλλά
και στον παράγωγο τρόπο κτήσης της κυριότητας, ο όποιος οδη-
γεί µέχρι την έκτακτη χρησικτησία, ο οποίος είναι και ο πρωτό-
τυπος τρόπος. 

Δεύτερον, για τον ΟΠΕΚΕΠΕ µου λύσατε το πρόβληµα. Είµα-
στε απόλυτα ικανοποιηµένοι. Θα συνεχιστεί κανονικά η καταβολή
των επιδοτήσεων. Όσο αφορά την ανέγερση των κτισµάτων, να
εκδίδεται άδεια οικοδοµής, εφόσον το τµήµα του γεωτεµαχίου
πληροί τους όρους αρτιότητας και δεν έχει αποκλειστικά το χα-
ρακτήρα δασικού, δηλαδή να είναι εν µέρει δασικό και εν µέρει
άλλης µορφής. 

Τα τέλη των παραβόλων, είναι ένα πρόβληµα αυτό, κύριε
Υπουργέ. Ξέρω ότι σας απασχολεί. Μιλήσαµε γι’ αυτό και ιδιω-
τικά, αλλά θα ήθελα και εδώ την άποψή σας.

Έχετε δεχθεί -και έτσι πρέπει να γίνεται- ότι σε περιπτώσεις
προδήλων σφαλµάτων οι σχετικές αιτήσεις για πρόδηλα σφάλ-
µατα θα γίνονται ατελώς. Σε περίπτωση όµως που απορρίπτεται
µια αίτηση προδήλου σφάλµατος και µετατρέπεται αυτή σε αν-
τίρρηση, τότε θα καταβάλλεται τέλος. Θα πρέπει όµως κύριε
Υπουργέ, να µειωθούν τα τέλη αυτά εν όψει των σηµερινών οι-
κονοµικών συνθηκών. Και να διευκρινισθεί, κύριε Υπουργέ, εάν
σε αυτή την περίπτωση τα τέλη θα αφορούν τις αντιρρήσεις του
χαρακτήρα της έκτασης ή και της χρήσης. Έχω την αίσθηση ότι
θα αφορούν µόνο τον χαρακτήρα της έκτασης, αλλά δεν είµαι
και απόλυτα σίγουρος. Νοµίζω ότι έτσι θα είναι. 

Και βέβαια η στελέχωση των δασικών υπηρεσιών -νοµίζω το
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είπατε- γίνεται µε ταχείς ρυθµούς. Τέλος ειδικά για τα νησιά του
Αιγαίου οι χερσωµένες εκτάσεις δηλαδή οι δασικές εκτάσεις στις
αεροφωτογραφίες του 1945 – που τις έχει πάρει η βασιλική αε-
ροπορία της Αγγλίας του Ηνωµένου Βασιλείου- που φαίνονται
στη συνέχεια µε γεωργική χρήση, πρέπει νοµοθετικά να συνεχί-
σουν να αποτελούν γεωργικές εκτάσεις και όχι δασικές.

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-

στώ.
Τον λόγο έχει ο κύριος Υπουργός.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος και Ενέρ-

γειας):
Ευχαριστώ κύριε Πρόεδρε.
θα αρχίσω κατ’ αρχάς µε τις περιπτώσεις των προδήλων σφαλ-

µάτων που ρυθµίζονται αυτοδίκαια. Σε περίπτωση όµως απόρρι-
ψης του πρόδηλου σφάλµατος που ο πολίτης ατελώς έχει φέρει
στην επιτροπή εξέτασης αντιρρήσεων, αυτοµάτως αυτή η αίτηση
του πρόδηλου σφάλµατος µετατρέπεται σε αντίρρηση και αν δι-
καιωθεί –που αυτό συµβαίνει στις περισσότερες περιπτώσεις-
επιστρέφεται το τέλος.

Σε σχέση µε τα τέλη, κύριε Πρόεδρε, θα σας δώσω µια εικόνα,
αν και τα ξέρετε πάρα πολύ καλά. Για να υποβάλει αντίρρηση
ένας πολίτης στη δασική υπηρεσία για ένα κοµµάτι της έκτασής
του που εµφανίζεται δασικό ή ότι εµπίπτει στην δασική νοµοθε-
σία το τέλος είναι 40 ευρώ έως ένα στρέµµα.

Για τη µέση ιδιοκτησία γης, που είναι έως πέντε στρέµµατα δη-
λαδή έκταση -και τα εκτός σχεδίου δηλαδή, για να µπορούν να
οικοδοµηθούν, αυτή είναι η µέση έκταση, κι είναι η συντριπτική
πλειονότητα των ιδιοκτησιών- είναι 90 ευρώ. Τα τέλη έχουν έναν
ανταποδοτικό χαρακτήρα. Εµείς φτιάχνουµε πάνω από τριακό-
σιες επιτροπές εξέτασης αντιρρήσεων, οι οποίες θα χρηµατοδο-
τηθούν σε έναν βαθµό από αυτό το τέλος. Υπάρχει µια αντα-
ποδοτικότητα και θα ήθελα να το ξέρει αυτό ο πολίτης, ότι δεν
είναι ένα χαράτσι το τέλος, αλλά γίνεται για να χρηµατοδοτήσει
αυτή τη διαδικασία. Αν, όπως σας είπα, θέλει να καταθέσει πρό-
δηλο σφάλµα -που υπάρχει µια µεγάλη γκάµα ζητηµάτων για τα
οποία πολίτης µπορεί να επικαλεστεί το πρόδηλο σφάλµα, ατε-
λώς, χωρίς να πληρώσει- µπορεί να κινήσει τη διαδικασία. 

Η υποστελέχωση των δασικών υπηρεσιών, όπως σας είπα,
είναι ένα χρόνιο πρόβληµα. Το ξέρετε πάρα πολύ καλά, κύριε
Πρόεδρε. Αλλά εµείς, όπως σας είπα, µε ένα πρόγραµµα κοινω-
φελές του ΟΑΕΔ, µε χρήµατα της Ευρωπαϊκής Ένωσης, από το
Ταµείο Κοινωνικής Συνοχής, αµέσως, πολύ σύντοµα, θα προσ-
λάβουµε τριακόσιους πενήντα δασολόγους, διακόσιους δασο-
πόνους και εκατόν πενήντα διοικητικούς, οι οποίοι θα πέσουν
όλοι µέσα στο δύσκολο και πολύπλοκο έργο των δασικών χαρ-
τών. Επίσης, να µην παραλείψω να σας πω ότι για τους ΟΤΑ,
τους οργανισµούς τοπικής αυτοδιοίκησης, το τέλος αντίρρησης
είναι µηδενικό.

Σαφέστατα, ναι, ο νόµος του ΣΥΡΙΖΑ για τους δασικούς χάρτες
µάς πήγε πάρα πολύ πίσω. Ήταν τόσο πρόχειρος και τόσο µη
µελετηµένος, που βεβαίως οδήγησε σε αυτές τις δύο αποφάσεις
του Συµβουλίου της Επικρατείας, την 685/2019 και την 710/2020,
και ξαναβρεθήκαµε από την αρχή, και όχι ακριβώς από την αρχή,
αλλά βρεθήκαµε και πίσω από την αφετηρία, γιατί έπρεπε να αν-
τιµετωπίσουµε, όπως είπα νωρίτερα, εκατόν ογδόντα χιλιάδες
αντιρρήσεις πολιτών µόνο για το 52% των αναρτηµένων τότε, επί
ΣΥΡΙΖΑ, δασικών χαρτών της επικράτειας. Δυστυχώς, η Ελλάδα
-θλίβοµαι να το λέω, διότι είµαστε µια χώρα κι ένας λαός µε τέ-

τοιον δυναµισµό, µε τέτοια εξωστρέφεια, µε τέτοιες ικανότητες-
έµεινε η µοναδική χώρα στην Ευρώπη, χωρίς δασικούς χάρτες,
χωρίς Κτηµατολόγιο, χωρίς Δασολόγιο. 

Υπάρχει πάρα πολύ µεγάλο ενδιαφέρον στο εξωτερικό, γιατί
είναι και µια δέσµευση της χώρας να ολοκληρώσει τους δασι-
κούς χάρτες, δεδοµένου ότι είναι και υποχρέωσή µας έναντι των
ευρωπαϊκών θεσµών. Άλλωστε, τώρα σύντοµα, στο EuroWorking
Group συζητούνται διάφορα θέµατα και οι δασικοί χάρτες είναι
µέρος της ατζέντας. Σας ξαναλέω ότι είµαστε πάρα πολύ υπε-
ρήφανοι που η Κυβέρνησή µας έχει φτάσει, τηρώντας ευλαβικά
τον στόχο µε προσήλωση και ως προς τους χρόνους και ως προς
την ποιότητα της δουλειάς, στο γεγονός ότι έχουµε αναρτήσει
το 100% της επικράτειας. 

Για τα υπόλοιπα, κύριε Πρόεδρε, έχω σηµειώσει κάποια σηµεία
και δεν ξέρω αν θα µου επιτρέψετε να πω κάτι ακόµα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Παρα-
καλώ, κύριε Υπουργέ.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος και Ενέρ-
γειας): Θα πω το εξής, για τους δασωµένους αγρούς. Είναι ένα
θέµα που το αντιµετωπίζουµε πάρα πολύ συχνά. Είπατε πριν ότι
έχει ο άνθρωπος τον ελαιώνα του και επειδή είναι βιολογικός
όντως, δεν µπορεί να ψεκάσει, οπότε βγαίνουν τα ποώδη αυτά
και στην αεροφωτογραφία µπορεί να αποτυπώνεται αυτό ως δα-
σικό. Αυτό είναι ξεκάθαρα ζήτηµα προδήλου σφάλµατος. Χωρίς
να πληρώσει ο ιδιοκτήτης του ελαιώνα, απευθύνεται στην οικεία
δασική υπηρεσία της Αποκεντρωµένης Διοίκησης και οφείλει η
δασική υπηρεσία να πάρει τα στοιχεία που θα προσκοµίσει ο ιδιο-
κτήτης της γης και να διορθώσει. Είµαστε σε µια διαδικασία τέ-
τοια, κύριε Πρόεδρε, διαρκώς, αυτήν τη στιγµή που µιλάµε, οι
έχοντες την ευθύνη της διόρθωσης των δασικών χαρτών, αυτή
τη δουλειά κάνουν, παίρνουν τις τελεσίδικες αποφάσεις, διοικη-
τικές πράξεις, νόµιµους τίτλους, πρόδηλα σφάλµατα, και διορ-
θώνουν τα διάφορα προβλήµατα που έχουν ανακύψει και
εµφανίζονται στους αναρτηµένες δασικούς χάρτες.

Κι ένα τελευταίο, κύριε Πρόεδρε, γιατί το θέµα είναι τόσο µε-
γάλο και πολύπλοκο. Όντως, κάποιοι θα πουν -και σε έναν βαθµό
θα έχουν δίκιο- «Γιατί να υπάρχουν τέτοιοι εξόφθαλµα σφάλµατα
στους δασικούς χάρτες;». Οι µελετητικές εταιρείες, οι µελετητές
που πήραν αυτές τις δουλειές, τις πήραν την εποχή του ΣΥΡΙΖΑ,
δηλαδή το 2018 και αρχές του 2019. Ήλπιζα και θα ήθελα εγώ,
τότε που έγιναν αυτές οι συµβάσεις µε τους µελετητές, να έχουν
περισσότερες υποχρεώσεις οι µελετητές, να βρίσκονται στο
πεδίο, να υπάρχει δειγµατοληπτικός έλεγχος της δουλειάς τους,
έτσι ώστε σήµερα εµείς να µην τρέχουµε να διορθώνουµε αυτά
τα σφάλµατα του παρελθόντος. Αλλά εµείς, η Κυβέρνηση Μη-
τσοτάκη, η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας, κατάµατα κοιτάει
τα προβλήµατα και ένα προς ένα τα λύνει. 

Σας ευχαριστώ πάρα πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κυρίες και

κύριοι συνάδελφοι, ολοκληρώθηκε η συζήτηση των επίκαιρων
ερωτήσεων.

Δέχεστε στο σηµείο αυτό να λύσουµε τη συνεδρίαση;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Με τη συ-

ναίνεση του Σώµατος και ώρα 19.55’ λύεται η συνεδρίαση για
την προσεχή Τετάρτη 17 Μαρτίου 2021 και ώρα 9.00’, µε αντικεί-
µενο εργασιών του Σώµατος α) κοινοβουλευτικός έλεγχος: συ-
ζήτηση επικαίρων ερωτήσεων και β) νοµοθετική εργασία,
σύµφωνα µε την ηµερήσια διάταξη που θα διανεµηθεί.
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